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Πεpzεχόpεvα 

ΔΕΙΓΜΑΤΑ ΓΡΑΦΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΓΛΩΣΣΑΣ 

ΑΝτι ΠΡΟΛΟΓΟΥ. 

ΑΠΟ ΤΟΝ ΣΥΓΓΡΑΦΕΑ. 

ΓΙΑ ΤΟΝ ΔΑΣΚΑΛΟ. 

ΤΟ ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΑΛΦΑΒΗΤΟ. 

ΑΡΧΙΖΟΝΤΑΣ ΤΑ ΕΛΛΗΝΙΚΑ: Φωνήεντα, Σύμφωνα, Προφορά φθόγγων, Δίψηφα φωνήε­
ντα, Δίφθογγοι, Τονισμός, Σημεία στίξης. 

ΕΝΟΤΗΤΑ 1η : Διάλογοι. 
Πώς λέγεσαι; Ι Πώς σε λένε; Το ρήμα είμαι. Προσωπική αντωνυμία. Οι αριθμοί από το 1 ως 
το 1 Ο. Τι δουλειά κάνετε; 

ΕΝΟΤΗΤΑ 2η : Πού μένεις; 
Ενεστώτας των ρημάτων μένω, δουλεύω. Ο Τζων είναι από το Λονδίνο. Τι κάνεις; Καλά ευχα­
ριστώ. Η Κάρμεν είναι Ευρωπαία. Το οριστικό άρθρο. Οι αριθμοί από το 11 ως το 100. Πού 
μένεις στα Γιάννινα; Έχετε τηλέφωνο; 

ΕΝΟΤΗΤΑ 3η : Μιλάς ελληνικά; 
Το ρήμα μιλάω στον Ενεστώτα. Ο Στηβ είναι Άγγλος. Η οικογένειά μου. Ουσιαστικά: Ενικός 

-Πληθυντικός. Οι αριθμοί από το100 ως το 1.000.000. Το ευρώ. Η δεικτική αντωνυμία αυ­
τός, αυτή, αυτό. 

ΕΝΟΤΗΤΑ 4η : Ποια είναι η καινούρια φοιτήτρια; 
Η ερωτηματική αντωνυμία ποιος, ποια, ποιο. Επίθετα σε -ος, -η, -ο Ι -ος, -α, -ο Ι -ός, -ιά, -ό . 

Είστε παντρεμένη; Οι προθέσεις. Το ρήμα αρέσει. 

ΕΝΟΤΗΤΑ 5η: Δεν έρχεσαι για έναν καφέ; 
Οριστική Ενεστώτα Μέσης Φωνής. Πόσων χρονών είναι η Τζένη; Η ερωτηματική αντωνυμία 

πόσος, πόση, πόσο. Το αόριστο άρθρο. 

ΕΝΟΤΗΤΑ 6η : Τι ώρα είναι; Πότε φεύγετε; 
Οι μέρες της εβδομάδας. Παρατατικός των ρημάτων έχω και είμ,αι. Λέξεις με δυο τόνους. 
Τακτικά αριθμητικά. 

ΕΝΟΤΗΤΑ 7η: Θα ήθελα να πιω κάτι. 
Αόριστη αντωνυμία κανένας, καμία, κανένα. Στην καφετέρια. Η καφετέρια είναι απέναντι 

από το περίmερο. Το τελικό -ν. Τα ρήματα τηλεφωνώ, φοβάμαι στον Ενεστώτα. Αρσενικά 

οξύτονα ισοσύλλαβα σε -ός 1-ής 

ΕΝΟΤΗΤΑ θη: Την άνοιξη ο καιρός είναι καλός. 

Οι μήνες, οι εποχές. Ονόματα θηλυκά σε -α 1-ά και σε -η 1-ή ισοσύλλαβα. Λπόι\υτα αριθμητικά. 
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ΕΝΟΤΗΤΑ 9": Στον μανάβη. Στο σούπερ μάρκετ. 
Επίθετα: Ενικός - Πληθυντικός. Η Προστακτική του Αορίστου. 

ΕΝΟΤΗΤΑ 10": Ένα ποτήρι γαλλικό κρασί. 
Επίθετα που φανερώνουν εθνικότητα. τι ρούχα φορούσε; Επίθετα που φανερώνουν χρώματα. 

Στο τηλέφωνο. Χρονικά επιρρήματα, Ουδέτερα ουσιαστικά σε -οl-ό, -ιl-ί, -ός ισοσύλλαβα. 

ΕΝΟΤΗΤΑ 11": Μένω σ' ένα διαμέρισμα. Στο ξενοδοχείο. 
Επίθετα σε -ύς , -ιά , -ύ. Αρσενικά σε -ος , -ας προπαροξύτονα- ισοσύλλαβα. Παρατατικός 

ενεργητικής φωνής . 

ΕΝΟΤΗΤΑ 12": Στο θέατρο. 
Υποκοριστικά ουσιαστικά. Οι προθέσεις. Το επίθετο πολύς, πολλή, πολύ. Συγκριτικός βαθ­
μός του επιθέτου πολύς, πολλή, πολύ. Το επίρρημα πολύ. 

ΕΝΟΤΗΤΑ 13": Στο εστιατόριο. 
Μεγεθυντικά ουσιαστικά. Απλός Μέλλοντας ενεργητικής φωνής . Τροπικά επιρρήματα. 
Αρσενικά σε -άς , -ης Ι -ής , -ές, -ούς ανισοσύλλαβα . 

ΕΝΟΤΗΤΑ 14": Περαστικά σου. Πόσον καιρό θα μείνεις; 
Μέλλοντας ανωμάλων ρημάτων. Τα Ιωάννινα Ι Τα Γιάννινα. Αρσενικά ουσιαστικά παροξύτο­
να, ισοσύλλαβα σε -ας, -ης, -ος. Ποσοτικά επιρρήματα. Ρήματα Β · συζυγίας (Α · - Β · τάξη). 

ΕΝΟΤΗΤΑ 15": Χρόνια πολλά, Γιάννη. 
Απλός Μέλλοντας Β · συζυγίας. Παραθετικά επιθέτων. Τοπικά επιρρήματα. Θηλυκά σε -η και 

σε - ο ς αρχαιόκλιτα. 

ΕΝΟΤΗΤΑ 16": Στο καφενείο. 
Κτητικές αντωνυμίες. Ιδιόκλιτα αρσενικά σε -έας. Αόριστος Β . συζυγίας. Το Υποκείμενο. 

ΕΝΟΤΗΤΑ 17": Η εκπαίδευση στην Ελλάδα. 
Αόριστος βαρύτονων ρημάτων. Αόριστος ανωμάλων ρημάτων. Ουδέτερα ουσιαστικά ανισο­

σύλλαβα σε -μα, -σιμο (-ξιμο, -ψιμο) , -ας, -ως, -ος. 

ΕΝΟΤΗΤΑ 18": Πώς θα πάω στο πανεπιστήμιο; 
Παραθετικά επιρρημάτων. Ανώμαλα παραθετικά επιρρημάτων. Διαρκής Υποτακτική. Προσω­

πικές αντωνυμίες (Ονομαστική - Αιτιατική). Μετοχή ενεργητικής φωνής. Παρατατικός Ενερ­

γητικής και Παθητικής Φωνής Β · συζυγίας. 

ΕΝΟΤΗΤΑ 19": Η Ελλάδα σταυροδρόμι τριών ηπείρων. 
Παρακείμενος ενεργητικής φωνής. Αναφορικές αντωνυμίες. 

ΕΝΟΤΗΤΑ 20": Στο ταχυδρομείο. 
Επίθετα σε -ής, -ής, -ές . Αόριστος Μέσης - Παθητικής φωνής Β · συζυγίας. Προσωπικές 

αντωνυμίες (γενική). 

ΕΝΟΤΗΤΑ 21": Να ζήσετε. 
Χρήση και σημασίες του «να". Παραθετικά των επιθέτων σε -ής, -ής, -ές. Παραθετικά επιρρή­

ματα των επιθέτων σε -ής, -ής, -ές. Η παθητική μετοχή. 

ΕΝΟΤΗΤΑ 22": Η εργασία δεν είναι ντροπή. 
Κλητική ονομάτων. Αυτοπαθείς αντωνυμίες. Το Κατηγορούμενο. 

ΡΗΜΑΤΑ: Ενεργητική- Παθητική φωνή. 

ΛΕΞΙΛΟΓΙΟ. 

ΓΡΑΜΜΑτΙΚΟΙ OPOI. 

ΣΥΝΤΟΜΗ ΙΣτΟΡΙΑ ΤΗΣ ΕΜΗΝΙΚΗΣ ΓΛΩΣΣΑΣ. 



Δεiypατα ypaφriς mς 

ΠιΧπuρος τ·ης Αpτψισίιχς (3ος ιχι. π.Χ.) 

(ω δεσποτο σεpαπι χα·9ε (οι) - I η δcψασιος ·9uγατηp χα[ τα] - I 
χαι της -Θηχης ει μ.εν ου[ ν] - I [ως] πεp μ.εν οuν αδιχα εμ.ε - I μ. η 
τuχειν εχ παιδων ·9[ηχης]- I χατα6οιης εν-9υτα χε[ιμ.ενης] -) 
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'Όμ.·ηρος του Bankes (2ος αι. μ.Χ.) 

(ποι[ητ-ι']ς] -ως εφατ' ουδε τις αυτοθ' εν ι πτόλD,ε·ι· λιπετ ανηp 

ουδε γυνη· παντας γαρ ασχf.τον [ιχετο πενθος·] 

αγχόυ δε ξύν6ληντο τ:υλάων νε[χpον αγοντι·] 

πρώται τον γ!J.λοχός τε φιλη χαι [πότνια μ.ητηp] 

τιλλf.σθην ετ: αμ.αξαν εuτpοχον [ν αιξασαι] 

&πτόμ.εναι χεφαλης χλαιων δ' [αμ.φισταθ' ομ.ιλος]) 

yλώσσας 

• 



Επιστολ·ή Βυζαντινοu αυτοκράτορα (756 μ.Χ.) 

[- εστω μεθ υμων και περι το[υ] - I αρμοδιον σοι εστιν και 
υπομ- I- [εφην] ευειν τω προδηλωθεντ[ι] -) 

Βαρλαάμ και Ιωσάφ (1321 μ.Χ.) 
(Διαμενεϊ ε1ς τον [α1ώνα &νώ] I πιον τοίi θ[εο]ίi 'Έλεος χα( &.λ-ήθει-

[αν αuτοίi τ(ς] I &χζητ·ήσει: I Οuτως ψαλώ τώ Ο[ν6ματi σου] I ε1ς τοuς 

α1ώνας[ς:]) 

Τα παραπάνω δείγματα ελληνικής γραφής έχουν ληφθεί από το βιβλίο του Ε. Thompson: 
Εγχειρίδιον Ελληνικής και Λατινικής Παλαιογραφίας. Μεταφρ. Σπ. Π. Λάμπρου. 

(Έκδ. Βιβλιοθήκης Μαρασλή, Αθήνα 1903) 



Η ελληνική γλώσσα ως δεύτερη ή ξένη γλώσσα διδάσκεται στο Πανεπιστήμιο 
Ιωαννίνων επί δώδεκα (12) συνεχή έτη. Ειδικά από το 1996, οπότε και θεσμοθε­
τήθηκε από τη Σύγκλητο του Πανεπιστημίου το Κέντρο Διδασκαλίας Ελληνικής 
Γλώσσας και Πολιτισμού (ΚΕ.Δ.Ε.Γ.ΠΟ.), η διδασκαλία των νέων ελληνικών έχει 
λάβει οργανωμένη μορφή. 

Το Κέντρο Διδασκαλίας Ελληνικής Γλώσσας και Πολιτισμού, φορέας με διοι­
κητική αυτοτέλεια και αξιόλογη υλικοτεχνική υποδομή, υλοποιεί προγράμματα 
εκμάθησης της ελληνικής γλώσσας σε όλη τη διάρκεια του ακαδημα'ίκού έτους 
υπό την επιστημονική επίβλεψη Καθηγητών της Φιλοσοφικής Σχολής του Πανε­
πιστημίου και με διδακτικό προσωπικό άρτια καταρτισμένο σε θέματα διδασκα­
λίας της ελληνικής ως δεύτερης γλώσσας και πλούσια διδακτική εμπειρία. 

Αποτέλεσμα αυτής της οργανωμένης προσπάθειας που γίνεται από το Διοι­
κητικό Συμβούλιο και τα στελέχη του Κέντρου, καθώς επίσης και όσων ασχολή­
θηκαν άμεσα με τη διδακτική διαδικασία, είναι και το παρόν εγχειρίδιο διδασκα­
λίας του φιλολόγου κ. Χρ. Σιόντη, Μαθαίνω την ελληνική γλώσσα, Ιωάννινα 2001. 

Την αρτιότητα, την πληρότητα και την αποτελεσματικότητα του εγχειριδίου 
αυτού άλλωστε έχουν ήδη επιβεβαιώσει με τα θετικά τους σχόλια όλοι όσοι σε 
πειραματική φάση διδάχτηκαν από το περιεχόμενο και τη μέθοδό του τα ελληνι­
κά ως ξένη γλώσσα. Ιδιαίτερα θετικά ήταν και τα σχόλια όσων με οποιοδήποτε 
τρόπο ασχολήθηκαν με την επιμέλεια και την έκδοση αυτού του διδακτικού εγ­

χειριδίου. 
Η αναγκαιότητα που προκύmει από τη διεύρυνση του δραστηριοτήτων του 

Κέντρου και από τη συνεχή αύξηση των σπουδαστών που φοιτούν σε αυτό, καθι­
στά ιδιαίτερα σημαντικό και επιτακτικό τον εμπλουτισμό και τη διανομή του εν λό­
γω διδακτικού εγχειριδίου. Είναι μάλιστα αξιοσημείωτο το γεγονός ότι με την έκ­
δοση αυτή το Κέντρο αποκτά και επίσημα το δικό του εγχειρίδιο διδασκαλίας της 
ελληνικής ως ξένης γλώσσας, η χρήση του οποίου δεν περιορίζεται μόνο στο επί­

πεδο των σπουδαστών, αλλά θα αποτελέσει ιδιαίτερα σημαντικό βοήθημα και για 
τους εκπαιδευτικούς, οι οποίοι θα αναλάβουν την υλοποίηση των προγραμμάτων 
διδασκαλίας. 

Ο Πρόεδρος 
του Κέντρου Διδασκαλίας Ελληνικής Γλώσσας και Πολιτισμού 

Καθηγητής Δημήτρης Γλάρος 
Αντιπρύτανης Πανεπιστημίου Ιωαννίνων 

• 





Το βιβλίο αυτό, καρπός δεκάχρονης διδασκαλίας σε ξένους σπουδαστές του 
Πανεπιστημίου Ιωαννίνων, έρχεται όχι να καλύψει κενά στη βιβλιογραφία της δι­
δασκαλίας της ελληνικής γλώσσας σε ξενόγλωσσους σπουδαστές, ούτε να 
αποτελέσει μέθοδο άνευ διδασκάλου, αλλά να διδάξει συστηματικά τη γλώσσα 
που μιλιέται στην καθημερινή ζωή, δίνοντας συγχρόνως με σαφή και ακριβή 
τρόπο τους θεμελιώδεις γραμματικούς και συντακτικούς κανόνες. Καταβάλαμε 
προσπάθεια, ώστε θεωρία και ασκήσεις να είναι προσαρμοσμένες στις απαιτή­
σεις των σπουδαστών. 

Η ανταπόκριση που είχε η έκδοση άλλων δύο παρόμοιων βιβλίων μου στο πα­
ρελθόν καθώς και η εφαρμογή αυτού του τρόπου εκμάθησης της ελληνικής 
γλώσσας σε ξενόγλωσσους σπουδαστές, με έκαναν να προχωρήσω στη συγ­
γραφή αυτού του βιβλίου. Τα αποτελέσματα αυτής της δουλειάς απέδειξαν 
πως η ελληνική γλώσσα, αντίθετα απ' ότι έχει επικρατήσει, μαθαίνεται σαν όλες 
τις γλώσσες, χωρίς ιδιαίτερες δυσκολίες. 

Δεν έχουμε φιλοδοξία να καινοτομήσουμε στο επίπεδο της θεωρίας ή της με­
θοδολογίας στη διδασκαλία της ελληνικής γλώσσας ούτε προσπαθήσαμε να 
γράψουμε ένα ακόμη βιβλίο γραμματικής εμπλουτισμένο με κάποια παραδείγ­
ματα. Με την παρούσα έκδοση στόχος μας είναι να βοηθήσουμε τους ξένους 
σπουδαστές να μιλήσουν και να γράψουν σωστά και σε σύντομο χρονικό διά­
στημα την ελληνική γλώσσα και να καλύψουν τις βασικές επικοινωνιακές τους 
ανάγκες. Έτσι θα μπορούν να έρθουν σε επαφή με τον ελληνικό πολιτισμό και 

την ιστορία μας, αφού η διδασκαλία της γλώσσας πρέπει να είναι άρρηκτα δε­
μένη με τον πολιτισμό, τις παραδόσεις και την ιστορία του τόπου. 

Το ότι την πολύχρονη πείρα από τη διδασκαλία της ελληνικής ως ξένης 
γλώσσας στο Κέντρο Διδασκαλίας της Ελληνικής Γλώσσας και Πολιτισμού 

(ΚΕ.Δ.Ε.Γ.ΠΟ.) του Πανεπιστημίου Ιωαννίνων φτάνουμε να την κάνουμε πράξη 
με την έκδοση του βιβλίου αυτού, το χρωστάω στην παρότρυνση των υπευθύ­
νων του κέντρου, τους οποίους και ευχαριστώ θερμά. 

Επίσης οφείλω εδώ να ευχαριστήσω τους: Γιαννάκη Γεώργιο, επίκουρο κα­

θηγητή, και Τσαγκαλίδη Αναστάσιο, λέκτορα για τις υποδείξεις και διορθώσεις 
που έκαναν στο κείμενο, τη Σιόντη Ελένη, aρχιτεκτόνισσα, για τα σχέδια της 
ενότητας 11, τον Τζούμπα Γεώργιο που έκανε τα σκίτσα του βιβλίου και την 
Τσίγκρου Αθηνά που έκανε την ηλεκτρονική στοιχειοθέτηση. 

Ιδιαίτερα θα ήθελα να ευχαριστήσω τον κ. Μερσινιά Σταμάτη, επίκουρο κα­
θηγητή του τμήματος Φιλολογίας, που επιμελήθηκε την έκδοση του βιβλίου από 

τα πρώτα του στάδια μέχρι την εκτύπωσή του. 
Είναι αυτονόητο ότι οποιεσδήποτε αδυναμίες και ελλείψεις του βιβλίου βα­

ρύνουν αποκλειστικά τον συγγραφέα. 

Χ. Γ. Σιόντης 

• 





Γzα τοv δάσκαλο 

Το βιβλίο αυτό απευθύνεται σε ξένους σπουδαστές που επιθυμούν να μά­
θουν σωστά και γρήγορα την ελληνική γλώσσα. Στοχεύει να καλύψει τις ανά­
γκες σπουδαστών διαφόρων ηλικιών και διαφορετικών γλωσσικών επιπέδων. 

Το πρόβλημα που αντιμετωπίζει κάθε δάσκαλος, όταν καλείται να διδάξει 
σε aρχάριους σπουδαστές της ελληνικής γλώσσας, είναι πώς θα διδάξει ή κα­
λύτερα ποια μέθοδο θα ακολουθήσει. Και καθώς δεν υπάρχει συνταγή, την 
οποία, αν ακολουθήσει, θα φτάσει στο επιθυμητό αποτέλεσμα, ταλαντεύεται 

ανάμεσα σε διαφορετικές «δοκιμασμένες μεθόδους''· Πολλοί εστιάζουν τη δι­
δασκαλία κυρίως σε θέματα γραμματικής - σύνταξης και έκφρασης (παραδο­
σιακή- φορμαλιστική μέθοδος) . 

Κατά την άποψή μας κρίνεται επιβεβλημένη η κατανομή περισσότερου 
χρόνου εκ μέρους του διδάσκοντα σε θέματα προφορικής επικοινωνίας κα­
θώς και η χρήση οπτικοακουστικού υλικού με απώτερο στόχο την ενίσχυση 
και ανάπτυξη του επικοινωνιακού κώδικα του σπουδαστή. 

Έχουμε την πεποίθηση ότι το βιβλίο αυτό θα βοηθήσει τον δάσκαλο να δώ­

σει τη δυνατότητα στους σπουδαστές του να καταλάβουν, να μιλήσουν, να 
διαβάσουν και να γράψουν όσο πιο σωστά και γρήγορα γίνεται την ελληνική 
γλώσσα. Η διδακτική πράξη προσδοκούμε ότι θα καταδείξει την επιτυχία του 

βιβλίου. 

1. Διδασκαλία 
Η δομή και το περιεχόμενο του βιβλίου προσδιορίστηκαν από τους διδα­

κτικούς στόχους, δηλαδή την απόκτηση γλωσσικής επάρκειας με στόχο την 
παραγωγή προφορικού και γραπτού λόγου, που θα ανταποκρίνεται ικανοποι­
ητικά στις ανάλογες κάθε φορά ανάγκες επικοινωνίας. 

Αυτό επιτυγχάνεται: 
1. Με κατάλληλα κείμενα και ασκήσεις που έχουν σχέση με την τρέχουσα 

πραγματικότητα. Έτσι μέσα σε μικρό χρονικό διάστημα ο σπουδαστής θα έχει 
αφομοιώσει βασικό λεξιλόγιο και βασικούς κανόνες γραμματικής και σύντα­
ξης, ώστε να έχει τη δυνατότητα επαρκούς επικοινωνίας σε διάφορους το­

μείς της κοινωνικής ζωής. Όσο το βιβλίο προχωράει προς το τέλος, τόσο ο 
σπουδαστής θα μπορεί να χρησιμοποιεί σύνθετο λόγο και να κατανοεί καλύ­
τερα την ελληνική πραγματικότητα. Σε κάθε ενότητα υπάρχουν και ειδικοί 
στόχοι που έχουν σχέση με το υλικό που πρέπει να διδαχτεί. 

2. Με τη συνειδητοποίηση της δομής και λειτουργίας της ελληνικής γλώσ­
σας, την άσκηση και εφαρμογή μέσα από συγκεκριμένες περιπτώσεις κανό­
νων που διέπουν τη λειτουργία του συστήματος της γλώσσας. 

-
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2. Δομή του βιβλίου 
Το βιβλίο αυτό αποτελείται από 22 ενότητες . 
Κάθε ενότητα απαρτίζεται από ένα βασικό κείμενο σε διαλογική μορφή. 

Όλοι οι διάλογοι έχουν ως βάση την καθημερινή ζωή στην Ελλάδα, ώστε ο 
σπουδαστής να ασκείται προφορικά σε πραγματικές και χρήσιμες μορφές 
επικοινωνίας. Μέσα από σύντομους διαλόγους δίνουμε στον σπουδαστή τα 
απαραίτητα γλωσσικά εφόδια, για να επιχειρήσει από το πρώτο κιόλας μάθη­
μα τη δυνατότητα γλωσσικής επικοινωνίας. Μ' αυτόν τον τρόπο ενθαρρύνεται 
στην εκμάθηση της γλώσσας και αποκτά περισσότερα κίνητρα για τη συνέχι­

ση της προσπάθειάς του. 
Από την ενότητα 11 μέχρι το τέλος δίνεται λεξιλόγιο σχετικό κάθε φορά με 

τον θεματικό κύκλο της ενότητας καθώς και γλωσσικές ασκήσεις για την κα­

λύτερη εμπέδωση του μαθήματος. 
Τέλος μέρος πολλών μαθημάτων αποτελούν οι «ιδιωτισμοί - εκφράσεις•• 

που αξιοποιούνται κατάλληλα από τον δάσκαλο , καθώς και σχετικές με τη θε­
ματική ενότητα παροιμίες που μπορούν να αποτελούν αφορμή για συζήτηση 
μέσα στην τάξη . 

Στα πρώτα πέντε μαθήματα τα διάφορα γραμματικά και συντακτικά φαινό­
μενα δίνονται περιστασιακά , για να βοηθηθεί έτσι οι σπουδαστής να κατα­
νοήσει τον επικοινωνιακό λόγο. Στη συνέχεια τα γραμματικά και συντακτικά 
φαινόμενα κατέχουν μόνιμη θέση στο τέλος κάθε ενότητας. Σκοπός τους δεν 
είναι η απομνημόνευση, αλλά η εξάσκηση των σπουδαστών. Ο δάσκαλος θα 

επιλέξει ποια από αυτά θα διδαχτούν και πώς . 
Το βιβλίο ολοκληρώνεται: 

- Με ένα λεξιλόγιο στο οποίο μεταφράζονται στα αγγλικά και ρωσικά οι ση­
μαντικότερες λέξεις που συναντήσαμε στα κείμενα. Χρησιμοποιήσαμε τις 
δύο αυτές γλώσσες, γιατί πιστεύουμε ότι έτσι καλύmουμε τις ανάγκες πε­
ρισσότερων σπουδαστών. Περιπό να αναφέρουμε ότι η διδασκαλία πρέ­

πει να γίνεται αποκλειστικά στην ελληνική γλώσσα. 
- Με μια σύντομη αναφορά στην ελληνική γλώσσα. 
- Με έναν κατάλογο ρημάτων Ενεργητικής φωνής (Ενεστώτας - Αόριστος 

- Μέλλοντας) και Παθητικής φωνής (Ενεστώτας - Αόριστος - Μετοχή). 
Καταβλήθηκε προσπάθεια , ώστε: 

- Τα κείμενα να είναι από τη βιωματική πραγματικότητα. 
- Να γίνεται συχνή επανάληψη των λέξεων τόσο στα κείμενα όσο και στις 

ασκήσεις. 
- Οι εργασίες να είναι ευχάριστες. 
- Να αποφεύγεται ο μηχανιστικός τρόπος εργασίας. 
- Να υπάρχει ποικιλία ασκήσεων (γραmών, προφορικών, σύνθετων) . 

Το βιβλίο συνοδεύεται: 
1. Από ένα τεύχος ασκήσεων, όπου ο σπουδαστής μπορεί να κάνει εφαρ­

μογή όλων των γραμματικών ή συντακτικών φαινομένων που διδάχτηκε στις 
ανάλογες ενότητες του βιβλίου αυτού . Ο δάσκαλος μπορεί μέσα στην τάξη να 
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επιλέξει τις πιο αντιπροσωπευτικές ή να αναθέσει ως εργασία στο σπίτι. 
2. Από κασέτα και CD. Μ ' αυτό τον τρόπο δίνεται ευκαιρία στους σπουδα­

στές να ακούσουν ελληνικά σε οποιονδήποτε τόπο και χρόνο. 
Ο χρόνος διδασκαλίας μιας ενότητας είναι ανάλογος με το επίπεδο της τά­

ξης. Ενδεικτικά προτείνουμε οκτώ διδακτικές ώρες των 45'. Ο βαθμός δυσκο­
λίας του μαθήματος και η δεκτικότητα των σπουδαστών καθορίζουν και τις 
απαιτούμενες διδακτικές ώρες κάθε ενότητας. 

3. Μαθήματα Πολιτισμού 

Με αφορμή τα κείμενα ο δάσκαλος μπορεί να οργανώσει ανάλογα μαθή­
ματα με πολιτισμικό περιεχόμενο: Επισκέψεις σε μουσεία , παρακολούθηση 
θεατρικών παραστάσεων, μαθήματα χορού κ.λπ. ή μπορεί να πλαισιώσει το 
μάθημα με προβολή νideo με ανάλογο περιεχόμενο (aρχαίες τραγωδίες , σύγ­
χρονος ελληνικός κινηματογράφος .. . ). 

Μόνο έτσι θα μπορέσει ο ξένος σπουδαστής να βιώσει την ελληνική πραγ­
ματικότητα. Επίσης κρίνεται απαραίτητο πέρα από ορισμένες ενότητες που 
διδάσκονται στην τάξη να γίνονται και εκπαιδευτικές εκδρομές σε αρχαιολο­
γικούς χώρους , μνημεία , εκθέσεις κ.λπ., κατάλληλα προετοιμασμένες , ώστε 
να έχουν το επιθυμητό αποτέλεσμα. 

4. Ο ρόλος του δασκάλου 

Το βιβλίο αυτό , αλλά και κάθε βιβλίο με τους σκοπούς αυτούς, όσο καλό 
και να είναι, δεν είναι Παρά ένα βοήθημα στο δάσκαλο και δεν είναι δυνατόν 
να ικανοποιήσει όλες τις ανάγκες των σπουδαστών. Ο ρόλος του δασκάλου 
είναι σημαντικός και αναντικατάστατος τόσο στην προσφορά της ύλης όσο 
και στην εμπέδωσή της. Μπορεί να αναλάβει πρωτοβουλίες , να δώσει ερεθί­
σματα στους σπουδαστές για προσωπική δημιουργία και τελικά να κάνει τις 
επιλογές του για την καλύτερη και αποτελεσματικότερη διδασκαλία. 

Το υλικό, που προσφέρεται, μπορεί να αξιοποιηθεί από τον δάσκαλο, όπως 
ο ίδιος κρίνει καλύτερα , αφού ληφθούν υπόψη οι ανάγκες και το επίπεδο της 
τάξης και να κάνει τις αναγκαίες, κατά τη γνώμη του, συμπληρώσεις και προ­

σαρμογές. Επομένως το βιβλίο αυτό πρέπει μάλλον να θεωρηθεί ως ένα πλαι­
σιο διδασκαλίας παρά ως υποχρεωτική ύλη που πρέπει να διδαχθεί πιστά. Η 
προσωπικότητα του δασκάλου εγγυάται την επιτυχία της διδασκαλίας της ελ­
ληνικής ως ξένης γλώσσας. 

-



Α α arm άλφα άλμα 

Β β vase βήτα βήμα 

Γ γ woman Ι yet γάμα γούνα Ι λογικός 

Δ δ this δέλτα δάσος 

Ε ε end έψιλον νερό 

z ζ zebra ζήτα ζέστη 

Η η piece ήτα ηγέτης 

Θ θ theft θήτα θέση 

piece Ι yet γιώτα ίδιος Ι παιδιά 

κ κ keep κάπα κρέας Ι κύριος 

Λ λ left λάμδα λαμπάδα Ι ελιά 

Μ μ moon μι μηχανικός Ι άμυαλος 

Ν ν nothing νι νέοςΙεwιά 

- ξ aχ ξι ξανά 

ο ο cause όμικρον όμορφος 

π π pot πι πέτρα 

Ρ ρ rise ρο ρόδα 

:- Σ σ skin σίγμα σήμερα 

τ τ top ταυ τέλος 

γ υ piece ύψιλον ύψος 

φ φ fame φι φόνος 

χ χ hot χι χάος Ι αρχίζω 

ψ ψ maps ψι ψέμα 

Ω ω cause ωμέγα ώρα 
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α, ε, n, ι, α, υ, ω. 
α: μαμά, καλά 

ε: έλα, νέος 

η: πηγή, μήνας 

ι: δίνω, βιβλίο 

ο: μόνος, τονίζω 

υ: βράδυ, νύχτα 

ω: χώμα, γράφω 

Σύμφωνα (f7J 

ι Διαβάστε τους παρακάτω συνδυασμούς συμφώνων και φωνηέντων: 

~@~ ΔΕ δω δα δ υ ΔΗ ΔΙ δ ο 

ΖΑ ζ η zy ζ ι ζ ε ζ ο ΖΩ ra θ ε ΘΩ θ η ΘΙ θ υ ΘΑ θ ο 

ΦΥ φ ε ΦΩ φα ΦΗ φι φ ο 

ΧΗ χε χι ΧΥ Χα ΧΩ χ ο 

π ο ΠΥ πα πι ΠΕ πω ΠΗ 

ΡΕ ρ α ρ ι ρο ΡΩ ρ η py 

Λέξεις: ΔΑΣΟΣ, ζωή, ΘΕΛΩ, φωτιά, ΧΥΜΟΣ, φύλακας, ΖΩΝΗ, δώρο, -ξέρω, ζάλη, ΘΥΣΙΑ, χώρος, πόλεμος, φωνή, ΧΑΡΑ, θεός, χήνα, 

ΔΙΚΗ, φέρω, ρίζα, ΘΕΜΑ, ράδιο, ΠΑΧΥΣ, θόλος, ρόλος. 

'rελιιιά σύμφωνα: ς , v 
Τελικά σύμφωνα της ελληνικής γλώσσας είναι το ς και το ν : 

της σχέσης των ανθρώπων 

ΤΗΣ ΣΧΕΣΗΣ ΤΩΝ ΑΝΘΡΏΠΩΝ 
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ιιiψnφα σύμφωνα: 

μn, V'Σ', VK, VV, rσ, 'Σ'~ 

Διαβάστε τους παρακάτω συνδυασμούς συμφώνων και φωνηέντων: 
Ντι ντα Ντο Ντε ντυ ντη ΝΤΩ 

ΜΠΟ μπι Μπε μπα ΜΠΩ μπυ Μπη 

ΤΣΙ τσε τσα ΤΣΟ ΤΣΗ τ συ τσω 

Γκι γ κο Γκε ΓΚΑ γκω γκη Γκυ 

ΤΖΑ τζι τζο ΤΖΕ τζυ τ ζω τζη 

JΙέξεις: ντύσιμο, ΦΛΩΡΕΝτΙΑ, μπαμπάς, ΤΣΙΜΠΩ , τσιγάρο, ΤΖΕΝΗ, 
ΜΠΑΛΑ, τσεκούρι , ΓΚΑΡΑΖ, ντόμινο, ΑΝΤΡΑΣ, μπόμπιρας, 
ΝΤΟΜΙΝΟ, Γκύζης, ΤΣΕΧΙΑ, άγγελος, ΓΑΝτι, γκρεμός, 
ΑΓΓΛΙΑ, Άγκυρα. 

Καμία ελληνική λέξη δεν αρχίζει από δυο όμοια σύμφωνα. 

ιιιnλά σύμφωνα: ξ', ψ 

ξ = [κσ] 
ξένος 
ξύλινος 

Ξάνθη 
Ξυλόκαστρο 

ψ=[πσ] 

ψάρι 
ψήφος 
ψηλός 
ψωμί 

Το κσ δεν γράφεται με ξ στις λέξεις που είναι σύνθετες με το εκ: 
εκστρατεύω [εκ + στρατεύω] 
εκσυγχρονισμός [ εκ + συγχρονισμός] 

Προφορά rωv φeόννωv σ, ς 

Το σ μπροστά από ηχηρά σύμφωνα (μπ, ντ, τσ, τζ, γκ, β, γ, δ, ζ, λ, μ, ν, ρ) 
προφέρεται [ζ] : 

κόσμος [κόζμος] 
Σμύρνη [Ζμύρνη] 
ά'σμα [άζμα] 
εισροή [ιζροή] 

Ισμήνη 
σβήνω 
σμέρνα 
σμαράγδι 

Ισραήλ 
άσβηστη 
σεισμός 
Ισλανδία 

aσβός 
σγουρός 
σμήνος 
σωσμένος 
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. I 

Το τελικό ς προφέρεται [ζ] μπροστά από τα ηχηρά σύμφωνα 
(β, δ, ζ, γ, λ, ρ, μ, ν, μπ, ντ, τζ, γκ): 

τις γυναίκες [τι ζ γυναίκες] πες μας [πεζ μας] 

τους δούλους [του ζ δούλους] στις μπότες [στιζ μπότες] 
στους γκρεμούς [στου ζ γκρεμούς] στους Βέλγους [στουζ Βέλγους] 

Το σύμφωνο ζ δεν μπαίνει ποτέ πριν από σύμφωνο. 

Το γ μπροστά από το χ προφέρεται [ν]: 
άγχος [άνχ.ος] συγχαίρω 
εγχώριος [ε νχ.ώριος] συγχωνεύω 

σύγχρονος 

συγχαρητήρια 
μελαγχολία έλεγχος [έλε νχ.ος] συγχωρώ 

Οισυvδυσσμοίαυ,ευ 

αυ (af) αυτός, Ναύπλιο 

+ κ,π,τ,χ,φ,θ,σ,ξ,ψ 
ευ (ef) Δευτέρα, εύκολος 

αυ (αν) αυλή, αύριο 
+ φωνήεν, β, γ, δ, ζ, λ, μ, ν, ρ 

ευ (eν) δουλεύω, φεύγω 

Διαβάστε δυνατά τις παρακάτω λέξεις: 

αυλή, ΠΑΥΣΗ, Λευκωσία, ΑΥΧΕΝΑΣ, εύχομαι, ΠΑΥΜ, 

ΕΥΚΟΜ, ευχάριστος, ΕΥΧΗ, Ευτυχία, Δευτέρα, ευθύς, Εύξεινος, 
αύριο,ΣΑΥΡΑ, Παύλος,αυγό,αυγή,Αύγουστος, μαύρος, παύω, 
ευεργέτης , απόγευμα, ΦΕΥΓΩ, Παρασκευή, ΕΥΡΩΠΗ, ευλογία, νεύρα, 
Ναύπλιο, ΑvτΟΣ, Αυστραλία, ναύτης, αύξηση, Ναύπακτος, aυθάδης. 

Τα κύρια ονόματα αρχίζουν πάντοτε με κεφαλαίο γράμμα: 
Χρήστος, Ελένη, Ελλάδα, Ιωάννινα, Όλυμπος 

-
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····. Δίψηφα φωνήεντα: συ, σι, ει, οι, υιt=ιJ 

α+ι αι (ε) 
(αι =ε) παίζω 

ε+ι ει 

(ει = ι) ει κόνα 

4 Αντιγράψτε τις λέξεις κα ι διαβάστε: 
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παιδί ... ...... ....... ... .. ......... .... .. . EIPHNH 

πηγαίνω .... .... ... ..... ... ....... ... . διαβάζει ........... .............. ..... ... .... . 

ΠΑΙΡΝΩ ...... .. .. ..... ... ..... .... .... . χειμώνας ... ..... .. ... .. ....... ......... .... . 

ανεβαίνω ... ... ....... ... ... .. ...... . είναι ... ...... ................................. . . 

μπαίνω μιλάει 

Ο+ I ΟΙ 

(οι = ι) μοίρα 
. ο + υ ου 

(ου) τούτου 

Αντιγράψτε τις λέξεις κα ι δ ιαβάστε: 

οικογένεια ..... ... ... ... ... ........ . λουλούδι ..... ....... ........... .. .......... . 

ανοίγω ...... ...... ........ ... ... ..... . . πουλί .................... .. ...... ..... .. .... .. . 

τοίχος ......... .... .. ......... .. ...... . . ΟΥΡΑΝΟΣ ..... .. ...... .... ........ .... .... . 

ΟΙΚΟΔΟΜΟΣ ... ... ....... .... .... . θέλουμε .. .... .............. ...... ...... .... . . 

φοιτητής ......... ... .. ... ........... . υιού ....... .... .... ........ ... ...... ..... ... ... . 

JJίΦSoyyoι: ai~ αϊ 

άι: τσάb 
αϊ: μαϊμού 

όι: ρολόι 
οϊ: κοροϊδεύω 

Αντιγράψτε τις λέξεις και διαβάστε: 

α"ίτός ................... ... ........... .. . ρολόι ... .... .......... ..... .... .......... ....... . 

νεράιδα .. ..... ..... ..... ....... ... ... . . κορο"ίδεύω ........... ... ......... .. ........ .. . 

μα·ίμού ................... ... ... .... .... . χα"ίδεύω ........... ....... .... ...... ... ...... .. . 

γα"ίδούρι .. ... .. ...... ..... ............ . σόι ...... ........... ...... ...... ... ... ... .......... . 

φαΊ ... ...... .. .......... ... ..... ........ . . κορόιδο ............... ..... ....... .... ...... ... . 
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Διαλυτικά ("") μπαίνουν πάνω στο ϊ, και στο ϋ όταν τα προφέρουμε χω­
ριστά από το προηγούμενο φωνήεν: πλαΊ\ιός , καταπραϋντικός. 
Στα κεφαλαία γράμματα μπαίνουν πάντοτε διαλυτικά: 
ΛΑϊΚΟ, ΕΥΡΩΠΑϊΚΟ, ΠΡΟϊΟΝΤΑ 

Δεν χρειάζονται διαλυτικά: 
α) όταν το προηγούμενο φωνήεν έχει τόνο: 

άυπνος, δρ ύινος, κορόιδεψε, Μάιος 

β) όταν δεν έχουμε δίψηφο φωνήεν: πρωί, Μ ωυσής 

Βάλτε διαλυτικά, όπου χρειάζονται: 

γάιδαρος, γαιδουράκι , ευρωπαίος, πρωινός, προυπολογισμός , Μάιος , 

ευρωπαική, πλάι, πλαινός , εγωιστής, καταπραύνω , άυλα, νάυλον . 

Διαβάστε τις παρακάτω λέξεις και ύστερα γράψτε τις στο τετράδιό σας: 

KOYZINA, ειρωνεύομαι, ΤΕΛΕvτΑΙΑ, αυλός, ΑΙΣΧΟΣ, οικογένεια, 
φαρμακείο, ΕΙΚΟΝΑ, οικόπεδο, ΠΗΓΑΙΝΕΙ, ανοιχτό, ΕΥΧΕΡΕΙΑ, χειμώνας, 
ΚΑΛΟΚΑΙΡΙ , ΑΝΟΙΞΗ, ποιότητα, Κάιρο, ΧλίΔΕΥΩ, τρόλε"ί , ΟΜΟΙΟΣ. 

10, Ιε, 10, 1ου, υα, ε1α, ε1ε, ΟΙΟΙ, Ιω 
α) το (ι) προφέρεται (Χ) όταν προηγείται άηχο σύμφωνο: π, τ, φ, θ, σ 

ποιος, πιάνω, εργατιά, αλήθεια, αυτιά, χωράφια 
β) το (ι) προφέρεται (γ) όταν προηγείται ηχηρό: μπ, β, δ, ζ, ρ 

αδειάζω; παλικάρια, βιάζομαι, μαγαζιά, καρδιά 
γ) το (ι) προφέρεται (ν) όταν προηγείται μ 

μυαλό, μια, κληρονομιά 

9 Διαβάστε τις παρακάτω προτάσεις: 

10 

Ο Πέτρος είναι φοιτητής στο Πανεπιστήμιο Ιωαννίνων . Σπουδάζει για­
τρός. Μένει στη φοιτητική εστία. 

Γράψτε όλα τα (ε), τα (ι) και τα (ο) της ελληνικής γλώσσας. 

Δύο όμοια σύμφωνα διαβάζονται ως ένα, εκτός του γγ: 
γράμμα, θάλασσα, άλλος, Ελλάδα. 

• 



[ Αρχfξοvτας τα ελληνικά} ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

11 

'rοvισ: ά 

Στα ελληνικά, όλες οι λέξεις που έχουν δυο ή περισσότερες συλλαβές 

παίρνουν στη συλλαβή που προφέρεται πιο δυνατά ένα τονικό σημάδι, 

την οξεία ('): παίζω, εγώ. 

• Οι μονοσύλλαβες λέξεις δεν παίρνουν τόνο (και, να, μη κ. ά.), εκτός 

από τις ερωτηματικές αντωνυμίες πού, πώς και το διαζευκτικό ή: 

Πού πηγαίνεις; Πώς είσαι; Μείνε ή φύγε. 

• Οι λέξεις που γράφονται με κεφαλαία γράμματα δεν παίρνουν τόνο: 

ΤΡΕΧΩ - ΚΑΘΗΓΗΤΗΣ - ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜ/0 

• Στην ελληνική γλώσσα τονίζονται μόνο τα φωνήεντα: 
τρέχω, καθηγητής, πανεπιστήμιο 

• Στα δίψηφα φωνήεντα ο τόνος μπαίνει στο δεύτερο φωνήεν: 
αύριο, εύκολος, αύξηση, φεύγω 

Βάλτε τόνο, όπου χρειάζεται: 

καθηγητης τρεχω ειμαι 

ναι και σαν 

σχολειο δεν θαλασσα 

παιδι βιβλιο την 

σε τον ε χω 

μην γραμμα των 

12 Τονίστε το που, πως, η, όπου χρειάζεται: 

Που πάτε; 

Σήμερα η Μαρία απουσιάζει. 

Πως είστε ; 

Αύριο η θα βρέξει η θα χιονίσει. 

Ο κύριος, που μίλησες, ήταν ο πατέρας μου . 

Είπε πως έχει δουλειά. 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ [ΑpJ._1ς0ιτrας τα ελλnνικά] 

Σημεία στίξης: 

Στο γραmό λόγο χρησιμοποιούμε μερικά σημάδια που τα ονομάζουμε 
σημεία στίξης: 

Το κόμμα [ , ] 

Η τελεία [ . ] 

Το ερωτηματικό [ ; ] 

Η παύλα [ - ] 

Το θαυμαστικό [ ' ] • 
Τα εισαγωγικά[« .. . » ] 
Η παρένθεση ( ... ) 

το ι:ελιιιό v 

Κώστα, έλα εδώ. 

Το μάθημα είναι εύκολο. 

-Πώς τον λένε; 

- Τον λένε Χρήστο. 

. Τι ωραία γραβάτα! 

Το «Μαθαίνω Ελληνικά» είναι ωραίο βιβλίο. 

Αύριο (ίσως μεθαύριο) θα φύγω. 

Για λόγους διδακτικής ευκολίας διατηρείται πάντα το τελικό ν στα: 
τον= οριστικό άρθρο: τον θεό (έτσι δεν συγχέεται με το ουδέτερο) 
έναν= αρσενικό αόριστο άρθρο ή αριθμητικό: έναν γάιδαρο 

σαν: σαν ζώο, σαν άνθρωπος 
δεν: δεν παίρνω, δεν βλέπω 

(έτσι δεν συγχέεται με το ουδέτερο) 

Σημείωqη: Περισσότερα για το τελικό ν στην ενότητα 7. 

• 

• 
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Ενότητα 

ΔΙΑΛΟΓΟΙ 

Διάλογος Α 

ΙΙέyομaι Κώστας Σολδάτος .. 

Κώστας: 
Μαρία: 
Κώστας: 
Μαρία: 
Κώστας: 

Μαρία: 
Κώστας: 
Μαρία: 

Διάλογος Β 

Λέγομαι Κώστας Σολδάτος. 
Χαίρω πολύ. Με λένε Μαρία. 
Από πού είστε δεσποινίς; 
Είμαι από την Αθήνα. Εσείς; 
Εγώ είμαι από τα Γιάννινα. 
Τι δουλειά κάνετε; 
Είμαι δημοσιογράφος. Εσείς; 
Είμαι καθηγήτρια. 

Με λέιιε Νίκο. 

Α. Γεια σας. Με λένε Νίκο. 

Β. Γεια σας. Με λένε Άννα. 
Α. Χαίρω πολύ. 
Β. Επίσης. 

Α. Γεια σας, είμαι ο Νίκος. 
Β. Γεια σας, είμαι η Άννα. 
Α. Χαίρω πολύ. 
Β. Κι εγώ το ίδιο. 

JΙέμε: Είμαι ο Νίκος. - Ονομάζομαι Νίκος. 
-Λέγομαι Νίκος. Με λένε Νίκο. • 



Ενότητα } ΜΑΘΑ Ι ΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛ ΗΝΙ ΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

1 

2 

3 

Να κάνετε διαλόγους όπως οι Β και Γ. 

σε λένε ; - Με λένε Νίκο . Ι Λέγομαι Νίκος. 
Πώς τον λένε; -Τον λένε Νίκο. Ι Λέγεται Νίκος. 

τη λένε ; - Τη λένε Άννα. Ι Λέγεται Άννα . 

με λένε Με λένε Μαρία. (η Μαρ/α) 
σε λένε Σε λένε Κώστα . (ο Κώστας) 

τον Ι την Ι το λένε Τον λένε Νίκο . (ο Νίκος) 
μας λένε Τους λένε Πέτρο και Γιάννη. (ο Πέτρος, ο Γιάννης) 
σας λένε Τις λένε Άννα και Πόπη. (η Άννα, η Πόπη) 

τους Ι τις Ι τα λένε Τους λένε Ελένη και Άρη. (η Ελένη, ο Κώστας) 

Ρωτήστε τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας: 
α) Πώς τον Ι τη λένε; 
β) Πώς λέγεται; 

- Πώς σε λένε; - Με λένε Νίκο. 
- Πώς λέγεσαι; - Λέγομαι Νίκος. 
-Πώς λέγεται ο κύριος; Ι η κυρία; Ι η δεσποινίδα; -Λέγεται Αντρέας. 

- Τη λένε Μαρία. 
-Τον λένε Χρήστο. 

Συμπληρώστε τα κενά όπως, στα παραδείγματα: 

I( 1. Πώς σε λένε; Με λένε Κώστα . 

2 ............. .... ......... .............. .. .. ................... .. .. .. .... ....... ............ ....... ... ........... .. ...... .................. Άννα. 

3 .... ... .. ... .... .......... ... .. ........ ......... ... ... . . ........................ .... ..... .... ... .. ......... ....... ..... Γιώργο. 

Β · 1. Πώς τον λένε; Τον λένε Σωτήρη. 

2 ..... ... ... ........... ......................................... .. .. .. .... .... .................... .... ........... ................ .... . Χρήστο. 

3 . .. .... .... .. ................... ... ............. ..... .... .... .. .... . . ....... ... ... .... .. ...... .... ....................... ....... ... .... Πέτρο. 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗ Ν ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Γ 1 . Πώς τη λένε; 

2 ............ .... ......... ...... ........... ... ....... ....... . 

3 ....... ....... ...... ... ....... .. ... ....... .. .............. .. ........ . 

Δ' 1 . Πώς σε λένε; 

2. Πώς τον λένε; 

3. Πώς τη λένε; 

4. Πώς σε λένε; 

Αnό nσύ είσι:ε; 

/ Ενότητα 

Τη λένε Άννα. 

..... ............ ... .................. . .. ................. Μαρία. 

. ............. .. ....... .. ... ................................... ..... Ελένη. 

Με λένε Αντρέα. 

........ .... ... ... ... .. ........... .. .... ..... ... ..... .... ... Δημήτρη. 

..... .. ..... .. .... .. .. ............. ..... ..... .. .............. .. ......... Λίζα . 

.......... .... ... ... ............. ..... .......................... Μαρίνα. 

Κώστας: 
Μαρία: 
Κώστας: 

Από πού είστε , δεσποινίς; 
Είμαι από την Αθήνα. Εσείς; 
Είμαι από τα Γιάννινα. 

- Από πού είστε; 
Είμαι από 

- Από πού είσαι; 

Από πού είναι ο Κώστας ; 
Από πού είναι η Κάρμεν και ο Μάριος; 
Από πού είστε, δεσποινίς ; 

τον Παναμά. 
την Ελλάδα. 
το Μαρόκο. 

- Είναι από την Ελλάδα. 
- Είναι από την Ιταλία. 
- Είμαι από την Ι σπανία. 

Αθήνα, ο Παρθενώνας Ιωάννινα, το ρολόι 

-



Ενότητα 

4 

ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝ Ι ΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

rσ ριίμα είμαι και σι nρσσωnικές αιιrωvυμίες 

Κατάφαση Άρνηση 

εγώ είμαι δεν είμαι 

εσύ είσαι δεν είσαι 

αυτός, αυτή, αυτό είναι δεν είναι 

εμείς είμαστε δεν είμαστε 

εσείς είστε δεν είστε 

αυτοί, αυτές, αυτά είναι δεν είναι 

Ρωτήστε τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας: 
α) από πού είναι. 
β) από πού είναι οι άλλοι σπουδαστές. 

Ερώτηση 

είμαι; 

είσαι; 

είναι; 

είμαστε; 

είστε; 

είναι; 

- Από πού είστε; - Είμαι από τον Καναδά. 
- Από πού είναι η Λίλη; - Είναι από τη Ρουμανία. 

ο 

η 

το 

ra 

από τον 
από τη(ν) 
από το 

ο Καναδάς 
η Αγγλία 
το Μαρόκο 

ιιpάrn η Πορτογαλία ο Καναδάς 

η Γαλλία ο Λίβανος 

η Αγγλία ο Παναμάς 

από τον Καναδά 
από την Αγγλία 
από το Μαρόκο 

το Βέλγιο 

το Μεξικό 

το Λουξεμβούργο 

η Γερμανία ο Ισημερινός το Μαρόκο 

η Τουρκία το Ιράν . 
η Ιταλία η Αίγυmος το Ιράκ 

η Ρωσία η Κύπρος το Ισραήλ 

η Ισπανία το Zcilρ 

η Βουλγαρία οι Η.Π.Α. το Σουδάν 

η Ρουμανία (Ηνωμένες το Πακιστάν 
Πολιτείες 

η Κίνα Αμερικής) το Αφγανιστάν 

η Ιαπωνία το Περού 

η Ινδία το Νεπάλ 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ Ενότητα 

6 

Συμπληρώστε, όπως στο παράδειγμα: 

Ο Πέτρος είναι από την Ελλάδα, δεν είναι από την Αγγλία. 

1. Ο Μάικ ...... .. .. ........ ... ........ Γερμανία, δεν ........ ......................... Γαλλία. 

2. Η Άννα ............................. Γαλλία , δεν ................................. Ρουμανία. 

3. Ο Αχμέτ .................. ... ........ Αίγυmο , δεν .................................. Τουρκία. 

4. Εγώ και εσύ .... ............ ..... Κύπρο, δεν ........................................ Λίβανο. 

5. Εμείς ................................. Βουλγαρία, δεν .................. ...... ........ Βέλγιο. 

6. Η Ελένη ........................... Ρωσία, δεν ....................................... Μεξικό. 

Μιλήστε με τον διπλανό σας/ τη διπλανή σας, όπως στο παράδειγμα: 

Α: Από πού είστε κύριε Ι δεσποινίς Ι κυρία; 
Β: Είμαι από τη Γαλλία. Εσείς; (η Γαλλία Ι η Ελλάδα) 
Α: Εγώ είμαι από την Ελλάδα. 

1. το Μεξικό Ι ο Καναδάς 
2 η Γερμανία Ι το Βέλγιο 
3. η Ρωσία Ι η Βουλγαρία 
4. το Ισραήλ Ι η Ισπανία 
5. η Αλβανία Ι το Ιράν 
6. ο Λίβανος Ι η Τουρκία 

Α. Πόσο κάνουν τρία και δύο ; 
Β. Τ ρ ία και δύο κάνουν πέντε . 

Α. Ευχαριστώ πολύ. 
Β. Παρακαλώ. 

7. 
8. 
9. 

10. 
11. 
12. 

η Αγγλία Ι η Ρουμανία 
η Ιταλία Ι το Μαρόκο 
η Ινδία Ι η Κίνα 
η Ιαπωνία Ι η Πορτογαλία 
η Πολωνία Ι η Δανία 

η Ελβετία Ι η Σουηδία 

=ίσον 
+=συν, και 

- = πλην, μείον 
χ= επί 

: = διά 
2 + 1 = 3 Δύο συν (και) ένα ίσον τρία. 
5 - 1 = 4 Πέντε πλην (μείον) ένα ίσον τέσσερα. 
3 χ 2 = 6 Τρία επί δύο ίσον έξι. 
Β : 2 = 4 Οχτώ δια δύο ίσον τέσσερα. 

σι σρι8μοί 1 ένα 6 έξι 
2 δύο 7 εφτά (επτά) 

3 τρία 8 οχτώ (οκτώ) 
4 τέσσερα 9 εννιά (εννέα) 
5 πέντε 10 δέκα 

-



Ενότητα } ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

7 

8 

Ρωτήστε τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας: 
4+1= 10:2= 4Χ2= 

Πόσο κάνουν 2 χ 3= 4 + 3= 8- 6= 
7- 5= 8 χ 1 = 7 + 3= 
6 + 2= 1 + 9= 5 - 4= 

Σ'υμπληρώστε τα κενά, όπως στο παράδειγμα: 

9:3= 
7-5= 
4 + 3= 
8-7= 

-Πόσο κάνουν ..... .... ........ {3) και .............. .. .... {4);- Κάνουν ............... (7) 
- Πόσο κάνουν τρία και τέσσερα - Κάνουν εφτά (7) 

1. - Πόσο κάνουν .. .............. (2} και .... ... ....... .... (3}; - Κάνουν ............... ( 

2. -Πόσο κάνουν ....... ... .. ... (6} πλην .. ...... .. .. .... (4);- Κάνουν ................ ( ) 

3. - Πόσο κάνουν ............. ... (5) και ...... ............ (1) ; - Κάνουν ............... ( ) 

4. - Πόσο κάνουν .... ....... ..... (3) επί .................. (2); - Κάνουν ...... .... ..... ( ) 

5. - Πόσο κάνουν ............... . ( 1 Ο) δια ... ............. (2); - Κάνουν .. ... .... .... .. ( ) 

6. - Πόσο κάνουν ... ............. (9) πλήν ..... ... .. ..... (7) ; - Κάνουν ............... ( 

1 +0= 1 Ένα και μηδέν κάνει ένα. 
2+3 =5 Δύο συν τρία κάνουν πέντε . 

τι δουλειά ιιάvει:ε; 

Κώστας: 
Μαρία: 
Κώστας: 
Μαρία: 
Κώστας: 

Τι δουλειά κάνετε; 
Είμαι δημοσιογράφος. Εσείς; 
Είμαι καθηγητής . 
Η γυναίκα σας με τι ασχολείται; 

Είναι καθηγήτρια. 

Μερικά εnαννέλμαι:α 

καθηγητής ο καθηγητής 

φωτογράφος ο φωτογράφος 

δικηγόρος ο δικηγόρος 
μουσικός ο μουσικός 

γιατρός ο γιατρός 
έμπορος ο έμπορος 
νοσοκόμος ο νοσοκόμος 

η καθηγήτρια 
η φωτογράφος 
η δικηγόρος 
η μουσικός 
η γιατρός 
η έμπορος 
η νοσοκόμα 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ { Ενότητα 

9 Κοιτάξτε τις εικόνες και πέστε τι δουλειά κάνουν τα πρόσωπα που ει­
κονίζονται. 

• 



Ενότητα 

10 

ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Ρωτήστε τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας τι δουλειά κάνει; 

- Τι δουλειά κάνεις; - Τι δουλειά κάνετε; 
- Είμαι χημικός. 

Τι δουλειά κάνεις; = Με τι ασχολείσαι; 

Τι δουλειά κάνεις; -Είμαι δημόσιος υπάλληλος 
ιδιωτικός υπάλληλος 
συνταξιούχος 
άνεργος 

11 Συμπληρώστε όπως στο παράδειγμα: 

12 

- Η Μαρία είναι δασκάλα ; (δάσκαλο Ι έμπορος) 
- Όχι, η Μαρία δεν είναι δασκάλα, είναι έμπορος. 

1. Ο Πέτρος είναι ................................................ ; (μουσικός Ι μηχανικός) 

2. Η Άννα είναι ......................................... ; (νοσοκόμα Ι γραμματέας) 

3. Ο Αντρέας είναι ........................ .. ... ; (καθηγητής Ι αρχιτέκτονας) 

4. Ο Χρήστος είναι ................................... ; ( δημοσιογράφος Ι ηθοποιός) 

5. Η Ελένη είναι ...................................... (έμπορος Ι τραγουδίστρια) 

Μιλήστε με τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας, όπως στο παράδειγμα: 

Άρης: 
Άννα: 
Άρης: 

Τι δουλειά κάνετε; 

Είμαι γιατρός. Εσείς; 
Είμαι μουσικός. 

(γιατρός - μουσικός) 

1. εργάτης, -τρια Ι δημόσιος υπάλληλος 
2. σερβιτόρος, - ρα Ι ιερέας (παπάς) 
3. δάσκαλος Ι δασκάλα 
4. τραγουδιστής, -τρια Ι αστυνομικός 

5. πυροσβέστης Ι υδραυλικός 
6. στρατιωτικός Ι ηλεκτρολόγος 
7. οικοδόμος Ι αγρότης, -ισσα 



Ενότητα 

ΠΟΥΜΕΝΕΙΣ; 

ΟΔΟΣ 

ΔΟΔΟΝΗΣ 

Κώστας: Από πού είσαι Μαρία; 

Μαρία: Είμαι από την Αθήνα, αλλά τώρα μένω στα Γιάννινα. 

Κώστας: Κι εγώ μένω στα Γιάννινα. Είμαι όμως από τη Θεσσαλονίκη. 

Και τι κάνεις στα Γιάννινα; 

Μαρία: Δουλεύω στο Πανεπιστήμιο. Είμαι υπάλληλος. 

Κώστας: Κι εγώ δουλεύω στα Γιάννινα. Είμαι γιατρός στο κρατικό 

Νοσοκομείο. 

Μαρία: Πού μένετε στα Γιάννινα; 

Κώστας: Μένω στο κέντρο. 

Μαρία: Πού ακριβώς; 

Κώστας: Δωδώνης 16. 

Μαρία: Έχετε τηλέφωνο; 

Κώστας: Ναι, έχω. Το τηλέφωνό μου είναι 0651032648. 

Μαρία: Ευχαριστώ πολύ. 

Κώστας: Παρακαλώ. 

-



Ενότητα ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Ερωrιίσεις: 

1 

2 

1. Από πού είναι η Μαρία; 
2. Πού μένει τώρα η Μαρία; 
3. Από πού είναι ο Κώστας; 
4. Πού δουλεύει η Μαρία; 
5. Πού δουλεύει ο Κώστας ; 
6. Πού ακριβώς μένει ο Κώστας; 

Ρωτήστε τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας: 
Πώς τον λένε; 
Από πού είναι; 
Πού μένει τώρα; 
Τι δουλειά κάνέι;" 

τα ρήμαιrα μένω, δουλεύω 

ΕΝΕΠΩΤΑΣ 

εγώ μένω 

εσύ μένεις 

αυτός, αυτή, αυτό μένει 

εμείς μένουμε 

εσείς μένετε 

αυτοί, αυτές, αυτά μένουν 

δουλεύω 

δουλεύεις 

δουλεύει 

δουλεύουμε 

δουλεύετε 

δουλεύουν 

Γράψτε το ρήμα που είναι στην παρένθεση στο σωστό πρόσωπο: 

1. Εμείς ........ .. ...... ....... στην Ελλάδα. Εσύ πού .. .... .. .............. ; (δουλεύω) . 

2. Εγώ ........................... στο Παρίσι. Εσύ πού .............................. ;(μένω). 

3. Ο Κώστας και η Μαρία ...................................... στο Λονδίνο. 

Εσείς πού ................................. ; (μένω) 

4. Αυτοί ..................... στη Γερμανία. Εσείς πού .................... ; (δουλεύω). 

5. Ο Δημήτρης .. .. .... .. ...... .. ......... στην Αθήνα (δουλεύω) και ............ .... .... . 

στο Παγκράτι (μένω). 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ ι/ Ενότητα 

3 

4 

σ τ~ωv είναι aπό το ιιοvδίvο 

Α. Από πού είναι ο Τζων; 

Β. Ο Τζων είναι από την Αγγλία, από το Λονδίνο . 

Α. Και η Ρομπέρτο από πού είναι; 

Β. Είναι από την Ιταλία, νομίζω από τη Ρώμη. 

Πόλεις του κόσμου 

η: 

Άγκυρα 
Αθήνα 
Βιέννη 
Βουδαπέστη 
Λευκωσία 

Λισαβόνα το: 
Μαδρίτη 
Μόσχα 
Ουάσιγκτον 
Ρώμη 
Σόφια 

Βουκουρέστι 
Δουβλίνο 
Κάιρο 
Λονδίνο 
Μόναχο 
Νέο Δελχί 
Όσλο 
Παρίσι 
Πεκίνο 
Σικάγο 
Τόκιο 

Μιλήστε με τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας, 
όπως στο παράδειγμα: 

-Από πού είναι η Άwα; 
- Είναι από τη Γερμανία, από το Μόναχο. 

Μιλήστε με τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας, 
όπως στο παράδειγμα: 

-Από πού είστε; {Ελλάδα/ Αθήνα) 
- Είμαι από την Ελλάδα, από την Αθήνα. 

τα τίρανα 
τα Γιάννινα 
οι Βρυξέλλες 

1. Βουλγαρία Ι Σόφια 6. Γαλλία Ι Νίκαια 
2. Γερμανία Ι Βερολίνο 7. Αυστρία Ι Βιέννη 
3. Ιταλία Ι Βενετία 8. Αγγλία Ι Λονδίνο 
4. Ελλάδα Ι τα Γιάννινα 9. Ρωσία Ι Μόσχα 
5. Αμερική Ι Σικάγο 10. Κίνα Ι Πεκίνο 

111 



Ενότητα ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

5 Βάλτε στα κενά το άρθρο που ταιριάζει, όπως στο παράδειγμα: 

Η Σόφια είναι στη Βουλγαρία. 

1 ............. Ρώμη είναι σ ............ Ιταλία. σε + τον = στον 

2 .... ... .... .. Πεκίνο είναι σ ............ Κίνα. σε +την = στην 

3 ...... .... ... Μαδρίτη είναι σ ............ Ισπανία. σε+ το= στο 

4 ..... ..... ... Λονδίνο είναι σ ......... ... Αγγλία. σε + τους = στους 

5 ............. Αθήνα είναι σ ............ Ελλάδα. σε+ τις= στις 

6 ............. Μόσχα είναι σ ............ Ρωσία. σε+ τα = στα 

7 ..... ........ Κάιρο είναι σ ............ Αίγυmο. 

8 ............. Παρίσι είναι σ ............ Γαλλία. 

9 ............. Άγκυρα είναι σ ........... Τουρκία. 

10 ............ Σόφια είναι σ ........... Βουλγαρία. 

6 Πού βρίσκονται τα παρακάτω μνημεία; 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

- τι ιιάvεις; - Καλά, εuχαρισrώ. 

Μαρία: 
Κώστας: 

Μαρία: 

Καλημέρα, Κώστα. 
Καλημέρα, Μαρία. 
Τι κάνεις; 

Κώστας: 

Μαρία: 
Καλά, ευχαριστώ. Εσύ; 
Μια χαρά. 

Τι γίνεσαι; Ι Τι γίνεστε; 
Τι κάνεις; Ι Τι κάνετε; 
Πώς είσαι; Ι Πώς είστε; 
Πώς τα πας; Ι Πώς πάει; 

Μια χαρά. 
Πολύ καλά, ευχαριστώ. 
Καλά, ευχαριστώ. 
Δόξα τω Θεώ. 
Έτσι κι έτσι. 
Καλούτσικα. 
Χάλια. 

7 Κάντε διαλόγους όπως ο παραπάνω. 

Η Κάρμεv είναι Εuρωnαία 

Μαρία: 
Κώστας: 

Από πού είναι η Κάρμεν; 
Είναι από την Ιταλία. 

Ενότητα 

Μαρία: 
Κώστας: 

Δηλαδή είναι Ευρωπαία . Και ο Μωχάμετ από πού είναι; 
Είναι από την Αίγυmο. Είναι Αφρικανός. 

Οι ήπειροι 

1. Η Αμερική 

2. Η Ασία 

3. Η Αφρική 

4. Η Αυστραλία 

5. Η Ευρώπη 

Οι κάτοικοι 

ο Αμερικανός Ι Αμερικάνος 
η Αμερικανίδα Ι Αμερικ~να 

ο Ασιάτης 
η Ασιάτισσα 

ο Αφρικανός 
η Αφρικανή Ι Αφρικανίδα ΙΑφρικάνα 

ο Αυστραλός 
η Αυστραλέζα 

ο Ευρωπαίος 
η Ευρωπαία 

-



Ενότητα ~} ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

8 Μιλήστε με τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας, 
όπως στα παραδείγματα: 

9 

Α. Από πού είναι ο Στηβ; 
Β. Είναι από την Αμερική. 
Α. Δηλαδή είναι Αμερικάνος; 

Απαντήστε όπως στο παράδειγμα: 

- Πού είναι η Καζαμπλάνκα; 

Α. Από πού είναι ο Μάριος; 
Β. Είναι από τη Ρουμανία. 
Γ Είναι Ασιάτης; 
Β. Όχι, δεν είναι Ασιάτης. 

Είναι Ευρωπαίος. 
Είναι Ρουμάνος. 

- Η Καζαμπλάνκα είναι στην Αφρική, δεν είναι στην Ευρώπη. 

1. - Πού είναι το Σικάγο; 

Αφρική. 

2. -Πού είναι η Ρώμη; 

Ασία. 

3. - Πού είναι το Τόκιο; 

Αμερική. 

4. - Πού είναι η Μελβούρνη; 

Ευρώπη. 

5. - Πού είναι το Κάιρο; 

Αυστραλία. 

6 - Πού είναι η Αθήνα; 

Ασία. 

7 - Πού είναι το Πεκίνο; 

- ......................................................... · .................................................. Ευρώπη. 



ΜΑΘΑ ΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ Ενότητα 

Ενικός αριθμός Πληθυντικός αριθμός 

αρσενικό θηλυκό ουδέτερο αρσενικό · θηλυκό ουδέτερο 

Ον. ο η το ΟΙ ΟΙ τα 

Γεν. του της του των των των 

Αιτ. τον τη(ν) το τους τις τα 

10 Συμπληρώστε το σωστό οριστικό άρθρο: 

1. ..... ...... Πέτρος 6 . . .......... Αθήνα 11 ........ .... θρανίο 

2. ...... ..... Γαλλία 7 . . .......... σπίτι 12 ............ αίθουσα 

3. ........... πρόβλημα 8 . . .......... ώρα 13 . ........... Νίκος 

4. ·· ······ ··· Ελένη 9. ........... Άρης 14 ............ ξένος 

5. ........... σχολείο 10 . . ....... ... ταμίας 15 . ... ........ λουλούδι 

κατσλιίfεις ονομάτων 

~ 
ΟVΟΙ-!αστικ!] - ι- αιτιατική - • -ο ς ο Πέτρος τον Πέτρο 

ο -ας ο Κώστσς τον Κώστα 

-ης ο Δημήτρης τον Δημήτρη 

-η η Ελένη την Ελένη 

η 

-α η Μαρία τη Μαρία 

-ι το παιδί το παιδί 

το -μα το γράμμα το γράμμα 

-ο το βιβλίο το βιβλίο 



Ενότητα ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

σι αριΘμοί από το ι ι ως το ισσ 

11 έντεκα 40 σαράντα 
12 δώδεκα 50 πενήντα 
13 δεκατρία 60 εξήντα 
14 δεκατέσσερα 70 εβδομήντα 
20 είκοσι 80 ογδόντα 
21 είκοσι ένα 90 ενενήντα 

30 τριάντα 100 εκατό 

Οι αριθμοί από το 13 ως το 19 γράφονται με μία λέξη: 
δεκατρία, δεκατέσσερα, .. .. δεκαεννιά 

Από το 21 και μετά γράφονται σε χωριστές λέξεις: 
είκοσι πέvrε, πενήvrα οχτώ. 
Γράφονται με μία λέξη: τριάvrα, σαράvrα, εκατό, διακόσια, χίλια. 

}} Γράψτε με λέξεις τους παρακάτω αριθμούς, όπως στο παράδειγμα: 

11 έvrεκα 48 

13 ....................................... ... . 57 

16 ....... ............ ........................ 59 ....... ............... ............ .... .. .. . 

17 ... ...... ..... .... .......... .. ........... . . 61 

19 ................................. ...... ... . 63 

21 ..... ..... ......... ....... ............ .... . 72 

24 ··· ··· ·· ··· ······ ······· ··· ······ ··· ···· ··· 77 

33 ···· ······ ······ ····· ········ ····· ····· ··· · 86 

34 ......... .... ... ............... ..... .. ... .. 94 ........... .. ... .. .. .. ... ..... .... .. ...... . 

42 ....... .................. ............ .. .... 100 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

n 

n 

nού μένεις σrα rιάvvιva; 

Μαρία: 

Κώστας: 

Πού μένεις στα Γιάννινα; 

Μένω στο κέντρο. 

Μαρία: Πού ακριβώς; 

Κώστας: Δωδώνης 16. 

ιιέμε: 
Μένω στην οδό Δωδώνης 16. 
Μένω Δωδώνης 16. 
Μένω στη Δωδώνης 16. 

Μιλήστε με τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας, 
όπως στο παράδειγμα: 

- Πού μένεις τώρα; 
-Μένω Σταδίου 12 Ι στην οδό Σταδίου 12 Ι 
στη Σταδίου 12. 

-Εσύ; 
- Εγώ μένω Ομήρου 62. 

nρσσοχιί: η οδός 
η λεωφόρος 
η πάροδος 

στην οδό 

στη λεωφόρο 
στην πάροδο 

Ρωτήστε και απαντήστε, όπως στο παράδειγμα: 

-Πού είναι το Δημοτικό Σχολείο; 
(Δημοτικό Σχολείο Ι Κύπρου 9). 

- Είναι στην οδό Κύπρου 9. 

1. το Πανεπιστήμιο Ι Δομπόλη 30 
2 το νοσοκομείο Ι Αραβαντινού 16 
3. το Πνευματικό Κέντρο Ι Αβέρωφ 24 
4. το ξενοδοχείο 'ΈΡΜΗΣ" Ι Ανεξαρτησίας~------. -r 
5. η Νομαρχία Ι Λαμπρίδου 48 ~-
6. το Δημαρχείο Ι Σμύρνης 69 

Ενότητα 

-



Ενότητα )} ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

14 Συμπληρώστε τις παρακάτω προτάσεις, όπως στα παραδείγματα: 

Μένω στην οδό Πανεπιστημίου (η οδός) . 
Μένω στην Κοραή 38. 
Μένω Αραβαvrινού 16. 

1. Η Τζένη μένει . . . .. . . .. . . .. . .. . .. . . . . .. . . .. . . . .. . . .. .. . . . . .. .. . . . . . . . . . . . . . . . Κατσάρη 16. (η οδός) 

2. Ο Πέτρος μένει ............................................ Δημοκρατίας 25. (η λεωφόρος) 

3. Το ραντεβού μας είναι .................................................... Βηλαρά 33. (η οδός) 

4. Θα συναντηθούμε .. ............ .. ............... .... ............. ....... ........... .... Βενιζέλου 14. 

5. Το κατάστημά μου είναι ............. ................................... Πάργης. (η πλατεία) 

6. Το σπίτι μας είναι ............................................................................................. . 

15 Μιλήστε με τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας, όπως στο παράδειγμα: 
-Πού μένεις; (Αθήνα/Σωκράτους 12) 
- Μένω στην Αθήνα. 
- Πού ακριβώς; 
-Σωκράτους 12. 

1. Τα Ιωάννινα Ι Δομπόλη 20 

2. Η Πάτρα Ι Δημοκρατίας 17 

3. Ο Βόλος Ι Παπαναστασίου 11 

4. Τα Τρίκαλα Ι Μετεώρων 4 

5. Η Ρόδος Ι Ιπποτών 26 

6. Το Ηράκλειο Ι Βενιζέλου 48 

7. Η Κόρινθος Ι Περιάνδρου 33 

8. Η Αίγινα Ι Καποδιστρίου 3 

9. Η Θεσσαλονίκη Ι Μεγάλου Αλεξάνδρου 56 

10. Η Ζάκυνθος Ι Αγίου Διονυσίου 49 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

-εχετε τnλέΦωvο; 

Μαρία: 

Κώστας: 

Μαρία: 

Κώστας: 

Μαρία: 

Κώστα, έχεις τηλέφωνο; 

Ναι, έχω.Το τηλέφωνό μου 

είναι 0651 032641. 
Αυτό είναι το σταθερό. Κινητό δεν έχεις; 

Βέβαια, έχω. Υπάρχει Έλληνας χωρίς κινητό; 

Γράψε τον αριθμό: 6945631629 
Ευχαριστώ πολύ. 

nροιιοχιί: 

Τους αριθμούς τηλεφώνου τους λέμε ως εξής: 

0-6-51-0-32-641 
06511032641 06-51-032-6-41 

0-651-032-64-1 
065-1 0-32-64-1 

κτητική Αντωνυμία 

μου 

σου 

του Ι της Ι του 
μας 

σας 

τους Ι τους Ι τους 

Το βιβλίο μου είναι ανοιχτό. 
Το βιβλίο σου είναι κλειστό. 
Το σπίτι του Ι της Ι του είναι στο κέντρο. 
Τα παιδιά μας είναι στο σχολείο. 
Τα παιδιά σας δουλεύουν στην Αθήνα. 
Τ α παιδιά τους κοιμούνται. 

Η κτητική αντωνυμία φανερώνει σε ποιον ανήκει κάτι . 

Η κτητική αντωνυμία ακολουθεί το ουσιαστικό, 
ενώ η προσωπική προηγείται του ρήματος. 

Το σπίτι του (κτητική) 
Του τηλεφώνησε (προσωπική) 

ΕΙ 



-

Ενότητα ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

}6 Ρωτήστε τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας: 

- Πώς τον λένε. 
-Πού μένει. 

- Ποιο είναι το τηλέφωνό του. 
- Τι δουλειά κάνει. 

- Από πού είναι. 

17 Διαβάστε τα τηλέφωνα των ΚΤΕΛ των παρακάτω πόλεων: 

18 

ΚΤΕΛ 

1. Αγρινίου 

2. Αθηνών 

3. Άρτας 

ΤΗΛ. 

06410 47 825 

010 5129365 
06810 39247 

4. Βόλου 04210 96738 
. . . . . . . . . . . . . . 

5. Δράμας 05210 37489 
·················································•··· 

6. Ζακύνθου 06950 43078 

7. Ηρακλείου 08107 43851 

8. eεσσc:ιλavίκrϊς Ο31ο 512444 · 
9. ιωc:ιννινων 

10. Κορίνθου 

11. Πρέβεζας 

12. Χανίων 

06510 54962 

07410 46901 

06820 21145 

Ρωτήστε τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας, χρησιμοποιώντας κτη­

τικές αντωνι.ψίες , όπως στα παραδείγματα: 

α) - Πού είναι τώρα ο φίλος σου; 

- Ο φίλος μου τώρα είναι στο σπίτι του. 

β) -Από πού είναι ο φίλος σου; 

- Ο φίλος μου είναι από τα Γιάννινα. 



Ενότητα 

ΜΙΑΑΣ ΕΜΗΝΙΚΑ; 

Μαρία: 

Τζων: 

Μαρία: 

Τζων: 

Μαρία: 

Τζων: 

Μαρία: 

Τζων: 

Τζων, μιλάς ελληνικά; 

Ναι, μιλάω πολύ καλά. 

Ο Στήβεν μιλάει ελληνικά; 

Όχι, δεν μιλάει καθόλου. 

Τι γλώσσα μιλάει; 

Μιλάει πολύ καλά αγγλικά και λίγα γερμανικά. 

Δηλαδή είναι Άγγλος; 

Όχι, είναι Αμερικάνος και η φίλη του είναι Γερμανίδα. 

τα ρήμα~α μιλάω - nάω 
ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ μιλάω (μιλώ) πάω 

μιλάς πας 

μιλάει (μιλά) πάει 

μιλάμε (μιλούμε) πάμε 

μιλάτε πάτε 

μιλάνε (μιλούν) πάν(ε) -



Ενότnτα~3} ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

ι 

2 

ιιέμε: 
μιλάω αγγλικά 

αραβικά 
γαλλικά 

γερμανικά 

τούρκικα 
δανέζικα 
ελληνικά 

ισπανικά 

ιταλικά 
κινέζικα 

ολλανδικά 

πορτογαλικά 
ρωσικά 
σουηδικά 

θαυμάσια 
άριστα 
αρκετά καλά 

πολύ καλά 
έτσι κι έτσι 
λίγο 
πολύ λίγο 

δεν μιλάω καθόλου. 

μιλάω γιαπωνέζικα 

Με βάση τα παραπάνω ρωτήστε τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας, 
όπως στα παραδείγματα: 

Α. Κώσrα, μιλάς κινέζικα; Α. Μιλάς ελληνικά; 
Β. Όχι, δεν μιλάω καθόλου. Β. Πολύ λίγο. Τώρα μαθαίνω. 
Α. Μιλάς ιταλικά; 

Β. Ναι, μιλάω αρκετά Ι λίγο ... 

Βάλτε το ρήμα μιλάω στο σωστό πρόσωπο, όπως στο παράδειγμα: 

τ ο παιδί ................... .... αραβικά. τ ο παιδί μιλάει αραβικά. 

1. Ο Κώστας ......... ....... .... ..... αγγλικά πολύ καλά. 

2. -Γιώργο, ......................... γερμανικά;- Όχι, δεν .. ...... ...... ......... .. καθόλου. 

3. Ο Πέτρος και ο Νίκος ..................... .... βουλγάρικα αρκετά καλά. 

4. Εγώ και η Μαρία ......................... γαλλικά έτσι κι έτσι. 

5. Εγώ ........................ . ιταλικά καλά. Εσείς ......................... ; 

6. Η Αθηνά ......................... ρώσικα αρκετά καλά. 

7. Εσύ κι η αδελφή σου ......................... αγγλικά;- Ναι, ........... ............. . 

8. Ο καθηγητής μας ...... .. ................. αγγλικά και ισπανικά. 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

3 Ρωτήστε και απαντήστε, όπως στο παράδειγμα: 

Α τι γλώσσα μιλούν στην Αγγλία; 

8 . Μιλούν αγγλικά. 

/-~ __ Ενότητα 

τα pιίμαrα λέω, rpώω, Φrαίω, ακούω 

ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ λέω τρώω φταίω ακούω 
λες τρως φταις ακούς 
λέει τρώει φταίει ακούει 
λέμε τρώμε φταίμε ακούμε 
λέτε τρώτε φταίτε ακούτε 
λέν(ε) τρών(ε) φταίν(ε) ακούν( ε) 

4 Συμπληρώστε τα κενά όπως, στο παράδειγμα: 

Α - Πού πας κάθε πρωί; 
8 , - Πάω στο Πανεπιστήμια 

1. Πού πας κάθε απόγευμα στις 3 η ώρα; 

στο γυμναστήριο. 

2. Τι τρώτε κάθε πρωί; 

.................................................................................. , ...... μόνο ένα αυγό. 
3. Ποιος φταίει για την καθυστέρηση; 

Δεν ........ ........................................................................................ εμείς. 
4. Ποιον τραγουδιστή ακούτε; 

............................................................................... τον Γιώργο Νταλάρα. 
5. Πού πάτε την Παρασκευή το βράδυ; 

.................................. .. , .... , .. .. , .............. ..... ...... .. ................. στην ταβέρνα. 

6 Τι λέτε το πρωί; 

........................................................... ..................... ................. καλημέρα. 

-



Ενότητα ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

5 Συμπληρώστε τα κενά με τα ρήματα που είναι στην παρένθεση: 

Αυτός ........... ....... . ελληνική μουσική. (ακούω) 
Αυτός ακούει ελληνική μουσική. 

1. Τα παιδιά ............................. .. .......................... στο εστιατόριο . (τρώω) 

2. Εσείς δε .............. ...... ....... .. .. .. .. ... .. .................. ... ποτέ καλημέρα. (λέω) 

3. Ο Γιώργος ............. ..................... ....... με τα πόδια στη δουλειά. (πάω) 

4. Εσύ δεν .... .. .................................................................... καλά. (ακούω) 

5. Αυτοί ............................. .. ................ .. .. .. .. .... .. . για τη φασαρία. (φταίω) 

6. Εμείς .. .. .... .......... ....... .. .. ............... ....... .. .. ... στο σπίτι μας τώρα. (πάω) 

6 Γράψτε την ερώτηση , όπως στο παράδειγμα: 
- Είσαι η Τζένη; 
- Όχι, δεν είμαι η Τζένη . 

1. - ....... ... .. ... ..... ...... .. .. ..... ... .... ... ... .. ................ .. ........... ............ ......... .... .. 

- Όχι, δεν μιλάω αραβικά. 

2. - .. ... .... ...... .... .. .... .................... ......... .. ....... ... .. ..... ............. .... ............... .. 

- Όχι, δεν τρώω καθόλου κρέας. 

3. - .... .. ..... ..... .... ........................................................ .............. ...... .. .. .... .. 

-Όχι , δεν ακούω ελληνική μουσική. 

4. - .. ..... ............... ..................... .. ......... ............ ..... ... ......... .. ........... .... ... .. . 

- Όχι , δεν πάω στο Πανεπιστήμιο. 

5. - .................... .... ....... .... .... ...... .... .. ...... .... ... ........... .. .......... .. ................. . 

-Όχι , δεν είμαι από την Τουρκία. 

6. - ................ ..... ...... ...... .... ........ .. ............................................... .. .......... . 

- Όχι, δεν με λένε Χρήστο. 
ι 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝ Ι ΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

α nnΙJ είναι :«ιννλας; 

Μαρία: Ο Στηβ είναι Άγγλος; 
Τζων: Όχι, είναι Αμερικάνος και 

η φίλη του Γερμανίδα. 

Τι είσαι; Έλληνας 

Είμαι Γερμανός 

Τι είστε; Γάλλος 

Ρώσος 

Ισπανός 

Τι είναι ο Στηβ; Τούρκος 

Είναι Βούλγαρος 

Τι είναι η Κάρμεν; Ρουμάνος 

Αιγύmιος 

Ολλανδός 

Γιαπωνέζος 

7 Συμπληρώστε όπως στο παράδειγμα: 

Ελληνίδα 

Γερμανίδα . 
Γαλλίδα 

Ρωσίδα 

Ισπανίδα 

Τουρκάλα 

Βουλγάρα 

Ρουμάνα 

Αιγύmια 

Ολλανδέζα 

Γιαπωνέζα 

Α. Ο Κώστας είναι Έλληνας; {Ελλάδα) - Ναι, είναι Έλληνας. 

Ενότητα 

1. Η Τζοβάνα ............................... ; {Ιταλία) - ...................................... .. 

2. Ο Πήτερ ................................... ; (Αγγλία - ...................................... .. 

3. Η Λίλη ...................................... ; (Δανία) - ...................... .. .............. .. 

4. Ο Αντρέι ................................... ; (Ρωσία) -....................................... .. 

Β. Ο Ρομάν είναι/σπανός; (Ισπανία Ι Γαλλία) 

-Όχι, δεν είναι Ισπανός. Είναι Γάλλ.ος. 

1. Ο Αχμέτ ................................................................. ; (Αίγυπrος/ Τουρκία) 

2. Η Κάρμεν .... ...... .. .. .... ........ ........................................ ; (Ρωσία Ι Αμερική) 

- ...................................................................................................................... ~ 

-



Ενότητα ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙ ΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

3. Η Βαλερύ ................................................................... ; (Πολωνία Ι Γαλλία) 

4. Ο Φράνκ .................................................................. ; (Ελβετία Ι Γερμανία) 

8 Μιλήστε με τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας, όπως στα παραδείγματα: 

9 

Α. Ο Νίκος είναι Βέλγος; 
Β. Ναι, ο Νίκος είναι Βέλγος. 

Α. Ο Μάριο είναι Πολωνός; 
Β. Όχι, δεν είναι Πολωνός. Είναι Ρουμάνος. 

nροσοχιί: Νάπολη Ναπολιτάνος Ναπολιτάνα 

Βερολίνο Βερολινέζος Βερολινέζα 

Λονδίνο Λονδρέζος Λονδρέζα 

Βιέννη Βιεννέζος Βιεννέζα 

Παρίσι Παριζιάνος Παριζιάνα 

Σκοτία Σκοτσέζος Σκοτσέζα 

Γράψτε για τρεις φίλους σας Ι φίλες σας, όπως στο παράδειγμα: 

Ο Χιμένεθ είναι Ισπανός. Μένει στη Μαδρίτη. Μιλάει πολύ 
καλά αγγλικά και λίγα αραβικά. 

1 ............ .............................................................................................. .. 

2 ..................... ...................................................................................... . 

3 .................................. .... .... .... ......... ............ .................. .......... ............ . 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ Ενότητα 
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Η σιιισyέvειά μου 

Είμαι η Ρένα. Είμαι φοιτήτρια. Σπουδάζω στο Πανεπιστήμιο Ιωαννίνων. Ο πατέρας 

μου είναι φωτογράφος και η μητέρα μου δικηγόρος. 

Ο αδερφός μου, ο Χρήστος, είναι καθηγητής στο Πανεπιστήμιο Αθηνών και η αδερ­

φή μου, η Τζένη, είναι δασκάλα σ' ένα δη­

μοτικό σχολείο της Ρόδου. Όλοι μαζί θα 

βρεθούμε το Πάσχα στο χωριό. Εκεί ζουν 

ο παππούς και η γιαγιά. 

Γράψτε τα ονόματα των μελών της 
οικογένειάς σας: 

Ο πατέρας μου λέγεται ............. .... . 

Ο μοναχογιός, το μοναχοπαίδι, η μοναχοκόρη 

Οι γονείς = Ο πατέρας και η μητέρα (μάνα). 

Ο Ι η σύζυγος= Σ' ένα aντρόγυνο (άντρας και γυναίκα παντρεμένοι) 

ο άντρας είναι ο σύζυγος και η γυναίκα η σύζυγος. 

Πολύτεκνος, -η = 
Άτεκνος, -η = 

Δίδυμος,-η,-ο = 

Το διαζύγιο = 

Αυτός που έχει πολλά παιδιά (τέκνα). 

Αυτός που δεν έχει παιδιά. 

Αυτός που γεννήθηκε ταυτόχρονα με κάποιον άλλον 

με τον ίδιο τοκετό. 

Η διάλυση του γάμου. 

-



Ενότητα ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

11 Μιλήστε μεταξύ σας: 

- Είστε παντρεμένος Ι -η; - Είστε παντρεμένος Ι -η; 

- Όχι, είμαι ελεύθερος Ι -η. - Ναι, είμαι. 

- Έχετε παιδιά; 

- Ναι, έχω δύο, ένα αγόρι κι ένα κορίτσι. 

n Συμπληρώστε τα κενά με την κατάλληλη λέξη: 

1. Ο πατέρας μου έχει έναν αδερφό, τον Άρη. Αυτός είναι ........................ μου. 
α. αδελφός β. ξάδελφος ~θείος &παππούς 

2. Η μητέρα του πατέρα μου είναι ........................ μου. 
α. θεία β. γιαγιά γ. ξαδέλφη δ. ανιψιά 

3. Ο αδελφός μου έχει μια κόρη, την Ελένη. Η Ελένη είναι ........................ μου. 
α. ξαδέρφη β. ανιψιά γ. θεία δ. κόρη 

4. Οι γονείς μου έχουν ακόμη ένα γιο, τον Κώστα. 

Ο Κώστας είναι ........................................... μου. 
α. αδελφός β. ξάδελφος γ. θείος δ. aνιψιός 

5. Η μητέρα μου έχει μια αδελφή, την Άννα. Η Άννα είναι .... .. ...... .. .............. μου. 
α. ξαδέλφη β. θεία γ. ανιψιά δ. αδελφή 

6. Ο θείος μου έχει ένα αγόρι, τον Χρήστο. 

Ο Χρήστος είναι ..................... ...................... μου. 
α. αδελφός β. aνιψιός ~ ξάδερφος δ. παππούς 

Β Μιλήστε με τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας, όπως στο παράδειγμα: 

Α. Έχεις αδέλφια; 

Β. Ναι, έχω έναν αδελφό Ι μια αδελφή. 

Α. Έχεις αδέλφια; 

Β. Όχι, είμαι μοναχογιός Ι μοναχοκόρη. 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Λεξιλόγιο: Η όικογένεια 

ο πεθερός - η πεθερά 
ο γαμπρός - η νύφη 
ο γιος - η κόρη 
ο εγγονός - η εγγονή 

οι συγγενείς 

ο κουμπάρος - η κουμπάρα 
ο aνιψιός - η ανιψιά 
ο ξάδερφος - η ξαδέρφη 
ο θείος - η θεία 

Ενότητα 

ο κουνιάδος - η κουνιάδα 
ο νονός - η νονά ο συμπέθερος - η συμπεθέρα 

ουσιαστικά: ενικός - naneuvτικός 
ΑΡΣΕΝΙΚΑ 

Ενικός αριθμός 

Ονομαστική ο πίνακας εργάτης γιατρός δρόμος 
Αιτιατική τον πίνακα εργάτη γιατρό δρόμο 

Πληθυντικός αριθμός 

Ονομαστική οι πίνακες εργάτες γιατροί δρόμοι 
Αιτιατική τους πίνακες εργάτες γιατρούς δρόμους 

ΘΗΛΥΚΑ 

Ενικός αριθμός 

Ονομαστική η χώρα φωνή χαρά τέχνη 
Αιτιατική τη(ν) χώρα φωνή χαρά τέχνη 

Πληθυντικός αριθμός 

Ονομαστική οι χώρες φωνές χαρές τέχνες 
Αιτιατική τις χώρες φωνές χαρές τέχνες 

ΟΥΔΕΤΕΡΑ 

Ενικός αριθμός 

Ονομαστική το βουνό παιδ ί λουλούδ ι σύννεφο 
Αιτιατική το βουνό παιδί λουλούδι σύννεφο 

Πληθυντικός αριθμός 
Ονομαστική τα βουνά παιδ ιά λουλούδια σύννεφα 
Αιτιατική τα βουνά παιδιά λουλούδια σύννεφα 

• 



Ενότητα 
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15 

ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗ Ν ΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Γράψτε τα παρακάτω ονόματα στην αιτιατική: 

ο γεωργός - τον γεωργό 

η Ελένη - την Ελένη 

το βιβλίο - το βιβλίο 

1. ο δίσκος - τον......... . . . ...... . .. . . 7. η κυρία 

2. η καθηγήτρια - την . . . . . . . . . . . . . . . . . .. . . . 8. ο γιατρός 

3. το παιδί -το .... ... ..... ........... . 9. η νοσοκόμα - ..... ............ ..... . 

4. ο δικηγόρος - ........ .... .. ............... 10. ο Πέτρος ....................... 

5. ο κύριος ..... ..... ............. ...... 11 . το αγόρι ·· ··· ········· ··· ······ 

6. ο Καναδάς ····· ········ ········ ···· ···· 12. το κορίτσι ......... .... ....... .. 

Συμπληρώστε τα κενά με τα ονόματα που είνα ι στην παρένθεση σε αιτιατική: 

Σήμερα είδα τον .... ...... ... ...... .... ... ... . (ο Πέτρος) 
Σήμερα είδα τον Πέτρο. 

1. Η Μαρία αγαπάει ... .............. .................... ............... ...... .... . (ο Βασίλης) 

2. Ο Αντρέας αγαπάει .. ...... ... .... .. .. .... .... ....... .. ...... .. .. .. ............... (η Τζένη) 

3. Θέλω .. ................................... .. ................ .. ............. σου. (ο αναπτήρας) 

4. Σήμερα διάβασα .... .. .... .............. .. .. .... ................................. (το βιβλίο) 

5. Η Τασία ψάχνει .. .. .................................. .. .... .. .... .. ........ της. (ο άντρας) 

6. Ο φοιτητής ρώτησε .. .. ...... .......... ........ ...... .............. ...... (η καθηγήτρια) . 

7. Χτες αγόρασα τον καινούριο ...... ...... ........ ........ ........ ............ (ο δίσκος) 

8. Ο πατέρας πλήρωσε .................................................. (ο λογαριασμός) 

9. Το αυτοκίνητο χτύπησε .... ................................ .. ...... .. ......... (ο σκύλος) 

10. Η Αργυρώ έχασε .... .. ................................... .... ...... .. .... .... .. της. (η γάτα) 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

σι aριΘμοί από ΊΌ ισσ ως ι .. σσσ.σσσ 
100 εκατό 
200 διακόσια 
300 τριακόσια 
4.00 τετρακόσι.α 
500 πεντακόσια 
600 εξακόσια 
700 εφτακόσια 
800 οχτακόσια 

900 
1.000 
2.000 

10.000 
50.000 

100.000 
500.000 

1.000.000 

εννιακόσια 
χίλια 

δύο χιλιάδες 

δέκα χιλιάδες 

πενήντα χιλιάδες 

εκατό χιλιάδες 

πεντακόσιες χιλιάδες 

ένα εκατομμύριο 

Το εννέα ή εννιά και το εννιακόσια γράφονται με δύο ν 

το ένατος και το ενενήντα με ένα ν. 

Ενότητα 

6 Γράψτε με λέξεις τους παρακάτω αριθμούς, όπως στα παραδείγματα: 

2.000 δύο )(Ιλιάδες 

3.000 

4.000 

5.000 

6.000 

7.000 

8.000 

9.000 

200.000 διακόσιες χιλιάδες 

300.000 

400.000 

500.000 

600.000 

700.000 

800.000 

900.000 

10.000 ·· ·· ··· ······ ······· ··· ··· ····· ········ 1.000.000 ......... ............................ ..... .... . 

• 



Ενότητα ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

το ευρώ 

Μέχρι 31 -12 -01 νόμισμα της Ελλάδας ήταν η δραχμή. 

Από 1-1-2002 κοινό νόμισμα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
επομένως και της Ελλάδας, είναι το ευρώ. 

1 ευρώ = 340, 75 δρα ι.ιέc; 

ΚΕΡΜΑΤΑ ΕΥΡΩ (8) ΧΑΡΤΟΝΟΜΙΣΜΑΤΑ ΕΥΡΩ (7) 

1 λεmό (cent) 5 ευρώ 
2 λεmά 10 ευρώ 

5 λεmά 20 ευρώ 

10 λεmά 50 ευρώ 

20 λεmά 100 ευρώ 

50 λεmά 200 ευρώ 

1 ευρώ 500 ευρώ 

2 ευρώ 1Qι uκο 

1 ευρώ = 100 λεmά 

zrσ ιισrάσrnμσ 

Πωλητής: Ορίστε, παρακαλώ. 200 
Πελάτης: Θα ήθελα μια τηλεόραση 14 ιντσών. 
Πωλητής: Αυτή εδώ σας αρέσει; Είναι καινούριο μοντέλο. 

Πελάτης: 

Πωλητής: 
SQQEURO Πολύ όμορφη. Πόσο κάνει; 

460 ευρώ. 
Πελάτης: Και αυτή εδώ . 

Πωλητής: Αυτή είναι πιο φτηνή. Κάνει 388 ευρώ. 
Πελάτης: 

Πωλητής: 

Δώστε μου το καινούριο μοντέλο. Ορίστε τα χρήματά σας. 

Πάρτε την απόδειξή σας και ευχαριστώ πολύ. 

Πελάτης: Παρακαλώ. 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ Ενότητα 
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Jlέμε: 

πόσο κάνει; 

πόσο κοστίζει; 

πόσο έχει; 

πόσο κάνουν; 

πόσο κοστίζουν; 

πόσο έχουν; 

Η JJειιιrιιιή αντωνυμία αυτός, αυτή, αυτό 
αρσενικό θηλυκό ουδέτερο 

Ενικός αριθμός 

Ον. αυτός αυτή αυτό 
Αιτ. αυτόν αυτή αυτό 

Πληθυντικός αριθμός 

Ον. αυτοί αυτές αυτά 
Αιτ. αυτούς αυτές αυτά 

Μιλήστε με τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας όπως στο παράδειγμα: 

- Π6σο κάνει αυτή η ζώνη; (η ζώνη Ι 16 ευρώ) 
-Κάνει 16 ευρώ. 

1. · καπέλο Ι 20 ευρώ 5. πλυντήριο πιάτων Ι 250 ευρώ 
2. ραδιόφωνο Ι 115 ευρώ 6. φωτιστικό Ι 130 ευρώ 
3. ψυγείο Ι 340 ευρώ 7. φωτογραφική μηχανή Ι 210 ευρώ 
4. πλυντήριο ρούχων Ι 290 ευρώ 8. βίντεο Ι 285 ευρώ 

Ρωτήστε τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας για διάφορα πράγματα που 
έχουν ή βλέπετε, όπως στο παράδειγμα: 

- Π6σο κάνει αυr6 το ρολ6ι; ι -Π6σο κάνουν δύο πακέτα τσιγάρα; 
- Κάνει 24 ευρώ. - Κάνουν 6 ευρώ. 

Πόσο κάνει αυτός ο δίσκος; 
Πόσο κάνει αυτή η ζώνη; 
Πόσο κάνει αυτό το βιβλίο; 

Πόσο κάνουν αυτοί οι δίσκοι; 
Πόσο κάνουν αυτtς οι ζώνες; 
Πόσο κάνουν αυτά τα βιβλία; 

Προσοχή f Για λόγους ευγένειας λέμε: 
Θα ήθελα ένα ποτήρι νερ6. [=Θέλω .. . ] 
Θα ήθελα να σας ρωτήσω κάτι. [=Θέλω ... ] 

-



Ενότητα 

Ι 

ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Τι είναι καθένα από τα αντικείμενα που βλέπετε; 

ρολόί~ βιβλία, φωτογραφική μηχανή, μοτοσικλέτα, 
μπουκάλι, πυροσβεστικό αεροπλάνο, τηλεόραση, 
ραδιοκασετόφωνο, κινητό τηλέφωνο, κομπιούτερ, 
αυτοκίνητο. 



Ενότητα 

ΠΟΙΑΕΙΝΑΙ Η 
ΚΑΙΝΟΥΡΙΑ ΦΟΙΤΗΤΡΙΑ; 

Κώστας: 

Γιώργος: 

Κώστας: 

Γιώργος: 

Κώστας: 

Γιώργος: 

Κώστας: 

Γιώργος: 

Κώστας: 

Γιώργος: 

Ποια είναι η καινούρια φοιτήτρια; 

Να, αυτή εκεί δίπλα στο παράθυρο. Είναι Αμερικάνα από το 

Σικάγο. Τη λένε Μόνικα. 

Όμορφη δεν είναι; 

Συμπαθητική. 

Είναι ελεύθερη; 

Δε νομίζω . Κάνει παρέα με τον καθηγητή μας. 

Μα, αυτή είναι μικρή και ο καθηγητής μας μεγάλος. 

Ξέρεις πού μένει; 

Μένει στη φοιτητική εστία. 

Πολλά ξέρεις. Μήπως 

είσαι ερωτευμένος μαζί της; 

ερωτήσεις 

1. Από πού είναι η 

καινούρια φοιτήτρια; 

2. Είναι παντρεμένη; 

3. Είναι όμορφη; 

4. Πού μένει; 

5. Ο Γιώργος είναι 

ερωτευμένος μαζί της; 

-



Ενότητα ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 
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Ονομαστική Αιτιατική 

- Ποιος είναι αυτός ο κύριος; - Ποιον βρήκε χθες το βράδυ; 

- Ποια είναι αυτή η κυρία; - Ποια γνώρισες στο πάρτι; 

- Ποιο είναι αυτό το παιδί; - Ποια κείμενα γράφεις; 

- Ποιοι είναι αυτοί οι μαθητές; - Με ποιους ήσουν την Κυριακή; 
- Ποιες είναι αυτές οι φοιτητριες; - Σε ποιες έστειλες λουλούδια; 

- Ποια είναι αυτά τα παιδιά; - Για ποια παιδιά μιλάει ο διευθυντής; 

Ερωτηματική Αντωνυμία: ποιος- ποια- ποιο 

Ενικός Αριθμός 

Ον. ποιος 

Γεν. τίνος (ποιου-ποιανού) 

Αιτ. ποιον 

Πληθυντικός αριθμός 

ποια 

τίνος (ποιας -ποιανής) 

ποια 

Ον . ποιοι ποιες 

Γεν. τίνων (ποιων- ποιανών) τίνων (ποιων- ποιανών) 

Αιτ. ποιους ποιες 

ΠΟΙΟ 

τίνος (ποιου -ποιανού) 

ΠΟΙΟ 

ποια 

τίνων (ποιων - ποιανών) 
ποια 

Μιλήστε με τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας, όπως στα παραδείγματα: 

- Ποιος είναι αυτός; - Ποια είναι αυτή; 

- Αυτός είναι ο Τζων. - Αυτή είναι η Κάρμεν. 

Γράψτε τις ερωτήσεις, όπως στο παράδειγμα: 

1. 

2. 

3. 

4. 

5. 

6. 

- Ποιος είναι αυτός; 

. ...... ....... ........................................... , 

- Αυτός είναι ο Πέτρος. 

- Αυτοί είναι οι φίλοι μου. 

- Αυτή είναι η Μαρία. 

-Αυτό είναι το παιδί μου. 

- Αυτές είναι οι φίλες μου. 

- Αυτός είναι ο καθηγητής μου. 

-Αυτά είναι τα βιβλία μου. 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ Ενότητα 

α. 

β. 

γ . 
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#Ομορφη δεν είναι; 

Κώστας: 

Γιώργος: 

Κώστας: 

Γιώργος: 

Κώστας: 

Εnί8ε-rα 

Ποια είναι η καινούρια φοιτήτρια; 

Να, αυτή εκεί στο μικρό τραπέζι. 

Όμορφη δεν είναι; 

Συμπαθητική. 

Είναι ελεύθερη; 

Ονομαστική Ενικού 

-ο ς -η -ο Γράψτε τα άλλα δύο γένη: 

καλός καλή καλό μικρό<; μικρή μικρό 

μαύρος μαύρη μαύρο έτοιμος ........... ....... ............. ..... 

ακριβός ακριβή ακριβό ....... ......... .. καθαρή . ................. 

-ο ς -α -ο 

ωραίος ωραία ωραίο σπουδαίος .................. ..... ......... .... 

πλούσιος πλούσια πλούσιο .................. .................. αιώνιο 

νέος νέα νέο .................. αρχαία . .... .. ........... 

-ός -ιά -ό 

γλυκός γλυκιά γλυκό ......... ....... .. ..... .... ... ...... νηστικό 

κακός κακιά Ι κακή κακό ... ...... ..... .... φτωχιά ······· ··········· 
ξανθός ξανθιά /ξανθή ξανθό γνωστικός .................. ............... ... 

Βάλτε τα επίθετα στον σωστό τύπο: 

Η καλή μέρα απ ' το πρωί φαίνεται. (καλός) 

1. Το ...... .............. .. .......... .... .. το παλικάρι ξέρει κι άλλο μονοπάτι. (καλός) 

2. Ήταν .... .. .. ...... .... ..... .. ο δρόμος , .... .... .. .. .. .. .. ...... .. ........ η πλατεία. (ωραίος) 

3. Η Αθήνα είναι ........ .... .... .. .. ...... .. .... .. .. .. .. .. .... ... πόλη. (μεγάλη) 

4. Το αυτοκίνητο είναι.................................... .. .... .. .. .. (ακριβός) 

5. Ο καθηγητής είναι .. .. .. .... .. .. .. .. .. .. .. .. .... .. .. .... .. .. .. .. .. .. (σοβαρός) 

6. Το ............ .. .. .... ............ βιβλίο είναι .. .. ............................ (παλιός, ωραίος) 

-



Ενότητα 

4 

5 

6 

ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛ ΗΝΙ ΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Ρωτήστε τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας για διάφορα πράγματα, 
όπως στα παραδείγματα: 

- Αυτό το βιβλίο είναι παλιό ή καινούριο; 
- Αυτό το βιβλίο είναι καινούριο. 

-Αυτό το ρολόι είναι ακριβό ή φτηνό; 
-Αυτό το ρολόι δεν είναι ακριβό . Είναι φτηνό. 

Συμπληρώστε τα κενά όπως στο παράδειγμα: 

Αυτός ο δίσκος είναι παλιός. (παλιός) 

1. ... ..... ........ ... η ομπρέλα . .................... ................. (ακριβός) 

2 . .... ..... ... ....... ο καθρέφτης ........ ..... .......... .. ....... .. .... (μεγάλος) 

3 . ... ........... .... . το άγαλμα . ....... .. ............... .. .... .... ... (μικρός) 

4. ···· ·· ··· ···· ···· ·· το ρολόι ···· ····· ··· ·· ···· ···· ···· ····· ··· ···· (καινούριος) 

5 . .. ... .. ... ......... ο άvτρας . ... .................................. (όμορφος) 

6 . ...... .......... ... το παιδί . .... .......... ...... ..... ............ (ωραίος) 

7 . ................... η γυναίκα . ..... .. ........ ...................... (άσχημος) 

Γράψτε τα ουσιαστικά και τα επίθετα που είναι στην παρένθεση 
στην αιτιατική, όπως στο παράδειγμα: 

Ο πατέρας μου προτιμάει τον παλιό γιατρό. (ο παλιός γιατρός) 

1. Θέλουμε ...... .. .... .. .... .... ................ .. ............... (ο Έλληνας καθηγητής) 

2. Προτιμάμε .......................................................... (η μεγάλη ομπρέλα) 

3. Ξέρω .. .. ......................................................... (ο καινούριος φοιτητής) 

4. Γνωρίζω .. .. ........... ..... ......................... ......... .. .. ... (ο έξυπνος μαθητής) 

5. Αγαπάω ............................................................ (η όμορφη φοιτήτρια) 

6. Πίνουμε ...................... .... ...... .. ......... .. ... ... ........ ..... (το ελληνικό κρασί) 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Είστε navr:pεμέvn; 

Κώστας: 

Άwα: 

~®~ Κώστας: 
[fA Άwα: 

ιιέμε: 

Είστε παvτρεμένη; 

Όχι, είμαι ελεύθερη. 

Ο Νίκος είναι παvτρεμένος; 

Όχι, δεν είναι. Είναι χωρισμένος. 

παντρεμένος, -η 

ελεύθερος, -η 

είμαι χωρισμένος, -η 

χήρος, -α 

γεροντοκόρη 

Ενότητα 

aνύπαντρος, -η 

ερωτευμένος, -η 

aρραβωνιασμένος, -η 

εργένης 

γεροντοπαλίκαρο 

7 Ρωτήστε τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας, όπως στα παραδείγματα: 

1. Α. - Ο Μιχάλης είναι παντρεμένος; 
Β. - Ναι, είναι. Ι -Όχι, δεν είναι. 

2. Α. - Είστε ελεύθερος Ι -η; 
Β. - Όχι, δεν είμαι. Ι -Ναι, είμαι. 

111 



Ενότητα 

8 

ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Κάνει παρέα με τοv ιιαenνnτιί μας 

Κώστας: Η καινούρια φοιτήτρια είναι ελεύθερη; 

Γιώργος: 

Κώστας: 

Δεν νομίζω. Κάνει παρέα με τον καθηγητή μας. 

Ξέρεις πού μένει; 

Γιώργος: Μένει στη φοιτητική εστία. 

Προθέσεις + αιτιατική 

με, για, από, σε [στο(ν) · στη(ν) · στο], προς 

Ονομαστική Αιτιατική 

Ο Πέτρος είναι με τον Γιώργο 

Η Άννα είναι από την Πάτρα 

Το φαγητό είναι για τον Σωτήρη 

Ο καθηγητής είναι στην Κρήτη 

Ο Αντρέας πηγαίνει προς την αγορά 

Συμπληρώστεόπως στο παράδειγμα: 

Είμαι από την Πάτρα. (η Πάτρα) 

1. Ο Γιώργος είναι με .................................. του . (ο φίλος) 

2. Αυτό το δώρο είναι για ................................... . 

3. Το γράμμα είναι από ............................... μου. 

4. Η Άννα μένει με .......................... .. .................. . 

5. Το παιδί έρχεται από ...................................... . 

(ο Πέτρος) 

(ο πατέρας) 

(η Μαρία) 

(ο Πειραιάς) 

6. Μας μίλησε για .......................................... της . (τα παιδιά) 

Οι προθέσεις είναι άκλιτες λέξεις που μπαίνουν μπροστά από τα 

ονόματα και φανερώνουν μαζί τους τρόπο, τόπο, χρόνο, αιτία κ.λπ. 



ΜΑΘΑ Ι ΝΩ ΤΗ Ν ΕΛΛΗΝ Ι ΚΗ ΓΛΩΣΣΑ Ενότητα 

Σ' αρέσει n yυμvσστιιιή; 

Στηβ: Σ' αρέσει η γυμναστική; 

Κάρμεν: Μ' αρέσει πολύ. Τρελαίνομαι. 

Λώρα: Είναι ένα ωραίο γυμναστήριο πιο κάτω απ' το σπίτι μου. 

Πάθη φωνηέντων: αποκοπή, εκθλιψη, αφαίρεση. 

μου αρέσει μ' αρέσει [μαρέσει] 

το αγόρι τ ' αγόρι [ταγόρι] 

από το Παρίσι απ' το Παρίσι [αmό Παρίσι] 

και εγώ κι εγώ [κεγώ] 

μου έδωσε μού ' δωσε [μούδωσε] 

9 Συμπληρώστε σύμφωνα με το παράδειγμα και διαβάστε: -1. μου αρέσει μ' αρέσει [μαpέσει] 

2. του αρέσει .......... ............. ..... . ...... ... .. ... .... ......... 

3. το άκουσα ............................ . ............ ........ .. .... . 

4. το αγ6pι τ' αγ6pι [ταγ6pι] 

5. τα άλογα . ................. ..... ..... ···························· 
6. το αγκίστρι ........ ..... ... ... ......... . .. ..... ...... .. ............ 

7. απ6 την Αθήνα απ' την Αθήνα [αrπήν Αθήνα] 

8. από τα Γιάννινα . .... .. .. ... ..... ........ ... . ..... ...... ..... ... ........ 

9. από το Λονδίνο . ..... ... ...... ............. . ....... ...... .......... .... 



Ενότητα j ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗ Ν ΕΛΛ Η Ν Ι ΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

10 Γράψτε τις φράσεις χωρίς τα πάθη των φωνηέντων, όπως στο παρά­
δειγμα: 

τ' όνειρο - το όνειρο 

1. το ' χεις ....... ........ .. ... ... ....... ..... . 

2. φερ' το ... .. ............ ... ...... ...... ... . 

3. σ' όλα .... .... .... ... ... ... .... ........ .... . 

4. θ ' aργήσω ..... ... ...... ... ... ... ... ... . . 

5. μου ' στειλε .... ... ........ ... ... .... ... . . 

6. στείλ' τα ..... ............. .... ....... .... . 

Το ρήμα αρέσει + ονομαστική 

Μ ' αρέσει ο Γιώργος. 

Δεν μ ' αρέσει η Εύη . 

Μ ' αρέσει το ποδόσφαιρο. 

ιιέμε: 
Σ ' αρέσει αυτό το φαγητό; 

Σας αρέσει αυτό το φαγητό; 

7. απ ' εδώ ...... .. .. .............. .... ....... . 

8. θα' ρθω ........ ....... .. ... ..... ..... .... . . 

9. δώσ' τα .................... ... ... ......... . 

1 Ο . απ ' την Αθήνα .... ...... ... .. .. .. ..... . 

11 . τ' άκουσα .. .............. .. .... .... .... . . 

12. γι ' αυτό ........... ............ ..... ... .... . 

Ναι, μ ' αρέσει πολύ. 

Ναι, μ ' αρέσει. 

Έτσι κι έτσι. 

Καλούτσικο είναι. 

Όχι, δεν μ ' αρέσει. 

Όχι, δεν μ ' αρέσει καθόλου. 

Όχι, είναι απαίσιο. 

11 Μιλήστε με τον διπλανό σας Ι τη δ ιπλανή σας , όπως στο παράδειγμα: 

-Σ' αρέσει η μπίρα; (μπίρα 1 ... καθόλου) 
- Όχι, δεν μ ' αρέσει καθόλου. 

1 . Τ ο κρασί Ι Έτσι κι έτσι. 7. Η θάλασσα Ι Όχι , .. . 
2. Ο Κώστας 1 .. . πολύ . 8. Η σοκολάτα Ι Ναι , .. . 
3. Ο μουσακάς 1 ... καθόλου . 9. Η βότκα 1 ... καθόλου . 

4. Το παγωτό 1 ... είναι απαίσιο. 10. Το τζατζίκι 1 ... πολύ. 
5. Η Άννα I Όχι, .. 11. Τ ο κάπνισμα Ι Όχι, ... 
6. Ο καθηγητής μου Ι Ναι , ... 12. Το ούζο Ι Έτσι κι έτσι. 



Ενότητα 

ΔΕΝ ΕΡΧΕΣΑΙ ΓΙΑ ΕΝΑΝ ΚΑΦΕ; 

Άρης: 

Κώστας: 

Άρης: 

Κώστας: 

Άρης: 

Κώστας: 

Άρης: 

ερωτήσεις 

Γεια σου, Κώστα, πού πάς; 

Πάω στο Πανεπιστήμιο, έχω μάθημα στις εννιά ακριβώς. 

Μη βιάζεσαι, έχεις ώρα. Κι εγώ έχω μάθημα στις εννιά, αλλά 

δεν βιάζομαι. Δεν έρχεσαι το μεσημέρι στο σπίτι για έναν 

καφέ; Έχουμε καιρό να τα πούμε. 

Θα'ρθώ, αλλά όχι μόνος μου. Θα σου κάνω έκπληξη. 

Τι εννοείς; 

Θα' ρθώ με τη φίλη μου , την Άννα. 

Τη γνώρισα χθες το βράδυ στη φοιτητική λέσχη. 

Ωραία, σας περιμένω. 

1. Πού πάει ο Κώστας; 

2. Γιατί βιάζεται; 

3. Γιατί ο Άρης καλεί τον Κώστα για καφέ; 

4. Ποια είναι η έκπληξη που θα κάνει ο Κώστας; 

5. Ποια είναι η Άννα; 

6. Πότε και πού γνωρίστηκαν ο Κώστας και η Άννα; -



Ενότnτ~5/ 

Μέση - Παθητική Φωνή 

Ρήματα Εν.εστώτας 

πλένομαι · βιάζομαι 

σηκώνομαι βιάζεσαι 

χτενίζομαι βιάζεται 

κρύβομαι βιαζόμαστε 

λούζομαι βιάζεστε 

βάφομαι βιάζονται 

} Συμπληρώστε τα κενά: 

ντύνω - ντύνομαι 

1. .... .................. . δένομαι 

2. πληρώνω ....................... 

3 . ............... .. ...... γράφομαι 

4. πλένω .... ................... 

5 . ... .. ..... ..... .... .... σηκώνομαι 

6. χάνω ..... ....... .... ...... . 

2 Συμπληρώστε τα κενά: 

ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

έρχομαι 

7 . ....................... 

8. δανείζω 

9 . ............ .... .... .. 

1 ο. λύνω 

11. . ......... ..... ..... ... 

12. ζεσταίνω 

Καταλήξεις 

- ομαι 

- εσαι 

- εται 

- όμαστε 

- εστε 

- οvται 

κόβομαι 

. ...... ... ...... .... ... 

χτενίζομαι 

········· ·· ··· ·· ······· 
βάφομαι 

. ...... ...... .......... 

Ο Δημήτρης τώρα βρίσκεται στα Γιάννινα. (βρίσκομαι) 

1. Εσύ .. .. .......... .. ...... ........ ........ για την ελληνική γλώσσα. (ενδιαφέρομαι) 

2. Το αεροπλάνο .... .. ............ .. .................. στις 8 ακριβώς . (έρχομαι) 

3. Εμείς .... .. .. ........ .. .. .. .. ........ .. .... στις καρέκλες. (κάθομαι) 

4. Τα παιδιά .......................... .. .. .. .... .. πολύ . (ζεσταίνομαι) 

5. Εσείς .. .. ........ ...... .. .................. με κρύο νερό. (πλένομαι) 

6. Εγώ .. .... ............ .... .. .. ........ .. .. τους γονείς μου. (σκέφτομαι) 

7. Η Μαρία κάθε μέρα .. .......................... ..... στις 7 το πρωί. (σηκώνομαV 

8. Εσείς δεν .... .. .. .. .. .......................... , όταν μιλάτε. (σκέφτομαι) 



ΜΑΘΑ Ι ΝΩ ΤΗ Ν ΕΛΛΗ Ν ΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ / Ενότητα 
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Πόσων χρονών είναι η Τζένη; 

Μαρία: 

Άwα: 

Μαρία: 

Άwα: 

Μαρία: 

Άwα: 

Πόσων χρονών είναι η Τζένη; 

Νομίζω ότι είναι δεκαοχτώ χρονών. 

Και ο Γιάννης πόσων χρονών είναι ; 

Περίπου είκοσι τεσσάρων χρονών. Δεν ξέρω ακριβώς. 

Ωραίο ζευγάρι δεν είναι ; 

Δεν θα το ' λεγα! 

ενός έτους (χρόνου) 

ενός μήνα - δύο μηνών 
δύο χρονών (ετών) 

Πόσων χρονών είσαι; 
Πόσων χρονών είναι; 

τριών χρονών (ετών) 

τεσσάρων χρονών (ετών) 

πέντε χρονών (ετών) 

είκοσι ενός χρονών (ετών) 

Ρωτήστε τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας πόσων χρονών είναι ο συμ­
φοιτητής Ι η συμφοιτήτρια, ο καθηγητής σας ή κάποιο άλλο πρόσωπο: 

Α. Πόσων χ.ρονών είναι ο Κώστας; 

Β. Νομίζω ότι είναι είκοσι δύο χρονών. 

• 



Ενότητα J ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

ιιέμε: Το παιδί είναι μωρό Ι βρέφος Ι νήπιο . 

Το παιδί περνάει την εφηβεία ή είναι στη εφηβεία . 

Ο πατέρας είναι ενήλικας . 

Ο παππούς είναι υπερήλικας . 

4 Συμπληρώστε τα κενά, όπως στα παραδείγματα: 
α. Ο Γιώργος είναι ............ .... ..................... χρονών (δεκατριών, δεκαφείς, δεκατρία) 

Ο Γιώργος είναι δεκατριών χρονών. 

β. Η Άννα είναι (26) .. .. ............ ........... .......... χρονών. 

Η Άννα είναι είκοσι έξι χρονών. 

1. Το παιδί μου είναι .................................................... χρονών. 
(είκοσι τριών, είκοσι τρία, είκοσι τρείς) 

2. Η κόρη της είναι .............................................. έτους. (ένα, ενός, μία) 

3. Ο Τάκης είναι ........................................................ χρονών. 
(είκοσι τέσσερα, είκοσι τέσσερις, είκοσι τεσσάρων) 

4. Η μικρή μου κόρη είναι ........................... μηνών. (τρία, τρεις, τριών) . 

5. Ο θείος μου είναι ............................................. ετών. 
(είκοσι ένα, είκοσι ενός, είκοσι μία) 

6. Ο παππούς μου είναι ............................................... χρονών. 
(εβδομήντα τρεις, εβδομήντα τρία, εβδομήντα τριών) 

7. Ο μεγάλος μου αδερφός είναι (19) ........................................ χρονών, 

ο πατέρας μου (53) ................................................ ετών, 

η μητέρα μου (48) ........ ........................................... ετών, 

και η γιαγιά μου (71) ..................... .... ...................... ετών. 

Νήπιο Έφηβος Ενήλικας Υπερήλικας 
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Η ερωrnμαrιιιιί ανrωvuμία πόσος, nόσn, nάαα 

Πόσος καιρός πέρασε από τότε που ήρθες στην Ελλάδα; 

Πόση ώρα θα διαβάσεις αύριο; · 
Πόσο βούτυρο χρειάζεται το φαγητό; 

Πόσοι φοιτητές υπάρχουν στο πανεπιστήμιο; 

Πόσες φοιτήτριες γνωρίζεις; 

Πόσα αυτοκίνητα έχεις; 

Αρσενικό 

Ενικός αριθμός Ονομ. πόσος 

Αιτ. πόσο(ν) 

Πληθυντικός αριθμός Ον ο μ . πόσοι 

Αιτ. πόσους 

Θηλυκό 

πόση 

πόση 

πόσες 

πόσες 

Ουδέτερο 

πόσο 

πόσο 

πόσα 

πόσα 

Ρωτήστε τον διπλανό σας /τη διπλανή σας, όπως στα παραδείγματα: 

Α. - Πόσα χρήματα έχεις μαζί σου; 
- Δεν έχω καθόλου χρήματα. 

Β. - Πόσον καιρό θα μείνεις στην Ελλάδα; 
- Θα μείνω τρεις μήνες ακόμη. 

Συμπληρώστε τα κενά με τον κατάλληλο τύπο της aντωνυμίας 

πόσος ,-η ,-ο: 

1 . .. ........ .. ...... . βιβλία έχεις στην τσάντα σου; 

2. .. .. .... ........ .. . ώρα περιμένεις το λεωφορείο; 

3. .. .. .... .... ....... φοιτητές απουσιάζουν σήμερα από το μάθημα; 

4. .. ................. φίλους έχεις στα Γιάννινα; 

5. .. .... .. .......... . γάτες υπάρχουν στο σπίτι σου; 

6. .. ........ .... .... . κρέας αγοράζεις κάθε εβδομάδα; 

7. .. ................ . αδέρφια έχεις; 

8. .. .... .. ........... μήνες είσαι στην Ελλάδα; 

• 
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ιιέμε Πόσων χρονών είσαι; 

Πόσο του μηνός έχουμε; 

Πόσα παίρνεις; (χρήματα) 

Πόσα πέρασα στη ζωή μου. 

ΜΑΘΑ ΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Μιλήστε με τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας χρησιμοποιώντας την 

ερωτηματική αντωνυμία πόσος, πόση, πόσο, όπως στα παραδείγματα: 

- Πόσα δωμάτια έχει το σπίτι σου; 

- Έχει τρία δωμάτια. 

- Πόσες γάτες έχεις; 
-Δεν έχω καμία γάτα. 

Ρωτήστε για: καρέκλες, τραπέζια, ραδιόφωνα, τηλέφωνα, τασάκια, 

παράθυρα, πόρτες, κρεβάτια, ομπρέλες, αυτοκίνητα, μολύβια. 

8 Κάντε ερωτήσεις όπως στο παράδειγμα: 
- Πόσες πατάτες θέλετε; 
- Θέλω δυο κιλά πατάτες. 

1. - ....... ..... ..... .. ............. .. .... .. .... ........ .. ...... .. .. ... . - Θέλω δύο τηλεκάρτες. 

2. - .... ............. .... ...... .. .. ...... ... ..... .. ......... ........... . - Θέλω ένα γραμματόσημο. 

3. - ................................................................... . - Θέλω μια μπίρα . 

4. - .. ..... .... .. .. ..... .. .................. ........... .. .............. . - Θέλω τρεις δίσκους . 

5. - ....................... ........ ............ ... ........... ... .. ... .. . - Θέλω ένα εισιτήριο . 

6. - ..... .............................................................. . - Θέλω δύο αναψυκτικά. 

7. - .... ... ............ .. ...... .......... ..... ...... ......... .......... . - Θέλω χίλια ευρώ . 

8. - ..... .. .. .. .... ........ ... ... ... ... .. ..... ........... .. ... ........ . . - Θέλω ένα μολύβι. 

9. - .............. ..... ....... ...... ..... ........ .... .. ..... ... ... ..... . - Θέλω έναν αναmήρα. 

10. - ......... ... .... ....... ......... ... .. ..... ..... ................... .. -Θέλω έναν καθρέφτη. 
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Με nεριμέvει έvσς Φίίlος μου 

Άρης: 

Κώσrας: 

Έλα Κώστα, να σε δούμε λίγο. 

Βιάζομαι τώρα. Θα τα πούμε μια άλλη φορά. Με περιμένει 

ένας φίλος μου στο κυλικείο της Σχολής. 

το αόριστο άρΘρο έvας, μια, έvσ. 

αρσενικό θηλυκό ουδέτερο 

Ονομαστική ένας μια ένα 

Γενική ενός μιας ενός 

Αιτιατική ένα(ν) μια ένα 

Το αόριστο άρθρο το χρησιμοποιούμε, όταν θέλουμε να δηλώσουμε αό­

ριστα κάτι. Ήταν ένας κύριος και μια κυρία. 

Βάλτε στα κενά το αόριστο άρθρο ένας, μια, ένα: 

1. ένας φοιτητής 6. - ............................... βιβλίο 

2. .. ............................. παιγνίδι 7. .. ............................. γυναίκα 

3. .. .............. .. ............ . άντρας 8. .. ............................. κουστούμι 

4. .. .................... ...... ... τηλέφωνο 9. .. .......................... ... αστυνόμος 

5. .. .... ......................... φοιτήτρια 10 ................... .. ........... κοπέλα 

Το αόριστο άρθρο δεν έχει πληθυντικό αριθμό. 

Είδα ένα ωραίο λουλούδι. 

Είδα ωραία λουλούδια. 

Βάλτε στα κενά το σωστό αόριστο άρθρο στην αιτιατική: 

1. Θα ήθελα ............................... ελληνικό καφέ σκέτο. 

2. Ο Γιώργος γνώρισε .... .. .... ...... ........ ....... Ισπανίδα φοιτήτρια . 

3. Ο Άρης δουλεύει σε ...................... .. .... ... εργοστάσιο . 

4. Ο πατέρας κάθεται στο τραπέζι με ................ .... .......... .. φίλο του. 

5. Χτες άκουσα ............................... ωραίο δίσκο. 

6. Η μαμά μου αγόρασε .............. .. ............... σοκολάτα. 

-
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11 Συμπληρώστε τον διάλογο: 

Πέτρος: Γεια σου Στηβ. 

Στηβ: .. .. .... ... .. ........ ..... ..... .... ... ............ ......... ... .............................. .............. ............. . 

Πέτρος: Τι κάνεις; 

Στηβ: .... ......... .. .. .... ........ ... ..... .. .... ... .. .. .. ....... ... ........ .. .......... .. .... .. .. .. .. ... .... ................ . 

Πέτρος: Από πού είσαι; 

Στηβ: ...... ..... ...... ...... ........................... ... ... ... .. .... .................................... ... ........ .. .. ... . 

Πέτρος: Πού είναι το Παρίσι; 

Στηβ: .... ..... .. .. .. ... ... ... .... ... ... .. .... .......... ..... ... ...... .. ................... ...... ... ....... .. ....... ... .... .. . 

Πέτρος: Τι δουλειά κάνεις; 

Στηβ: .......................... .. ...... .... .......... .. ... ... ..... ................ ...... .. .. .. ......... ............... .. .... . 

Πέτρος: Πού μένεις τώρα; 

Στηβ: .... .. ... .. .. .... ... ... .. .... .. ....... .. .......... ... ... ... ... ........ .. .. ...... .. ... .... ... ... ... ... ..... ..... .. .. .... . 

Πέτρος: Μιλάς ελληνικά; 

Στηβ: ..... .... .. ...... ........ ........ .. ... ..... .......... .. ............ ... .. ... ....... ... ....... ... ... ... .. ... ... ... ....... . 

Πέτρος: Είσαι παντρεμένος; 

Στηβ: ... ............ ... ... .............. ... .... ..... ... ..... ... .... .. ...... .... .. .. ...... .. .... ...... ..... .. ... ............. . 

Πέτρος: Έχεις τηλέφωνο; 

Στηβ: .... .... .... ........ .... ...... .... ..... .. .. ... ...... ... ... .... .. ..... ... .... ... ... .... .. ...... ................ .... ..... . 

Πέτρος: Πόσων χρονών είσαι; 

Στηβ: ...... ........ ..... ...... ..... ............. ..... .. .. .... ............... ...... ............. ........... ... .......... .. ... . 

Πέτρος: Τι ώρα ξυπνάς το πρωί; 

Στηβ: .... ......... .. ....... ................. ...... ... .... ............... .. ... ......... ..... ... .. .... ......... ..... .... ..... . . 

Πέτρος: Ευχαριστώ πολύ 

Στηβ: .......... .. ... ......... ... .. .... .. ... ... ...... ... ............................ ... ........ ... .. ....... .. .... .. ....... ... . 



Ενότητα 

ΤΙ ΩΡΑ ΕΙΝΑΙ; 

~ Κώστας: 
~ Μαρία: a Κώστας: 

Μαρία: 
Κώστας: 

Μαρία: 

Κώστας: 

Συγνώμη , τι ώρα είναι; 
Είναι οχτώ και τέταρτο . 

Περιμένω το λεωφορείο μισή ώρα . Στις εννιά παρά τέταρτο 
έχω μάθημα. 

Μην aνησυχείς. Σε εmά λεmά φτάνει. 
Το πρώτο λεωφορείο πέρασε και ήταν γεμάτο . 
Κάθε Δευτέρα έχω το ίδιο πρόβλημα. 
Συνήθως το δεύτερο και τρίτο περνάνε με διαφορά 

πέντε λεmών. 
Ελπίζω να είμαστε τυχεροί και να βρούμε μια θέση. 
Διαφορετικά ας πάμε και όρθιοι. 

Ερωτήσεις 

1. Πόση ώρα περιμένει ο Κώστας το λεωφορείο; 
2. Τι ώρα έχει μάθημα; 
3. Γιατί δεν πήγε με το πρώτο λεωφορείο; 

4. Τι ώρα περνούν το δεύτερο και το τρίτο λεωφορείο ; 
5. Ποια μέρα της εβδομάδας έχει το ίδιο πρόβλημα; 

\ 

ι. r~ 111 
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ιιέμε: 

Προσοχή: 

Η ώρα είναι 

μιάμιση 

δυόμισι 
τρεισήμισι 
τεσσεράμισι 
πεντέμισι 

Τ ο επίθετο μισός - μισή - μισό, όταν είναι σύνθετο με αριθμητικό 
γίνεται: - μισι (η), έπειτα από φωνήεν: δυόμισι , και 

- ήμισι έπειτα από σύμφωνο: τρεισήμισι 

Γ ράφεται στη λήγουσα με η μόνο όταν το πρώτο συνθετικό είναι 
το αρσενικό ένας ή το θηλυκό μία: μιάμιση 

ιιέμε: 
Οχτώ το πρωί. 
Δώδεκα το μεσημέρι. 
Έξι το απόγευμα. 
Έντεκα τη νύχτα, το βράδυ . 
Δώδεκα τα μεσάνυχτα. 

5 π.μ. 

11.30 π.μ. 

3 μ.μ. 

7 μ.μ. 

- 11.30π.μ. 

- 3 μ.μ. 

- 7 μ.μ. 

- 5 π.μ. 

πρωί 

μεσημέρι 

απόγευμα 

βράδυ 

Η ώρα είναι τρεις και πέντε (3.05). Ι Η ώρα είναι δύο παρα είκοσι (1.40). 

} Να κάνετε ερωτήσεις στον διπλανό Ι στη διπλανή σας: 

. ; 

Τι ώρα ξυπνάς το πρωί; 
Τι ώρα τρως το μεσημέρι; 

·τι ώρα κοιμάσαι το βράδυ; 
. Τι ώρα έχεις μάθημα; 
Τι ώρα έχεις ραντεβού με τον φίλο σου ; 

2 Γράψτε την ώρα: 

1 \ 12 ι 2 \ 12 ι 3 \ 12 ι 

' I , ' , 
9,~,3 

9 3 9 ~ 3 
, 

' , ' , 
' 

ι 6 \ ι 
6 \ ι 

6 \ 

5 \ 12 
ι 6 \ 12 ι 7 \ 12 

' , ' , ' 
9 3 9 3 

9,~ , 
' 

, 
' 

ι 
6 \ ι 

6 \ ι 6 

4 \ 12 ι 

' 

< 
, 

9 3 
, 

' 
ι 6 \ 

ι 

, 

3 

' 
\ 
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1. 

2. 

3. 

4. 

5. 

6. 

7. 

Η ώρα είναι εφτά και πέντε. 

01.00 
ο 1.00 - 02.30 
16.20 
03.10- 05.15 

Συμπληρώστε όπως στο παράδειγμα: 

Η mήση ΟΑ432* από Βιέννη φτάνει ....... .. .... .......... ...... ......... (2.20') 
Η πτήση ΟΑ432 από Βιέννη φτάνει στις δύο και είκοσι. 

1. Ο Νίκος έρχεται στο μάθημα ...... ... ..... ........... ... ......... ..... ......... . (09.30') . 

2. Το μάθημα αρχίζει .......... .... ..... .... .... ........ .......................... .. .. .... (09.00') . 

3. Το πρόγραμμα τελειώνει .... ............ ...... .......... .. ....................... .. (11.45'). 

4. Κάθε μέρα τρώμε .......................... .. .. .. .. ....... .. .. .......... .. .... .. ....... (14.15'). 

5. Η Ελένη κάνει ελληνικά από .. ...... ....... .. ................. ........ ...... .................. . 

.................... ...... ....... ............. ... .. .. ...................... .. ........... (11.00'- 13.20'). 

6. Το λεωφορείο έρχεται ...... ......................................................... (22.10') . 

7. Τα καταστήματα είναι ανοιχτά από ........... ......... ............................ .. ...... . 

........ ...... .... .. .... ......... .. ..................................................... (08.30'- 13.00 '). 

8. Η τράπεζα κλείνει .............. .. ........ ........ ... ................................ .... (14.00') . 

9. Το φοιτητικό εστιατόριο ανοίγει ........ ..................... .......... .. ........ (19.00'). 

* ΟΑ = Ολυμπιακή Αεροπορία 

τ ο ρολόι μου πάει μπροστα. # 
τ ο ρολόι δουλεύει . # 
Το ρολόι πάει καλά. 

Το ρολόι μου πάει πίσω. 
τ ο ρολόι χάλασε. 
Τ ο ρολόι σταμάτησε. 

-
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Ρωτήστε τον διπλανό σας/ τη διπλανή σας, όπως στα παραδείγματα: 

Α. - Πόσες ώρες την ημέρα (εβδομάδα) διαβάζεις; (διαβάζω Ι 2 ώρες) 
- Διαβάζω δύο ώρες. 

Β . - Πόσες φορές την ημέρα (εβδομάδα) πίνεις καφέ; (πίνω καφέ Ι πρωί). 
- Πίνω μόνον έναν καφέ το πρωί. 

1 . τηλεφωνώ Ι 3 φορές 
2. τρώω Ι 2 φορές (μεσημέρι - βράδυ) 
3. δουλεύω Ι 7 ώρες 
4. βλέπω τηλεόραση Ι καθόλου 
5. καθαρίζω το σπίτι Ι 1 φορά 
6. κοιμάμαι το μεσημέρι Ι 11/2 ώρα 

Πόσες φορές; μία φορά 
δύο φορές 

καμία φορά (καθόλου) 

Πόσες ώρες; μια ώρα 
δύο ώρες 
τρεις ώρες 

το πρωί 
το μεσημέρι 
το απόγευμα 

................. το βράδυ 
καμία (καθόλου) 

Απαντήστε στις ερωτήσεις, όπως στο παράδειγμα: 

- Τι ώρα κοιμάσαι; - Κοιμάμαι στις 11 μ.μ. (το βράδυ) 

1. -Τι ώρα αρχίζει η ταινία ;- .. .... .... ........ ...... ............ .. ........ .... .. .... .. .. ... 8 μ.μ. 

2. - Τι ώρα τελειώνει το θέατρο; - .. ........ ........ .......... .. .. .......... .. .. .... 9.30 μ. μ. 

3. -Τι ώρα είναι το ραντεβού ; - ........ .... ............ .. .. .... .. .. .. .. .... .. .. .... ..... 11 μ.μ. 

4. -Τι ώρα ανοίγει το σούπερ μάρκετ ; - ...... .. .................. .. .......... .. 8.15 μ . μ. 

5. - Τι ώρα κλείνει η τράπεζα; - ............ .............. .. .. .. ...... .... .......... .... ... 2 μ . μ . 

6. -Τι ώρα είναι η mήση για την Αθήνα ; - .... .................... .. ........... 2.30 μ . μ. 

7. -Τι ώρα φεύγει η φίλη σου;- .... ...... .. .. .... .. .. .. .. ........ .. .. .. .. .... .. .. . 11.20 π.μ . 

8. -Τι ώρα πας στον φίλο σου ; - ................ ...... .......................... .... .. . 10 π . μ . 

9. - Τι ώρα έχεις μάθημα ; - ........ .. .................. .... .. .. .. ...... .... .. .... .. ..... 8.30 π.μ. 

1 Ο. - Τι ώρα τρως το μεσημέρι; - ........ .. .... ... .. .. .......... ...... .. .... ...... ..... 1.30 π . μ. 

11 . -Τι ώρα aρχίζεις το διάβασμα; - .. .. .. .. .. .. .... .......... ........ ........ .... .. 7.15 μ . μ. 

π.μ. = προ μεσημβρίας 
μ.μ. = μετά μεσημβρία 

Το πρωί λέμε καλημέρα. 
Το απόγευμα λέμε καλησπέρα. 

Όσα φέρνει η ώρα, δεν τα φέρνει ο χρόνος όλος. 
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Ξ: Ε ΝΟΔΟΧΕlΟ 

.Η ΑΚΡΟΠΟΑΗ,, 
QPE~ ΨΑΓΗΤΟΥ. 

ΠF'Q Ι ΝΟ : 6 .30 - 8.00 

ΜΕ Σ.J.JΜΕΡΙΑΝΟ: ~3 .00 - ~5.00 

ΒΡΑΔΙ ΝΟ : 20.00 - 22.00 

-;)._._)- ---<.~ 

6 Απαντήστε στην ερώτηση: Τι ώρα είναι; 
18.00 Είναιέξιηώρα...... .. .... . ... 22.15 

19.05 Η ώρα είναι ....... ... ... ...... .... . 22.35 

24.40 

23.20 

23.50 

24.55 

20.30 

20.45 

21.00 

22.10 

Ρωτάμε: τι ώρα είναι; 
Τι ώρα έχεις; 
Τι ώρα λες; 

Δύο ακριβώς. 

Τρεις παρά τέταρτο . 
Οχτώ και μισή. 

Έχετε ώρα; 

nρσσσχήΙ 

Ναι, είναι δέκα και πέντε. 
Όχι, δεν έχω. 

20.30 Είναι οχτώ και τριάντα. 
Είναι οχτώ και μισή. 
Είναι οχτώμισι. 

22.15 Είναι δέκα και δεκαπέντε. 
Είναι δέκα και τέταρτο. 

14.00 Είναι δύο η ώρα. 
Είναι δύο ακριβώς. 

13.40 Είναι μία και σαράντα ή δύο παρά είκοσι. 

-
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Ιδιωτισμοί - εκφράσεις 
Σκοτώνω την ώρα μου = Κάνω κάτι περιπό, έτσι για να περάσει ο χρόνος. 
Τρώω την ώρα μου = Χάνω πολύτιμο χρόνο. 

Η ώρα η καλή = Ευχή προς μελλόνυμφους κ.λπ. 
Της ώρας = Πολύ φρέσκα: φαγητά της ώρας. 
Η κακιά η ώρα = Φταίει η κακή στιγμή. 

Ώ,ρα με την ώρα = Καθώς περνούν οι ώρες . Από στιγμή σε στιγμή. 

Ώρα καλή = Ευχή σ' αυτούς που ταξιδεύουν. 

ένα τέταρτο (1/4) = δεκαπέντε λεmά (15') 
μισή ώρα = τριάντα λεmά (30 ') 
μία ώρα εξήντα λεmά (60 ') 

nόι:ε Φεύνετε; 

Α. 

Β. 

Α. 

Β. 

Πότε τελειώνετε τα μαθήματα; 
Την Τετάρτη . 
Και πότε φεύγετε; 
Θα φύγουμε μάλλον το Σάββατο. 

Οι μέρες της ~βδο·μάδας 

η Δευτέρα 
η Τρίτη 
η Τετάρτη 
η Πέμπτη 
η Παρασκευή 
το Σάββατο 
η Κυριακή 

ΗΜΕΡΟΛΟΓΙΟ 2007 

ΟΚΤΟΒΡΙΟΣ i!:,., :οο:-. !!; ,,wι w ~ "' :ι·• γ,. 'f' ια~ -...r !• '" ιtr ""' '!' rrιr -.. ~_,.. U!' 

Σάββατο και Κυριακή = σαββατοκύριακο 

Ι ~ 3 4 :ϊ 6 7 8 Q 10 11 1~ β l~ ΙS 16 17 18 19 20 

21 22 23 24 25 ](J 27 28 ~ ·'·0 31 

Η εβδομάδα πριν από το Πάσχα λέγεται Μ. Εβδομάδα (Μεγάλη Εβδομάδα) 



ΜΑΘΑ Ι ΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗ ΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ Ενότητα 

7 Να κάνετε ερωτήσεις στον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας: 

- Τι μέρα είναι σήμερα; 

- Τι μέρα ήρθες; 

- Τι μέρα θα φύγεις; 

Προχτές ήταν Κυριακή. 

Χτες ήταν Δευτέρα. 

Σήμερα είναι Τρίτη. 

Αύριο είναι Τετάρτη. 

Μεθαύριο είναι Πέμmη. 

Ήρθα την Τρίτη. 

Θα φύγω αύριο. 

8 Ρωτήστε τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας, όπως στα παραδείγματα: 

- Πότε πηγαίνεις στο γυμναστήριο; (το γυμναστήριο Ι η Παρασκευή) 

-Πηγαίνω την Παρασκευή. 

- Ποια μέρα [πότε] δεν πηγαίνεις στο σπίτι; (το σπίτι Ι η Κυριακή) 

-Την Κυριακή δεν πηγαίνω 

- Τι κάνεις την Τρίτη; (η Τρίτη /το κολυμβητήριο) 

- Πηγαίνω στο κολυμβητήριο. 

1. κινηματογράφος Ι η Τετάρτη 

2. κολυμβητήριο Ι η Δευτέρα -η Πέμπτη 

3. εκκλησία Ι η Κυριακή 

4. φοιτητικό εστιατόριο Ι κάθε μέρα 

5. διαβάζω εφημερίδα Ι το Σάββατο 

ιιέμε: Πότε δουλεύεις; 

Ποια μέρα φεύγεις; 

Πότε έρχεσαι; 

Πότε φεύγεις; 

6. ελληνικά Ι η Παρασκευή 

7. τένις Ι η Δευτέρα 

8. ποδήλατο Ι η Κυριακή 

9. θέατρο Ι το Σάββατο 

10. μπάσκετ Ι η Τρίτη 

τη Δευτέρα 

την Τρίτη 

την Τετάρτη 

την Πέμmη 

την Παρασκευή 

το Σάββατο 

την Κυριακή 

-



Ενότητα "'/ ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

9 Απαντήστε στις παρακάτω ερωτήσεις: 

1. -Τι μέρα είναι σήμερα; -Σήμερα είναι Τρίτη. 

2. - Τι μέρα ήταν χθες; - Χθες ήταν ............................................................ . 

3. -Τι μέρα ήταν προχθές;- ...................................................................... .. 

4. -Τι μέρα θα είναι αύριο; - Αύριο θα είναι .. ........ .. .................................. . 

5. - Τι μέρα θα είναι μεθαύριο; - ................................................................ . 

6. - Ποιες μέρες της εβδομάδας πηγαίνεις στο θέατρο; 

7. -Ποιες μέpες της εβδομάδας πηγαίνεις στο Πανεπιστήμιο; 

8. - Ποιες μέρες της εβδομάδας πηγαίνεις συνήθως στην καφετέρια; 

9. - Ποιες μέρες της εβδομάδας δεν πηγαίνεις στο Πανεπιστήμιο; 

1 Ο . - Ποια μέρα της εβδομάδας συνήθως πηγαίνεις στο βιβλιοπωλείο; 

11. - Ποιες είναι οι εργάσιμες μέρες της εβδομάδας; 

12. - Ποιες μέρες πηγαίνεις στο γυμναστήριο; 

Δουλεύουμε πέντε μέρες = πενθήμερο. 

Το σαββατοκύριακο δεν δουλεύουμε. 

Καλό σαββατοκύριακο! 

Καλή εβδομάδα! 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ Ενότητα 

10 Η οικογένεια έκανε το παρακάτω πρόγραμμα. Ρωτήστε τον διπλανό σας Ι 
τη διπλανή σας: τι κάνει ο πατέρας, η μητέρα, ο Γιώργος, η Μαρία, όπως 
στο παράδειγμα: 

- Τι κάνει ο Γιώργος την Τετάρτη; 
- Παίζει μπάσκετ. 

ο πατέρας η μητέρα ο Γιώργος η Μαρία 

ΔΕγτΕΡΑ ....... . ττα~επιστήμιο ... καψέ~εφημεpίδα .. αγγλικά .. .... ... .. σχολεί~ 

ΤΡΙΤΗ ..... ..... ρεπό ... ....... .... .. ... γυμναστική ..... ... .. .. σχολείο ..... .. γαλλικά 
ΤΗΑΡΤΗ τηλεόραση σούπερ μάρκετ μπάσκετ τένις 

ΠΕΜΠΤΗ .. ....... yυμναστι~~ ... .... χορός .. ...... ... .. .... .... μουσική ... .. .. .... γυμναστικ~ 
ΠΑΡΑΣΚΕγΗ θέατρο θέατρο γυμναστική χορός 

ΣΑΒΒΑΤΟ ..... ... ~ινεμά σπίτι ...... ποδήλατο ....... J1άpτι 
κγΡΙΑΚΗ εκδρομή εκδρομή εκδρομή εκδρομή 

Όλες οι μέρες της εβδομάδας αρχίζουν με κεφαλαίο γράμμα. 

11 Βάλτε στη σωστή σειρά: 
α) Παρασκευή, Τρίτη , Σάββατο, Δευτέρα, Κυριακή , Πέμmη, Τετάρτη: 

Κυριακή , ... ..... .......... ........ ... ..... .. .... .............................................................. . 

β) βράδυ, μεσημέρι , πρωί, μεσάνυχτα , απόγευμα: 

πρωί, .... .... ..... ... ..... ....... ..... ... ................... ................................................. ... . . 

Έχω ρεπό: τη Δευτέρα 
την Τρίτη ... 

Η Κυριακή και οι μεγάλες γιορτές είναι αργίες. 

-



Ενότητα 

n 

Β 

ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

παρατατικός των ρημάτων έχω και είμαι 

Ήταν ένα πανέμορφο δάσος. Είχε πλούσια χλωρίδα και πανίδα. 
Πέρυσι ήμουν στη Γερμανία. Είχα εκπαιδευτική άδεια. 
Ο Μανώλης δεν ήταν στο σπίτι. Είχε κάποια δουλειά στο γραφείο του. 
Πού ήταν τα παιδιά χτες; -Ήταν εκδρομή με το σχολείο τους . 
Δεν ήσουν καλά χτες. Είχες πυρετό. 

Παρατατικός 

Ενεστώτας Παρατατικός 

είμαι ήμουν 
είσαι ήσουν 
είναι ήταν 
είμαστε ήμαστε (-αν) 
είστε ήσαστε (-αν) 

Ενεστώτας 

έχω 
έχεις 
έχει 
έχουμε 
έχετε 

Παρατατικός 

είχα 
είχες 
είχε 
είχαμε 
είχατε 

είναι ήταν έχουν είχαν 

Στο πρώτο και δεύτερο πρόσωπο του πληθυντικού, όταν μιλάμε , χρησιμοποι­
ούμε και τους τύπους ήμασταν και ήσασταν αντίστοιχα. 

Γράψτε τις προτάσεις και στα υπόλοιπα πρόσωπα στον Ενεστώτα της ορι­
στικής ενικού και πληθυντικού, χωρίς να αλλάξετε τον χρόνο των ρημάτων: 

Είμαι έτοιμος. Έχω τις αποσκευές μου. 

Γράψτε την παραπάνω άσκηση στον Παρατατικό: 

Ήμουν έτοιμος. Είχα τις αποσκευές μου. 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ Ενότητα 

14 Συμπληρώστε τα κενά στις παρακάτω προτάσεις με τύπους των 
ρημάτων έχω και είμαι στον Ενεστώτα ή Παρατατικό ανάλογα, όπως στα 
παραδείγματα: 

Πέρσι .... .. .. .... .............. (είμαι) 11 χρονών, φέτος ... .. ..................... (είμαι) 12. 
Πέρσι ήμουν 11 χρονών, φέτος είμαι 12. 

Ήθελα να ταξιδέψω, αλλά δεν .................... (έχω) το διαβατήριό μου. 
Ήθελα να ταξιδέψω, αλλά δεν είχα το διαβατήριό μου. 

1. Πέρσι τέτοια μέρα ...................... .. (είμαι) όλοι μας πολύ στενοχωρημένοι. 

Φέτος όμως ...... .................. (είμαι) γεμάτοι χαρά και συγκίνηση. 

2. Εσείς .................. .. .... (είμαι) που σήμερα δεν .. ... .. ........ ......... (έχω) βιβλία; 

Χτες πού ........................ (είμαι). 

3. Παιδιά, σήμερα ........ ................ (έχω) εξετάσεις. 

Χτες .... ... ............. .. .. (έχω); 

4. Τα παλιά χρόνια δεν ................ ........ (έχω) άγχος. 

Σήμερα όμως , ..... .. ... ......... .. ... (έχω) πολύ. 

5. Τα κτίρια αυτά παλιότερα δεν ...... .... ............. . (είμαι) έτσι. 

Σήμερα όμως, .... ...... ............ .. (είμαι) όπως δυστυχώς τα βλέπετε. 

6. Πού ........................ (είμαι), φίλε μου, χτες; 

Εγώ δεν ........................ (έχω) δουλειά. 

7. Δεν πλήρωσε τον λογαριασμό, γιατί δεν ......... ......... .. .... (έχω) χρήματα. 

8. Παλιά εμείς δεν ... ........... .. ........ (έχω) δικό μας σπίτι. 

Σήμερα όμως , ...................... .. (έχω) μεγάλο. 

9. - Αντρέα, πού ...... ...... ..... ....... (είμαι) χτες το βράδυ; 

- .. ... ... ... ....... ..... (είμαι) σπίτι μου. 

10.- Εσύ σήμερα δεν ........................ (έχω) καθόλου χρήματα. 

-Χτες , όμως, .......... .......... (έχω) πολλά. 

• 



Ενότητα 

15 

ΜΑΘΑΙ ΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Στο παρακάτω κείμενο συμπληρώστε τα κενά με τους σωστούς τύπους 
των ρημάτων έχω και είμαι στον Ενεστώτα ή Παρατατικό: 

Χτες το βράδυ . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . στο σπίτι μόνος μου .......................... λίγο 

πυρετό και δεν βγήκα έξω. Γύρω στις εννιά χτύπησε το κουδούνι. 

. . .. .. .. . .. .. .. ... .. .. ... . ο ξάδερφός μου, ο Παύλος, με τη γυναίκα του . 

. . .. . .. .. . . .. .. ... . .. .. . .. μαζί και τον σκύλο τους. Εγώ τους άνοιξα την πόρτα, αλλά 

δεν τους άφησα να φέρουν μέσα τον σκύλο, γιατί η γυναίκα μου, η Λίζα, δεν 

επιτρέπει να μπαίνουν ζώα στο σπίτι. Μόνος σου ..... .......... ...... ..... ; Μόνος 

μου ... .... .... ... ............ , του απάντησα. Η Λίζα θα επιστρέψει σε λίγο. Αν 

.. . .. .. .. . .. . . .. . .. . .. .. . . χρόνο, καθήστε να τα πούμε λιγάκι. Καλά, πού 

.... .... ... .... .. ... .. .... τα παιδιά: 

-Τα παιδιά δεν ...... .... .... ........ .. .. στο σπίτι, ..... .... ........ ... .... .. στη βιβλιοθήκη, 

... .. .... .. .. ... .... ..... ........ ..... διάβασμα. Είναι, βλέπεις, περίοδος εξετάσεων. 

nόrε ΙJά~οuμε δύο τόνους; 

1. Σε όνομα που τονίζεται στην προπαραλήγουσα και ακολουθεί κτητική 
αντωνυμία: 

μου, σου, του 

μας, σας, τους 

τ 

το παρά θυρό μου 

ι I 
2. Σε προστακτική ρήματος που τονίζεται στην προπαραλήγουσα και ακο­

λουθεί προσωπική αντωνυμία: 

μου, μας 

με 

του, της 

τον, το 

τους, τες, τα 

τ 

ρώ τησέ τον 
1 

ι ι 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ ~ Ενότητα 

16 JΙέ{εις με δύο τόνους 

Συμπληρώστε τα κενά, όπως στα . παραδείγματα και διαβάστε: 

το παράθυρο m τmσρiif!f!.IGJ6 μου 

το άλογο 

η τηλεόραση 

το δάχτυλο 

το τηλέφωνο 

ο δάσκαλος 

η οικογένεια 

ο ξάδερφος 

η διευθύντρια 

το επώνυμο 

ο άνθρωπος 

το οικόπεδο 

ρώτησε 

μάλωσε 

φώναξε 

πέταξε 

μίλησε 

ζωγράφισε 

διάβασε 

περίγραψε 

κοίταξε 

κούνησε 

άκουσε 

συνάντησε 

καίirο:.ξέ ιιιε 

διαβάζω: το [παρά-θυρόμου] 

• 



Ενότητα 

nοιο είvαι το σχολείο σου; 

Στα Γιάννινα, τα σχολεία ονομάζονται: 
1 ο (πρώτο) Ελισαβέτειο 
2ο (δεύτερο) Καπλάνειο 
3ο (τρίτο) 
Ζωσιμαία Σχολή κ.λπ. 

Α. Ποιο είναι το σχολείο σου; 

ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Β. Είναι το πρώτο δημοτικό σχολείο, στην Ακαδημία. 
Α. Το δικό μου είναι το τρίτο δημοτικό σχολείο, 

Ερωrιίσεις: 1. - Σε ποιο σχολείο πάει ο Α; 
2. - Σε ποιο σχολείο πάει ο Β; 

1CJ' Γυμνάσιο Ιωαννίνων 

Ζωσιμαία Παιδαγωγική Ακαδημία. Σχολικό συγκρότημα 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ Ενότητα 

τσιιτικά σριeμn'rιιιά 

1 ένα πρώτος, πρώτη, πρώτο 

2 δύο δεύτερος, δεύτερη, δεύτερο 

3 τρία τρίτος, τρίτη, τρίτο 

4 τέσσερα τέταρτος, τέταρτη, τέταρτο 

5 πέντε πέμπτος, πέμπτη, πέμπτο 

6 έξι έκτος, έκτη, έκτο 

7 εφτά έβδομος, έβδομη, έβδομο 

8 οχτώ όγδοος, όγδοη, όγδοο 

9 εννιά ένατος, ένατη, ένατο 

10 δέκα δέκατος, δέκατη, δέκατο 

11 έντεκα ενδέκατος, ενδέκατη, ενδέκατο (εντέκατος, -τη, -το) 

12 δώδεκα δωδέκατος, δωδέκατη, δωδέκατο 

13 δεκατρία δέκατος τρίτος, δέκατη τρίτη, δέκατο τρίτο 

20 είκοσι εικοστός, εικοστή, εικοστό 

30 τριάντα τριακοστός, τριακοστή, τριακοστό 

40 σαράντα τεσσαρακοστός, τεσσαρακοστή, τεσσαρακοστό 

50 πενήντα πεντηκοστός, πεντηκοστή, πεντηκοστό 

60 εξήντα εξηκοστός, εξηκοστή, εξηκοστό 

70 εβδομήντα εβδομηκοστός, εβδομηκοστή, εβδομηκοστό 

80 ογδόντα ογδοηκοστός, ογδοηκοστή, ογδοηκοστό 

90 ενενήντα ενενηκοστός, ενενηκοστή, ενενηκοστό 

100 εκατό εκατοστός, εκατοστή, εκατοστό 

200 διακόσια διακοσιοστός, διακοσιοστή, διακοσιοστό • 300 τριακόσια τριακοσιοστός, τριακοσιοστή, τριακοσιοστό 

400 τετρακόσια τετρακοσιοστός, τετρακοσιοστή, τετρακοσιοστό 

500 πεντακόσια πεντακοσιοστός, πεντακοσιοστή, πεντακοσιοστό 

600 εξακόσια εξακοσιοστός, εξακοσιοστή, εξακοσιοστό 

700 εφτακόσια εφτακοσιοστός, εφτακοσιοστή, εφτακοσιοστό 

800 οχτακόσια οχτακοσιοστός, οχτακοσιοστή, οχτακοσιοστό 

900 εννιακόσια εννιακοσιοστός, εννιακοσιοστή, εννιακοσιοστό 

1.000 χίλια χιλιοστός, χιλιοστή, χιλιοστό 

1.000.000 ένα εκατομμύριο εκατομμυριοστός, εκατομμυριοστή, 

εκατομμυριοστό 



Ενότητα J 

17 Διαβάστε: 

Την 21η Φεβρουαρίου γιορτάζουν τα Γιάννινα. 

Την 25η Μαρτίου γιορτάζει όλη η Ελλάδα. 

Την 15η Αυγούστου πανηγυρίζει όλη η Ελλάδα. 

Η 28η Οκτωβρίου είναι Εθνική γιορτή . 

Γιορτάζω την 1η Ιανουαρίου. Με λένε Βασίλη. 

ΜΑΘΑ Ι ΝΩ ΤΗ Ν ΕΛΛ Η Ν Ι ΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

18 Γράψτε τα αριθμητικά, όπως στο παράδειγμα, και μετά διαβάστε: 

3 τρία - τρίτος, -η, -ο. 

16 ...... .. .................. .. 

4 .... ........ ........ ...... . 

9 ............ ......... ...... . 

40 .. .. .. .. ...... .. .. .... .... .. 

25 ..... .. ... .. .......... ..... . 

2 ............ .... .. .. .. .. .. .. 

8 .. .. .. .. .. .. .......... .... .. 

12 .. .. .. .. .... .. ........ .... .. 

33 .. .... ...... .......... ..... . 

11 

74 .............. .. .......... .. 



Ενότητα 

1 

~ Κώστας: 

~ 
~ Μαρία: 

· Κώστας: 

Μαρία: 
Κώστας: 

Μαρία: 

Κώστας: 

Είμαι πολύ κουρασμένος. Θα ήθελα έναν ελληνικό καφέ και 
ένα ποτήρι κρύο νερό. 
Και εγώ θα ήθελα να πιω κάτι. 
Υπάρχει καμία καφετέρια εδώ κοντά; 
Ναι, υπάρχει μια λίγο πιο πάνω από δω. 

Πόσο μακριά; Μπορούμε να πάμε με τα πόδια; 
Είναι πολύ κοντά. Περίπου εκατό μέτρα, ακριβώς στη γωνία 
αριστερά, απέναντι από το περίmερο. 
Πάμε, λοιπόν. 

Πού νομίζετε ότι είναι το περίmερο και η καφετέρια; Σημειώστε τη θέση 
τους στο σχεδιάγραμμα: 

I I I I 
5ο m 50 m 50 m 

Ε' ~~ 

• 



Ενότητα ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

νnάρχει καμία ιιαψεrέρια; 

Κώστας: 

Μαρία: 
Υπάρχει καμία καφετέρια εδώ κοντά; 
Ναι, υπάρχει μία. 

JΙόρισrn αvrωνυμία 

αρσενικό θηλυκό 

Ονομαστική κανένας Ι κανείς καμία Ι καμιά 
Γενική κανενός καμίας Ι καμιάς 
Αιτιατική κανένα (ν) καμία Ι καμιά 

ιιέμε: 
-Υπάρχει κανένας Ιταλός εδώ; 

- Ναι, υπάρχει κάποιος Ι υπάρχουν δύο .. . 
-Όχι , δεν υπάρχει κανείς. 

ουδέτερο 

κανένα 
κανενός 
κανένα 

-Υπάρχει καμία Γαλλίδα εδώ; -Βρήκες κανέναν εδώ; 
- Όχι, δεν υπάρχει καμία. 
- Ναι , υπάρχει κάποια Ι μία. 

υπάρχει + ονομαστική 
υπάρχουν + ονομαστική 

Καφετέρια στη λίμνη των Ιωαwίνων 

- Ναι, βρήκα κάποιον. 
- Όχι, δεν βρήκα κανέναν. 

Υπάρχει ένας Ιταλός. 
Υπάρχουν δύο Ιταλοί. 
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Μιλήστε με τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας για διάφορα πρόσωπα ή 
πράγματα, όπως στο παράδειγμα: 

Α. - Υπάρχει κανένας γιατρός εδώ μέσα; 
Β. - Όχι, δεν υπάρχει κανένας. 

- Ναι, υπάρχει ένας. 

Μιλήστε με τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας και ύστερα γράψτε τον διάλογο: 

Α. Συγνώμη, υπάρχει κανένας Έλληνας εδώ μέσα; 
Β Όχι, δεν υπάρχει κανένας . ........ ................ .. .. .... .. ........... . (Ελληνας Ι όχι) 

Α. Συγνώμη, υπάρχει καμιά τηλεόραση εδώ μέσα; 
Β. Ναι, υπάρχει μία. .... ....... ...... .. .. ... .. ... .. ...... ...... .. ... .. .. .. .... (τηλεόραση Ι ναι) 

1. .. .. .............. .... ......... ... .......... .. .. ...... ................ .... ..... ............. ... ... .. ........ ........... .. . 

. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . (κασετόφωνο Ι όχι) 

2. ·· ····· ·· ···· ···· ·· ·············· ········· ··· ·· ········· ···· ······· ···· ····· ··· ··· ·· ··· ·········· ··· ··· ········· ··· ·· ····· 

. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . (κυλικείο Ι ναι) 

3. ····· ················ ············· ········ ············ ····· ·· ·· ··· ·············· ·· ······················· ··· ··· ··········· 

. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . (καθαρίστρια Ι ναι) 

4 ... ..... .... ..... .. ........ .... ..... .. ...... ........... ..... .... .. .. ............. ........ ...... ..... ... .. .. ............... . 

. .. .. .. . .. .. .. . . .. .. .. .. . .. . .. .. .. .. .. .. . .. . .. . .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. . . .. .. .. .. .. . . . . .. .. . (θυρωρός Ι όχι) 

5 ......................... ................... ................... ... ......... ......... ... ..... .. ................ ...... ... .. . . 

.......... .... .................... ... ....................... ........ .............. (εικόνα στον τοίχο Ι ναι) 

6 .......... ...... .. ............. ...... .................. ............................... ............. .. .......... .. .. .... ... . 

. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . (κάδρο Ι όχι) 

7 ........................ ....... ........ ..... ... .. .................. ..... .... ......... .. .. ............ .... ........ ... ...... . 

... . ...... .............. ...... . ........ .... ..... ............. ......... ........... (κινηματογράφος Ι ναι) 

-
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7 ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Σrnv ιιaψεrέριa 

Σερβιτόρος: 
Κώστας: 
Σερβιτόρος: 
Μαρία: 

Σερβιτόρος: 
Κώστας: 

Σερβιτόρος: 
Κώστας: 
Σερβιτόρος: 
Κώστας: 
Σερβιτόρος: 
Κώστας: 

Παρακαλώ! 
Εγώ θέλω έναν ελληνικό καφέ σκέτο. 
Εσείς; 
Εγώ θα ήθελα έναν χυμό πορτοκάλι. 

Ορίστε ο χυμός και ο καφές. 
Πολύ ωραία! Να πληρώσουμε. Πόσο κάνουν όλα μαζί; 
4 ευρώ. 
Ορίστε 5 ευρώ . 
Μισό λεmό να φέρω τα ρέστα σας. 
Δεν πειράζει , κρατήστε τα. 
Ευχαριστώ. 
Παρακαλώ. 

Κάντε προτάσεις, αρχίζοντας με το ρήμα θέλω ή θα ήθελα, όπως στα πα­
ραδείγματα: 

Θέλω ένα παγωτό κρέμα. 
Θα ήθελα μια λεμονάδα. 
Θα ήθελα έναν καφέ σκέτο. 

1. . ............... ............................................................. ...... .......... μπίρα . 

2. . ................................... .. ........................... .......... . πάστα σοκολάτα. 

3. . ... .......... ...... .. ..... ... ...... ............................................... ποτήρι νερό. 

4. . ... ............. .. ........ .. .... ... .............................. ................ πορτοκαλάδα. 

5. . ................ .................. ................................................. φυσικό χυμό. 

--------·-· 
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Η ιιαtΙJεrέρια είναι αnέvαιιrι anό rσ nερίnrερσ 

Κώστας: 
Μαρία: 

Ξέρεις, υπάρχει καμιά καφετέρια εδώ κοντά; 
Ναι, υπάρχει μια, ακριβώς στη γωνία αριστερά, 
απέναντι από το περίmερο. 

Πού: μένεις; 
εργάζεσαι; 
βρίσκεσαι; 
είσαι; 

δίπλα στο(ν) 
πλάι στη(ν) 
κοντά στο(ν) 

απέναντι από το(ν) 
μπροστά από τη(ν) 
μακριά από το(ν) 
πίσω από το(ν) 

Με αφετηρία τον χώρο που βρίσκεστε τώρα, να κάνετε ερωτήσεις στον δι­
πλανό σας Ι τη διπλανή σας, όπως στο παράδειγμα: 

Α. Συγνώμη, υπάρχει κανένα βιβλιοπωλείο εδώ κονrά; 
Β. Ναι, υπάρχει ένα δίπλα στο φαρμακείο. 

Ο Α είναι μακριά από τον Γ . 
Ο Α είναι κοντά στη Β . 
Ο Α και η Β είναι μακριά από τον Γ . 

Γ 

-
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μπροστά - πίσω - δίπλα 
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6 Περιγράψτε τις θέσεις των παραπάνω οχημάτων, όπως στα παραδείγματα: 

1. Το ασθενοφόρο; - Είναι δίπλα στο φορτηγό αυτοκίνητο . 

2. Το ποδήλατο; ...................................................................... ....... ... .............. . 

3. Το ταξί; ........................................................ ................................................ . 

4. Η μοτοσικλέτα; - Είναι μπροστά από το αστυνομικό αυτοκίνητο. 

5. Το ταξί; .................... ..................................................................... .. ... ...... .... . 

6. Το ποδήλατο; ....................................... .. .. .. .. .. ............ .. .............................. .. 

7. Το αστυνομικό αυτοκίνητο; ........ .. .............................................................. . 

8. Το ασθενοφόρο; - Είναι πίσω από το ταξί. 

9. Το αστυνομικό αυτοκίνητο; ...................................................................... .. 

10. Το φορτηγό αυτοκίνητο; .......... ............................. ............. ........................ . 

11. Το ταξί; ..................... ......... .... ...................................................................... . 
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ntιvω · ιιiιrω, δεξιά · σρισrερά · σrn μέσn 

αριστερά 

ΠΑΝΩ 

ΚΑΤΩ 

στη μέση δεξιά 

Περιγράψτε τις θέσεις των παραπάνω πραγμάτων, όπως στο παράδειγμα: 
τα γλυκά, τα ψάρια , το μήλο , η τούρτα, το τυρί, το καρότο, το γιαούρτι, τα 
αναψυκτικά, το γάλα, τα παγωτά 

1. Τα γλυκά είναι κάτω αριστερά. 

2. Τα ψάρια .......... ............ .... .... .. ..... .. ........ .......... ... ........ ..... ..... ......... .. .. ...... .... . . 

3 .. ..... .. ... ....... ..... ... .. ....... ........ ...... ...... ........ .... .............. .. ... ... .. .... ........ ..... ......... .. . 

4 . ... ... .... .. .... .. ....... ............... ...... ........ .. .... ...... ........ .. .. .... .... ......... .......... .............. . 

5 ..... ......................................... ............... ..... ................. ........ .. ... .... .............. ... ... . 

6 ..... ... ........... ............ .................... ... .... .... .... .... .... ............. .. .... ... ... ....... .. .... ...... .. . 

7 . .. .... .... .... ..... .. ... .... .... .... .... .. ... ... ........... ............ .. .. .. ....... .......... ...... ............ ... .... . 

8 . ...... ...... .. .. ......... ...... ........ ..... .. .... ........... ...................... ...... ....... .. ... ......... ..... .. .. . 

9 ... .. ... ................. ........ ... .. .. ...... .. ... .. ......... .... ....... .. .. .. ............. ..... ... ...... ... ....... .... . 

10 .... ... ........ .... ........ ....... .. ................ ...... ........... .. ...... ...... ... ..... .. .. ..... .... .............. .. . 

-
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ΜΑΘΑ Ι ΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

'Γα τελικό v 

Μη ρωτάς τη μητέρα, δεν ξέρει. 
Εκείνη την ώρα άνοιξε την πόρτα ο αδελφός μου. 
Τη βρήκα στο πανεπιστήμιο. Ήταν με τον φίλο της. 
Την ξέχασα στο αυτοκίνητό μου. 

Γράφουμε: την όταν ακολουθεί: φωνήεν, κ, π, τ, ξ, ψ, μπ, ντ, γκ, τσ 

Γράφουμε: τη όταν ακολουθεί: γ, β, δ, λ, μ, ν, θ, φ, χ, ρ, σ, ζ 

την 

την κυρία την ακούω 
την πόλη . την κάλεσα 

την τράπουλα την πήρα 
την ξύλινη την τράβηξα 

την ψησταριά την ξέρω 

την μπάλα · την ψάρεψα 

την ντροπή την μπερδεύω 
την γκρίνια την ντύνω 
την όμορφη την γκρέμισα 

μη + σύμφωνο Ι μην + φωνήεν 
μη γράφεις , μη διαβάζεις, μη φοβάσαι 

τη γυναίκα 
τη βρύση 
τη δάδα 
τη λίμνη 
τη μητέρα 
τη νίκη 
τη θεά 
τη φωλιά 
τη χαρά 
τη ρίζα 
τη σαλάτα 
τη ζωή 

μην ανάβεις, μην αγκαλιάζεις, μην aπλώνεις 

Συμπληρώστε τα κενά, όπως στο παράδειγμα: 

Αυτό το δώρο είναι για .. .. .. .. .... γιορτή σου. 
Αυτό το δώρο είναι για τη γιορτή σου. 

τη 

1. Το μάθημα αυτό αναφέρεται στ ............ παράδοσή μας. 

2. τ .. ..... ..... έγραψες την άσκηση; 

3. Χθες είδα ............ Κώστα και ............ Ελένη. 

4. τ .. .......... φοβάμαι τη θάλασσα. 

τη γέλασα 
τη βλέπω 
τη διάβασα 
τη λέρωσα 
τη μάλωσα 
τη νίκησα 
τη θέλω 
τη φοβάμαι 
τη χώρισα 
τη ρεζίλεψε 
τη σταματάω 
τη ζηλεύω 
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5. Μπερδεύω .......... Άννα με ......... Μαρία και ....... ... Άρη με .. ......... Ν ίκο. 

6. Τ ..... .. ..... τσάντα ........ .... ξέχασα στ ...... ...... αδελφή μου. 

7. Μ ........ .... aπλώνεις τα ρούχα. 

8. Μ ............ βιάζεσαι να τελειώσεις ............ εργασία σου. 

9. Το εστιατόριο βρίσκεται .... ... .. ... πλατεία κοντά ...... ...... καφετέρια. 

1 Ο. Τ ...... ...... Τζένη τ............ βρήκαμε το πρωί ............ αγορά. 

την - τη = άρθρο ή προσωπική αντωνυμία 
τη (ν) + όνομα = άρθρο την Ελένη 

τη (ν) + ρήμα = αντωνυμία την είδα 

ο Κώσrας lει rώρα σrα rιάvvιva 

Ο Κώστας είναι από την Αθήνα, αλλά τα τελευταία χρόνια ζει στα Γιάννινα. 
Δουλεύει πάρα πολύ , γι' αυτό κοιμάται λίγο. Συνήθως κοιμάται πέντε ή έξι 
ώρες. Καμιά φορά αργεί να πάει στη δουλειά του , γι' αυτό τηλεφωνεί στον δι­
ευθυντή του. 
Η φίλη του, η Μαρία, ζει στην Αθήνα και κάθε πρωί τηλεφωνεί στον Κώστα, 
γιατί φοβάται μήπως δεν ξυπνήσει και αργήσει να πάει στη δουλειά του. 

Ερωrιίσεις 

1. Πού ζει ο Κώστας τα τελευταία χρόνια; 

2. Γιατί κοιμάται λίγο; 
3. Τι κάνει, όταν αργεί να πάει στη δουλειά του; 
4. Πού ζει η φίλη του; 
5. Γιατί η Μαρία τηλεφωνεί στον Κώστα κάθε πρωί; 

-
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Ρήμαι:α Β αuluνίας · Β' 'rάξn 
Ενεστώτας 

τηλεφωνώ 
τηλεφωνείς 
τηλεφωνεί 
τηλεφωνούμε (-άμε) 
τηλεφωνείτε (-άτε) 
τηλεφωνούν 

φοβάμαι (φοβούμαΟ 
φοβάσαι 
φοβάται 
φοβόμαστε (-ούμαστε) 
φοβάστε 
φοβούνται 

+ Κατά το τηλεφωνώ κλίνονται : αδικώ, αργώ, δημιουργώ, ζω, κατοικώ, 
προσπαθώ, προχωρώ, φιλώ, καλώ, 
μπορώ κ.λπ. 

+ Κατά το φοβάμαι κλίνονται: κοιμάμαι, λυπάμαι, θυμάμαι. 

Γράψτε τις φράσεις στον πληθυντικό, όπως στο παράδειγμα: 
Παρακολουθώ το μάθημα. - Παρακολουθούμε τα μαθήματα. 

1. Οδηγεί προσεκτικά. 

2. Κοιμάται πολύ . 

3. Ζω στα Γιάννινα. 

4. Δεν θυμάμαι τίποτε. 

5. Λυπάσαι πολύ. 

6. Τηλεφωνείς κάθε πρωί. 

Συμπληρώστε τα κενά, όπως στο παράδειγμα: 
Ο πατέρας μου ............ .................. πολύ προσεκτικά. (οδηγώ) 

Ο πατέρας μου οδηγεί πολύ προσεκτικά. 

1. Ο Κώστας .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. . .. .. .. .. .. .. αφρό ξυρίσματος. (χρησιμοποιώ) 

2. Οι γονείς μου ...... ......... ............... γιατί δεν διαβάζω . (απορώ) 

3. Εμείς ........ ... .. ........... .... .. νωρίς το βράδυ. (κοιμάμαι) 

4. Τα παιδιά ................................ στο σκοτάδι. (φοβάμαι) 

5. Ο πατέρας μου .............. .................. στο εξωτερικό. (ζω) 

6. Γιώργο, ................................ το παλιό σχολείο; (θυμάμαι) 

7. Στην Αθήνα .............................. 5.000.000 άνθρωποι. (κατοικώ) 

8. Εσύ ποια μαθήματα ................................... ; (παρακολουθώ) 
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ιιρσεvιιιά ουσιαστικά 
Οξ'ύτσvα ισσσύλλαΙJα σε -ός,-ιίς 

Το βιβλίο του μαθητή είναι καθαρό. 
Ο διευθυντής ενημέρωσε τους καθηγητές. 
Πέρασαν τα ορμητικά νερά του ποταμού. 
Το μαντείο των Δελφών ήταν πολύ φημισμένο. 
Οι νικητές πανηγύριζαν όλη νύχτα . 

Ενικός αριθμός 

Ονομαστική ο γεωργός ο φοιτητής 
Γενική του γεωργού του φοιτητή 

Αιτιατική τον γεωργό τον φοιτητή 

Πληθυντικός αριθμός 

Ονομαστική οι γεωργοί οι φοιτητές 

Γενική των γεωργών των φοιτητών 

Αιτιατική τους γεωργούς τους φοιτητές 

Μεταφέρτε στον πληθυντικό αριθμό ή αντίστροφα τις φράσεις, 
όπως στα παραδείγματα: 

Η αύξηση του μισθού - Οι αυξήσεις των μισθών 

1. Τ ο όπλο του κυνηγού 

2. Τ ο βιβλίο του μαθητή 

3. Τ ο γραφείο του γιατρού 

4. Η φόρμα του γυμναστή 

Οι ταυτότητες των φοιτητών -Η ταυτότητα του φοιτητή 
1. Τα παιδιά των καθηγητών 

2. Οι καταστροφές των σεισμών - ........................................................ .. . 

3. Τα νερά των ποταμών 

4. Οι πληρωμές των λογαριασμών - ......... .. ................................ .. ............ .. 

• 
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J2 Συμπληρώστε όπως στο παράδειγμα: 

1. ο Θεός του Θεού οι Θεοί των Θεών 

2. ο λαός 

3. ο καθηγητής 

4. ο αγοραστής 

5. ο ουρανός 

6. ο λαγός 

7. ο νικητής 

8. ο ενοικιαστής 

n Υπογραμμίστε τα οξύτονα ισοσύλλαβα σε -ός, -ής: 

Οι αθλητές γυμνάζονται σκληρά, για να είναι έτοιμοι στους Ολυμπιακούς αγώ­

νες του 2004. Οι προπονητές τους έχουν πολύ άγχος, αλλά φροντίζουν να μη 

το μεταδώσουν στους αθλητές . 

Κάθε φορά έρχονται στον νου μου οι ολυμπιακοί αγώνες, που ύστερα από αι­

ώνες ξανάγιναν στην Αθήνα το 1896. Ήταν τό­

τε που ο Έλληνας μαραθωνοδρόμος Σπύρος 

Λούης έμπαινε πρώτος νικητής στο Παναθη­

να'ίκό στάδιο, ενώ ο λαός τον δόξαζε από τις 

κερκίδες, ζητωκραυγάζοντας 

Οι ολυμπιακοί αγώνες του 2004 θα γίνουν 

στην Ελλάδα. Αθλητές απ' όλο τον κόσμο θα 

λάβουν μέρος σ' αυτή τη γιορτή της ειρήνης. 

Η συμμετοχή των εθελοντών για την επιτυχία 

των αγώνων είναι σημαντική. 

ΑθΗΝΑ 2004 
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ΤΗΝ ΑΝΟΙΞΗ Ο ΚΑΙΡΟΣ EINAI ΚΑΛΟΣ 
~ Στα Γιάννινα βρέχει πολύ τον χειμώνα. Ευτυχώς τώρα την άνοιξη ο καιρός εί­

~ ναι καλός, αλλά κρατάει πολύ λίγο. Σε λίγο έρχεται το καλοκαίρι και κάνει πολ­
Μ λή ζέστη. 'Ολοι τρέχουν στη θάλασσα να δροσιστούν λιγάκι. Η ζέστη κρατάει 

μέχρι τον Σεmέμβριο και πολλές φορές ως τον Οκτώβριο. Μετά αρχίζουν τα 

κρύα και στα βουνά χιονίζει πολύ. Είναι τότε μια ωραία ευκαιρία για σκι. 

Τάσος: Τι λες, πάμε το σαββατοκύριακο στο Μέτσοβο να κάνουμε σκί; 
Έχει χιονίσει και θα είναι πολύ ωραία. 

Αλίκη: Πολύ καλή ιδέα. Μόνο να πάρεις μαζί σου και αντιολισθητικές 
αλυσίδες, γιατί ο δρόμος σε μερικά σημεία έχει πάγο. 

ερωτήσεις 

1. Πότε βρέχει πολύ στα Γιάννινα ; 

2. Πόσο κρατάει η άνοιξη στα Γιάννινα; 

3. Τι κάνουν οι άνθρωποι το καλοκαίρι; 

4. Μέχρι πότε κρατάει η ζέστη; 

5. Πού χιονίζει πολύ; 

Ο Οκτώβρης θέλει γέλια, γιατί ανοίγουν τα βαρέλια. 

• 



Ενότητα 

σι μιίvες 

1. ο Ιανουάριος ή Γενάρης 
2. ο Φεβρουάριος ή Φλεβάρης 
3. ο Μάρτιος ή Μάρτης 
4. ο Απρίλιος ή Απρίλης 
5. ο Μάιος ή Μάης 
6. ο Ιούνιος ή Ιούνης 

σι εποχές 

η άνοιξη 

το φθινόπωρο 

ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

7. ο Ιούλιος ή Ιούλης 
8. ο Αύγουστος 

9. ο Σεmέμβριος ή Σεmέμβρης 

1 Ο. ο Οκτώβριος ή Οκτώβρης 
11. ο Νοέμβριος ή Νοέμβρης 
12. ο Δεκέμβριος ή Δεκέμβρης 

το καλοκαίρι 

ο χειμώνας 

Ούτε ο Αύγουστος χειμώνας, ούτε ο Μάρτης καλοκαίρι. 
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2 

3 

4 

Ρωτήστε τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας, όπως στο παράδειγμα: 

Α. - Τι μήνας είναι τώρα: 
Β. - Είναι Αύγουστος. 

Α. - Τι μήνα έχουμε τώρα; 
Β. - Έχουμε Αύγουστο. 

Συμπληρώστε τον πίνακα με τους μήνες του έτους: 

ΧΕΙΜΩΝΑΣ ΑΝΟΙΞΗ ΚΜΟΚΑΙΡΙ ΦΘΙΝΟΠΩΡΟ 

Δεκέμβριος 

Τι ρούχα φοράμε; 
Χρησιμοποιήστε τις παρακάτω λέξεις και κάντε προτάσεις: 

Φλεβάρης 

ανοιξιάτικα 

Απρίλη ς 

χειμωνιάτικα 

Ιούλιος 

φθινοπωρινά 

Οκτώβρης 

καλοκαιρινά 

1. Τον Φλεβάρη φοράμε χειμωνιάτικα ρούχα . 

2 ................................................. ......................................... .. ...... ................... . 

3. ········ ····· ····················· ········· ···················· ··············································· ······· 

4 ...... ............................................................................................................... . 

Μιλήστε με τον διπλανό σας /τη διπλανή σας, όπως στο παράδειγμα: 

- Πότε έχει γενέθλια ο Κώστας; (ο Κώστας - 2/4) 
- Ο Κώστας έχει γενέθλια στις 2 Απριλίου. 

1. Τζένη- 6/8 5. Τζοβάνα- 26/12 9. Τζων- 13/4 

2. Κάρμεν - 9/11 6. Στηβ- 11/1 1 Ο. Φρανκ - 25/1 Ο 

3. Πατρίτσια- 3/7 7. Πέτρος- 18/5 11. Μπιλ - 17/3 

4. Ντολόρες- 1/6 8. Λίλη - 28/9 12. Μόνικα - 28/2 

-
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Ρωτήστε τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας, όπως στο παράδειγμα: 

Α. Πόσο του μηνός έχουμε σήμερα; (2 Ι ο Μάρτιος) 
(Πόσο του μηνός είναι σήμερα;) 

Β. Σήμερα έχουμε δύο Μαρτίου. 
(Σήμερα είναι δύο Μαρτίου) . 

1. 11 ο Μάιος 6. 281 ο Φεβρουάριος 
2. 51 ο Αύγουστος 7. 301 ο Νοέμβριος 
3. 11 Ι ο Δεκέμβριος 8. 17 Ι ο Απρίλιος 
4. 91 ο Ιανουάριος 9. 41 ο Ιούνιος 
5. 131 ο Οκτώβριος 10. 121 ο Ιούλιος 

Μιλήστε με τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας, όπως στο παράδειγμα: 

Α. Πότε είναι τα γενέθλιά σου; (15 Απριλίου) 
(Πότε έχεις γενέθλια;) 

Β. Τ α γενέθλια μου είναι στις 15 Απριλίου. 
(Έχω γενέθλια στις 15 Απριλίου). 

Έχω γενέθλια την πρώτη Απριλίου . 
Έχω γενέθλια στις δύο Ι τρεις ... Απριλίου. 
Έχω γενέθλια τον Απρίλιο . 

Μιλήστε μεταξύ σας για τους μήνες, τις εποχές: 

Ποιος μήνας είναι πριν από τον Αύγουστο; 

Ποιος μήνας είναι δεύτερος , ποιος όγδοος ; 

Ποιοι είναι οι καλοκαιρινοί μήνες; 

Πότε είναι τα γενέθλιά σου ; 

Πότε είναι τα γενέθλια των γονέων σου ; 

Ποια εποχή συνήθως κάνουμε διακοπές Ι πάμε εκδρομές ; 

Ποια εποχή ωριμάζουν τα σταφύλια ; 

Ποιο μήνα είναι τα Χριστούγεννα ; 

8 Ο ήλιος του Μαγιού, τ' Αυγούστου το φεγγάρι. 
8 Απρίλη, Απρίλη δροσερέ και Μάη με τα λουλούδια. 
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Βρέχει όλη μέρα 

Σήμερα βρέχει από το πρωί και δεν λέει να σταματήσει. Ο ουρανός είναι 
συννεφιασμένος και βαρύς. Αστράφτει και μπουμπουνίζει συνέχεια. Ορι­
σμένες περιοχές έχουν καλυφτεί με πυκνή ομίχλη. Δεν φτάνει αυτό , αλλά 
κάνει πολύ κρύο , φυσάει δυνατός αέρας και στα γύρω βουνά χιονίζει. Η 

μετεωρολογική υπηρεσία εξέδωσε έκτακτο δελτίο καιρού στο οποίο ανα­

φέρει ότι κατά τη διάρκεια της νύχτας θα έχουμε mώση της θερμοκρα­
σίας και συνεπώς θα κάνει παγωνιά και συνιστά στους οδηγούς που θα 

ταξιδέψουν, να έχουν μαζί τους αντιολισθητικές αλυσίδες. Η θάλασσα θα 

είναι ταραγμένη. Ο καιρός θα μείνει αμετάβλητος για δυο ακόμη μέρες, 

ενώ από τα μεσάνυχτα της Παρασκευής θα αρχίσει να βελτιώνεται. 

Κώστας: 

Μαρία: 

Κώστας: 

Μαρία: 
Κώστας: 

Πώς να πάμε τώρα στο Πανεπιστήμιο; Είναι δύσκολο να 

βρούμε ταξί. 
Να φορέσουμε το αδιάβροχο, να πάρουμε τις ομπρέλες μας 
και να πάμε με το λεωφορείο . 
Με τέτοιον αέρα πώς να κρατήσεις ομπρέλα; Αλήθεια, Μαρία, 
σ' αρέσει αυτός ο καιρός; 
Να σου πω . Μ' αρέσει, αλλά θα προτιμούσα να χιονίζει. 
Και εγώ προτιμώ το χιόνι. Είναι μια ευκαιρία να παίξουμε χιο­
νοπόλεμο και να κάνουμε λίγο σκι. 

Χειμώνας: Η λίμνη των Ιωαννίνων (δεκαετία '30) 

-
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ερωτήσεις 

8 

1. Τι είναι η Εθνική Μετεωρολογική Υπηρεσία (Ε.Μ.Υ.); 
2. Τι σημαίνει έκτακτο δελτίο καιρού; 
3. Τι σημαίνει ο καιρός βελτιώνεται Ι επιδεινώνεται; 
4. Γιατί είναι δύσκολο να βρουν ταξί; 
5. Γιατί η Μαρία και ο Κώστας δεν μπορούν να πάρουν ομπρέλα ; 
6. Γιατί ο Κώστας προτιμά το χιόνι; 

Κοιτάξτε τον παρακάτω χάρτη και πέστε τι καιρό κάνει σε κάθε περιο­
χή της Ελλάδας: 

Καστελόριζο 
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9 Μιλήστε με τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας. Ρωτήστε τον Ι την: 

τι καιρό κάνει στη χώρα του: - αν κάνει πολλή ζέστη το καλοκαίρι. 
- αν κάνει πολύ κρύο τον χειμώνα. 

ιιέμε: 

- αν βρέχει συχνά. 
- αν χιονίζει πολύ. 

- τι θερμοκρασία έχει τον χειμώνα. 
- αν κάνει σκι. 

- ποια εποχή του αρέσει και γιατί. 

βρέχει 

χιονίζει 
κάνει κρύο 
κάνει ζέστη 
έχει υγρασία 
έχει λιακάδα 
κάνει παγωνιά 
έχει ομίχλη /αντάρα 
ψιχαλίζει 
μπουμπουνίζει 
αστράφτει 
ξεπαγιάζω 

ο καιρός επιδεινώνεται. 

η θάλασσα είναι ταραγμένη. 
ο καιρός είναι αίθριος. 
ο καιρός είναι άστατος. 
ο καιρός βελτιώνεται. 
η θερμοκρασία είναι αμετάβλητη. 
έχει πυκνή ομίχλη. 
έχει παγωνιά. 
φυσάει δυνατά. 
έπιασε καταιγίδα. 
έχει θύελλα. 
τουρτουρίζω από το κρύο. 

• Προσέξτε τις παρακάτω εκφράσεις: 

Λέμε: Πάγωσε το νερό αλλά και: Πάγωσε το αίμα από τον φόβο του. 

• Παροιμίες 

Πάγωσαν τα έργα. 
Πάγωσαν οι μισθοί. 

Καθαρός ουρανός αστραπές δεν φοβάται. 

Χιόνι πέφτει τον Γενάρη, τι χαρές τον Αλωνάρη. 

Κρύο, καιρός για δύο. 
Ο λύκος στην αντάρα χαίρεται. 

Ο Μάης ρίχνει τη δροσιά κι ο Απρίλης τις βροχάδες. 

Βρέξει χιονίσει, το σακούλι θα γεμίσει. 

Στην αναβροχιά καλό είν ' και το χαλάζι. 

Αν δεν aστράψει δεν βροντά, κι αν δεν βροντά δεν βρέχει. 

-
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Συ~nrιίσrε rις nαρακάrω φράσεις: 

καιρός = χρόνος καιρός = καιρικές συνθήκες 

Μια φορά κι έναν καιρό... = Κάποτε (στερεότυπη αρχή παραμυθιού). 

Χάνω τον καιρό μου = Κουράζομαι άδικα, χωρίς αποτέλεσμα. 

Περνώ τον καιρό μου = ασχολούμαι με κάτι, για να μην πλήπω. 

Έχει ο καιρός γυρίσματα = Για τις εκπλήξεις που επιφυλάσσει η ζωή. 

Δεν έχω καιρό για χάσιμο = Ο χρόνος μου είναι πολύτιμος. 

Στης ακρίβειας τον καιρό 
παντρεύτηκα κι εγώ = Παντρεύτηκα σε δύσκολη εποχή. 

Καιρούς και ζαμάνια 

έχω να σε δω = Έχω να σε δω μεγάλο χρονικό διάστημα. 

Σήμερα έχει παλιόκαιρο = Κακές καιρικές συνθήκες. 

Ο καιρός κάνει κόλπα = Είναι άστατος. 

Απ' τον καιρό του Νώε = Από πολύ παλιά. 

Μίλησε άκαιρα = Σε ακατάλληλη στιγμή. 

Ήρθε εγκαίρως (έγκαιρα) = Στην ώρα του. 

Τον κακό σου τον καιρό = Όταν αποδοκιμάζουμε κάποιον. 

Μη χάνεις τον καιρό σου = Βιάσου, κάνε γρήγορα. 

Από καιρό σε καιρό 
Κατά καιρούς = Μερικές φορές - Πότε πότε. 

Κάθε πράγμα στον καιρό του = Για κάθε πράγμα υπάρχει η κατάλληλη 
στιγμή. 

Ο καιρός είναι γιατρός = Με τον χρόνο ο ψυχικός 
πόνος αμβλύνεται. 

Χιόνι πέφτει τον Γενάρη, τι χαρές τον Αλωνάρη. 
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Προσπαθήστε να κατανοήσετε το παρακάτω κείμενο: 

Ο Νοέμβριος είναι ο τρίτος μήνας του φθινοπώρου και η φετινή καιρική 

κατάσταση με το παρατεταμένο «μικρό καλοκαιράκι» τις δύο πρώτες 

εβδομάδες δεν μπορούσε να συνεχιστεί. Ατμοσφαιρικές διαταραχές προ­

κάλεσαν την περασμένη εβδομάδα συννεφιές, βροχές, καταιγίδες και πολ­

λούς ισχυρούς ανέμους. 

Στην εβδομάδα που έρχεται τα κύρια χαρακτηριστικά του καιρού θα εί­

ναι βροχές, ισχυρές καταιγίδες, χιόνια στα ορεινά και αισθητή mώση της 

θερμοκρασίας. Η θάλασσα θα είναι ταραγμένη και οι άνεμοι από ισχυροί 

έως μέτριοι. Η θερμοκρασία θα κυμανθεί από 7- 12° C. 

Γράψτε ένα δικό σας δελτίο καιρού: 

Όποια έχει κόρη ακριβή, τον Μάρτη ήλιος μην τη δει. 

-
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τι ιιαιpό ιιtινει σιίμεpα; 

Α. Τι καιρό κάνει σήμερα ; 
Β. Σήμερα κάνει πολλή ζέστη. Έχει 32 βαθμούς. 
Α. Τι καιρό έκανε χθες; 
Β. Χθες έβρεχε όλη μέρα. Γύρω στα μεσάνυχτα η βροχή σταμάτησε και 

ο ουρανός ήταν ξάστερος . 

Ρωτήστε τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας: 

Τι καιρό κάνει τον χειμώνα. 
Τι καιρό κάνει στην πατρίδα σας το καλοκαίρι. 
Πόσες είναι οι εποχές του χρόνου. 
Ποιες είναι οι εποχές. 

Γράψτε λίγα λόγια για τον καιρό στην πόλη που σας φιλοξενεί: 

Μάρτης γδάρτης και κακός παλουκοκάφτης. 
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Ovόμara Βnλuκά σε · αι ·ά και σε · nι ·ιί ισοσύλλaΙJa 
Η χαρά της Μαρίας δεν περιγράφεται. 

Τα ονόματα των γυναικών είναι γένους θηλυκού. 
Η αίθουσά μας είναι καθαρή. 

Τα παιδιά ήρθαν με την ψυχή στο στόμα. 

Ο Πέτρος έτρεχε όλη την ημέρα. 
Λίγοι ήξεραν την ιστορία της γοργόνας. 

Κάθε μέρα μαθαίνουμε τα νέα από τις εφημερίδες . 

Ενικός αριθμός 

Ον. η καρδιά η ώρα η ψυχή 
Γεν. της καρδιάς της ώρας της ψυχής 
Αιτ. την καρδιά την ώρα την ψυχή 

Πληθυντικός αριθμός 

Ον. οι καρδιές οι ώρες οι ψυχές 
Γεν. των καρδιών των ωρών των ψυχών 
Αιτ. τις καρδιές τις ώρες τις ψυχές 

η νίκη 
της νίκης 
τη νίκη 

οι νίκες 
των νικών 
τις νίκες 

Γράψτε στην ίδια mώση του πληθυντικού αριθμού τα ονόματα: 

1. της ρίζας - των ριζών 5. η ψυχή ······ ··········· ·········· 
2. η φλόγα ........................... 6. της αυλής - . ...... .......... ...... .... 
3. της εργασίας - .... .. ..................... 7. την ημέρα - . ......... ................. 
4. την τέχνη ........ .. ........ .. ... ... . 8. η δουλειά . ...... ... ............. .. .. 

Γράψτε το δεύτερο ουσιαστικό στη γενική: 

1. τα λουλούδια - η μητέρα - τα λουλούδια της μητέρας. 

2. το βιβλίο - η φοιτήτρια ...................................................... ........... .. 
3. το χρώμα- η σημαία ...................................... ............... .. .......... .. 
4. η γιορτή - η Μαρία .. ........... ...... ........... ..... ..................... ......... .. 
5. η δύναμη- η φωνή .............................................................. .. .. . 
6. ο χτύπος - η καρδιά ......... ........ .. ................................... ..... ....... . 
7. το βάθος - οι θάλασσες .. ............ ............... ............. ..... ................. .. . 
8. τα δένδρα - η αυλή ................................................................. .. 
9. το ύψος- οι στέγες .... , ............................................................ .. 
10. το φόρεμα- η Ελένη ................................................... ............... . 

-



Ενότητα 

16 
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rvώρισα δύο Ιταλούς και τρεις rαλλίδες ... 

Ελένη: Ξέρεις , σήμερα γνώρισα δύο Ιταλούς, τρεις Γαλλίδες και έναν 
Άγγλο. 

Κώστας: Πού τους γνώρισες; 
Ελένη: Στο Πανεπιστήμιο . Μαθαίνουν ελληνικά στο Κέντρο 

Διδασκαλίας Ελληνικής Γλώσσας και Πολιτισμού. 

Απόλυτα αριθμητικά 

1. ένας μία 
··· · ············ ·· · 

2. δύο .............. .................. ......... ...... ..... ... .. ..... ..... .............. ... 

3. τρεις_ τρεις 

5 . 
. . . . . . . . . . . . . . . . . 

6. 
7 . 

...... ... . .. .. . 

8. 
9. 

10. 
11. 
12. 

:rέc:JCJ.f:pις . 
πέντε . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 
έξι 

~Ψ!~ .............. ... . 
οχτώ 

εννιά 
. ...... ...... . . .................... ..... ... ····· • · 

δέκα 

έντεκα . ..... .. ..... . . .. . . . . ............................... . . 

δώδεκα 

ένα 

τρία 

τέσσερα 

Τα απόλυτα αριθμητικά φανερώνουν ορισμένο πλήθος από πρόσω­
πα, ζώα ή πράγματα: 
πένrε αγόρια - τρία λιοντάρια - δύο τραπέζια 
Τα αριθμητικά ένα , τρία και τέσσερα έχουν τρία γένη . Το ένας, μία, 
ένα κλίνεται iιόνο στον ενικό και το τρείς , τρία και τέσσερις , τέσσε­
ρα μόνο στον πληθυντικό αριθμό. 

Να κάvετε ερωτήσεις και να απαντήσετε, όπως στο παράδειγμα: 

- Π6σα θρανία υπάρχουν σrην τάξη; 
- Υπάρχουν οχτώ θρανία. 
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έvσς - μία - έvσ 

Ενικ6ς αριθμός 

Αρσενικό Θηλυκό Ουδέτερο 

Ον. ένας μία, μια ένα 
Γεν. ενός μιας ενός 

Αιτ. ένα(ν) μία, μια ένα 

τρεις Ι τρία τέσσερις Ι τέσσερα 

Πληθυντικός αριθμός 

Αρσενικό και Θηλυκό Ουδέτερο 

Ον. τρεις τέσσερις τρία τέσσερα 
Γεν. τριών τεσσάρων τριών τεσσάρων 
Αιτ. τρεις τέσσερις τρία τέσσερα 

Παρατηρήσεις 
• Τ α απόλυτα αριθμητικά δύο Ι δυο και από το πέντε ως το εκατό δεν 

κλίνονται. 

• Τα απόλυτα αριθμητικά από το διακόσια και πάνω σχηματίζουν μόνο 

πληθυντικό και κλίνονται όπως το επίθετο: 
πλούσιοι πλούσιες πλούσια 
τριακόσιοι τριακόσιες τριακόσια 

Να κάνετε ερωτήσεις στον διπλανό σας Ι στη διπλανή σας, όπως στο 
παράδειγμα: 

- Πόσα νοσοκομεία υπάρχουν σrην πόλη; Ι (νοσοκομείο Ι 2) 
- Στην πόλη υπάρχουν δύο νοσοκομεία. 

1. το νοσοκομείο Ι 2 7. το πανεπιστήμιο Ι 1 
2. η βιβλιοθήκη Ι 3 8. η ταβέρνα Ι 8 
3. ο κινηματογράφος Ι 5 9. το ξενοδοχείο Ι 7 
4. το θέατρο Ι 3 10. η εκκλησία Ι 1 
5. η τράπεζα Ι 4 11. το σχολείο Ι 4 
6. το μουσείο Ι 6 12. η πλάτεία Ι 4 

-



Ενότητα Β} ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

18 Στις παρακάτω προτάσεις γράψτε τους αριθμούς ολογράφως, όπως 
στο παράδειγμα: 

Ο πατέρας μου διαβάζει (2) .......... εφημερfδες και (3) .......... τreριοδικά 
Ο πατέρας μου δzαβάζει δύο εφημερfδες και τρfα περΙοδικά 

1. Ο Κώστας έχει (1) ............................. γιο και (1) .............. .. ............ κόρη. 

2. Στην τάξη μας υπάρχουν (3) .................. .Γερμανοί, (2) ............ Ιταλίδες, 

(5) .... ...... .... .. Ρώσοι, (1) ................. Άγγλος, και (1) ................. Ισπανίδα. 

3. Το βιβλίο έχει (4) ........................ λευκές σελίδες. 

4. Στο πάρκιγκ είναι (4)" .. ................. αυτοκίνητα και (3) ...... .. .... ποδήλατα. 

5. Ο αδερφός μου είναι (23) ........................................ χρονών και η αδερφή 

μου (24) ............. : .... .................... .. . . 

6. Στη γειτονιά μου υπάρχουν (3) .... .. ............. καφετέριες, (1) .................. . 

τράπεζα, (1) ............ .. .. κινηματογράφος, (2) .................. σχολεία και 

(1) ................. εκκλησία 

19 Γράψτε τα απόλυτα αριθμητικά, όπως στο παράδειγμα: 

&κα οχτώ (18} τpJavratλplά (37) 

1 ... ..................................... (2) 7 ........... .. ...................... .. .. . (24) 

2 ............................... .... ... ... (7) 8 ........................................ (33) 

3 ............................... .. .... ... (11) 9 ........................................ (41) 

4 ............................... .. .... ... (12) 1 ο. .. ............................. .... .... (67) 

5 ......................................... (16) 11 ..................... ....... .. ........ .. (89) 

6 ........................................ (20) 12 ................. .. ...... ............... (96) 



Ενότητ: )j 
ΣΤΟΝ ΜΑΝΑΒΗ 

Πελάτης: 

Μανάβης: 

Πελάτης: 

Μανάβης: 

Πελάτης: 

Μανάβης: 

Πελάτης: 

Μανάβης: 

Πελάτης: 

Μανάβης: 

Πελάτης: 

Μανάβης: 

ερωτήσεις: 

Καλημέρα, κύριε Κώστα . 

Καλημέρα, κύριε Γιώργο . 

Πόσο έχουν τα μήλα σήμερα; 

Ένα ευρώ το κιλό. Είναι πολύ ωραία! 

Και τα πορτοκάλια πόσο κάνουν; 

Μισό ευρώ το κιλό . Είναι γλυκά και φτηνά. 

Βάλε μου δύο κιλά μήλα και τέσσερα κιλά πορτοκάλια. 

Ορίστε , έτοιμα . 

Πόσο κάνουν όλα μαζί; 

Τέσσερα ευρώ . 

Ορίστε τα χρήματά σας και ευχαριστώ πολύ . 

Παρακαλώ. 

1. Πόσο κάνουν τα μήλα ; 

2. 
3. 

4. 
5. 

Πόσο κάνουν τα πορτοκάλια; 

Τα πορτοκάλια είναι καλά ; J 
Πόσο κάνουν όλα μαζί ; / -::· 
Ο πελάτης πήρε ρέστα ; 

I 

\\ 
\ • 



Ενότητα 

ι 

ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Φρούτα και λαχανικά αγοράζουμε και στη λαϊκή αγορά. 

Κουβεντιάστε με τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας. Ρωτήστε πόσο 
κάνουν τα φρούτα και τα λαχανικά: 

- Πόσο κάνουν οι μπανάνες; - Κάνουν 1 Υ.2 ευρώ το κιλό. 

1. Οι μπανάνες (1 %ευρώ) 10. 
2. Τα καρπούζια (20 λεmά) 11. 
3. Τα πορτοκάλια (30 λεmά) 12. 
4. Τα μανταρίνια (50 λεmά) 13. 
5. Τα ροδάκινα (%ευρώ) 14. 
6. Τα βερίκοκα (60 λεmά) 15. 
7. Τα σταφύλια (70 λεmά) 16. 
8. Τα αχλάδια (80 λεmά) 17. 
9. Τα κάστανα (2.30 ευρώ) 18. 

ΙΙέμε: τρυφερά αγγούρια 
ζουμερά πορτοκάλια 

Τα κολοκυθάκια (25 λεmά) 
Οι ντομάτες (1 ευρώ) 
Οι πατάτες (35 λεmά) 
Τα καρότα (32 λεmά) 
Τα μήλα (85 λεmά) 
Τα πεπόνια (40 λεmά) 
Τα ακτινίδια (90 λεmά) 
Οι πιπεριές (50 λεmά) 
Οι φράουλες (93 λεmα) 

καυτερές πιπεριές 

τραγανά κεράσια 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗ Ν ΕΛΛΗΝ Ι ΚΗ ΓΛΩΣΣΑ Ενότητα 

2 Ρωτήστε τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας αν ξέρει τη σημασία των 
παρακάτω παροιμιών. Αν δεν ξέρετε, ρωτήστε τον καθηγητή σας: 

Όπου ακούς πολλά κεράσια, να κρατάς μικρό καλάθι. 
Πίσω έχει η aχλάδα την ουρά. 
Το μήλο κάτω απ ' τη μηλιά θα πέσει. 
Ένα μήλο την ημέρα τον γιατρό τον κάνει πέρα. 

Έχει κι αλλού πορτοκαλιές που κάνουν πορτοκάλια. 

Ιδιωτισμοί - Εκφράσεις 
Τα έκανες ρόιδο = Όταν κάποιος δεν ολοκληρώνει με επιτυχία 

κάποια δουλειά. 

Εγώ θα βγάλω τα κάστανα από τη φωτιά; = Εγώ θα λύσω τα δύσκολα 
προβλήματα; 

Πάτησε την πεπονόφλουδα = Έπεσε σε παγίδα. 

Δύο καρπούζια δε χωράνε κάτω απ' την ίδια μασχάλη = Όταν κάποιος 
την ίδια στιγμή ασχολείται με πολλές δουλειές και δεν τα καταφέρνει σε 
καμιά. 



Ενότnτ/9} ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛ Η ΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Στο σούπερ μάρκετ 

Κώστας: 

Μαρία: 

Κώστας: 

Μαρία: 

Στο ψυγείο δεν υπάρχει τίποτε. Ούτε ένα ποτήρι γάλα. 

Πρέπει να πάμε οπωσδήποτε στο σούπερ μάρκετ. 

Πήγαινε, αν μπορείς μόνος σου, γιατί εγώ έχω λίγη δουλειά. 

Έλα και συ και ύστερα θα σε βοηθήσω και εγώ στη δουλειά σου. 

Πάρε χαρτί και μολύβι και γράψε τι θα αγοράσουμε. 

2 λίτρα γάλα 
μισό κιλό φέτα Δωδώνης 
τριακόσια γραμμάρια γραβιέρα Κρήτης 
χαρτοπετσέτες 
χαρτομάντιλα 
οδοντόκρεμα 
σαπούνι 
σοκολάτα 
ένα κιλό ρύζι 
απορρυπαντικό 

(στο σούπερ μάρκετ) 

Μαρία: 

Κώστας: 

Υπάλληλος: 

Μαρία: 

Υπάλληλος: 

Μαρία: 

Σάββατο σήμερα και έχει πολύ κόσμο . 

Τι να κάνουμε ; Δεν πάμε πρώτα να πάρουμε τα τυριά ; 

Τι θα θέλατε , παρακαλώ ; 

Μισό κιλό φέτα Δωδώνης και ένα τέταρτο γραβιέρα Κρήτης. 

Ορίστε. τίποτε άλλο; 

Όχι, ευχαριστώ. 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗ Ν Ι ΚΗ ΓΛΩΣΣΑ {!;Ενότητα 
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1 κιλό 
%(μισό κιλό) 

3/4 (τρία τέταρτα) 
1/4 (ένα τέταρτο) 

= 1000 γραμμάρια 
= 500 γραμμάρια 
= 750 γραμμάρια 
= 250 γραμμάρια 

Μιλήστε μεταξύ σας, όπως στο παράδειγμα. Ένας από σας θα κάνει 
τον υπάλληλο του Σούπερ Μάρκετ και ο άλλος τον πελάτη: 

Υπάλληλος: Ορίστε, παρακαλώ. (1 κιλό κιμά) 

Πελάτης: 
Υπάλληλος: 
Πελάτης: 

Κρέατα 

1 κιλό κιμά 
1 κοτόπουλο 
1 % κιλό παϊδάκια 

Θα ήθελα ένα κιλό κιμά. 
τίποτε άλλο; 

Τυριά 

1 κιλό χοιρινές μπριζόλες 
V2 κιλό μοσχάρι 

φέτα % κιλό 
γραβιέρα 3/4 
γκούντας 1/4 
ροκφόρ 300 γρμ. * 
aνθότυρο 750 γρμ. 
κασέρι 500 γρμ. 1 κουνέλι 

Ψάρια 

τσιπούρες 1 κιλ. 
ξιφίας 700 γρμ. 
χταπόδι 1 μεγάλο 
σαργός 1 % κιλό 
σαρδέλες 2 κιλά 
μπαρμπούνια 3/4 
χέλια 1 κιλό 

Όσπρια 

φασόλια 1 κιλό 
φακές % κιλό 
ρεβύθια 2 κιλά 

*yρμ. = γραμμάρια 

Αλλαντικά 

ζαμπόν1 Ο φέτες 
σαλάμι % κιλό 
μορταδέλα 
λουκάνικα 3/4 

Ξηροί καρποί 

φυστίκια 200 γρμ . 
αμύγδαλα 400 γρμ. 
καρύδια 150 γρμ. 
φουντούκια 100 γρμ. 



Ενότητα ~ ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 
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Πού αγοράζουμε ... ; 

1. -το κρέας 
2. -το τυρί 
3. - τη ζάχαρη 
4. -το ψωμί 
5. -τα μήλα 
6. - το γιαούρτι 
7. - τις μπανάνες 
8. - τις μπριζόλες 
9. - τα λουλούδια (τα άνθη) 

στο αρτοποιείο 
στο γαλακτοπωλείο 
στο κρεοπωλείο 
στο οπωροπωλείο 
στο παντοπωλείο 
στο ανθοπωλείο 

(στο φούρνο) 
(στο γαλατάδικο) 
(στο χασάπικο) 
(στο μανάβικο) 

(στο μπακάλικο) 

Γράψτε πού αγοράζουμε το κάθε είδος του παραπάνω πίνακα, όπως 
στο παράδειγμα: 

1. Το κρέας το αγοράζουμε στο κρεοπωλείο. 

2. Το τυρί .... ..... ... ....... ..... ... ...... ................. ........ ... ... .... .... ........... .... .. ...... .... ... . 

3 . ..... ............. .. ................. .... ... ......... ...... ........ ... ........ ........ .. ........... ....... ..... .... . 

4. ············ ······ ··············· ······ ········· ·· ·· ······ ·· ···· ······ ········ ········· ··········· ········· ········· 

5 ............... ............ ..... ..... ............ .... ........ ... ...... .. ....... ..... ......... .... ... ... ..... ..... ... . 

6 .... ..... ..... ... .... ... .. .... ...... ... ..... .... ........... ... ....... ..... ....... ........ ...... ........ ..... ... ..... . 

7 ..... .... ........ ..... ... ....... .. ... ................ .. ........ .... .... ... ...... ............... ... ...... .. ..... ..... . 

8 ............... ................................. ..... .. ......... ... .................. ....... .... .. ........... .. ..... . 

9 ... ........ .. .. ..... ........... .... ..... ... ........ .... .. ... ..... .... .......... ................... ... ......... ...... . 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ ι Ενότητα 
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Εnί8εrα: Ενικό - Πλ θυντικό 

Οι έξυπνοι άντρες παντρεύονται έξυπνες γυναίκες; 
Οι πλούσιοι άντρες παίρνουν φτωχές γυναίκες. 
Οι φτωχοί άντρες θέλουν πλούσιες γυναίκες . 
Ο Νίκος προτιμάει τα γρήγορα αυτοκίνητα. 

Επίθετα σε -ός, -ή , -ό , -ος, -η , -ο 

Ενικός αριθμός 

Αρσενικό 

Ον. 
Γεν. 

Αιτ. 

Κλητ. 

ο φτηνός 
του φτηνού 
τον φτηνό 

φτηνέ 

Πληθυντικός αριθμός 

Ον. 
Γεν. 

Αιτ. 

Κλητ. 

οι φτηνοί 
των φτηνών 
τους φτηνούς 

φτηνοί 

Θηλυκό 

η φτηνή 
της φτηνής 

τη φτηνή 

φτηνή 

οι φτηνές 
των φτηνών 
τις φτηνές 

φτηνές 

Ουδέτερο 

το φτηνό 
του φτηνού 
το φτηνό 

φτηνό 

τα φτηνά 
των φτηνών 
τα φτηνά 

φτηνά 

Ρωτήστε για διόφορα πρόγματα στον πληθυντικό αριθμό: 

- Θέλετε τους παλιούς δίσκους; - Ναι, θέλουμε τους παλιούς δίσκους. 
- Όχι, δεν θέλουμε τους παλιούς δίσκους. 

Κουβεντιόστε με τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας. Μπορείτε να 
χρησιμοποιήσετε τα επίθετα: ωραίος - άσχημος, ακριβός - φτηνός, 
καινούριος- παλιός, μικρός- μεγάλος, ψηλός - κοντός, καλός - κακός, 
όπως στο παρόδειγμα: 

Α: Πόσο κάνει ένα κιλό μπανάνες; 
Β: Κάνει 2 ευρώ. 
Α: Είναι πολύ ακριβές. 
Β: Έχω και φτηνές. 1 ευρώ το κιλό. 
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6 

Επίθετα σε -ος, -α, -ο 

Ενικός αριθμός 

Αρσενικό 

Ον. ο ωραίος 
Γεν. του ωραίου 
Αιτ. τον ωραίο 
Κλητ. ωραίε 

Πληθυνπκός αρι.θμός 

Ον. οι 

Γεν. των 

Αιτ. τους 
Κλητ. 

ωραίοι 
ωραίων 
ωραίους 
ωραίοι 

Θηλυκό Ουδέτερο 

η ωραία το ωραίο 
της ωραίας του ωραίου 
την ωραία το ωραίο 

ωραία ωραίο 

οι ωραίες τα ωραία 
των ωραίων των ωραίων 
τις ωραίες τα ωραία 

ωραίες ωραία 

Συμπληρώστε τις καταλήξεις στα επίθετα των παρακότω προτόσεων: 

Η πόλη είναι καθαρή. 

1. Οι μαθητές είναι έξυπν .................. . 

2. Τα φαγητά είναι νόστιμ .................. . 

3. Η Μαρία είναι όμορφ ................. . ι δεν είναι άσχημ .................. . 

4. Το παλ ......... ......... βιβλίο είναι καλ .................. . 

5. ο 'ξ 'λ ' ' δε ' ' ε υπν ....... ....... σκυ ος ει ναι ομορφ .......... ··· · ι ν ειναι ασχημ ... ..... ......... . 

6. Στο σπίτι μας έχουμε παλι ...... ............ εικόνες και πολίιτιμ .................. πράγματα. 

7. Το δωμάτιό μου έχει μια μεγάλ ............ πόρτα και δύο μεγάλ ........... παράθυρα. 

8. Ο Κώστας και ο Γιώργος είναι ξανθ .. ..... ........... . 

9. Η Ελένη και η Άννα είναι ψηλ .................. . 

10. τ α μαθήματα είναι δύσκολ .................. ι δεν είναι εύκολ .................. . 

11 . Ο Πέτρος είναι ζω η ρ .... .. .. ... .. ..... και δραστήρι ................. . . 

12. Τα ρούχα είναι παλι .................. ι αλλά είναι καθαρ .................. . 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗ Ν ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ {_ Ενότητα 

Έλα, κάΘισε ... 

Α: Έλα, κάθισε εκεί. 
Β : Ευχαριστώ πολύ . 
Α: Πάρε το βιβλίο σου και διάβασε δυνατά την πρόταση. 

Ύστερα γράψε τα επίθετα του κειμένου και μίλησε 
με τον διπλανό σου. 

επιθυμfα: 

φανερώνει t προσταγή: 
παράκληση: 
ευχή: 

pyαfvω μπαfνω 

Ενικός β γ ες μπες 

Πληθ. βγείτε μπείτε 

Άκουσέ με, σε παρακαλώ. 
Φορέστε τις ζώνες ασφαλείας. 
Βοήθησέ με, Παναγία μου. 
Πάτε, παιδιά μου, στο καλό. 

λέω πfνω παfρνω 

πες πιες πάρε 

(πέστε) πιέστε πάρτε 
πείτε πιείτε 

Προστακτική Αορfστου ενερyηπ~ς φωνής 

ΚΑΤΑΦΑΣΗ ΑΡΝΗΣΗ 

γράφω: γράψε να μη γράψεις 

γράψτε να μη γράψετε 

διαβάζω : διάβασε να μη διαβάσεις 

διαβάστε να μη διαβάσετε 

παίζω : παίξε να μη παίξεις 

παίξτε να μη παίξετε 

ακούω: άκουσε να μην ακούσεις 

ακούστε να μην ακούσετε 

ανοίγω: άνοιξε να μην aνοίξεις 

ανοίξτε να μην ανοίξετε 

κάνω 

κάνε 

κάντε 
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ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝ Ι ΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Γράψτε την προστακτική Αορίστου των παρακάτω ρημάτων, όπως στο 
παράδειγμα: 

τρέχω τ-τρέξε 
ι__ τρέξτε 

1: αφήνω 

2. σηκώνω 

3. πληρώνω 

4. καπνίζω 

να μη τρέξεις 
να μη τρέξετε 

8 Σχηματίστε την προστακτική, όπως στο παράδειγμα: 

1. Ο Γιώργος λέει το μάθημα. 

2. Ο Κώστας πίνει το γάλα. 

3 . Η Άννα παίρνει τηλέφωνο σrο σπίτι. 

4. Η Μαρία ανοίγει την πόρτα. 

Γιώργο, πες το μάθημα. 
Παιδιά, πέστε το μάθημα. 

5. Ο πατέρας διαβάζει την εφημερίδα ................. .............................. .. ........................ .. 

6. Ο παππούς κοιτάζει τηλεόραση. 



Ενότητα 

ΕΝΑ ΠΟΤΗΡΙ ΓΑΛΛΙΚΟ ΚΡΑΣΙ 

Σερβιτόρος: Παρακαλώ. Τι θα πάρετε; 

Σερβίρετε ιρλανδέζικο καφέ; Μαρία: 

Σερβιτόρος: Έχουμε μόνο ελληνικό και γαλλικό καφέ. 

Μαρία: 

Κώστας: 

Θα ήθελα έναν γαλλικό καφέ με λίγη ζάχαρη και λίγο γάλα. 

Εγώ θα ήθελα ένα ποτήρι γαλλικό κρασί. 
Σερβιτόρος: Δυστυχώς, κύριε, δεν σερβίρουμε καθόλου κρασί. 

Κώστας: Τότε φέρτε μου ένα ουίσκι με λίγο πάγο. 
Μαρία: Δεν βλέπω πουθενά τασάκι. 

Σερβιτόρος: Κυρία μου, απαγορεύεται το κάπνισμα. 

Επίθετα που φανερώνουν εθνικότητα 

Ενικός αριθμός 

Αρσενικό θηλυκό Ουδtτερο 

Ον. γαλλικός γαλλική γαλλικό 

Γεν. γαλλικού γαλλικής γαλλικού 

Αιτ. γαλλικό γαλλική γαλλικό 

Πληθυντικός αριθμός 

Ον. γαλλικοί γαλλικές γαλλικά 

Γεν. γαλλικών γαλλικών γαλλικών 

Αιτ. γαλλικούς γαλλικές γαλλικά 
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αγγλικός, -ή, -ό και εγγλέζικος, -η, -ο 
αμερικάνικος, -η, -ο και αμερικανικός, -ή, -ό 
ρώσικος, -η, -ο και ρωσικός, -ή, -ό 
ιαπωνικός, -ή, -ό και γιαπωνέζικος, -η, -ο 
ολλανδικός, -ή, -ό και ολλανδέζικος, -η, -ο 

Μιλήστε μεταξύ σας. Ο ένας κάνει τον σερβιτόρο και ο άλλος τον πελάτη, 
όπως στο παράδειγμα: 

Σερβιτόρος: Τι θα πάρετε; 
Πελάτης: Έναν ελληνικό καφέ. 

1. η σοκολάτα Ι Ελβετία 6. 
2. τα γλυκά Ι Τουρκία 7. 
3. το ουίσκι Ι Σκοτία 8. 
4. το κρασί Ι Γαλλία 9. 
5. η μπίρα Ι Γερμανία 10. 

JΙέμε: γαλλικά ποτήρια 
μιλάω γαλλικά 

Συνεχίστε, όπως στο παράδειγμα: 

(ο καφές Ι Ελλάδα) 

η βότκα Ι Ρωσία 
το τσάι Ι Αγγλία 
ο καφές Ι Ιταλία 
το γάλα Ι Ολλανδία 
το ούζο Ι Ελλάδα 

Η τηλεόραση είναι από την Ιαπωνία, δεν είναι από την Κίνα. 
Η τηλεόραση είναι γιαπωνέζικη, δεν είναι κινέζικη. 

1. Το αυτοκίνητό μου είναι από τη Γαλλία , δεν είναι από τη Γερμανία. 

2. Το ραδιόφωνο είναι από την Αμερική, δεν είναι από τη Ρωσία. 

3. Αυτό το κουστούμι είναι από την Ιταλία , δεν είναι από την Αγγλία. 

4. Αυτή η κούκλα είναι από την Κίνα , δεν είναι από την Ινδία . 

5. Αυτό το παιγνίδι είναι από τη Σουηδία , δεν είναι από την Ολλανδία. 

6. Ο καθρέφτης είναι από την Αυστρία , δεν είναι από την Αυστραλία. 

Μιλήστε μεταξύ σας για διάφορα πράγματα, όπως στο παράδειγμα : 

-Από πού είναι το ρολόι σου; - Είναι από την Ελβετία. Είναι ελβετικό. 



ΜΑΘΑ Ι Ν Ω ΤΗΝ ΕΛΛ ΗΝΙ ΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Ι τι p·αύχα Φ·ΟΡ'Ούαε;· 

Μαίρη: 

Τζένη: 

Μαίρη: 

Είδες τον Κώστα με τη Ρένα στο πάρτι; 

Ναι, τους είδα . 

Τι ρούχα φορούσε ο Κώστας ; 

[ ] Ενότητα 

Τζένη: Φορούσε ένα πολύ ωραίο μπεζ σακάκι , λευκό πουκάμισο 

και μπλε παντελόνι. 

Μαίρη: Γραβάτα δεν φορούσε; 

Τζένη: 

Μαίρη: 

Α, ναι. Φορούσε μια πολύ όμορφη χρωματιστή γραβάτα. 

Η Ρένα ήταν καλά ντυμένη; 

Τζένη: Ε , όχι και καλά. Φορούσε μία πολύ κοντή φούστα 

και μια καθόλου ωραία μπλούζα . 

Τα ρούχα μας 

τ ο παντελόνι 
Το σακάκι 
Το γιλέκο 
τ ο πουκάμισο 
Η γραβάτα 
Οι κάλτσες (ένα ζευγάρι) 
Τα παπούτσια (ένα ζευγάρι) 
Το μπικίνι 
Τα γάντια (ένα ζευγάρι) 
Το σουτιέν 

Το μπουφάν 
Το παλτό 
Το φόρεμα 
Η φούστα 
Η μπλούζα 
Η ζακέτα 
Το πουλόβερ 
Το μαγιό 
Το σκουφάκι 
Οι μπότες 

Μιλήστε με τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας: 

- Τι ρούχα φοράει ο Τζων; 
- Φοράει σακάκι, πουκάμισο, ... 

Το καπέλο 
Η ζώνη 
Το σορτσάκι 

Οι παντόφλες 
Οι πιτζάμες 
Το καλσόν 
Το φανελάκι 
Το σλιπ(άκι) 
Το κασκόλ 
Η φόρμα 

-
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5 Κοιτάξτε τις εικόνες και γράψτε τι ρούχα φοράνε τα παιδιά: 

Η ενδυμασία του Νίκου Η ενδυμασία της Λίνας 

1. Το πανταλόνι του Νίκου είναι μαύρο. 1. Το πανταλόνι της Λίνας είναι μπλε. 

2. . ... ... .... .. ... .... ... ......... .. .. ..... .... .... ... ... ... ... . 2 . .............. ... .............. .. .... ...... ........ ..... ... ... . 

3. . .............. ... ... ... ... .... .......... .. .... ..... ... .. .... . 3. 

4. . ...... ..... ... .. ........ ...... .... .. ........ ... ........... .. . 4 . ........ ... .. ........ ... ... ........ ..... .. ............ ...... . . 

5. . ... ... .. ........... .... .. ...... ...... .... .. ... ...... ...... .. . 5. 

6 Μιλήστε μεταξύ σας, ακολουθώντας το παράδειγμα: 

-Από πού είναι αυτό το κουστούμι; (το κουστούμι Ι Λονδίνο) 
- Είναι από το Λονδίνο. Είναι αγγλικό. 

1. Η φούστα Ι Σόφια. 7. Το καπέλο Ι Ρώμη. 
2. Το πουκάμισο Ι Παρίσι. 8. Οι κάλτσες Ι Άγκυρα. 
3. Τα παπούτσια Ι Μαδρίτη. 9. Το φόρεμα Ι Βιέννη . 
4. Το πουλόβερ Ι Αθήνα. 10. Το σακάκι Ι Μόσχα. 
5. Το παντελόνι Ι Νέα Υόρκη. 11 . Το φανελάκι Ι Τόκιο. 
6. Η γραβάτα Ι Πεκίνο . 12. Το καλσόν Ι Κάιρο. 
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rι χρώμα προτιμάς; 

Μαρία: - Τι χρώμα προτιμάς; 

Κώστας: - Προτιμώ το κόκκινο. 
Μαρία: -Εγώ προτιμώ το κίτρινο. Μ' αρέσει όμως και το μπλε. 
Κώστας: - Ξέρεις ο Πέτρος σήμερα αγόρασε ωραία ρούχα . 
Μαρία: - Τι χρώμα έχουν ; 
Κώστας: -Το πουκάμισο είναι άσπρο, η γραβάτα μπλε, το σακάκι γκρι, 

το παντελόνι μπεζ και τα παπούτσια μαύρα. 
Μαρία: - Είναι ξανθός, έχει και πράσινα μάτια, θα του πάνε πολύ . 

Επίθετα που φανερώνουν χρώματα 

Α. 1. μαύρος, μαύρη, μαύρο 9. βυσσινής , βυσσινιά, βυσσινί 
2. άσπρος, -η , -ο 10. πορτοκαλής, -ιά, -ί 
3. κόκκινος, -η , -ο 11. καφετής, -ιά, -ί 
4. κίτρινος, -η, -ο 12. σταχrής, -ιά , -ί 
5. πράσινος, -η, -ο 13. χρυσαφής, -ιά, -ί 
6. ξανθός, ξανθή/-ιά, ξανθό 14. γαλανός, -ή , -ό 
7. καστανός , -ή, -ό 15. γαλάζιος, -α, -ο 

8. μελαχρινός, -ή , -ό 16. γκρίζος , -α, -ο 

Β.~ 
17. γκρι 

18. μπεζ 

19. μπλε 

20. καφέ 
21. ροζ 

22. μωβ 

-
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Μιλήστε μεταξύ σας για τα χρώματα, όπως στα παραδείγματα: 

αJ - '1ίι wώμα είναι ιη κουρτίνα; 
- Είναι ικρεμ. 

β) - Σ' αρέσει το μαύρο χρώμα; 

-Όχι, δεν μ ' αρέσει ικαθόλοu. 
γp -Σ' αρέσει ϊliO ικόκικιι,vο χιρώμα; 

-!Ναι, μ' αρέσει τιιολii. 

Συμπληρώστε τα κενά με τα επίθετα που είναι στην παρένθεση: 

1. 

2. 

3. 

4. 

5 . 

6. 

7. 

8. 

Το σακάκι μου είναι .......................... r(ιτφάσιν.ος) 
Το σακάκι μου είναι πράσι.νο. 

Τα σύννεφα είναι .. ..... ............. ................. ............... .. .... .......... .. ....... ...... .. .... . 

Η γάτα μου είναι ...... .... ........ .. . : ...... ...... .... .......................... .. ..... .. ....... ... ....... . 

Τα παπούτσια μου είναι .. .. ........ .. .... .. .... ............ .. ... ... ....... .. .. ... .................. . 

Τα μάτια του · είναι ...... ... .. .................... ..... ... .... .. ........ .. .. .. .. ... ........................ . 

Τα μαλλιά σου είναι ...... ..................... ..................... ........ .. .................... ...... . 

Οι κάλτσες μου είναι .... ..... .. ................................ ... ...... .. .. .. ................. .. .. .. . . 

Η γραβάτα σου είναι 

Το πουκάμισό του είναι .... ............... ...... .... .. ....... .. .. ... ... ............... .............. . 

(γκρίζος) 

(μαύρος) 

(καφέ) 

(γαλανός) 

(ξανθός) 

(κόκκινος) 

(κίτρινος) 

(πράσινος) 
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Συνεχίστε, όπως στο παράδειγμα: 

- ΙίlόσΟJ κdt1εu IOJ άmτιρυι moΙΙJ!ί<fil!ltaOJ; «3Bi εΙΙJfΡ.rΜ!}) 
- li{{iv,εu. ΊίP,J~<fiιWΙIQl ιDJΧ,ΕrιίίJ εΙΙJρrΜ!. 

1. - Πόσο κάνει το γκρι σακάκι; (95 ευρώ) 

2. - Πόσο κάνουν τα μαύρα παπούτσια; (55 ευρώ) 

3. - Πόσο κάνει η κίτρινη φούστα; (46 ευρώ) 

4. -Πόσο κάνουν οι πράσινες κάλτσες; (12 ευρώ) 

5. - Πόσο κάνει το άσπρο κουστούμι; (145 ευρώ) 

6. - Πόσο κάνει το καφέ πουλόβερ; (39 ευρώ) 

Κοιτάξτε γύρω σας και ρωτήστε τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας: 

- Ίίu xgJcίJl!laι εi.ftαιu ([l.UJιiifiJ,; 

-· Α1ΙΙJι1ί6! ΊίΟJ XGJώΊ!lQl εί/rtαι u. IJl.αιfifP:ex 

Ρωτήστε τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας: 

- fίltiJ;ς; εit!σ:J.D. σα Ά"fίlσJ.[βΕ.ς:; 

- Qa ΆρσJ.β'ε~· ε~ft([l.a ιμεt/σJ.j~JΡΗΙΧD.ίf,, ιμε; ιμηιfi((l(ί]J ιμ~ι:<fiι. 

Συνεχίστε: - Πώς είναι οι Έλληνες; 
- Πώς είναι οι Κινέζοι; 
- Πώς είναι οι Σουηδοί; 

JΙέμε: Αυτό το φόρεμα είναι μονόχρωμο. (μονόχρωμος, -η, -ο) 
δίχρωμο. (δίχρωμος, -η, -ο) 
πολύχρωμο. (πολύχρωμος, -η, -ο) 

Το κουστούμι έχει σκούρο χρώμα. (σκουρόχρωμος, -η, -ο) 
ανοιχτό χρώμα. (aνοιχτόχρωμος, -η, -ο) 
χτυπητό χρώμα. 

Η τηλεόραση είναι έγχρωμη # ασπρόμαυρη. 

-
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Στο τnλέψωvο 

~@~ 
Α. 
Β. 

-Λέγετε; 
-Τη Βάσω, παρακαλώ. 

riJ Α. 

Β. 

-Η ίδια. 
-Γεια σου, Βάσω . Η Λένα είμαι. 

Α. -Γεια σου, Λένα. Τι κάνεις; Καιρό έχω να σ' ακούσω. Τι κάνει ο 
Αλέκος; 

Β. -Χωρίσαμε πριν ένα μήνα. Τα' φτιαξε με τη φίλη μου, την Άννα. 
Α. -Τι λες, Λένα μου; Έκανε τέτοιο πράγμα; Δεν έρχεσαι από δω να τα 

πούμε καλύτερα; 
Β. - Έρχομαι σε ένα τέταρτο. Γεια σου. 
Α. -Γεια σου. 

Τηλεφωνικός διάλογος 1. 

12 Να κάνετε έναν παρόμοιο διάλογο. Εσείς τηλεφωνείτε στον φίλο σας Ι στη φί­
λη σας, για να πάτε το βράδυ στο θέατρο: 

Ο φίλος Ι η φίλη: -Ορίστε. 

Εσύ: - .. ......... ................................. .. ................. .. .................. ................................. .. .. ... . 

Ο φίλος Ι η φίλη: 

Εσύ: - ....................................................... .... .... ..... ........... ... ..... ........................ .. .... ..... . . 

Ο φίλος Ι η φίλη: 

Εσύ: - ... ... .............. .. ... ............ .... .. ......... .. ........ ... .................... .. .. ................................. . . 

Ο φίλος Ι η φίλη: 

Εσύ: - .. ...................... ... ................... ..... ..... ...... ....................................... .... .... ............. . . 

Ο φίλος Ι η φίλη: 

Εσύ: - ..................... ........... ........... ........... ...... .. .............. .. .... ........................................ . . 

Τηλεφωνικός διάλογος 2. 

13 Τηλεφωνείτε στον φίλο σας. Όμως παίρνετε λάθος αριθμό. Γράψτε τον διάλογο: 

Φωνή: - ......................... .......... ................................................... .. ... ...... ... .. .... ..... ... .. ........ .......... ........... . 

Εσύ: ... .............................................................................................................................. .. .. ............ . 

Φωνή: -Δεν υπάρχει κανένας Νίκος εδώ. 

Εσύ: 

Φωνή: - .. .. ................... .......... ....... ......... ... ... ... ........... .. ............................... .................................... .. ... .. . 

Εσύ: 

Φωνή: - .......... .......... ............. ... .... ........ ... ....... .......... .. ........................................................... ... ......... .... . 
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Χpονιιιtι εnιppιίματσ 

Αύριο έρχεται ο θείος και μεθαύριο η θεία. 
Σήμερα έλυσα όλα τα προβλήματα. 
Πέρυσι πήγαμε στην Αμερική. 

Κάπου κάπου έρχεται ο Κώστας στο σπίτι μας. 
Έρχεται αργά στο μάθημα και φεύγει νωρίς. 

Χτες πέρασα από το σπίτι σου. 

Τα χρονικά επιρρήματα φανερώνουν χρόνο και απαvrούν στην ερώτηση πότε. 

Χρονικά επιρρήματα 

Πότε; 

κάποτε μόλις ύστερα χτες μεθαύριο 
κάπου κάπου ακόμη έπειτα προχτές πέρσι /πέρυσι 
τότε πάλι πριν σήμερα πρόπερσι 
τώρα ξανά νωρίς εψές φέτος 
πότε πότε συχνά αργά απόψε του χρόνου 
αμέσως συνήθως γρήγορα αύριο το βράδυ 

- αύριο Ι τώρα (θα γράψω} 

Ωροσοχή! Πότε θα γράψεις; -ποτέ (δεν θα γράψω} I ίσως (γράψω} 
- κάποτε (θα γράψω} 

Συμπληρώστε τα κενά με τα επιρρήματα που είναι στο πλαίσιο: 

Ι πρώτα, πέρσι, το βράδυ , τwρα, μετά , του χρόνου, νωρ[ς , αργά 

1. Πρώτα θα φάω και μετά θα κοιμηθώ. 

2. .. .... .............. .. ... .. ............ ...... θα φύγω από την Ελλάδα. 

3. . .......... ....... .... ....................... πήγα πολλά ταξίδια . 

4. Κάθε μέρα σηκώνομαι .. ........ ...... .................. .. ,γιατί έχω μάθημα . 

5. . .. ............ ...... γύρω στις 11 θα πάμε στη vrίσκο και θα γυρίσουμε ........ . 

6. .. ..................................... διαβάζω και ....... .. ..................... θα βγω έξω. 

111 
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ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Γράψτε τα αντίθετα των παρακάτω επιρρημάτων: 

1. πέρσι 5. μεθαύριο 

2. σήμερα ................ .. .................. .. ........ .. 6. αργά 

3. έγκαιρα ...... .. .... .. .. .. .. .. ...... .. .... .. .. .... .. .. .. 7. πριν 

4. πάντοτε ........ ........ ...................... .. ...... .. 8. τότε 

Οuδέιrερα οuσιασιrιιιά σε -ο 1-ό, -ι 1-ί, -ος ισοσύλλαβα 
Ο ήλιος παντρεύτηκε και πήρε ΤΘ φεγγάρι . 
Διψάσαμε το μεσ:ημέρu μα το νερό γλυφό . 
Η φωτιά έκαψε ένα όμορφο δaΘσς. 
Δεν έχω μπει σε πλοίο ούτε σε αεροπλάνο . 
Το έδαφος ήταν σκληρό και ανώμαλο. 

Ουδέτερα ισοσύλλαβα 

Ενικός ιcι,ριθμός 

Ον. το νερό το θέατρο το 

Γεν. του νερού του θεάτρου του 

Αιτ. το νερό το θέατρο το 

Πληθυντικός αριθ,μός 

Ον. τα νερά τα θέατρα τα 

Γεν. των νερών των θεάτρων των 

Αιτ. τα νερά τα θέατρα τα 

παιδί το έδαφος 

παιδιού του εδάφους 

παιδί το έδαφος 

παιδιά τα εδάφη 

παιδιών των εδαφών 
παιδιά τα εδάφη 

Σχηματίστε φράσεις με τον κατάλληλο συνδυασμό των ουσιαστικών της 
στήλης Α και τη γενική των ουσιαστικών που βρίσκονται στη στήλη Β: 

Α Β Φράσεις 
1. Το ύψος Τα βιβλία Το ύψος των παιδιών 

2. Η ζέστη 

3. Οι σελίδες 

Το δάσος 

Τα παιδιά ..................................................................... ~ 
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4. Το κάψιμο 4. Το θέατρο 

5. Τα δέντρα 5. Τα βουνά 

6. Οι θέσεις 6. Τα δέντρα 

7. Τα χιόνια 7. Το καλοκαίρι 

Ο κόσμος το χει τούμπανο και μεις κρυφό καμάρι. 

Γράψτε τη γενική ενικού και την ονομαστική και γενική πληθυντικού 
των παρακάτω ονομάτων: 

1. 

2. 

3. 

4. 

5. 

το βουνό - του βουνού - τα βουνά - των βουνών 

το πρόσωπο .... .... .. ...... ...... . ... .. .... ...... ... .. .. . ... .... ..... .. ... ..... 

το τραγούδι ..................... . ... .. ...... .. .. .. ... .. . .............. .. .. ... . 

το μέρος ... ............ ... .... . ...... .. .. .. ..... ... .. . .. ... ..... .......... .. 

το λάθος ...... ..... .... .. ..... .. .......... ........... .. ........ ............ . 

Παρατηρήσεις 
1. Όλα τα ουδέτερα ουσιαστικά που τελειώνουν σε -ι , στη γενική ενικού και 

πληθυντικού τονίζονται στη λήγουσα: τραγουδιού - τραγουδιών 
2. Τα υποκοριστικά σε -άκι, -ούλι δεν σχηματίζουν συνήθως γενική: 

το γατάκι - του γατιού (από το γατί) 
3. Όλα τα ουδέτερα που τελειώνουν σε -ι γράφονται με ι . Γράφονται με υ 

τα : βράδυ, δόρυ, δάκρυ, δίχτυ και στάχυ. 
Το βράδυ στη γενική του ενικού και σε όλες τις mώσεις του πληθυντικού 

γράφεται με ι : βραδιού - βράδια κ.λπ. 

Βάλτε τις παρακάτω προτάσεις στον πληθυντικό και αντίστροφα: 

Α' 1. Το επώνυμό του ήταν αστείο. -.......... .. ............. .. ........ ...... ........... .. .. ...... ........ . 

2. Το πλήθος τράνταξε το δέντρο.- ....................... .. .................... .. ... ... .. ....... ... .. 

3. Χτύπησε το πρόσωπό του με το χέρι. -.. .. ........................ ....................... .. .... . 

4. Το μονοπάτι ήταν πολύ στενό.- .. .. ...... .... .. ........... .. ............ .. ...... ... ... .... ... ..... .. 

Β' 1. Τα βέλη χτύπησαν τους στόχους. -.. ....... .. ........ .. .. .... .. .. ... ... .. .. ...... .. .............. . 

2. Τα παιδιά τραγουδούσαν δύο τραγούδια. - .. ....... .. ..... .... .. .... .......... .. ............ . 

3. Οι κορμοί των πεύκων είναι χρήσιμοι. -.. .. ..... .. .. .. ....... .. .. ............ .. .... .. ........ . 

4. Κάνουμε ορθογραφικά λάθη . -.. .. ...... .... ... ........ ..... .. .... ...... ................. .. .... .. .. 
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Ενότητα 

ΜΕΝΩ ΣΈΝΑ ΔΙΑΜΕΡΙΣΜΑ 

Κώστας: 
Ελένη: 

Κώστας: 

Ελένη: 
Κώστας: 

Ελένη: 

Πού μένεις, Ελένη; 
Μένω σ' ένα διαμέρισμα μιας μεγάλης πολυκατοι­
κίας κοντά στο κέντρο.Το διαμέρισμα έχει δύο μεγά­
λες κρεβατοκάμαρες , ένα σαλόνι , κουζίνα , μπάνιο 
και w.c. Είναι στον τρίτο όροφο . Έχει ωραία θέα 
προς τη λίμνη. Δεν έχει όμως τζάκι και ασανσέρ . 
Έτσι αναγκάζομαι να ανεβοκατεβαίνω τις σκάλες 
πολλές φορές την ημέρα. Τι να κάνουμε; Εσύ πού 
μένεις ; 
Εγώ μένω σ' ένα όμορφο δυάρι σε μια τριώροφη πο­
λυκατοικία. Έχει ένα μεγάλο υπνοδωμάτιο , ένα επί­
σης μεγάλο καθιστικό , μοντέρνα κουζίνα, μπάνιο, 
μεγάλες βεράντες , χολ και μια τεράστια αποθήκη . 
Όμως δεν έχει γκαράζ και αυτό είναι για μένα ένα 
μεγάλο πρόβλημα. 
Πληρώνεις ακριβό ενοίκιο; 
Πολύ ακριβό, γιατί είναι επιπλωμένο και έχει επιπλέ­
ον ηλιακό θερμοσίφωνα , αυτόνομη θέρμανση και 
τηλέφωνο . Έχει όμως λίγα κοινόχρηστα . Το καλό εί­
ναι ότι δίπλα ακριβώς υπάρχει ένα μεγάλο σούπερ 
μάρκετ, δύο φαρμακεία, ένας φούρνος και πολλά 
άλλα καταστήματα. 
Ζηλεύω την Άννα, γιατί μένει σε μια μονοκατοικία με 
μεγάλη αυλή και όμορφο κήπο, και το κυριότερο δεν 
κινδυνεύει τόσο από τους σεισμούς όσο εγώ. Εγώ 
φοβάμαι πολύ τους σεισμούς. Θα προτιμούσα να 
έμενα στο ισόγειο. 

εiιωrιίσεις: 
1. Πού μένει ο Κώστας; 
2. Πόσα κύρια δωμάτια έχει το διαμέρισμα; 

3. Σε ποιον όροφο είναι το διαμέρισμα; 
4. Έχει τζάκι; 

5. Πού μένει η Ελένη; 
6. Ο Κώστας πληρώνει ακριβό ενοίκιο; 

7. Τι είναι τα κοινόχρηστα; 

8. Ποια μένει σε μονοκατοικία; 
9. Γιατί η Ελένη ζηλεύει την Άννα; 
1 Ο. Τι σημαίνουν: ηλιακός θερμοσίφωνας 

και αυτόνομη θέρμανση ; 
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ΣΧΕΔJΑΓΡΑΜΜΑ πολυκατοικίας οδού Δωδώνης 16 

Υπόγειο Πρώτος όροφος Τρίτος όροφος 

αποθήκη 1 ανελκυστήρας 10 διαμέρισμα 18 
WC ανδρών 2 δημόσιο ταμείο 11 διαμέρισμα 19 
WC γυναικών 3 γυμναστήριο 12 
γκαράζ 4 κομμωτήριο 13 

Ισόγειο Δεύτερος όροφος Στέγη 20 

κλιμακοστάσιο 5 τουριστικό γραφείο 14 καμινάδα 21 
είσοδος 6 καφετέρια 15 
θυρωρείο 7 λογιστικό γραφείο 16 βεράντες . 
ιατρείο 8 ασφαλιστική εταιρία 17 μπαλκόνια 22 
οδοντιατρείο 9 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝIΚΗ ΓΛΩΣΣΑ {J Ενότητα 

ι 

2 

3 

Διαβάστε προσεχτικά και βρέστε στο σχεδιάγραμμα: 

Υπόγειο αριστερά: Αποθήκη, WC ανδρών, WC γυναικών 
Γκαράζ δεξιά: 

Ισόγειο αριστερά: Οδοντιατρείο, ιατρείο 

δεξιά: Είσοδος, θυρωρός 

Πρώτος όροφος αριστερά: Δημόσιο ταμείο 

δεξιά: Γυμναστήριο, κομμωτήριο 

Δεύτερος όροφος αριστερά: Καφετέρια, τουριστικό γραφείο 

Λογιστικό γραφείο, ασφαλιστική εταιρία 
Διαμέρισμα 1 

δεξιά: 
Τρίτος όροφος αριστερά: 

ιιέμε: 

δεξιά: 

Μένω: 

Διαμέρισμα 2 

στον τρίτο (3) όροφο. 
στον δεύτερο {2} όροφο. 
στον πρώτο (1) όροφο. 

Πάω: · στο ισόγειο. 

στο υπόγειο. 

Κοιτάξτε το σχέδιο της προηγούμενης σελίδας και ρωτήστε τον διπλανό 
σας Ι τη διπλανή σας, όπως στο παράδειγμα: 

-Συγνώμη, πού είναι το γυμναστήριο; 

-Το γυμναστήριο είναι στον πρώτο όροφο δεξιά. 

8 το δημόσιο ταμείο; 
8 το οδοντιατρείο; 
8 η τουαλέτα γυναικών; 
8 το διαμέρισμα 1 ; 
8 η καφετέρια; 
8 το γκαράζ; 

Πού είναι 8 η αποθήκη; 
8 η ασφαλιστική εταιρία ; 
8 το κομμωτήριο; 
8 ο θυρωρός; 
8 το διαμέρισμα 2; 
8 το τουριστικό γραφείο; 
8 το λογιστικό γραφείο; 
8 η τουαλέτα ανδρών; 

Με βάση το σχεδιάγραμμα της πολυκατοικίας της οδού Δωδώνης 16, 
ρωτήστε τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας, όπως στο παράδειγμα: 

- Υπάρχει στον πρώτο όροφο κανένα γυμναστήριο; 
- Ναι, υπάρχει ένα. 

- Υπάρχει στον τρίτο όροφο κανένα κομμωτήριο; 
- Όχι, δεν υπάρχει κανένα. 

-



Ενότητα 1/ ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

4 Περιγράψτε την πολυκατοικία της οδού Δωδώνης16: 

5 

Στην πολυκατοικία της οδού Δωδώνης 16, στο υπόγειο υπάpχουν: 

μια αποθήκη, ...... ............ ........................ ... ...... .................................................... . 

.. , ............ , ............... ... ..... ......... ................................................................................ . 

Δώστε στον νεαρό τις πληροφορίες που θέλει: 

Θυρωρείο IG) ΟΙ κομμωτήριο 
γκαράζ 10 οι διαμέρισμα 1 

ιατρείο 10 οι καφετέρια 

Ο στον τρίτο όροφο αριστερά 

D στο ισόγειο αριστερά 
Ο στο υπόγειο δεξιά 

Ο στον πρώτο όροφο δεξιά 

Ο στον δεύτερο όροφο αριστερά 

[Ι] I στο ισόγειο δεξιά 

σπίτι με δύο ορόφους: διώροφο 
σπίτι με τρεις ορόφους: τριώροφο 

πολυκατοικία # μονοκατοικία 
ουρανοξύστης 

Μένω σ' ένα τ ιά ι 

Γιώργος: 
Κώστας: 

Γιώργος: 

Πού μένεις Κώστα; 
Μένω σ' ένα διαμέρισμα μιας μεγάλης πολυκατοικίας. Έχει δύο 
μεγάλες κρεβατοκάμαρες, ένα σαλόνι , κουζίνα, μπάνιο και W.C. 
Είναι στον τρίτο όροφο. Έχει ωραία θέα προς τη λίμνη . Δεν έχει 
όμως τζάκι . Τι να κάνουμε; Εσύ πού μένεις; 
Εγώ μένω σ' ένα όμορφο δυάρι σε μια τριώροφη πολυκατοικία. 
Έχει ένα μεγάλο υπνοδωμάτιο, ένα επίσης μεγάλο καθιστικό, μο­
ντέρνα κουζίνα, μπάνιο και χολ. Όμως πληρώνω ακριβό ενοίκιο 
και πολλά κοινόχρηστα. 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ [1_ Ενότητα 
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Γκαρσονιέρα: ένα δωμάτιο, 
Δυάρι: δύο δωμάτια, 
Τριάρι: τρία δωμάτια, 

Τεσσάρι: τέσσερα δωμάτια, 
Πεντάρι: πέντε δωμάτια, 

Το υπνοδωμάτιο ή η κρεβατοκάμαρα 
Το καθιστικό ή το λίβιγκ ρουμ 

κουζίνα, 
κουζίνα, 
κουζίνα, 

κουζίνα, 
κουζίνα, 

μπάνιο 
μπάνιο 
μπάνιο 
μπάνιο 
μπάνιο 

Γράψτε το όνομα του κάθε χώρου στον αριθμό που ταιριάζει: 
(Χολ, κρεβατοκάμαρα, σαλόνι, τραπεζαρία, κουζίνα, μπαλκόνι, μπάνιο, 
παιδικό δωμάτιο, διάδρομος, W.C). 

1. . ............ .. .. ... .. ....... .... ................... ... .. .............. . 

2 .......................................... ..... ............. .. ..... ... .. . 

3 . .......... .. ....... ............... .. ..... .... ....... .......... .. ....... . 

4 ..... ...... ... .. .... .. ........ .. ........ .. .................... .. ........ . 

6. 

7. 

8. 

9. 

5. ................... ...... .. .. ..... .. .... ... ............. .... ............ 10. 

-



Ενότητα ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Πελάτης: Θα ήθελα ένα δίκλινο για το σαββατοκύριακο , με μπάνιο 

και πρωινό. 

Ξενοδόχος: Μισό λεmό , να κοιτάξω. Ναι , υπάρχει ένα στον δεύτερο όροφο 

με θέα τη λίμνη. Είναι το 209. 
Πελάτης: Εντάξει. Ευχαριστώ πολύ. 

Ξενοδόχος: Αφήστε το διαβατήριό σας. Ορίστε και το κλειδί σας. 

Πελάτης: Ευχαριστώ. 

Ξενοδόχος: Παρακαλώ. 

Στο ξΈΜ δΟχείο λέμε: 

μονόκλιν~ [με πρωινό 
Θέλω ένα: δίκλινο δωμάτιο:-

τρίκλινο χωρίς πρωινό 

ερωrιίσεις: 

1. Τι θέλει ο πελάτης; 
2. Σε ποιον όροφο είναι το δωμάτιο; 
3. Έχει θέα το δωμάτιο; 
4. Ποιο είναι το νούμερο του δωματίου; 
5. Είναι Έλληνας ο πελάτης; 

-~~~m- --rn ~--e ~ -.....,. ::____ I 

--,-·=- ' -- . - ---·· -
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Στο ξενοδοχείο οι Έλληνες πρέπει να έχουν μαζί την αστυνομική τους 
ταυτότητα, ενώ οι ξένοι το διαβατήριό τους. 

Μιλήστε μεταξύ σας. Ένας θα είναι ο υπάλληλος στη ρεσεψιόν και 
ο άλλος πελάτης. Ζητήστε: 

1. ένα μονόκλινο για τρεις μέρες. 
2. ένα δίκλινο για μια εβδομάδα. 
3. ένα τρίκλινο για δυο μέρες. 

8 Γράψτε έναν από τους διάλογους που κάνατε παραπάνω: 

-



Ενότητα ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗ Ν ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

ΕπίΘετα σε -ύς, -ιά, -ύ 

Ο δρόμος είναι μακρύς . 
Τη γνωρίσαμε από τη βαριά , μα γλυκιά φωνή της. 
Λουλούδια άνθισαν πάνω στον τραχύ βράχο. 
Η λίμνη δεν είναι βαθιά . 
Το παντελόνι μου είναι φαρδύ . 

Ενικός αριθμός 

Ον. ο βαρύς η βαριά το 

Γεν. του βαριού της βαριάς του 

Αιτ. τον βαρύ τη βαριά το 

Κλητ. βαρύ βαριά 

Πληθυντικός αριθμός 

Ον. οι · βαριοί ο ι βαριές τα 

Γεν. των βαριών των βαριών των 

Αιτ. τους βαριούς τις βαριές τα 

Κλητ. βαριοί βαριές 

• Η γενική του ενικού είναι σπάνια. 

βαρύ 
βαριού 
βαρύ 
βαρύ 

βαριά 
βαριών 
βαριά 
βαριά 

• Το υ της κατάληξης των αρσενικών και των ουδετέρων διατηρείται 
μόνο στην ονομαστική, αιτιατική κα ι κλητική του ενικού . Στις άλλες 
mώσεις γράφεται με ι . 

9 Συμπληρώστε στα παρακάτω επίθετα τα τρία γένη: 

Αρσενικό Θηλυκό Ουδέτερο 

1. παχύς 

2. βαθύς 

3. πλατύς 

4. ελαφρύς 

5. φαρδύς 

6. τραχύς 

7. μακρύς 

8. γλυκύς 
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11 

Συμπληρώστε τα κενά, όπως στο παράδειγμα: 

1. Αυτό το δέμα είναι .... ........ , ενώ εκείνο είναι .............. (βαρύς- ελαφρύς) 
/ 

2. Απ~ ..................... ασθένεια είναι δύσκολο κανείς να ζήσει. (βαρύς) 
,_..../ 

3. Η λεωφόρος Δωδώνης είναι ............ .. .................... (πλατύς) 

4. Ο άντρας της φοράει πάντα ................... ρούχα. (ελαφρύς) 

5. Όλα δείχνουν ότι φέτος θα έχουμε ................... χειμώνα. (βαρύς) 

6. Η κουζίνα είναι ................. και ο διάδρομος . .. .. .. . . . .. .. . . . (πλατύς - μακρύς) 

7. Ο .................. κύριος δεν μπορεί να δουλέψει το καλοκαίρι. (παχύς) 

8. Ο σεισμός προκάλεσε ................... ρωγμές στη γη. (βαθύς) 

Γράψτε το επίθετο που ταιριάζει στο κάθε ουσιαστικό: 
(επίθετα: βαθύς, ελαφρύς, βαρύς, πλατύς). 

....................... χειμώνας ........... ... ......... τσάντα 

....................... ίσκιος ..... .................. θάλασσα 

....................... ύπνος ....................... πέτρα 

....................... δρόμος ....................... αυλή 

.. ..................... σακίδιο 

....................... πηγάδι 

.................. ..... ρούχο 

....................... ποτάμι 

Ο φετινός χειμώνας 
ήταν βαρύς 

Η λίμνη των /ωαwίνων 

-
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Αρσενικά σε· 0(, · σ( nροnαρσξύτσvα · ισσσύίJίJαΙJα 

Η δουλειά του επιστήμονα είναι δύσκολη. 
Τα σχέδια του αρχιτέκτονα άλλαξαν το σπίτι μας. 
Μια μεγάλη μάζα ανθρώπων στάθηκε εμπόδιο. 
Η παρέα μας επισκέφθηκε τον πρόεδρο του συλλόγου . 
Η συνάντηση έγινε στο γραφείο του δημάρχου . 

Ο φύλακας έπιασε τον κλέφτη. 

Εν,ικός rα,ρ1'θ,μός 

Ον. ο πίνακας ο άνθρωπος ο πλάτανος 
Γεν. του πίνακα του ανθρώπου του πλάτανου 
Αιτ. τον πίνακα τον άνθρωπο τον πλάτανο 
Κλητ. πίνακα άνθρωπε πλάτανε 

rilλη'θυνπκός οριθ,pός 

Ον. οι πίνα15ες οι άνθρωποι οι πλάτανοι 
Γεν. των πινάκων των ανθρώπων των πλατάνων 
Αιτ. τους πίνακες τους ανθρώπους τους πλάτανους 
Κλητ. πίνακες άνθρωποι πλάτανοι 

Μεταφέρτε στον πληθυντικό ή αντίστροφα τις παρακάτω φράσεις, όπως 
στο παράδειγμα: 

Ο μισθός τιου ιυπαλλήλιου - οι μισθοί των uπαλλιήλωv 

1. Ο πρόεδρος του συλλόγου .. .... .. ..... ...... .................... ............. ..................... ..... ...... ........ .. 

2. Ο αρχηγός του ομίλου ... .. ............ .... ...... ...................... ... .. ..................... ..... ... .. .......... .... .. . 

3. Η πόρτα του aυλόγυρου ....... ......... ........... .. ... .. ... ... ........ .. .. ... .. .. .......... .. .. .. .. .. .... .. .... ...... .. .. 

4. Το σπίτι του φύλακα ...... ... .... .... ..... ........ .................. .... .. ... .. ......... .. ......... .. ... .. ... .......... ... .... .. 

Οι λόγοι τω~ ρητόρων - Ο λόyος του ρήτορα 

5. Οι δουλειές των επιστημόνων .............. .. .. .. ..... .. .. .. ..... .. .. .. .... ....... .. .. .. ..... .......... .... .. ........ . 

6. Τ α σχέδια των αρχιτεκτόνων ........ .. .. ....................... .... ... .. .. ... .. .... .. ... .. .... .. ... .. ... ...... .. ...... .. . 

7. Τα τηλέφωνα των δημάρχων ............. .. .. .. .. .. .. .. ........ ... ........ .. ..... .. .. ....... .. ..... ... .. ..... .. .. ....... . 

8. Οι συναντήσεις των προέδρων ................ .. .... .. .. ......... ..... ... ... .. ..... .. .. .... ... .. ................ .. .. .. 
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n Σχηματίστε φράσεις με δυο ουσιαστικά μεταφέροντας το 
δεύτερο στη γενική, όπως στο παράδειγμα : 

Ηι ζέσrη - ο Αύyοuσrος - Ηι ζ~σrη του Auyoύσrou. 
1 . Ο σκύλος - ο γείτονας ................................................................................. .. .... ......... .. .... . 

2. Τα οστά- ο θώρακας ............................. .. ............. .... ..... .. ....... .... .. .. .......... .... .... .. ... .. .......... . 

3. Η ομορφιά- ο άγγελος ........ ... .. .... .. .. .. ... .. ... .. .. .... .. .. ... ....... .. .. .. .. ... ..... ... ... .. ............ ........... .. 

4. Η φωνή - ο δάσκαλος 

Τα κέρδη - οι έμποροι - τα κέρδη τωv εμπόρων. 

5. Το σπίτι- οι φύλακες .................................................................... ........................ ...... .. ..... . 

6. Ο μισθός - οι επιστήμονες ..................................................................... .. ....................... .. 

7. Το μίσος- οι άνθρωποι ............ ... .. ............ .... ......................... .. ........... ....... ......... ...... .. .... .... . 

8. Η ομορφιά - οι aνθόκηποι ............................................... .. ....... .. ......... .. .... ........................ .. 

na ατατιιιό Εvε nτιιιιί Φωvιί 

Χτες το απόγευμα διάβαζα και έγραφα. 
Στο πανεπιστήμιο καπνίζαμε και πίναμε πολύ. 
Τα παιδιά δεν έλεγαν ποτέ το όνομά τους. 
Κάθε μέρα aρχίζαμε και τελειώναμε το μάθημα νωρίς. 
Ποτέ δεν έγραφα καλά στα Μαθηματικά. 

γράφω 
έ-γραφ-α 
έ-γραφ-ες 
έ-γραφ-ες 
γράφ-αμε 
γράφ-ατε 

έ-γραφ-αν 

δουλεύω 
δούλευ-α 
δούλευ-ες 

δούλευ-ε 
δουλεύ-αμε 
δουλεύ-ατε 
δούλευ-αν 

αγαπώ 
αγαπ-ούσα 
αγαπ-ούσες 
αγαπ-ούσε 
αγαπ-ούσαμε 
αγαπ-ούσατε 
αγαπ-ούσαν 

Ο Παρατατικός φανερώνει κάτι που γινόταν στο παρελθόν 
εξακολουθητικά: 
α) χωρίς διακοπή: Χτες δούλευα όλη μέρα. 
β) με διακοπή (επανάληψη) : Κάθε βράδυ γύριζα στις εwιά. 

Παρατηρήσεις: 

1. Τα βαρύτονα ρήματα στον Παρατατικό τονίζονται στην προπαραλήγουσα: 
π.χ. διαβάζω - διά-βα-ζα 

2 .. Τα δισύλλαβα που αρχίζουν από σύμφωνο παίρνουν αύξηση, δηλαδή 
ένα [έ-] : π.χ. γράφω- έ-γρα-φα, παίζω- έ-παι-ζα 

-
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Προσοχή! Μερικά ρήματα έχουν στον παρατατικό αύξηση [ή•] αντί [έ-]: 
θέλω - ήθελα 11 ξέρω - ήξερα 

Χρονικά επιρρήματα που συνηθίζονται με τον Παρατατικό: 
πάντα, συνέχεια, κάθε χρονιά, κάθε μέρα, κάθε ώρα, πόσο συχvά, 
συχvά, κάθε πότε ... 

Μερικά ρήματα σχηματίζουν τον Παρατατικό ως εξής: 

ακούω 
ζω 

θέλω 
καίω 
κλαίω 
λέω 
ξέρω 
τρώ(γ)ω 

- άκουyα 
- ζούσαι 
- ήθελα 
- έκαιγα 
- έκλαιγα 
- έλεγα 
- ήξερα 

- έτρωγα 

: Πάντα άκουγα για σένα καλά λόγια. 
: Εκείνο το καλοκαίρι ζούσα στο Παρίσι. 
: Ήθελα να πίνω συνέχεια νερό. 
: Ο ήλιος έκαιγε πολύ το μεσημέρι. 
: Ο μικρός έκλαιγε όλη μέρα. 
: Κάθε μέρα έλεγες τα προβλήματά σου. 
: Δεν ήξερα πού ήσουν. 
: Κάθε Κυριακή έτρωγα στο φοιτητικό 
εστιατόριο. 

Γράψτε τις προτάσεις στον Παρατατικό, όπως στο παράδειγμα: 

Πάντοτε ταξιδεύω τη νύχτα. - Πάντοτε ταξίδευα τη νύχτα. 

1. Τα παιδιά βλέπουν πολλές ώρες τηλεόραση. 

2. Δεν ξέρω πού μένεις και τι δουλειά κάνεις. 

3. Τα τελευταία χρόνια δεν δουλεύω πολύ, όμως διαβάζω πολλά βιβλία. 

4. Τα παιδιά κάθε μέρα αρχίζουν το μάθημα το πρωί και τελειώνουν το 

απόγευμα. Πίνουν μόνο έναν ελληνικό καφέ. 

5. Το πρωί φεύγουμε από το σπίτι στις οχτώ και επιστρέφουμε στις τρεις το 

απόγευμα. 

6. Δουλεύουμε μόνο πέντε ημέρες την εβδομάδα. Το σαββατοκύριακο 

συνήθως πηγαίνουμε εκδρομές. 
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Ενότητα 

ΣΤΟ ΘΕΑΤΡΟ 

Στην Αθήνα υπάρχουν πολλά θέατρα, όπου μπορεί κανείς να παρακολουθήσει 
μια θεατρική παράσταση με κοινωνικό περιεχόμενο, κωμωδία, επιθεώρηση και 
αρχαία τραγωδία. Πολύ συχνά δίνονται και συναυλίες στους χώρους αυτούς ή σε 
άλλους χώρους από ελληνικά και ξένα συγκροτήματα. Τελευταία στην Ελλάδα άρ­

χισαν να δημιουργούνται θέατρα και στις μεγάλες επαρχιακές πόλεις. 
Κάθε καλοκαίρι μεγάλοι θίασοι περιοδεύουν στην Ελλάδα και δίνουν παραστά­

σεις κυρίως σε υπαίθρια θέατρα, σύyχρονα ή αρχαία, όπως της Επιδαύρου, της 
Δωδώνης, της Νικόπολης κ. ά. 

Ένα άλλο είδος θεάτρου, το θέατρο σκιών, ο γνωστός μας Καραγκιόζης, βρί­
σκεται σε παρακμή. 

Κώστας: 

Ελένη: 

Κώστας: 
Ελένη: 

Τι λες, Ελένη, πάμε το Σάββατο στο αρχαίο θέατρο της 
Δωδώνης; Παίζει τη Μήδεια του Ευριπίδη . 
Και βέβαια. Τέτοια ευκαιρία πού θα την ξαναβρούμε; Θα πάμε, όμως 
λίγο νωρίτερα. Θέλω να μου κάνεις μια μικρή ξενάγηση στο θέατρο και 
στον αρχαιολογικό χώρο. Πρώτη φορά πηγαίνω στη Δωδώνη. 
Να βγάλω εισιτήρια, γιατί τελευταία στιγμή ίσως να μη βρούμε. 
Να κλείσεις θέση στο πρώτο διάζωμα. Είναι λίγο ακριβότερα, αλλά εί­
ναι καλύτερα. Πάρε σε παρακαλώ και κανένα πρόγραμμα, να δούμε 
τους ουντελεατές της παράστασης και την υπόθεση του έργου . 

Υπαίθριο θέατρο Εταιρείας Ηπειρωτικών Μελετών (Ε.Η. Μ.) Προμηθέας Δεσμώτης 

Μήδεια: Αρχαίο θέατρο Δωδώνης Αρχαίο θέατρο Επιδαύρου 

• 
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ερωτήσεις: 

1. Τι είναι η επιθεώρηση; 

2. Έχετε ακούσει για την αρχαία τραγωδία και κωμωδία; 

3. Τι είναι τα υπαίθρια θέατρα; 

4. Τι είναι το θέατρο σκιών; 

5. Γιατί το θέατρο σκιών βρίσκεται σε παρακμή ; 

6. Γιατί ο Κώστας και η Ελένη θελουν να πάνε νωρίς στο θέατρο; 

Θέμσrσ yισ σuιιίrnσn. 

1. Να αναφέρεις θεάματα που τα παρακολουθούν μεγάλα ακροατήρια. 
2. Τι σημαίνει η λέξη υπερθέαμα ; 

3. Γιατί μερικά θεάματα (π. χ. ποδόσφαιρο) είναι τόσο κοσμοαγάπητα; 

4. Υπάρχουν θεάματα με πρωταγωνιστές ζώα (της ξηράς, του νερού , 

του αέρα) ; 

5. Ποια θεάματα αγάπησαν οι αρχαίοι Έλληνες, οι Ρωμαίοι κ.ά. 

6. Ποια «εθνικά θεάματα» γνωρίζετε (π . χ. ταυρομαχίες της Ισπανίας); 

ιιέμε: 

Γίναμε θέατρο = Δηλαδή ρεζίλι, γελοιοποιηθήκαμε δημόσια, γελούν σε βά­

ρος μας. 

Θέατρο πολέμου = Ο τόπος, η περιοχή όπου εξελίσσεται ένας πόλεμος, μια 

πολεμική σύγκρουση . 

Άρτον και θεάματα = Η φράση λέγεται για την αδιαφορία των πολλών 
για πνευματικά ζητήματα. 

Γίναμε τσίρκο = Γελοιοποιηθήκαμε. 
Παίζω θέατρο = Προσποιούμαι, υποκρίνομαι. 
Μου κάνει σκηνές = Δηλαδή δεν μου φέρεται καλά, δημιουργεί ζητήματα για 
συζητήσεις , διαφωνίες και συμπλοκές. 

Αυτός το βιολί του = Εξακολουθεί να λέει και να κάνει τα ίδια. 
Δουλεύει στα παρασκήνια = Κάνει κάτι κρυφά, ύποmα. 
Κάνει ακροβασίες = Ενεργεί παράτολμα, επικίνδυνα. 
Στέκεται κλαρίνο = Κάνει ό,τι του λένε. 

Ιδιωrισμσί- εκφράσεις 

Κόβω εισιτήριο Ι βγάζω εισιτήριο. 

Το Ηπειρωτικό Θέατρο ανέβασε τη Μήδεια του Ευριπίδη. 

τ ο έργο παίζεται για δεύτερη εβδομάδα. 
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Σrσ αρχαίο Θέαrρσ rnς ιιωδώvnς 

Κώστας: ... πάμε στο αρχαίο θέατρο της Δωδώνης; Παίζει τη Μήδεια 
του Ευριπίδη. 

Ελένη: Και βέβαια πάμε ... Να κλείσεις θέση στο πρώτο διάζωμα. 

τα αρχαία Θέαrρσ 

Σήμερα σώζονται πολλά αρχαία θέατρα. Σε πολύ καλή κατάσταση βρί­
σκονται τα θέατρα της Επιδαύρου και της Δωδώνης. Σ' ένα αρχαίο θέατρο 
μπορούμε να διακρίνουμε τρία μέρη: το κοίλο, την ορχήστρα και τη σκηνή. 

Το κοίλο ήταν ο χώρος των θεατών. Δύο οριζόντιες ζώνες το χώριζαν σε 
τρία τμήματα, τα διαζώματα. Οι θεατές κάθονταν στα εδώλια . Ανάμεσα στις 
κάθετες σκάλες δημιουργούνταν τμήματα σαν σφήνες που ονομάζονταν κερ­

κίδες. 
Η ορχήστρα ήταν κυκλικός χώρος ανάμεσα στο κοίλο και στη σκηνή. Είχε 

δύο εισόδους, τις παρόδους. Στο κέντρο της ορχήστρας υπήρχε βωμός του 
θεού Διονύσου, η θυμέλη. 

Η σκηνή ήταν υπερυψωμένη ξύλινη, αργότερα πέτρινη ή μαρμάρινη εξέ­
δρα. Εκεί έπαιζαν οι ηθοποιοί. 

Το αρχαίο θέατρο της Δωδώνης 

-
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Η l1ωδώvn 

Το ιερό της Δωδώνης βρίσκεται 22 χλμ . νότια των Ιωαννίνων. Το μαντείο 
της Δωδώνης θεωρείται το αρχαιότερο μαντείο στον Ελλαδικό χώρο και ήταν 
αφιερωμένο στον Δία. Σύμφωνα με τα αρχαιολογικά ευρήματα πρέπει να δε­
χτούμε ως χρόνο έναρξης της λατρείας την πρώιμη εποχή του χαλκού (περί­
που 2600-1900 π. Χ.) ή τη μεσοελλαδική περίοδο (περίπου 1900-1600 π. Χ.) 

Η λατρεία του Δία ήρθε στην Ελλάδα με τους πρώτους Έλληνες . Υπήρχε, 
όμως, μια αρχαιότερη λατρεία που συνδέονταν με τη Μεγάλη Θεά, τη θεά της 
γονιμότητας. 

Η Μεγάλη Θεά είχε την κατοικία της στη Δωδώνη, στις ρίζες μιας μεγάλης 
βελανιδιάς, της φηγού. Εκεί εγκαταστάθηκε ο νέος θεός, ο Δίας, και η προελ­
ληνική θεά που πήρε το όνομα Διώνη. Η φηγός ήταν η κατοικία του θείου ζεύ­
γους . Από το θρόισμα των φύλλων της και το πέταγμα των περιστεριών οι ιε­
ρείς του Δία, οι Σελλοί, ερμήνευαν στους θνητούς τη θεία βούληση. 

ιιεξιλάyια: τα Θέσrρο 

Ουσιαστικά Επίθετα Ρήματα 

το θέατρο υπαίθριος, -α, -ο σκηνοθετώ 
η ορχήστρα κρατικός, -ή, -ό αλλάζω 
η σκηνή δημοτικός, -ή, -ό στήνω 
το καμαρίνι λα'ίκός, -ή, -ό μαζεύω 
τα σκηνικά επιβλητικός, -ή, -ό παίζω 
τα κοστούμια πολυτελής, -ής, -ές μιμούμαι 
οι προβολείς φωτισμένος, -η , -ο υποκρίνομαι 
η πλατεία απλός, -ή -ό ακροβατώ 

ο εξώστης πλούσιος, -α, -ο σχοινοβατώ 
το τσίρκο μόνιμος, -η, -ο ερμηνεύω 
οι κερκίδες υπέροχος, -η, -ο δημιουργώ 

ο θίασος διάσημος, -η, -ο σκηνογραφώ 
ο ηθοποιός ταλαντούχος, -α, -ο παρακολουθώ 

ο μίμος δημοφιλής, -ής, -ές χειροκροτώ 
ο παλιάτσος (κλόουν) κορυφαίος, -α, -ο επιδοκιμάζω 

ο ακροβάτης aπαιτητικός, -ή, -ό aποδοκιμάζω 
ο θηριοδαμαστής κωμικός, -ή, -ό σφυρίζω 
ο σχοινοβάτης απογευματινός, -ή, -ό περιοδεύω 
ο σκηνοθέτης βραδινός, -ή, -ό βγαίνω στη σκηνή 
ο κομπάρσος εξαιρετικός, -ή, -ό ανεβάζω έργο 
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Συvαυλίες ... 

Πολύ συχνές είναι οι συναυλίες που δίνουν το καλοκαίρι σε υπαίθρια θέατρα 
ή άλλους χώρους ελληνικά και ξένα συγκροτήματα. 

Η διαίρεση rωv μουσικών σρyάvωv 

1. Έγχορδα: η κιθάρα, το βιολί, το πιάνο, το μπουζούκι κ. ά. 
2. Πνευστά: η τρομπέτα, το τρομπόνι, το φλάουτο, το κλαρίνο κ. ά. 
3. Κρουστά: το τύμπανο, το ντέφι, τα κύμβαλα κ. ά. 

Θέμαrα νια σuιιίrnσn 

1. Οι σχολές που διδάσκουν τη μουσική λέγονται 'ωδεία', γιατί; 

2. Τι είναι η βυζαντινή μουσική; 
3. Μουσικά συγκροτήματα που λάτρεψε η νεολαία. 
4. Μιλήστε για τον τραγουδιστή που θαυμάζετε, όπως τον 

είδατε στην τηλεόραση ή τον παρακολουθήσατε σε κάποια συναυλία . 

Η Μίλβα στο υπαίθριο θέατρο της Ε. Η. Μ. 

• 
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J'o Θέαι:pο σκιών • α καpανιιιά~nς 

Ο Καραγκιόζης είναι «Ο σούπερ σταρ,, του λαϊκού μας θεάτρου 
σκιών. Αντιπροσωπεύει τον φτωχό και αμόρφωτο αλλά έξυπνο Έλληνα της 
τουρκοκρατίας και της μετατουρκοκρατικής ιστορίας 
μας. Εμφανίζεται πάντα κακομούτσουνος κι aπεριποίη­
τος. Είναι καμπούρης, κοντόσωμος, με μεγάλη μύτη, φα­
λακρός, με το ένα χέρι κολλημένο στο σώμα και με τ' άλλο 
μεγάλο, με τρεις έως έξι aρθρώσεις, και με χοντροκομμένα 
πόδια, ξυπόλητος. 

Πάντα κεφάτος, ζωηρός αλλά και τεμπέλης. Ζει σε 
μια καλύβα, απέναντι από το πολυτελές τούρκικο σεράι. 

Kεivo που με φώε1, κεivο που με σώζε1, 

εivω που οvεψεύομω σαv τοv Καpαyκ1όζη. 
Σύγχρονο λα'ίκό τραγούδι 

nρόσωιισ του Θεάτρου σκιών: 

Ο Καραγκιόζης: Λέξη τουρκικής προέλευσης. 
(καρά-yκιόζ =μαύρα μάτια, μαυρομάτης) . Προσωποποίηση της πονηριάς. 
Ο Πασάς: Τούρκος διοικητής. 
Ο Χατζηαβάτης: Είναι φίλος του Καραγκιόζη. 
Ο Βεληyκtκας: Αντιπροσωπεύει τον χωροφύλακα των Τούρκων. 
Ο Μπαρμπα-Γιώρyος: Εμφανίζεται μετά το 1897. 
Ο Σιορ-Διονύσιος: Είναι ξεπεσμένος εmανήσιος aριστοκράτης . 
Το Κολλητήρι: Ο γιος του καραγκιόζη . 
Ο Σταύρακας: Ο τύπος του κοτσαβάκη μάγκα. 
Ο Μορφονιός: Ερωτίλος παρά την ασκήμια του. 

σι Φινούρες του κσρσνιιιόln 

Οι φιγούρες του Καραγκιόζη είναι από χοντρό χαρτόνι, με χαράγματα ή σκα­
λίσματα, για να γίνονται εμφανείς οι λεmομέρειες. Συνήθως πάνω τους κολλάνε 
χρωματιστά φύλλα χαρτί, για να γίνονται πιο ωραίες, και προβάλλονται πάνω σε 
άσπρο πανί που φωτίζεται από πίσω. Ο καραγκιοζοπαίχτης κινεί επιδέξια τις φι­
γούρες. Στο δεξιό μέρος είναι το καλύβι του Καραγκιόζη και στα αριστερά το σε­
ράι του Βεζίρη. 
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ι 

Η ΕiJεvίτσα ιιαι ο rιωρyάιιnς 

Η Ελενίτσα παίζει με τη γατούλα της και ο Γιωργάκης με το αυτοκινητάκι 
του. Όλα τα παιδάκια παίζουν με τα παιχνιδάκια τους. Όμως ένα συννεφάκι 
και μετά μία βροχούλα δεν αφήνουν τα παιδάκια να χαρούν τα παιχνιδάκια 
τους. 

νnαιιαpιστιιιά: 

η γάτα 
η Ελένη 
το αυτοκίνητο 
ο Γιώργος 

η γατούλα 
η Ελενίτσα 
το αυτοκινητάκι 
ο Γιωργάκης 

(-ούλα) 
(- ίτσα) 
(- άκι) 
(- άκης) 

Συμπληρώστε, όπως στο παράδειγμα: 

Ουσιαστικά Υποκοριστικά 

1. Το παιδί 

2. Το τραπέζι 

3. Το σπίτι 

4: ................................................... . 
5 ......... .... .... ... .. ..... ... ...................... . 

6. Η μάνα 

7 .................................................... . 

8. Η βρύση 

9 ............................... ... ........ ... ....... . 

10. Η γιαγιά 

11. .. ................................................ .. 

12. τ ο σύννεφο 

13. Η φωνή 

14. . .................................................. . 

15. Ο Χρήστος 

16. . ...................... .. .......................... . 

Το παιδάκι 

Το πουλάκι 

Το σκυλάκι 

τ ο ποντικάκι 

Τ ο κουδουνάκι 

Το ψαράκι 

Η κλωστίτσα 

Ο Βασιλάκης 

• 



Ενότητα 
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ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Γράψτε τα υποκοριστικά των παρακάτω λέξεων: 
βροχή, μολύβι, μπάλα, γάτα, σκύλος, λουλούδι, σκάλα, μύτη, ψωμί, νερό, 
αυτοκίνητο, πέτρα, χέρι, παιδί, γαϊδούρι, γριά, μηλιά, πόρτα, παράθυρο, 
τρένο, τραπέζι, Άννα, αδερφή, ελιά, φωνή, φέτα. 

+ -ούλα: βροχούλα 

+ -άκι: μολυβάκι 

+ -ίτσα: μπαλίτσα 

nρσ8έσεις 
Ερώτηση Απάντηση Φανερώνει 

Έρχομαι από το σπίτι. από πού; από το σπίτι τόπο 
Είναι άρρωστος από χrες. από πότε; από χτες χρόνο 
Έτρεμε από τον θυμό του. γιατί; από τον θυμό . αιτία 
Πηγαίνω προς την αγορά. προς τα πού; προς την αγορά τόπο 
Ήρθε κατά το μεσημέρι. πότε; το μεσημέρι χρόνο 
Πήγε με τα πόδια. πώς; με τα πόδια τρόπο 
Απέχει ως χίλια μέτρα . πόσο; ως χίλια μέτρα ποσό 

Οι άκλιτες λέξεις που μπαίνουν μπροστά από τα ονόματα ή τα επιρρήμα­
τα, για να φανερώσουν μαζί τους τόπο, χρόνο, αιτία, τρόπο, ποσό κ.λπ. 
λέγονται προθέσεις. 

+ Οι προθέσεις είναι : 
1. Πέντε μονοσύλλαβες 
2. Εφτά δισύλλαβες 
3. Μια τρισύλλαβη 

: με, σε, για, ως, προς 
: κατά, μετά, παρά, αντί, από, δίχ_ως, χωρίς 
:ίσαμε 
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nαραrnριίσεις 

1. Μερικές προθέσεις χρησιμεύουν ως πρώτα συνθετικά λέξεων: 
π.χ. προς+ φέρω qπροσφέρω 

από + θήκη qαποθήκη 
2. Η πρόθεση από παθαίνει συχνά αποκοπή: 

π.χ. από τον ουρανό qαπ' τον ουρανό 

3. Η πρόθεση σε ενώνεται σε μια λέξη με το άρθρο που αρχίζει από τ: 
π.χ. σ ε τον κήπο qστον κήπο 

σ ε τη θάλασσα qστη θάλασσα 
4. Μερικές προθέσεις παθαίνουν συχνά έκθλιψη: 

π.χ. σε εκείνο το βουνό qσ'εκείνο το βουνό 
για αυτό qγι' αυτό 

με εκείνον qμ' εκείνον 

nρσς ι+ αιrιαrιιιιίJ 

Οι στρατιώτες πήγαιναν προς την πλατεία. 
Η πορεία κατευθύνονταν προς το κέντρο. 
Ως προς αυτό, να μείνεις ήσυχος. 
Προς το παρόν, αυτό έχουμε να κάνουμε . 

Συνεχίστε, όπως στο παράδειγμα: 

Έτρεξε .. .. .. . .. .. .. . . .. . μητέρα του. - Έτρεξε προς τη μητέρα του. 

1. Το χωριό μου βρίσκεται ......................... δυτικά. 

2. Ο καθηγητής κοίταξε .................. .. ..... εμένα . 

3. Μίλησαν με θάρρος .......... ............... δικαστέi:; . 

(=προσέγγιση) 

(=κατεύθυνση) 

(=μπροστά στους ... ) 

4. Θα φύγουμε ......................... τέλος του μηνός. (=χρονική προσέγγιση) 

5. Τα παιδιά πηγαίνουν ........ .... .... ...... .. . πανεπιστήμιο . (=τόπο) 

Αnό ι+ σιrισrιιιιίJ 

Κρέμεται από το φόρεμα της μάνας του. 
Είναι δώρο από τον πατέρα μου. 
Ο Μάικλ είναι από την Αμερική. 
Είναι από μεγάλο σόι . 

-
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Συνεχίστε όπως στο παράδειγμα: 

Το χωριό μου είναι μακριά ........... ... θάλασσα. 
Το χωριό μου είναι μακριά από τη θάλασσα. 

1. Σε γυρεύω ................ .. ... πρωί. 

2. Ξεπάγιασα ............ .. ........ .. . κρύο . 

3. Είμαι ........................ . Πάτρα. 

4. Το πουκάμισο είναι ......................... μετάξι. 

5. Ζει .. ...... .. .. ........ ..... σπίτια που νοικιάζει. 

(=χρόνο) 

(=αιτία) 

( = καταγωγη) 
(=ύλη) 

(=τρόπο) 

δίχωc ι χωρίς ι+ αιτιατιιιήJ 

δίχως ι χωρίς va ... ιnράτααnJ 
Θύμωσε χωρίς λόγο. 
Σε περιμένουμε δίχως άλλο. (=οπωσδήποτε) 
Θα το έχω έτοιμο αύριο χωρίς άλλο . (=οπωσδήποτε) 
Άνθρωπος χωρίς μυαλό . (=στέρηση) 
Έφυγε χωρίς να θέλει. 

Συνεχίστε όπως στο παράδειγμα: 

Γυρίζει .. .... .... .. .. . παπούτσια. 
Σε πάτησα .. .. ............... (θέλω) . 

Γυρίζει χωρίς Ι δίχως παπούτσια. 
Σε πάτησα δίχως Ι χωρίς να θέλω. 

1. Άνθρωπος .................................... φιλότιμο. 

2. Βγήκε .... ............ .. ...... .. .... .. .... την ομπρέλα του. 

3. Έφυγε ...... ...... .... .... ... ... .. ......... .. .. ...... ... .... ........ . . (θέλω) 

4. Ο Πέτρος γράφει .. ...... .. .... .... .. .... .. .. .............. .. .... ....... (προσέχω) 

5. Η Μαρία μιλάει συνέχεια ........ .. ........ .. ............ .... .................... . (σκέφτομαι) 

6. Τα παιδιά δουλεύουν πολύ .. .. ........ .. .......... .. .. .. .......... ...... .. . (ξεκουράζομαι) 

ως /μέχρι 

Ως το μεσημέρι θα έχω γυρίσει. 
Ως τον Ιούνιο πρέπει να τελειώσουμε. 
Θα είμαι στην Ελλάδα ως τον Αύγουστο. 
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Μέχρι τις εξετάσεις είναι πολύς καιρός ακόμα. 
Μέχρι εδώ καλά τα πήγαμε. 
Πόσα χιλιόμετρα είναι από τα Γιάννινα μέχρι το Πανεπιστήμιο; 

Συμπληρώστε τα κενά με ως ή μέχρι, όπως στο παράδειγμα: 

.. ... ..... ...... ... το βράδυ θα έχει γυρίσει. 
Μέχρι το βράδυ θα έχει γυρίσει. 

1. .. ..................... τώρα δεν έχουμε νεότερα. 

2. Δουλεύουμε από τη Δευτέρα ........................ την Παρασκευή . 

3. Από τα Γιάννινα ........................ Πρέβεζα είναι 100 χιλιόμετρα. 

4. Πώς ήρθες .......... ...... ...... εδώ; 

5. Θα μείνεις μαζί μας ........ .... .......... την Κυριακή . 

το εnί8ει:σ σ nσλιί~, n nσλλιί, ι:σ nσλιί 

Πολλοί φοιτητές μένουν στη φοιτητική εστία. 
Έχει πολύ ενδιαφέρον και πολλή όρεξη για τη δουλειά . 
Όποιος κυνηγάει πολλούς λαγούς, δεν πιάνει κανέναν . 
Έγινε μέγας και πολύς. 
Πολύ κακό για το τίποτε. 
Οι πολλtς γνώμες βουλιάζουν το καράβι. 

Αρσενικό Θηλυκό Ουδέτερο 

Ενικός αριθμός 

Ον. ο πολύς η πολλή το πολύ 
Γεν. του πολύ της πολλής του πολύ 
Αιτ. τον πολύ την πολλή το πολύ 

Πληθυντικός αριθμός 

Ον. bι πολλοί οι πολλές τα πολλά 
Γεν. των πολλών των πολλών των πολλών 
Αιτ. τους πολλούς τις πολλές τα πολλά 

Ενότητα 

-
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1. Χρειάστηκε ........................... καιρός , για να ξεχάσει αυτό το γεγονός. 

2. Αγόρασε ..... .. .... .. .............. ....... τρόφιμα για την εκδρομή . 

3. Βρέθηκε ..................................... φορές σε δύσκολη θέση. 

4. Μη βάζεις ................ .. .................. ζάχαρη στον καφέ μου. 

5. .. .............. .. ........... φίλοι μου έχουν δικό τους αυτοκίνητο . 

6. Το ωράριο ........ ....... .. ...... .. .. .. .... . τραπεζών είναι συνεχές. 

Ορ8οyραφία: 
Οι τύποι που έχουν στην κατάληξη -υ γράφονται με ένα λ. 
Όλοι οι άλλοι γράφονται με δύο λλ . 

Συμπληρώστε τα κενά με τον κατάλληλο τύπο του επιθέτου 
πολύς - πολλή - πολύ: 

1 . .. .................. γονείς 6. .. .................. ζέστη 11. .. .. .. .. .. ... .... ... δίσκους 

2 ......... .. .......... ώρα 7. .. .................. ύπνος 12 ..................... δουλειά 

3 ... .. .. .. .......... .. χώρες 8. .. ........ .. ........ παιδιά 13 ..................... θόρυβος 

4 . .... ................ φαγητό 9. .. .... .. .. .. ...... .. πόρτες 14 . ...... .... .... .. .... μουσική 

5 . .. .................. γιατρούς 10 ..................... βιβλία 15 ..................... μήλα 

σ σuyκριιrικός ραeμός ιrou εnι8έιrοu 
nοίJύς, noiJiJιί, noiJύ 

Στη φοιτητική εστία φέτος μένουν περισσότεροι φοιτητές από πέρυσι. 
Σήμερα απουσιάζουν περισσότερες μαθήτριες από χτες . 
Φέτος παίρνω περισσότερα χρήματα από πέρυσι. 
Στις εκλογές ψήφισαν φέτος περισσότεροι ψηφοφόροι από τις προηγούμενες . 
Στην τάξη μας έχουμε περισσότερους φοιτητές από την άλλη τάξη. 

Θετικός 

πολύς, πολλή , πολύ 

Συγκριτικός 

περισσότερος, περισσότερη, 
πιο πολύς, πιο πολλή , 

περισσότερο 
πιο πολύ 
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9 Συμπληρώστε τα κενά με το επίθετο πολύς, -λλή, -λύ στον συγκριτικό βαθ­
μό, όπως στο παράδειγμα: 

Ο Πέτρος έφαγε .................... .. .. φαγητό από τον Νίκο. 
Ο Πέτρος έφαγε περισσότερο φαγητό από τον Νίκο. 

1. Εσύ μου έδωσες ..... ..... ..... ...... .... ............... .. .......... χρήματα από τον Άρη . 

2. Η μητέρα καπνίζει .................. ............ ........ τσιγάρα από τον πατέρα. 

3. Η Άννα έχει ................................... ................. φίλες από τη Μαρία. 

4. Ο πατέρας δουλεύει ................................ ........ ώρες από τη μητέρα. 

5. Φέτος είδα .......................................................... ταινίες από πέρυσι. 

6. Η Ελλάδα έχει ............................................ φοιτητές από την Κύπρο. 

1'0 εnίρρnμα nολύ 
Όλοι έφαγαν πολύ, αλλά αυτός περισσότερο. 
Είμαι πολύ κουρασμένος, γιατί διάβασα πολύ. 
Το αυτοκίνητο αυτό είναι πολύ γρήγορο. 
Γράφεις και διαβάζεις πολύ ωραία. 
Ο Γιώργος διαβάζει πιο πολύ από τον Κώστα. 
Εσύ κοιμάσαι περισσότερο από μένα. 

Παραθετικά του επιρρήματος πολύ 

Θετικός 

πολύ 

Συγκριτικός 

περισσότερο 
πιο πολύ 

σρeονραφία 

Το επίρρημα πολύ χρησιμοποιείται: 
1) πριν από επίθετο: πολύ ήσυχος, -η, -ο 
2) πριν από επίρρημα: πολύ εύκολα 
3) με ρήματα: κρυώνω πολύ. 

Υπερθετικός 

πάρα πολύ 

Το επίθετο πολλή μπαίνει μόνο μπροστά από θηλυκά ουσιαστικά: 
Με πολλή αγάπη 
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Συμπληρώστε τις παρακάτω προτάσεις με τα επιρρήματα 
πολύ - περισσότερο - πάρα πολύ : 

Σ' ευχαριστώ ................... για το δώρο. 
Σ' ευχαριστώ πολύ για το δώρο. 

1. Μου άρεσε ............................ το φαγητό και έφαγα ................................ . 

2. Κοιμήθηκα ......................... χτες, γιατί ήμουν ..................... κουρασμένος. 

3. Κάνεις πολλά λάθη . Να προσέχεις .......................................... . 

4. Οι Έλληνες καπνίζουν ......................................... από τους Γάλλους. 

5. Ο Αντρέας πίνει ..................................... από τον Στέργιο. 

6. Το σπ·ίτι σου μ' αρέσει ...................... .. ... , αλλά της Μαρίας ...................... . 

7. Χάρηκα .................................... που σε γνώρισα. 

8. Διάβασα .................. .... ............... αλλά δεν μπόρεσα να τα μάθω. 

Συμπληρώστε τα κενά με τύπους του επιθέτου πολύς, -λλή, -λύ ή του 
επιρρήματος πολύ που ταιριάζουν . 

............................ σελίδες είναι γεμάτες με .... ......................... ερωτήσεις, 

απορίες, απόψεις και .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. σκίτσα. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. άν­

θρωποι τον ελεύθερο χρόνο τους διαβάζουν. Ο θείος μου, ο Γιάννης, δια-

βάζει ........................... από τον πατέρα μου , γιατί είναι συνταξιούχος και 

έχει ........................... .... χρόνο . Γνώρισα ............................... ανθρώπους 

που δεν διαβάζουν καθόλου βιβλία, αλλά διαβάζουν ............................ .. 

εφημερίδες και ................................ περιοδικά. Οι Καναδοί διαβάζουν τις 

............................... εφημερίδες σ' όλο τον κόσμο. Οι μαθητές διαβάζουν 

..................... .... .. .. γιατί έχουν .. .... ..................... υποχρεώσεις στο σχολείο 

αλλά και στα διάφορα φροντιστήρια. Οι ........................... μαθητές εκτός 

από αγγλικά μαθαίνουν γαλλικά ή γερμανικά. Εγώ εκτός απ' το διάβασμα 

αφιερώνω ........................... χρόνο στα κατοικίδια ζώα. Έχω .... ....... .... ..... . 

: ......... σκύλους και ................................ γάτες. Φροντίζω όμως να ξεκου-

ράζομαι ................ ......... .. , γιατί, όπως λένε, «η ................................ δου-

λειά τρώει τον αφέντη». 



Ενότητα 

ΣΤΟ ΕΣΤΙΑΤΟΡΙΟ 
Μεσημέρι βράδυ γεμίζει καθημερινά το εστιατόριο «ΟΑΣΗ» στο κέντρο της πό­
λης. Εκεί καταφεύγουν να χορτάσουν την πείνα τους οι εργένηδες, οι βιαστικοί 
που δεν προλαβαίνουν να πάνε σπίτι τους το μεσημέρι, οι τουρίστες και αρκε­
τές οικογένειες που θέλουν καμιά φορά «να φάνε έξω>. Είναι ένα ήσυχο και κα­
θαρό εστιατόριο ('ρεστοράν' το λένε μερικοί, δυστυχώς! . .). Το βράδυ συνήθως 
συνοδεύει το δείπνο και λαϊκή ορχήστρα. 
Το εστιατόριο αυτό φημίζεται για την εξυπηρετικότητα, την ευχάριστη κοσμο­
πολίτικη ατμόσφαιρα και κυρίως για τις πικάντικες γεύσεις Εκεί θα βρει κανείς 
και «του πουλιού το γάλσ>. Φαγητά μαγειρευτά, της ώρας, ορεκτικά, σαλά­
τες και κρασιά απ' όλη την Ελλάδα. 
Οι σπεσιαλιτέ του, το σουβλάκι, τα παϊδάκια στα κάρβουνα, ο μουσακάς, η 
χωριάτικη σαλάτα, το ντόπιο τυρί και η χωριάτικη πίτα είναι φημισμένα σ' όλη 
την Ελλάδα. Δεν υπάρχει ξένος που θα περάσει από τα Γιάννινα και δεν θα γευ­
τεί τις σπεσιαλιτέ της «ΟΑΣΗΣ». 

Κώστας: 
Σερβιτόρος: 

Ελένη: 

Μαρία: 

Κώστας: 

Ελένη: 

Σερβιτόρος: 
Κώστας: 

Έναν κατάλογο, παρακαλώ. 
Αμέσως, κύριέ μου. Ορίστε. 
Τι θα πάρετε παρακαλώ ; 
Εγώ θα ήθελα μουσακά 
και φέτα «ΔΩΔΩΝΗ>> . 

Εγώ θα πάρω μόνο χωριάτικη. 
Κάνω δίαιτα. 
Σήμερα θα δοκιμάσω όλες 

τις σπεσιαλιτέ. 
Όλα είναι υπέροχα. Θα ζητήσω από 
τον μάγειρα τη συνταγή να μαγειρέψω 
κι εγώ στο σπίτι μας. 
Τι θα πιείτε ; 
Ένα μεγάλο μπουκάλι λευκό κρασί 
«ΖΙΤΣΑ>>. 

Ερωτήσεις 
1. Ποιοι τρώνε συνήθως στο εστιατόριο «ΟΑΣΗ >> ; 
2. Γιατί φημίζεται το εστιατόριο; 
3. Ποιες είναι οι σπεσιαλιτέ του; 
4. Τι σημαίνουν οι φράσεις: «τρώω έξω>>, «και του 

πουλιού το γάλα>> 

-



Ενότητα J/ ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

ΟΑΣΗ 
ΟΙΝΟΜΑΓΕΙΡΕΙΟ 

Κουβέρ . . . . . . .. . . . .. . . .. 0,90 Καρμπονάρα . ....... ..... 3,52 ΣΤΗΣΟΥΒΛΑ 
Γιουβέτσι κριθαράκι ....... 2,20 Αρνάκι-Κατσίκι ............. . 

ΟΡΕΚτΙΚΑ Πιλάφι .. . ............... 2,20 Κοκορέτσι ........... . ...... . 

Ελιές λαδορίγανη ......... 1,06 Κοντοσούβλι χοιρινό . . . ...... . 
τζατζίκι ........... . . .... 2,20 ΛΑΔΕΡΑ Κοτόπουλο μερίδα ...... . ... . . 
Τυροσαλάτα .. . ... ... .... 2,20 Φασολάκια .............. 3,23 Κοτόπουλο κιλό ............. . 
Ρώσικη .......... . ....... 2,20 Αρακάς .. ... .. . .. ....... 3,23 
Μελιτζανοσαλάτα ......... 2,20 Γίγαντες . .. ... . . ......... 2,40 τΗΣ ΩΡΑΣ I ΣΧΑΡΑ 
Ταραμοσαλάτα .... ....... 2,20 Μπριάμ κολοκυθοπατάτες .. 2,00 Μπριζόλα μοσχαρίσια . .... 6,46 
Κολοκυθάκια τηγανητά. . ... 2,20 Φασόλια ......... .... .... 2,00 Μπριζόλα χοιρινή ........ 4,70 
Πέστροφα καπνιστή ....... 2,90 Γεμιστά (ντομάτα-πιπεριά) .... 3,23 Μπον Φιλέ .................. . 

Ψαρονέφρι . .. ........... 6,46 

ΣΑΛΑ'fΕΣ ΠΑΤΑτΕΣ Σουβλάκι Μπότσαρη .......... . 

Χωριάτικη . . ............. 2,90 Τηγανητές ............... 1,61 Κοντοσούβλι Αλλοτινό ..... 4,70 

Αγγουροντομάτα . . . . ..... 2,20 Φούρνου ................ 1,61 Κοτόπουλο φιλέτο ........ 4,11 

Μαρούλι ........... . .... 2,20 Πατάτες σως τυρί ... .. .... 1,91 Σνίτσελ .. ..... .. ........ 4, 70 

Λάχανο ................. 2,20 Πατάτες-πιλάφι ...... .... 2,35 Μπεκρή μεζέ ... .. .... . .. 4,70 

Χόρτα βουνού-ραδίκια .... 2,35 Πατάτες-πιλάφι σως τυρί ... 2,49 πα·ίδάκια μερίδα ......... 5,87 

Παντζάρια .............. 2,20 Πα.ίδάκια κιλό .. .. 

Κουνουπίδι .... . . . . . . .... 2,20 ΜΑΓΕΙΡΕΥfΑ Πανσέτα μερίδα.... . ....... 4,40 

Σέφ ................ .. ... 2,90 

'fYPIA 
Φέτα Δωδώνης ...... . .... 2,20 
Γραβιέρα Δωδώνης ....... 2,49 
Μετσοβόνε .............. 2,49 
Φέτα ψητή .... . .. . ....... 2,49 
Σαγανάκι .... . . ... .. . .... 2,49 

Μοσχάρι ατομικό πολίτικο .... 5.35 
Χοιρινά φιλετάκια ........ 4,99 
Αρνί ψητό ..... ..... ..... 5,58 
Αρνάκι λεμονάτο ......... 5,57 
Μοσχάρι κοκκινιστό ...... 4,70 
Μοσχάρι γ ιουβέτσι .. . .. . . . 4,70 
Μεζεδάκια γάλακτος αρνίσια 

τηγανητά .............. . . 4,99 
Χοιρινό κρασάτο .. .. . . ... .4,99 

ΨΑΡΙΑ- ΘΑΛΑΣΣΙΝΑ 

Μπακαλιάρος τηγανητός ... 7,30 
Πέστροφα σχάρας ..... . .. ... . 
Ξιφίας σχάρας .............. . 
Τσιπούρα σχάρας το κιλό .. .30,00 
Σφυρίδα σχάρας το κιλό .... 26,00 
Καλαμαράκια τηγανητά 

κατεψυγμένα . .. .... . .. . ... 5,00 

ΠΙτΕΣ 

Γαλατόπιτα ... ...... .. ... 1, 91 

ΒΡΑΣτΑ-ΣΟΥΠΕΣ 

Πατσάς Γιαννιώτικος . ..... 2,64 
Μαγειρίτσα .............. 2,64 
Κοτόσουπα σκέτη .... . .... 2,05 

ΚΙΜΑΔΕΣ 
Μουσακάς ............... 4,70 
Παστίτσιο .... . . ......... 4,70 
Κεφτεδάκια με σάλτσα .... 4,11 
Γιου βαρελάκια αυγολέμονο .3,35 
Κολοκυθάκια Γεμιστά ..... . 3,60 

ΓΛΥΚΑ 
Μπακλαβάς ............. 1,91 
Καταίφ . . ..... . ... .. ... . 1,91 
Μήλο ψητό σαντιγί ........ 1,91 
Κρέμα καραμελέ . ... .... . 1,32 
Πάστες . . . ....... .. . .... 1,91 

Κοτόπουλο σούπα ........ 3.23 
Φασολάδα ..... . .... . .... 2.50 
Φακές ......... .. . .. .... 2.50 
Ψαρόσουπα . . ... .. . . .... 3.00 

Σουτζουκάκια Σμυρναίικα .. .4,20 
Μακαρόνια Κιμά ... ...... 4,11 
Μπιφτέκι αλά Ρους · ....... 4,40 
Μελιτζάνες Παπουτσάκι . .. .3,80 

ΑΝΑΨΥΚΤΙΚΑ- ΚΑΦΕ- ΠΟΤΑ 

Αναψυκτικά ............. 1,32 
Νερό εμφιαλωμένο ........ 1,17 
Νερό aνθρακούχο-Χυμοί ... 1,91 

ΖΥΜΑΡΙΚΑ ΨΙΠΑ ΚΑΤΣΑΡΟΛΑΣ 
Ν ες - Εσπρέσο .. . . . . .... . 1,91 

Μακαρόνια σάλτσα-τυρί .... 2,90 
Ναπολιτέν .......... ... . 2,49 

Αρνί γάστρας .... .... ... . .5,58 
Μοσχάρι . . ... ........ ... .4,70 

Μπολονέζ ............... 3,82 Χοιρινό . ........ . ....... .4,11 



ΜΑΘΑ ΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛ Η Ν Ι ΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

κατεψuyμένα καλαμαράκια 

Ελένη: 
Σερβιτόρος: 

Ελένη: 
Σερβιτόρος: 

ιιέμε: 

Από ψάρια τι έχετε ; 
Έχουμε τσιπούρα, μπαρμπούνι και γαύρο. 
Είναι όλα φρεσκότατα. 
Καλαμαράκια έχετε; 
Έχουμε, αλλά είναι κατεψυγμένα. 

φρέσκα φαγητά (νωπά) 

Ενότητα 

κατεψυγμένα τρόφιμα = Αυτά που ψύχονται σε ειδικά ψυγεία και σε ορι­
σμένους βαθμούς , για να διατηρηθούν. 

διατηρημένα τρόφιμα = Αυτά που δεν είναι φρέσκα, αλλά με ειδική επε­
ξεργασία μπορούν να διατηρηθούν κάποιο χρο­
νικό διάστημα. 

σ Κώσr:ας είναι φροuτοφάyος. 

Κώστας: 
Σερβιτόρος: 
Ελένη: 

ιιέμε: 

Τι φρούτα έχετε; 
Έχουμε κεράσια , φράουλες και μπανάνες. 
Ο Κώστας είναι φρουτοφάγος, ενώ ο μπαμπάς μου είναι 
χορτοφάγος. 

Αυτός είναι κρεατοφάγος, σαρκοφάγος, χορτοφάγος, φρουτοφάγος, εντο­
μοφάγος, σκουπιδοφάγος, μυρμηγκοφάγος, αδηφάγος (=ο λαίμαργος) . 

τ σ 

βιβλιοφάγος = Αυτός που διαβάζει πολλά βιβλία. 
εφημεριδοφάγος =Αυτός που διαβάζει πολλές εφημερίδες. 
παμφάγος = Αυτός που τρώει καθετί, άπληστος . 

Κώστα, δεν με χωνεύεις. 

Ελένη: 
Κώστας: 

Κώστα, το ξέρω δεν με χωνεύεις. 
Εσύ και η μάνα σου κάτι μαγειρεύετε κι εγώ δεν τα τρώω 
αυτά . 

• 



Ενότητα ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

JΙέμε: 
1. Αυτόν τον άνθρωπο δεν τον χωνεύω ( = δεν μου αρέσει). 
2. Κάτι μαγειρεύουν πίσω από την πλάτη μου (=σχεδιάζουν κάτι κακό). 
3. Δεν τα μασ6ω Ι τρώω εγώ αυτά ( = δεν τα ανέχομαι). 
4. Με πίκρανες, αλλά εγώ θα το καταπιώ κι αυτό(= θα το υπομείνω) . 
5. Θα ξεψαχνfσουμε την υπόθεση(= θα ψάξουμε καλά). 

-Ηnιaμε μερικά nοτnράιιιa 

Ελένη: Κώστα, γιατί άργησες χτες το βράδυ; 
Κώστας: Μας έκανε το τραπέζι ο Πέτρος και ήπιαμε μερικά ποτηράκια. 

ΙΙέμε: 
1. Έφαγα δυο πι6τα (= έφαγα πολύ). 
2. Ήπιαμε μερικά ποτηρ6κια (=ήπιαμε αρκετό κρασί, ... ). 
3. Μας έκανε το τραπέζι ( = μας κάλεσε στο σπίτι ή έξω, για να φάμε). 
4. Είναι γερό ποτήρι ( = πίνει πολύ) . 
5. Είναι γερό πιρούνι (= τρώει πολύ). 

μαχαίρια + πιρούνια = μαχαιροπίρουνα 
κουτάλια + πιρούνια = κουταλοπίρουνα 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ Ενότητα 

ι 

2 

3 

Τι σημαίνουν οι φράσεις: 

Τον τρώει η ράχη του. 

Έφαγε τα λυσσιακά του. 
Μασά τα λόγια του. 
Δεν τρώει άχερα. 
Έφαγε το ψωμί του. 
Τον τρώει η γλώσσα. 
Τρώει σαν λύκος. 

Τρώει τα νύχια του. 
Τρώει τα λόγια του. 
Τρώγεται με τα ρούχα του. 
Τρώει έναν περίδρομο. 
Έφαγε Ι θα φάει το κεφάλι του. 
Τρώνε με χρυσά κουτάλια. 
Γλείφω τα δάχτυλά μου. 

Τι σημαίνουν οι παροιμίες : 

Φάγαμε το βόδι κι έμεινε η ουρά. 
Η μάνα τρώει και του παιδιού δεν δίνει. 
Όταν κοιμάται ο γιόκας μας ψωμί δεν μας γυρεύει. 
Όποιος έχει μαχαίρι τρώει πεπόνι. 
Όποιος ανακατεύεται με τα πίτουρα, τον τρώνε οι κότες. 
Η αλεπού δε χορταίνει με ακρίδες. 
Η τάβλα να 'χει τίποτα και το μαντίλι ας λείπει. 
Όποιος έχει πολύ πιπέρι βάζει και στα λάχανα. 
Ο νηστικός καρβέλια ονειρεύεται. 
Νηστικό αρκούδι δεν χορεύει. 

ΙΙέμε: Αυτό το φαγητό μου αρέσει πολύ. 
Αυτό το φαγητό δεν μου αρέσει καθόλου . Είναι απαίσιο. 
Αυτό το φαγητό δεν τρώγεται. Είναι αλμυρό/ανάλατο/άνοστο. 

Πότε λέμε; 

Τ ου έψησε το ψάρι στα χείλια. 
Είναι στα μαχαίρια. 

Του έβαλαν το μαχαίρι στο λαιμό. 
Πνίγεται σε μια κουταλιά νερό. 



-

Ενότητα 3 ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

JΙε{ιλάνιο: Η διατροφή 

Ουσιαστικά Επίθετα 

η τροφή θρεmικός, -ή, -ό 
τα φαγώσιμα λιτός, -ή , -ό 

η δίαιτα νωπός, -ή, -ό 

το ορεκτικό φρέσκος, -α, -ο 

η λιχουδιά διατηρημένος, -η , -ο 

το γλυκό καταψυγμένος, -η, -ο 

το μάσημα υγιεινός , -ή, -ό 

η λαιμαργία νόστιμος, -η , -ο 

ο καλοφαγάς άνοστος , -η , -ο 

το γεύμα ψητός , -ή, -ό 

το πρόγευμα ορεκτικός, -ή, -ό 

το πρωινό λαίμαργος, -η , -ο 
το μεσημεριανό καθημερινός, -ή, -ό 

το δείπνο επίσημος,-η, -ο 

το φαγοπότι γιορταστικός, -ή, -ό 

το συσσίτιο πλούσιος, -α, -ο 

η χύτρα φτωχός, -ά, -ό 

η κατσαρόλα ψημένος / άψητος, -η , -ο 

το τηγάνι βραστός, -ή, -ό/άβραστος, -η , -ο 

το ταψί τηγανητός , -ή, -ό 

η σούβλα ξεροψημένος, -η, -ο 

το σερβίτσιο ωμός, -ή , -ό 

το αλατοπίπερο πρωινός, -ή, -ό 

Ιδιωτισμοί · εκφράσεις 
Φαγητά της ώρας = Μαγειρευμένα εκείνη τη στιγμή. 
Δίνω παραγγελία- Παίρνω παραγγελία. 

Ρήματα 

τρέφομαι 

σιτίζομαι 

νηστεύω 

ετοιμάζω 

μαγειρεύω 
βράζω 

ψήνω 

τρώω 

μασώ 

καταπίνω 
καταβροχθίζω 

ξεκοκαλίζω 

περιδρομιάζω 

γευματίζω 

δειπνώ 

τραπεζώνω 
προσκαλώ 

αλατίζω 

σερβίρω 

σουβλίζω 
ζυμώνω 

τηγανίζω 

προσφέρω 

Μου τρέχουν τα σάλια =Όταν βλέπω κάτι που μ' αρέσει πολύ . 
Είναι λαίμαργος= Αυτός που τρώει γρήγορα και πολύ. 
Τα λαχανικά είναι φρέσκα , νωπά Ι μπαγιάτικα, σάπια, κατεψυγμένα. 
Το φαγητό είναι αλμυρό= Έχει πολύ αλάτι. 
Οι τιμές είναι αλμυρές =Το προϊόν είναι ακριβό. 
Δίνω φιλοδώρημα = Δίνω λίγα επιπλέον χρήματα στο γκαρσόν. 
Έφαγε έναν περίδρομο= Έφαγε πολύ . 
Πεθαίνω της πείνας = Πεινάω πολύ . 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗ Ν ΕΛΛΗΝ ΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Μενε&υιιτιιιά ουσιαστικά 

Ο Γιάννης ήταν φημισμένος χορευταράς. 
Παντρεύτηκε έναν καλό άντρα, τίμιο και δουλευταρά . 
Έτρωγε και έπινε πολύ. Γι' αυτό έγινε κοιλαράς. 
Μας τρόμαξε με την αγριοφωνάρα του . 

Τα μεγεθυντικά σχηματίζονται με τις καταλήξεις: 

-α : κεφάλι ~ κεφάλα βαρέλι ~ βαρέλα 

Ενότητα 

-άρα :μύτη ~ μυτάρα φωνή ~ (αyριο)φωνάρα 
-αράς : κοιλιά ~ κοιλαράς χορευτής ~ χορευταράς 
-αρος : παιδί ~ παίδαρος Γιάννης ~ Γιάwαρος 

Μεγεθυντικά λέγονται οι λέξεις που μεγαλώνουν την έννοια των 
λέξεων από τις οποίες παράγονται. 

4 Σχηματίστε τα μεγεθυντικά και τα υποκοριστικά των παρακάτω λέξεων: 

Μεγεθυντικά Υποκοριστικά 

1. μύτη μυτάρα μυτίτσα 

2. χέρι 

3. πόδι 

4. φωνή 

5. γάτα 

6. ποντίκι 

7. παιδί 

8. σπίτι 

9. σκύλος 

10. κορίτσι 

11. κούκλα 

12. αυτοκίνητο 



Ενότητα 

5 

• 

ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Θα χσ έ σuv έχ ι το n ωί. 

Η Μαρία τη Δευτέρα το πρωί θα φύγει από την Ελλάδα και θα πάει στη Γαλ­
λία. Θα επιστρέψει μετά από δύο χρόνια. Γι' αυτό το Σάββατο το βράδυ θα κα­
λέσει στο σπίτι τους φίλους της. Θα ετοιμάσει ωραίους μεζέδες και θα προ­
σφέρει το πιο φημισμένο κρασί. Αφού θα φάνε και θα πιούνε, θα χορέψουν μέ­
χρι το πρωί. 

Ερωιrιίσεις: 

1. Πότε θα φύγει η Μαρία; 
2. Πού θα πάει; 
3. Πότε θα επιστρέψει; 
4. Τι θα κάνει το Σάββατο το βράδυ; 
5. Τι θα ετοιμάσει για τους φίλους της; 

Συνδυάστε τον Ενεστώτα με τον απλό Μέλλοντα των παρακάτω ρημάτων: 

φεύγει ~ θα επιστρέψει 
πηγαίνε~--· ~θα ετοιμάσει 
επιστρέφει θα φύγει 
ετοιμάζει θα πιούνε 
προσφέρει θα φάνε 
τρώνε θα πάει 
πίνουν θα χορέψουν 
χορεύουν θα προσφέρει 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 
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Ενεστώτας 

ετοιμάζω 

θα ετοιμάσω 

θα ετοιμάσεις 

θα ετοιμάσεΙ 
θα ετοιμάσουμε 

θα ετοιμάσετε 

θα ετοιμάσουν 

- σω 

χορεύω ράβω 

Απλός Μέλλοντας 

θα χορέψω 

θα χορέψεις 

θα χορέψει 

θα χορέψουμε 

θα χορέψετε 

θα χορέψουν 

- ψω 

θα ράψω 

θα ράψεις 

θα ράψει 

θα ράψουμε 

θα ράψετε 

θα ράψουν 

αγκαλιάζω θα αγκαλιάσω γράφω θα γράψω 

ακούω 

aπλώνω 

δένω 

διαβάζω 

ιδρύω 

καπνίζω 

πιάνω 

θα ακούσω 

θα aπλώσω 

θα δέσω 

θα διαβάσω 

θα ιδρύσω 

θα καπνίσω 

θα πιάσω · 

δουλεύω θα δουλέψω 

καλύmω θα καλύψω 

κρύβω θα κρύψω 

μαγεύω θα μαγέψω 

παλεύω θα παλέψω 

παύω θα πάψω 

ψαρεύω θα ψαρέψω 

Ρωτήστε τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας: 

1. Τι θα διαβάσει αυτή την εβδομάδα. 

2. Αν θα μαγειρέψει αύριο. 

{ ]~ Ενότητα 

ανοίγω 

θα ανοίξω 

θα aνοίξεις 

θα ανοίξει 

θα ανοίξουμε 

θα ανοίξετε 

θα ανοίξουν 

- ξω 

αλλάζω θα αλλάξω 

δείχνω θα δείξω 

διδάσκω θα διδάξω 

διώχνω θα διώξω 

κοιτάζω θα κοιτάξω 

παίζω θα παίξω 

πλέκω θα πλέξω 

τρέχω θα τρέξω 

3. Πότε θα γράψει γράμμα στον φίλο του Ι στη φίλη της. 

4. Αν θα δουλέψει τον επόμενο χρόνο. 

5. Αν θα παίξει τένις το Σάββατο. 

6. Αν θα ψαρέψει το απόγευμα . . 
7. Αν θα καπνίσει μετά το μάθημα. 

8. Αν θα ακούσει μουσική το βράδυ. 

9. Αν θα αγοράσει καινούρια ρούχα. 

10. Πότε θα πληρώσει το ενοίκιο και τα κοινόχρηστα. 

-



Ενότητα 
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ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗ Ν ΕΛΛΗΝΙ ΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Χρησιμοποιήστε λέξεις από την πρώτη στήλη και τα ρήματα από 
τη δεύτερη και σχηματίστε προτάσεις σε απλό Μέλλοντα: 

1. αύριο δουλεύω 
2. μεθαύριο γράφω 
3. . το Σάββατο παίζω 
4. την Κυριακή ακούω 
5. την άλλη εβδομάδα γυρίζω 
6. τον άλλο μήνα ψαρεύω 
7. του χρόνου αγοράζω 

1. Το Σάββατο θα δουλέψω ως το μεσημέρι. 

2. . ....... ... ................ ...... ... .... ...... ... .... ...... ............. ....... ........ .................. ... . 

3. 

4. . .......... ..... ............ ............................................................................... .. 

5. . ...................... .. ......... ....................... .................. ................... ...... .. .... .. . 

6. 

7. . .................. .... .. ......... .. ........ .... .. .......................................................... . 

Συμπληρώστε τα κενά βάζοντας τα ρήματα που είναι στην παρένθε­
ση σε απλό Μέλλοντα, όπως στο παράδειγμα: 

Την Τρίτη θα αρχίσουμε στις 10 ακριβώς. (αρχίζω) 

1. Την Πέμmη εγώ και ο Κώστας ............................ το πρώτο τεστ. (γράφω) 

2. Μαρία, τι .............................................. αύριο; (μαγειρεύω) 

3. Παιδιά , πότε .................... .......................... από τη χώρα σας; (γυρίζω) 

4. Ποιος .................. ....................... .. ... τον λογαριασμό. (πληρώνω) 

5. Ο Μάριος .................. .......... από το Παρίσι το απόγευμα. (επιστρέφω) 

6. Εγώ και ο Γιώργος το βράδυ ..... .................................... μουσική. (ακούω) 

7. Η Ελένη .............................................. μετά το μάθημα. (καπνίζω) 

8. Ο Τζων .............................................. ένα γράμμα στη φίλη του. (γράφω) 

9. Τα παιδιά το Σάββατο .............................................. πολύ. (Χορεύω) 

10.Τα καταστήματα .......................... .. .................. στις 8.30. (ανοίγω) 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ Ενότητα 
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I' ρ σ ιι ι • ά ειιιρρήμαιrα 

Ο Γιώργος τιμωρήθηκε άδικα . 
Η Άννα έμαθε καλά το μάθημα . 
Ξαφνικά έπιασε δυνατή βροχή. 
Τα μαθήματα αρχίζουν στις 9.00 ακριβώς. 

Ι'pοrιιιιά εrιιppιίμaτa 

Πώς; κάπως καλά χωριστά 
αλλιώς κακά μονάχα 
αλλιώτικα ξαφνικά διαρκώς 
έτσι σιγά μανιωδώς 
όπως ίσια επιμελώς 
καθώς ωραία απαίσια 
επίσης άσχημα άδικα 

επιεικώς 
δυνατά 
εντελώς 
ελληνικά 
συνεχώς 
λεmομερώς 
ακριβώς 

Τα Τροπικά επιρρήματα φανερώνουν τρόπο και απαντούν 
στην ερώτηση πώς. 

Υπογραμμίστε τα τροπικά επιρρήματα των παρακάτω προτάσεων: 

1. Χτες περάσαμε ωραία στην εκδρομή. 
2. Να διαβάζεις αργά , προσεκτικά και καθαρά. 
3. Μη φωνάζεις δυνατά στ ' αυτιά μου. Θα με ξεκουφάνεις. 
4. - Πώς περάσατε στο ταξίδι ; - Απαίσια. 
5. - Χαιρετισμούς στους δικούς σου. - Ευχαρίστως. 
6. Ευτυχώς ο μπαμπάς μου οδηγεί ήρεμα και προσεχτικά. 

Τα τροπικά επιρρήματα σχηματίζονται από τα επίθετα 
με τις καταλήξεις: 

-α: δυνατός q δυνατά προσεχτικός q προσεχτικά 
-ως: δυστυχής q δυστυχώς συνεχής q συνεχώς 

ι ο Σχηματίστε τα επιρρήματα των επιθέτων: 

Α' 1. ξαφνικός q ...................... .. 6. άσχημος q ...................... .. 

2. δυνατός q ....................... . 7. τίμιος q ...................... .. 

3. γενναίος q ...................... .. 8. τελευταίος q ................. .. ... .. 

4. όμορφος q ... .................. . .. 9. σπάνιος q .... .. .. .... .. ......... . 

5. ευχάριστος q ...... .. ........... .. .. . 10. τέλειος q ,, ........ ............ .. 

-
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Β ' 1. διαρκής c:> ........................ 6. ευτυχής c:> ........................ 

2. σαφής c:> ....... ................. 7. δυστυχής c:> ............ .. ... .. ..... 

3. λεmομερής c:> ........................ 8. διεθνής c:> ........ .. ... ........... 

4. ασφαλής c:> ........................ 9. συνεχής c:> ... ... ..... .. .... ....... 

·5. συνεπής c:> ... .... ..... ... ......... 10. επιμελής c:> ............. .... ....... 

Συμπληρώσiε τα κενά με τα επιρρήματα των επιθέτων που είναι 
στην παρένθεση: 

1. Εμείς τρώμε .. .... ......................... έξω . 

2. .. ........................... ακούσαμε κλάματα μωρού. 

(σπάνιος) 

(ξαφνικός) 

3. .. .. ...................... δεν αισθάνομαι.. .... .... ......... .... . (τελευταίος- καλός) 

4. Ο Πέτρος πάντα περπατάει .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. . .. .. . (βιαστικός) 

5. Κοιμηθήκαμε .. .. ... ..... ............. γιατί δεν είχε δωμάτια. (Χωριστός) 

6. Βρήκαμε το σπίτι ...... ....................... . (εύκολος) 

7. Στην εκδρομή περάσαμε................ .... .. ....... . (όμορφος) 

8. Φώναζε ............. .. ... ........... σαν θηρίο. (δυνατός) 

12 Συνεχίστε, όπως στην προηγούμενη άσκηση: 

1. Αυτό το έργο παίζεται ...................................... . 

2. Να μας κρίνετε ............................... ...... , κ . καθηγητά. 

3. Εξέτασαν ......... .. ......................... όλα τα ζητήματα. 

4. Δουλεύει ...... ..... ........................... από το πρωί. 

5. .. .. .................... ........ ..... .. ο φίλος μου είναι άρρωστος. 

6. Πηγαινοερχόταν ... ........... .. .. ............... γιατί ανησυχούσε. 

7. .. ................................. ... δεν τραυματίστηκε κανείς. 

8. Γίναμε ρεζίλι .............. ...... ..................... . 

9. Φρόντιζε ...... .......... .. ............. ....... τα πράγματά του . 

( προσεχfις) 

(επιεικής) 

(λεπτομερής) 

(διαρκής) 

( δυστυχfις) 

(συνεχής) 

(ευτυχfις) 

(διεθνής) 

(επιμελής) 
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ιιρσενιιιά σε ·άς, -ne/·ιίe, -ές, ·οιίς ανισοσιίilλαΙJσ 

Τα σπίτια των ψαράδων είναι κοvτά στη θάλασσα. 
Ο Γιάννης είναι μανάβης και ο Πέτρος τραγουδιστής. 
Τ α παιδιά κάθοvται στον καναπέ. 
Οι παππούδες λένε παραμύθια στα παιδιά. 
Ο φούρναρης της γειτονιάς ξυπνάει πολύ νωρίς. 

Ενικός αριθμός 

Ον. ο ψαράς ο μανάβης ο καφές ο 

Γεν. του ψαρά του μανάβη του καφέ του 

Αιτ. τον ψαρά τον μανάβη τον καφέ τον 

Πληθυντικός αριθμός 

Ον. οι ψαράδες οι μανάβηδες οι καφέδες οι 

Γεν. των ψαράδων των μανάβηδων των καφέδων των 

παππούς 
παππού 
παππού 

παππούδες 
παππούδων 

Αιτ. τους ψαράδες τους μανάβηδες τους καφέδες τους παππούδες 

Γράψτε τις παρακάτω προτάσεις στον πληθυντικό αριθμό, όπως στο πα­
ράδειγμα: 

Ο αετός είναι ο βασιλιάς των πουλιών. 
Οι αετοί είναι οι βασιλιάδες των πουλιών. 

1. Φύσηξε πάλι ο βοριάς . 

2. Ο κίνδυνος του σφουγγαρά είναι μεγάλος. 

3. Η βάρκα του ψαρά άραξε. 

4. Ο παπάς πηγαίνει στην εκκλησία. 

5. Ο παππούς είναι στο νοσοκομείο . 

• 
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Γράψτε τις προτάσεις στον ενικό, όπως στο παράδειγμα: 

Οι ναύτες αντέχουν στους βοριάδες και στους νοτιάδες. 
Ο ναύτης αντέχει στον βοριά και στον νοτιά. 

1. Τα δελφίνια σκίζουν τα δίχτυα των ψαράδων. 

2. Οι παππούδες αγαπούν τα εγγόνια τους. 

3. Οι φοιτητές πίνουν καφέδες. 

4. Αγαπάμε τα παιδιά των βαρκάρηδων. 

5. Οι παππούδες κάθονται στους καναπέδες. 

Συμπληρώστε τα κενά με τον κατάλληλο τύπου του ουσιαστικού 
ο ψαράς: 

Ενικός αριθμός 

Ονομαστική Ο ..................................... αγαπά πολύ τη θάλασσα. 

Γενική 

Αιτιατική 

Κλητική 

Η δουλειά του ..................................... είναι σκληρή. 

Η μητέρα περιμένει ...... .. ........................... .. 

Έλα εδώ , ..... .. .... .. ... ...... .. ............. , φώναξε ο αστυνομικός. 

Πληθυντικός αριθμός 

Ονομαστική Οι ............................... .. .... ψαρεύουν σ' όλες τις θάλασσες. 

Γενική 

Αιτιατική 

Κλητική 

Τα παιδιά ................................. περιμένουν τον πατέρα τους. 

Ζηλεύω ..................................... , γιατί ζουν στη θάλασσα. 

..................................... , η θάλασσα είναι δική σας . 



Ενότητα 

ΠΕΡΑΣΤΙΚΑ ΣΟΥ ••• 
Ο Γιώργος γύρισε νωρίς από το σχολείο, γιατί δεν αισθανόταν καλά. Με 

δυσκολία περπατούσε και το πρόσωπό του ήταν κατακόκκινο. 

Η μητέρα του, μόλις τον είδε, ανησύχησε. 

Γιώργος: 

Μητέρα: 

Μητέρα: 

Γιατρός: 

Μητέρα: 

Γιατρός: 

Γιατρός: 

Μητέρα: 

Γιατρός: 

Μητέρα: 

Δεν αισθάνομαι καλά. Πονάει πολύ το κεφάλι μου και ζαλίζομαι. 

Μη στενοχωριέσαι. Έλα, ξάπλωσε να βάλουμε θερμόμετρο 

και, αν χρειαστεί, θα φωνάξουμε τον γιατρό. 

Πω πω! 39 πυρετό. Να πάρω αμέσως τον παιδίατρο. 
Εμπρός. 

Γιατρέ μου , η Ρένα είμαι. Ο Γιωργάκης μου δεν είναι καλά, ψήνεται 

στον πυρετό. Πρέπει να τον δείτε οπωσδήποτε. 

Εντάξει, μην ανησυχείτε, έρχομαι αμέσως. 

(Αφού εξέτασε τον Γιωργάκη). Δεν είναι τίποτε σοβαρό. Μια ίωση 

είναι. Θα καθίσει, όμως , το παιδί δυο μέρες στο σπίτι. Πρέπει 

να πάρει αντιβίωση και σε δυο-τρεις μέρες θα του έχει περάσει. 

Τι ασφάλεια έχετε; 

Έχουμε Τ.Ε.Β.Ε. 

Δώστε μου το βιβλιάριό σας , θα σας γράψω ένα σιρόπι και 

μερικές κάψουλες. Να τα παίρνει όπως τα γράφω στη συνταγή. 

Τ ο σιρόπι από ένα κουταλάκι πρωί - μεσημέρι - βράδυ και οι 

κάψουλες κάθε 6 ώρες , για τέσσερις μέρες . Περαστικά σου, 

Γιωργάκη. 

Ευχαριστούμε πολύ. Αντίο, γιατρέ . -
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1. Γιατί ο Γιωργάκης γύρισε νωρίς από το σχολείο ; 

2. Ποιον γιατρό φώναξαν; 

3. Τι διαπίστωσε ο γιατρός ; 

4. Τι ασφάλεια έχει ο Γιωργάκης; 

5. Τι συνταγή έδωσε ο γιατρός; 

6. Τι ευχήθηκε φεύγοντας ο γιατρός; 

ιιέμε: 

Με πονάει το δόντι μου: έχω πονόδοντο. 

Με πονάει το κεφάλι μου: έχω πονοκέφαλο. 

Με πονάει ο λαιμός μου: έχω πονόλαιμο. 

Είμαι κρυωμένος Ι η ή κρύωσα: έχω κρυολόγημα. 

Είμαι συναχωμ~νος Ι η: έχω συνάχι (τρέχει η μύτη μου) 

Βήχω: έχω βήχα. 

Φτερνίζομαι- Γεια σου! 

Ρωτήστε τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας, 
όπως στο παράδειγμα: 

Μαίρη: Τι έχεις; Δεν σε βλέπω καλά. 
Τζένη: Είμαι άρρωστη. Πονάει σ λαιμός μου. Έχω αμυγδαλές. 

Κάντε έναν διάλογο. 
Ο ένας είναι ο γιατρός και ο άλλος ο άρρωστος. 

ιιέμε: 

Τυφλός 

Κουφός 

Κουτσός 

Καμπούρης 

Μουγκός 

Κωφάλαλος 

Ψευδός (τραυλός) 

= Αυτός που δεν βλέπει. 

= Αυτός που δεν ακούει. 

=Αυτός που έχει αναπηρία στο πόδι του . 

=Αυτός που έχει κύρτωμα στην πλάτη του. 

=Αυτός που δεν μιλάει καθόλου. 

=Αυτός που δεν ακούει και δεν μιλάει καθόλου. 

= Αυτός που είναι βραδύγλωσσος. 
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Ειδιιιόrnrες νιαrρώv 
παιδίατρος 
γυναικολόγος 
οδοντίατρος 
καρδιολόγος 
ενδοκρινολόγος 
χειρουργός 
παθολόγος 
δερματολόγος 
μικροβιολόγος 
οδοντίατρος 

ωτορινολαρυγγολόγος (Ω.Ρ.Λ.) 
ορθοπεδικός 
πνευμονολόγος 
ακτινολόγος 
ψυχίατρος 
ουρολόγος 
κυπαρολόγος 
οφθαλμίατρος 
νευρολόγος 
γναθοχειρούργος 

ι:rσv nαιδίαrρσ 

Μητέρα: Το παιδί είναι άρρωστο. Ψήνεται στον πυρετό. 
Πατέρας: Τι καθόμαστε . Να φωνάξουμε αμέσως τον παιδίατρο. 

Μέχρι να έρθει ο γιατρός , ας πάρει μισή ασπιρίνη, 
για να πέσει ο πυρετός. 

Α' Ο φίλος σας Ι η φίλη σας είναι άρρωστος Ι η και μπορεί να: 

1. πονάει το μάτι του Ι της . 
2. πονάει ο λαιμός του Ι της. 
3. έχει πρόβλημα με τα νεύρα του Ι της. 
4. έχει πρόβλημα με την καρδιά του Ι της. 
5. πονάει το κεφάλι του Ι της - έχει βήχα. 
6. πονάει το δόντι του Ι της . 

παθολόγος 
Ω.Ρ.Λ. 

οφθαλμίατρος 
οδοντίατρος 
καρδιολόγος 
νευρολόγος 

Β' Πέστε του Ι της σε ποιον γιατρό να πάει , όπως στο παράδειγμα: 

Α: Τι έχεις Ανrρέα; 
Β: Με πονάει το κεφάλι μου. 
Α: Να πας στον παθολόγο. 

Στου κουφού την πόρτα όσο θέλεις βρόντα. 

• 
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sιρλιάρισ ι.κ.ιι., 'r.E.B.E., σ.r.ιι . ... 
/ 

Α. Πού είσαι ασφαλισμένος; 

Β. Στο Ι.Κ.Α. Εσύ; ATOMIKO 6161\IAPIO ΥΓΕΙΑΣ 

Α. Εγώ είμαι στο ΤΕ.Β.Ε. 

Β. Έχεις το βιβλιάριο μαζί σου; 

i I t 
ι--_, 

Ι" 
~~........,._ ·-: •~ΜΙΙΙΙΗ ... ,.,, 

ιισψaλισrικά rαμείa 
:......_ • ....,..._,..,. ..... η,""• ~)Ιnt 

~~ι.-•ι••.ι .-.ιn.u ιnm 

Του Δημοσίου: για εργαζόμενους σrον δημόσιο τομέα . 

Ο.Γ.Α. : (Οργανισμός Γεωργικών Ασφαλίσεων) για αγρότες. 

Ι.Κ.Α.: (Ίδρυμα Κοινωνικών Ασφαλίσεων) 

για εργαζόμενους στον ιδιωτικό τομέα. 

Τ.Ε.Β.Ε.: (Ταμείο Επαγγελματιών- Βιοτεχνών Ελλάδας) 

για ελεύθερους επαγγελματίες. 

Υπάρχουν κι άλλα ασφαλιστικά ταμεία: 

των μηχανικών, των δικηγόρων, των εμπόρων κ.λπ. 

4 Απαντήστε στις παρακάτω ερωτήσεις: 

1. Πώς λέγεται ο γιατρός που θεραπεύει τους καρδιακούς ; 

2. Τι κάνει ο ορθοπεδικός; ....................... ....................................................... . 

3. Ποιους ασθενείς γιατρεύει ο νευρολόγος; ........................................... . 

4. Τι κάνει η νοσοκόμα; ............ .......................................... .. ........................... . 

5. Τι σου λένε όταν φταρνίζεσαι; ........................... .. .......................... ........... .. 

6. Πώς λέγεται αυτός που δεν βλέπει; .................................................. ........ . 

7. Πώς λέγεται αυτός που δεν ακούει; .......................................................... . 

8. Ποιον λέμε κουτσό; .................................................................................... .. 

9. Τι θα πει ανάπηρος; .............................................................. .... ........... ..... .. . 

Ο γιατρός των ζώων λέγεται κτηνίατρος. 

Σπίτι που δεν το βλέπει ο ήλιος, το βλέπει ο γιατρός. 
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Στο Νοσοκομείο 

Ο Τάσος είχε ένα μικρό πρόβλημα στο μάτι του και αναγκάστηκε να κάνει εγ­

χείρηση και να παραμείνει στο νοσοκομείο για πέντε μέρες. Στο διάστημα αυτό 

τον επισκέπτονται πολλοί συγγενείς και φίλοι του. 

Χρήστος: 

Τάσος: 

Χρήστος: 

Τάσος: 

Χρήστος: 

Γεια σου, Τάσο, πώς είσαι; Για πες μου, τι ακριβώς έχεις; 

Από μικρός είχα ένα προβληματάκι στο αριστερό μου μάτι, αλλά 

όσο μεγάλωνα, μεγάλωνε κι αυτό. Έτσι αποφάσισα να κάνω 

εγχείρηση. Ευτυχώς ο οφθαλμίατρος μου είπε ότι δεν είναι 

τίποτα σοβαρό. 
Περαστικά σου, βρε παιδί μου! Αυτά έχει η ζωή. Και πότε θα 

βγεις από 'δώ; 

Την Τρίτη το πρωί θα με δει ο γιατρός και μετά θα πάρω εξιτήριο. 
Το άσχημο είναι ότι θα καθίσω άλλες 20 μέρες στο σπίτι. Ευτυχώς 
το ασφαλιστικό ταμείο θα μου καλύψει όλα τα έξοδα. 
Πάλι καλά. Τώρα, όμως , πρέπει να σ' αφήσω, γιατί δεν κάνει να 

κόυράζεσαι. Θα έρθω να σε δω και στο σπίτι. 

Και πάλι περαστικά σου. 

1"a vσσοιιομεία των Ιωαwίιιωv 
Στα Γιάwινα υπάρχουν δύο νοσοκομεία: Το Πανεπιστημιακό Νοσοκομείο και το 
νοσοκομείο 'ΧΑfΖΗΚΩΣΤΑ'. Και τα δυο προσφέρουν πολύ καλές υπηρεσίες. Κά­
θε μέρα εφημερεύει το ένα από τα δύο. Τα νοσοκομεία έχουν εξωτερικά ιατρεία, 
όπου ο κάθε ένας μπορεί να πηγαίνει για εξέταση ύστερα από ραντεβού. Για τα 
έκτακτα περιστατικά δεν χρειάζεται ραντεβού. Μερικοί ασθενείς μεταφέρονται 
στα νοσοκομεία με τα ασθενοφόρα. 
Στα νοσοκομεία δουλεύουν πολλοί γιατροί, νοσο­
κόμοι Ι νοσοκόμες, τραυματιοφορείς και διοι­
κητικό προσωπικό. 
Παράλληλα αρκετοί ασθενείς προτιμούν τις 
ιδιωτικές κλινικές και τα ιδιωτικά ιατρεία που 
υπάρχουν στην πόλη των Ιωαννίνων. 
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ερωτήσεις 

1. Πόσα νοσοκομεία υπάρχουν στα Ιωάννινα και ποια είναι; 
2. Γιατί έκανε εγχείρηση ο Κώστας; 
3. Ποιοι δουλεύουν στο νοσοκομείο; 
4. Όσοι ασθενείς δεν προτιμούν το νοσοκομείο, πού πηγαίνουν; 

+ Στην καθημερινή μας ομιλία πολλές φορές χρησιμοποιούμε 
μεταφορικά τις λέξεις: υγεία, νοσώ, θεραπεύω, άρρωστος κ.λπ. 

+ Η οικονομία της χώρας είναι υγιής. 
+ Επιδιώκεται η εξυγίανση του κυκλώματος ποδοσφαίρου. 
+ Το εκπαιδευτικό μας σύστημα νοσε( 
+ Η ανεργία είναι κοινωνική νόσος. 
+ Έχει αθεράπευτο μίσος. 
+ Ο ειλικρινής διάλογος θεραπεύει τις περισσότερες διαφορές. 
+ Γίνομαι άρρωστος, αν δεν πάω στο γήπεδο. 
+ Αρρωστημένος καιρός. 

• 

Κοιτάξτε το παρακάτω σκίτσο με προσοχή και πέστε 
ποιους κινδύνους διατρέχει αυτός ο κύριος: 

Κοίτα μπροστά σου, χριστιανέ μου! 

Πηγή: Τα ατυχήματα, 
Βιβλία Ασrραπή, 
έκδ. Πεχλιβαvίδη 

Το πεπρωμένον φυγείν αδύνατον! 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Ιδιωτι οί · Εκ άαει 

+ Δεν σε είπαμε και καμπούρη ! 
(= Δεν σου είπαμε κάτι τόσο κακό, για να θυμώσεις . ) 

+ Κάνει τον γιατρό. 
(= Ενώ δεν είναι γιατρός, δίνει ιατρικές συμβουλές.) 

+ Κομπογιανίτης γιατρός. 
(= Αυτός που κάνει τον γιατρό, χωρίς να διαθέτει 

επιστημονικές γνώσεις.) 

+ Ο χειρούργος έχει ελαφρύ χέρι. 
(= Είναι καλός στη δουλειά του .) 

.Λεξιλόyιο: Η υyεία 

Ουσιαστικά Επίθετα 

ο πονοκέφαλος aνήσυχος, -η, -ο 

ο πονόλαιμος ερεθισμένος, -η, -ο 
ο βήχας aπύρετος, -η, -ο 
ο εμετός Ι η ναυτία σοβαρός, -ή, -ό 
ο σφυγμός βραχνιασμένος, -η, -ο 
η αρρώστια Ι η ασθένεια συναχωμένος, -η, -ο 
η διάγνωση μολυσμένος, -η, -ο 
η συνταγή φοβητσιάρης, -α, -ικο 
η νοσοκόμα 

Επιρρήματα το ακουστικό 
το ιατρείο πολύ άσχημα 
το φορείο καλύτερα 
το νοσοκομείο 

Φράσεις η μαμή Ι η αδελφή 
ο τοκετός Ι η γέννα Εξωτερικά ιατρεία 
το χειρουργείο Το νοσοκομείο εφημερεύει 

η ασφυξία Βγάζω ακτινογραφία Ι 
η πίεση καρδιογράφημα 
το πιεσόμετρο Έχω πίεση 
η ακτινογραφία Είναι στην εντατική 
το θερμόμετρο Κάνω εγχείρηση Ι ένεση 
το ασθενοφόρο Αίθουσα αναμονής 
το φαρμακείο Αγροτικό ιατρείο 
το καρδιογράφημα Κέντρο Υγείας 
η αιμορραγία Άτομα με ειδικές ανάγκες 
η εξέταση Παίρνω (κάνω) ειδικότητα 
ο πόνος Κάνω έκτρωση Ι άμβλωση 

/] ... Ενότητα 

Ρήματα 

θεραπεύω Ι -ομαι 
εγχειρίζω Ι -ομαι 
βήχω . • 
φταρνίζομαι 
στραμπουλίζω 

περιποιούμαι 
αισθάνομαι 
δυναμώνω 
εξετάζω Ι -ομαι 
σφραγίζω 
αναρρώνω 
γεννώ 
ανησυχώ 
δέχομαι • πονάω (πονώ) 
μεταφέρω Ι -ομαι 
υγιαίνω 
νοσηλεύω Ι -ομαι 
τονώνω 
μολύνω Ι -ομαι 
δηλητηριάζω Ι -ο μαι 
καίγομαι 
αιμορραγώ 
τραυματίζω Ι -ομαι 
σκοτώνομαι 
κρυολογώ 
γιατρεύω Ι -ομαι 



Ενότητα -f/ ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗ Ν ΕΛΛ Η Ν Ι ΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

nόσσv καιρό eα μείνεις ακόμα ... 

Γιώργος: 

Ελένη: 

Γιώργος: 

Ελένη: 

Γιώργος: 

Ελένη: 

Γιώργος: 

Ελένη: 

Πόσον καιρό θα μείνεις ακόμη στην Ελλάδα ; 

Θα μείνω μόνο δύο εβδομάδες. Θα φύγω στις 2 Ιουλίου. 

Θα πάρεις μαζί σου και τον σκύλο; 

Όχι , θα τον δώσω στην Έρικα και θα τον πάρω, όταν επι­

στρέψω , σε.:rρεις μήνες περίπου. 

Θα μου στείλεις , αν θυμηθείς, με το ταχυδρομείο τα πράγ­

ματα που είχα αφήσει στο σπίτι σου; 

Και βέβαια θα σου τα στείλω . 

Πιστεύω θα σε δούμε, πρίν φύγεις. 

Δεν φεύγω έτσι. Θα σας χαιρετήσω όλους. 

Ερωrιίσεις 
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1. Πόσον καιρό θα μείνει η Ελένη στην Ελλάδα; 

2. Πότε θα φύγει; 

3. Τι θα κάνει τον σκύλο της ; 

4. Πότε θα επιστρέψει ; 

5. Τι θα στείλει η Ελένη στον Γιώργο και πώς; 

Ταιριάξτε τον Ενεστώτα και τον Μέλλοντα των ρημάτων 

που υπάρχουν στο παραπάνω κείμενο: 

μένεις θα aφήσεις 

φεύγω θα φύγω 

παίρνω θα πάρω 

δίνω θα επιστρέψω 

επιστρέφω θα δώσω 

στέλνεις θα μείνεις 

aφήνεις θα στείλεις 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ Ενότητα 

Αvώμσλσ pιίμσrσ 

Ρήμα: βλέπω Ρήμα: φεύγω Ρήμα: δίνω Ρήμα: πλένω 

ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ Β' 

θα δω θα φύγω θα δώσω θα πλύνω 

θα δεις θα φύγεις θα δώσεις θα πλύνεις 

θα δει θα φύγει θα δώσει θα πλύνει 

θα δούμε θα φύγουμε θα δώσουμε θα πλύνουμε 

θα δείτε θα φύγετε θα δώσετε θα πλύνετε 

θα δουν θα φύγουν θα δώσουν θα πλύνουν 

Jιλλσ σιιώμσλσ pιίμσrσ 

βάζω θα βάλω μένω θα μείνω 

βγάζω θα βγάλω μπαίνω θα μπω 

βγαίνω θα βγω ξέρω θα ξέρω 

βλέπω θα δω παίρνω θα πάρω 

βρίσκω θα βρω περνώ θα περάσω 

δίνω θα δώσω πηγαίνω θα πάω 

είμαι θα είμαι περιμένω θα περιμένω 

έρχομαι θα έρθω πέφτω θα πέσω 

έχω θα έχω πίνω θα πιω 

κάνω θα κάνω στέλνω θα στείλω 

καταλαβαίνω θα καταλάβω τρώω θα φάω • λέω θα πω φέρνω θα φέρω 

μαθαίνω θα μάθω φεύγω θα φύγω 

γίνομαι θα γίνω προλαβαίνω θα προλάβω 

πετυχαίνω θα πετύχω πλένω θα πλύνω 

λαχαίνω θα λάχω χαίρομαι θα χαρώ 

σέρνω θα σύρω σπέρνω θα σπείρω 

δέρνω θα δείρω ψέλνω θα ψάλω 

γέρνω θα γείρω παθαίνω θα πάθω 

αναγγέλλω θα αναγγείλω aυξάνω θα αυξήσω 

ανατέλω θα ανατείλω χορταίνω θα χορτάσω 

aποβάλλω θα αποβάλω σωπαίνω θα σωπάσω 



Ενότητα ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 
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Τα ρήματα που στον Ενεστώτα γράφονται στην κατάληξη με δυο λ. στον 
απλό Μέλλοντα και στην υποτακτική αορίστου γράφονται με ένα k 
βάλλω - θα βάλω - να βάλω 

Γράψτε τις παρακάτω προτάσεις στον Μέλλοντα, χρησιμοποιώντας 
τις λέξεις: αύριο, μεθαύριο, την άλλη εβδομάδα, τον άλλο μήνα, του 
χρόνου, σε δύο χρόνια κ.λπ. 

Πηγαίνω στο θέατρο. - Αύριο θα πάω στο θέατρο. 

1. Φεύγω για την Αθήνα. 

2. Μπαίνω στο λεωφορείο. 

3. Παίρνω τα πράγματά μου. -

4. Βρίσκω τους φίλους μου. -

5. Βλέπω τηλεόραση. 

6. Βγαίνω βόλτα. 

7. Πίνω μπίρα. 

8. Στέλνω γράμμα 

7 Βάλτε τα ρήματα στον σωστό τύπο, όπως στο παράδειγμα: 

Εγώ θα πιω κρασί. Εσύ τι θα πιεις; 

1. Εγώ θα φύγω αύριο το βράδυ. Εσύ πότε ........................................................ ; 

2. Ο Γιώργος θα φάει στο φοιτητικό εστιατόριο . Εσείς πού ............................... ; 

3. Εμείς θα βγούμε έξω το βράδυ. Εσείς πότε ...... ...... ........................................ ; 

4. Ο πατέρας μου θα φύγει στις 7μ.μ. Εσύ πότε .......................................... .. .... . ; 

5. Εγώ θα είμαι στο σπίτι το μεσημέρι. Η γυναίκα μου ....................... το βράδυ. 

6. Θα περιμένεις εδώ; Εγώ ............................................................. στο σπίτι μου. 

7. Αύριο θα πάω στο θέατρο. Εσύ πότε ............................................................... ; 

8. Την άλλη Τρίτη θα βγω βόλτα. Ο Κώστας και η Μαρία πότε ............................ ; 



.,.· .... , 

Ενότητα 

Τα Ιωάννινα I Τα Γιάννινα 

Τα Ιωάννινα, χτισμένα στις όχθες της λίμνης 

Παμβώτιδας είναι μια πανέμορφη, γραφική πό­

λη, με πλούσια ιστορία . 

Μάρτυρες της ιστορίας της πόλης είναι: το 

Κάστρο, τα μοναστήρια του Νησιού με τις θαυ­

. μάσιες τοιχογραφίες, τα τζαμιά , η εβραική συ­

ναγωγή, τα παλιά αρχοντικά. 

Η πόλη έχει περίπου 90.000 κατοίκους. Οι 
φυσικές της ομορφιές και τα ιστορικά μνημεία 

προσδιορίζουν την ταυτότητα της πόλης. Ένα 

σύγχρονο αρχαιολογικό μουσείο στεγάζεται στο 

κέντρο της πόλης δίπλα από το πάρκο «Λιθαρί­

τσια». Εκεί υπάρχουν συλλογές εκθεμάτων από 

την περιοχή της Ηπείρου, όπως ευρήματα της 

Καστρίτσας, της Δωδώνης, της Βίτσας Ζαγορί­

ου, του νεκρομαντείου του Αχέροντα κ.ά., από 

την κλασική εποχή ως και τους μεταβυζαντινούς 

χρόνους. Υπάρχει επίσης το δημοτικό μουσείο 

στη Β.Α. άκρη του κάστρου, το οποίο περιέχει 

αξιόλογες συλλογές αργυροχο·cας, υφαντικής τέ­

χνης, λα'ίκές ενδυμασίες κ.ά. Λίγα μέτρα πιο πέ­

ρα, μέσα στο Κάστρο είναι το βυζαντινό μου­

σείο. Στο κέντρο της πόλης βρίσκεται το λαο­

γραφικό μουσείο της Εταιρείας Ηπειρωτικών 

Μελετών που εκθέτει δείγματα ηπειρωτικής λα'ί­

κής τέχνης, αργυροχρυσοχο'Cας, κεντητά, υφα­

ντά, οικιακά σκεύη, τοπικές παραδοσιακές ενδυ­

μασίες κ.ά. 

Σήμερα τα Γιάννινα είναι μεγάλο εμπορικό 

κέντρο και αποτελούν ένα από τα σπουδαιότερα 

κέντρα αργυροχρυσοχο'ϊας και ξυλογλυπτικής. 

Διαθέτουν επίσης αξιόλογη πνευματική κίνηση 

και έχουν ένα από τα μεγαλύτερα πανεπιστήμια 

της χώρας. 

-



Ενότητα ΜΑΘΑ Ι ΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

ιιρσεvιιιtι παροξύτονα, ισοσύλλ-iiifQuέ":f:iξ, ~':ης,~ ·~ος. 

Το χωριό του πατέρα μου είναι στο βουνό . 

Από το μέτωπο του εργάτη έτρεχε ιδρώτας . 

Τ ο αυτοκίνητο σταμάτησε στη μέση του δρόμου . 

ΠοΜοί από τους επιβάτες ήταν εργάτες και τεχνίτες . 

Στον σταθμό των λεωφορείων ήταν μερικοί στρατιώτες και ναύτες . 

Ενικός αριθμός 

Ονομαστική ο αγώνας ο πολίτης ο δρόμος ο άντρας 

Γενική του αγώνα του πολίτη του δρόμου του άντρα 

Αιτιατική τον αγώνα τον πολίτη τον δρόμο τον άντρα 

Πληθυνnκός αριθμός 
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Ονομαστική οι αγώνες οι πολίτες ΟΙ δρόμοι ΟΙ άντρες 

Γενική των αγώνων των πολιτών των δρόμων των αντρών 

Αιτιατική τους αγώνες τους πολίτες τους δρόμους τους άντρες 

Σχηματίστε φράσεις με δυο ουσιαστικά μεταφέροντας το δεύτε­

ρο στη γενική, όπως στο παράδειγμα: 

Το fJιβλίο - ο Γιώργος Το βιβλίο ΊΟU Γιώpyοu 

1. Ο αδερφός - ο Άρης 

2. Ο πατέρας- ο Αντρέας .................. .... .......................... .. .. .. .. ... ... .. .... ... . 

3. Η μάχη - ο Μαραθώνας ............................................ ........ , ....... .......... .. 

4. Το πρόβλημα- ο δρόμος .... ..... .. .... ...... ........ .. ........ .... ...... .. ...... .. ..... ...... .. 

Η διαφήμιση - οι αγώνες Η διαφήμιση των αγώνων 

5. Ο μισθός - οι ταχυδρόμοι ......... ....... .. ..... .. .. .. ... .... ... ... .... .. .... .. .. .... .......... .. 

6. Η απεργία - οι εργάτες 

7. Η θέση - οι άντρες 

8. Το ήθος- οι στρατιώτες 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ {] Ενότητα 
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1. 

2. 

3. 

4. 

5. 

6 . 

7. 

8. 

Συμπληρώστε όπως στο παράδειγμα: 

ο αιώνας του αιώνα οι αιώνες των αιώνων 

ο εργάτης 

ο λόγος 

ο ταμίας 

ο ζωγράφος 

ο ναύτης 

ο χειμώνας 

ο επιβάτης 

ο κλέφτης 

Ο κλέφτης και ο ψεύτης τον πρώτο χρόνο χαίρονται. 

nσσοι:ιιιtι εnιρριίμαι:α 

Ο Πέτρος είναι χοντρός. Τρώει πάρα πολύ . 
Έμεινε λίγο , γιατί βιαζόταν πολύ . 
Σήμερα δεν διάβασα καθόλου . 
Πόσο πληρώσατε χτες το βράδυ ; - Περίπου 70 ευρώ. 
Το πρωί τρώω ελάχιστα , το μεσημέρι πολύ και το βράδυ δεν τρώω καθόλου . 
Το καλοκαίρι ξόδεψα πάνω κάτω 10.000 ευρώ. 
Το παιδί μου δ ιαβάζει λίγο , σχεδόν μια ώρα την ημέρα. 
Το σπίτι είναι άνω κάτω . 

nασαι:ιιιtι εnιρριίμαι:α 

Πόσο; όσο καθόλου 

τόσο πολύ ελάχιστα 

περισσότερο σχεδόν 

λίγο, λιγάκι τουλάχιστον 

πιο, πιο λίγο πάνω κάτω 

αρκετά περίπου 

Τα ποσοτικά επιρρήματα φανερώνουν 
ποσό και απαντούν στην ερώτηση πόσο; 

μάλλον 

εξίσου 

μόνο 

μόλις 

κάμποσο 

ολότελα 

-



Ενότητα ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

10 Υπογραμμίστε τα ποσοτικά επιρρήματα των παρακάτω προτάσεων: 

1. Κουράστηκα τόσο πολύ σήμερα, όσο ποτέ στη ζωή μου . 
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. 2. Διάβασα περίπου πέντε ώρες, αλλά δεν κουράστηκα καθόλου. 

3. Πόσο περπάτησες σήμερα; - Αρκετά, περίπου τρία χιλιόμετρα. 
4. Ήταν πολύ μακριά, ώστε μόλις ακουγόταν. 

5. Ξόδεψα ελάχιστα, πάνω κάτω 25 ευρώ. 
6. Δεν τρως καθόλου. Πιες τουλάχιστον ένα ποτήρι κρασί. 

7. Άργησες πολύ , περίπου δύο ώρες. 

8. Σήμερα διάβασα περισσότερο από χτες. Περίπου τρεις ώρες. 

Συμπληρώστε τα κενά με το επίρρημα που ταιριάζει: 

(καθόλου, ελάχιστα, περισσότερο, πολύ, πάνω κάτω, πόσο, αρκετά) 

1. Είμαι ................................ χαρούμενος, γιατί έγραψα καλά στις εξετάσεις. 

2. . ........................................... κάνουν αυτά τα παπούτσια ; 

3. Χτες το βράδυ δεν ήπια ............................................ . 

4. Διάβασα ............................. ." .............. , γι ' αυτό έγραψα καλά. 

5. Όλοι οι συγκεντρωμένοι ήταν ............................................ 5.000 άνθρωποι. 

6. Έφαγα ............................................ , γιατί δεν ήμουν καλά . 
. . 

7. Η Μαρία μου αρέσει ............................................ από την Καίτη. 

Απαντήστε στις παρακάτω ερωτήσεις όπως στο παράδειγμα: 

- Έφαγες καθόλου σήμερα; - Όχι, δεν έφαγα καθόλου. 
- Ναι, έφαγα λίγο. 

1. Κοιμήθηκες καθόλου χτες το βράδυ; 

2. Πήγες καθόλου στο γραφείο σου; 

3. Έκανες καθόλου μπάνιο στη θάλασσα; 

4. Διάβασες καθόλου χτες; . 



ΜΑΘΑ Ι ΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ Ενότητα 

Ριίμστα Β' σιιιuν;ας uι Ίιαι Β' τάξ"ΙΙJ 

Α ' Τάξη: Οι γονείς αγαπούν τα παιδιά τους. 
Εμείς προτιμάμε το λευκό κρασί περισσότερο από την μπίρα . 
Ο Κώστας μιλά καλά Αγγλικά και Γερμανικά. 
Καταριέμαι την ώρα που γεννήθηκα. 
Η γιαγιά μου στεναχωριέται πολύ . 
Μερικές φορές δεν κρατιέμαι και τρώω πολλά γλυκά. 

Ενεργητική φωνή Παθητική φωνή 

Οριστική ενεστώτα 

χτυπώ (Χτυπάω) χτυπιέμαι 
χτυπάς χτυπιέσαι 

χτυπά (χτυπάει) χτυπιέται 
χτυπάμε (χτυπούμε) χτυπιόμαστε 
χτυπάτε χτυπιέστε 

χτυπούν (χτυπάνε) χτυπιούνται 

+ Κατά το χτυπώ κλίνονται: 
αγαπώ, προτιμώ, μιλώ, ξεχνώ, χαιρετώ, τιμώ, 
ρωτώ, νικώ, φορώ, κυβερνώ, απαντώ, κυνηγώ, 
διψώ, περνώ, πετώ, ρουφώ, χαλώ, βαστώ κ. ά. 

+ Κατά το χτυπιέμαι κλίνονται: 

-ώ 
-άς 
-ά (-άει) 

αναρωτιέμαι, κρατιέμαι, μετριέμαι, πουλιέμαι, τρυπιέμαι, βαριέμαι, 
καταριέμαι, κρεμιέμαι, ξεχνιέμαι, παραπονιέμαι, στενοχωριέμαι, 
τραβιέμαι κ. ά. 

n Απαντήστε με Ναι και Οχι, όπως στο παράδειγμα: 
Μιλάτε ελληνικά; Ναι, μιλάμε. Όχι, δε μιλάμε. 

1. Αγαπάς τους φίλους σου; 

2. Χτυπάς τον αδερφό σου ; 

3. Απαντάτε στις ερωτήσεις; 

4. Παραπονιέστε στους γονείς σας; .................................. .. 

5. Βαριέσαι στο σχολείο; 

6. Ξεχνιέστε στο δρόμο ; 
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Ενότητα ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Β ' Τάξη: Ο πατέρας μου οδηγεί πολύ προσεκτικά. 

Εγώ χρησιμοποιώ πάντα αφρό ξυρίσματος. -ώ 
Οι γονείς μου απορούν γιατί δεν διαβάζω. -είς 
Η αδερφή μου ασχολείται με τη διαφήμιση. -εί 
Έχουμε πολλά λεφτά και έτσι δεν στερούμαστε τίποτε. 

Ενεργητική φωνή 

Οριστική 

συγκινώ 

συγκινείς 

συγκινεί 

συγκινούμε 

συγκινείτε 

συγκινούν 

Παθητική φωνή 

ενεστώτα 

συγκινούμαι 

συγκινείσαι 

συγκινείται 

συγκινούμαστε 

συγκινείστε 

συγκινούνται 

+ Κατά το συγκινώ· κλίνονται: 
αδιαφορώ, αδικώ, αργώ, δημιουργώ, 

εξαvrλώ, επιχειρώ, ζω, θεωρώ, θρηνώ, 
κατοικώ, κινώ, ποθώ, προσπαθώ, 
προχωρώ, φιλώ, ωφελώ, αποτελώ, 

aφαιρώ, καλώ, μπορώ, κ.ά. 

+ Κατά το συγκινούμαι κλίνονται: 
δικαιολογούμαι, ασχολούμαι, διηγούμαι, 

στερούμαι, εξυπηρετούμαι, 
συνεννοούμαι, αδικούμαι, εξαντλούμαι, 

θεωρούμαι, aποτελούμαι, εξαιρούμαι, κ.ά . 

14 Γράψτε τις φράσεις στον πληθυντικό: 

Παρακολουθώ το μάθημα. 

1. Οδηγείς προσεκτικά. 

2. Κατοικώ στα Γιάννινα. 

3. Το παιδί ζει στην Αθήνα. 

4. Δικαιολογείσαι πάντα. 

- Παρακολουθούμε τα μαθήματα. 

5. Ασχολείται με το μάθημα. - ............................................................ .. 

6. Στερούμαι τη χαρά. 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

15 

16 

17 

18 

Γράψτε τις φράσεις στον ενικό: 

Πού κολυμπάτε; - Πού κολυμπάς; 

1. Ποιοι μιλούν ελληνικά; 

2. Ποιους χαιρετάτε; 

3. Τι μελετάτε ; 

4. Σε ποιους τηλεφωνείτε; 

5. Ποια αρώματα χρησιμοποιείτε; - ........................................................................... . 

6. Τους καλούν στο πάρτι. 

7. Γεννιούνται τα μωρά. 

8. Συναντιέστε τα βράδια. 

9. Ξεχνιόμαστε στα μαθήματα. 

1 Ο. Δεν δικαιολογείστε. 

Γράψτε τα ρήματα στην ενεργητική φωνή: 

παρηyοριiμαι - παρηyορώ 

1 . τρυπιέμαι - .. .. .. .................... .. .. . 7. τυραννιέμαι - ............................ . 

2. κρεμιέμαι - ...... .... .... .. .... .. .. ...... . 8. στενοχωριέμαι - ........ .. .............. .. 

3. χτυπιέμαι - .... .. .... .. .. .. .......... .. .. . 9. δικαιολογούμαι - .. .. .. .... .. .. .. .. .. .. .. 

4. τραβιέμαι - .............................. . 10. εξυπηρετούμαι - .... .. ................ . 

5. στερούμαι - .............................. . 11 . εξαντλούμαι -............................ .. 

6. θεωρούμαι - .... .. .... ........ .. .. .... .. ... 12. aποτελούμαι - .......................... .. 

Να κλίνετε την πρόταση: 

Απορώ γιατί ξεχνώ τόσο εύκολα. 

Απορείς .. ..... .... .. .. ....... .. ..... ..... ........................................................................ . 

Να κλίνετε προφορικά τις προτάσεις: 

Μιλάω και οδηγώ προσεκτικά. 
Αγαπάω τους καλούς και μισώ τους κακούς . 



Ήπειρος: Ο ποταμός Αώος (Νομός Ιωαννίνων) 

( .. .) Καθ6μουνα, σεριάναγα, κοίταζα 
γύρω μου το τοπίο, άκουγα πρ6σεχα 

τη βοή του ποταμού. Ωραία ον6ματα 6μως 

και τα δυο: Αώος, Βοϊούσα. Και τα δυο σού 

δίνανε τη βοή του. Η ώρα περνούσε, 

κι άρχιζε να κάνει πολλή ψύχρα ( .. .) 

Γιάννης Μπεράτης, Το πλατύ ποτάμι. 



Ενότητα 

XPONIA ΠΟΛΛΑ, ΓΙΑΝΝΗ, ... 
Στην Ελλάδα έχουμε πολλές γιορτές. Οι πιο γνωστές είναι: 
-Θρησκευτικές: Τα Χριστούγεννα (25 Δεκεμβρίου), η Πρωτοχρονιά (1η Ιανου­
αρίου), το Πάσχα (κινητή γιορτή) και ο Δεκαπενταύγουστος (της Παναγίας). 
-Εθνικές: 28 η Οκτωβρίου, 25 η Μαρτίου, 17η Νοεμβρίου 
-Ονομαστικές γιορτές: Τ α παιδιά γιορτάζουν κυρίως τα γενέθλιά τους, ενώ οι 
μεγάλοι συνηθίζουν να γιορτάζουν την ονομαστική τους γιορτή. Την ημέρα 
αυτή τους επισκέπτονται συγγενείς και φίλοι, τους προσφέρουν γλυκά, λου­
λούδια, δώρα και τους εύχονται «Χρόνια Πολλά». Πολλές φορές στη γιορτή 
γίνονται πάρτι και το γλέντι κρατάει σχεδόν μέχρι το πρωί. 

Μαρία: Γεια σου, Γιάννη, Χρόνια Πολλά. 
Γιάννης: Ευχαριστώ πολύ, Μαρία. Έλα, κάθισε. 
Μαρία: Αυτό το δωράκι είναι για σένα. Ένα φλιτζάνι να πίνεις τον καφέ σου. 
Γιάννης: Μετά απ' αυτό, κάθε μέρα που θα πίνω καφέ, θα σε θυμάμαι. 
Μαρία: Μόνο τότε; 
Γιάννης: Τι θα πάρεις; Ποτό, γλυκό, ό,τι θέλεις. 
Μαρία: Θα πιω μόνο ένα ποτήρι κρασί, γιατί σήμερα έχω πολλές επισκέψεις. Βλέπεις κά­

θε σπίτι έχει και Γιάννη ή Ιωάννα και δεν ξέ­
ρω τι ώρα θα τελειώσω ... Στην υγειά σου, 
Γιάννη. Χρόνια Πολλά και του χρόνου να 
σερβίρει η γυναίκα σου. 

Γιάννης: Ευχαριστώ, Μαρία. Κι εσύ ό,τι επιθυμείς. 
Μ' έναν καλό γαμπρό. 

Εpωrιίσεις 

1. Ποιες είναι οι πιο γνωστές θρησκευτι­
κές και εθνικές γιορτές στην Ελλάδα; 

2. Στην Ελλάδα γιορτάζουν συνήθως τα 
γενέθλια ή την ονομαστική γιορτή; 

3. Πώς γιορτάζουν στην Ελλάδα την 
ονομαστική γιορτή; 

4. Τι δώρο έκανε η Μαρία στον Γιάννη; 
5. Τι ευχόμαστε σε κάποιον που γιορτάζει; 

• 



Ενότητα ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Μερικά ονόματα είναι πολύ συνηθισμένα: Κώστας, Χρήστος, Γιώργος, 
Δημήτρης, Μαρία, Ελένη, Κατερίνα, Άννα. 

Ένα πολύ συνηθισμένο όνομα μέσα σε φράσεις είναι το όνομα Γιάννης. 
Δεν είναι κάθε μέρα του Αϊ-Γιαννιού. (=δεν είναι κάθε μέρα γιορτή) 
45 Γιάννηδες, ενός κοκόρου γνώση. (=χωρίς πολύ μυαλό) 
Φοβάται ο Γιάννης το θεριό και το θεριό τον Γιάννη. (=για τους αναπο­
φάσιστους) 
Σπίτι χωρίς Γιάννη προκοπή δεν κάνει. (=ο Γιάννης στήριγμα του σπιτιού) 
Τι κάνεις Γιάννη; - Κουκιά σπέρνω. (=για όσους μιλούν ασυνάρτητα) 
Όχι Γιάννης, Γιαννάκης.(=το ίδιο πράγμα) 
Γιάννης κερνά και Γιάννης πίνει. (=τα κάνει όλα για τον εαυτό του.) 
Πότε ο Γιάννης δεν μπορεί, πότε ο κώλος του πονεί. 
(=για κάποιον που είναι τεμπέλης και συνέχεια βρίσκει δικαιολογίες.) 

Γιάννη μου, το μαντίλι σου 

Γιάννη μου, το μαντίλι σου 
τι το' χεις λερωμένο, Γιάννη μου, Γιαννάκη μου, 
τι το' χεις λερωμένο , βρε παλικαράκι μου. 

Το λέρωσε η ξενιτιά , 
τα έρημα τα ξένα. 

Πέντε ποτάμια το' πλεναν 
κι έβαψαν και τα πέντε. 

Ηπειρώτικο πολυφωνικό τραγούδι. 

Ηπειρώτικο δημοτικό τραγούδι 

Χωριό της Ηπείρου 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ {1. Ενότητα 

JΙε(ιλόyιο: οι νιορτέc 

Ουσιαστικά Επίθετα Ρήματα 

η γιορτή εθνικός, -ή, -ό γιορτάζω Ι εορτάζω 
η επίσκεψη θρησκευτικός, -ή , -ό ετοιμάζομαι 
τα γενέθλια γιορταστικός , -ή, -ό κερνάω 
ο γάμος κινητός, -ή, -ό στολίζω 
η βάmιση σταθερός, -ή, -ό υποδέχομαι 
ο αρραβώνας ονομαστικός, -ή, -ό προσκαλώ 
η επέτειος τοπικός , -ή, -ό διασκεδάζω 
τα λουλούδια οικογενειακός, -ή, -ό προσφέρω 
τα γλυκά χαρούμενος, -η, -ο χαίρομαι 
το ποτό χαμογελαστός, ή, -ό χαιρετίζω Ι χαιρετώ 
το προσκλητήριο χριστιανικός , ή, -ό συζητώ 
το δώρο φιλικός , -ή, -ό επισκέmομαι 
η σύσταση κοινωνικός, -ή, -ό συγχαίρω 
η γνωριμία κοσμικός, -ή, -ό χαμογελώ 
ο δεσμός προσωπικός, -ή, -ό συνδέομαι 
οι σχέσεις κοινός, -ή, -ό χαρίζω Ι δωρίζω 
το κέρασμα aξιαγάπητος, -η, -ο εύχομαι 
η εκδήλωση τυπικός, -ή, -ό 
η διασκέδαση εγκάρδιος, -α, -ο Επιρρήματα 

η αργία θερμός, -ή, -ό υπέροχα 
η ευχή επίσημος, -η , -ο έντονα 

το γλέντι χαρμόσυνος, -η, -ο εγκάρδια 

Εκφράσεις 
όμορφα 
τρυφερά 

Κάνω επίσκεψη 
χαρούμενα 

Ανταλλάσσω επισκέψεις 
φιλικά 

Δίνω ευχές 
χαρμόσυνα • Ευχές μαζί 

Στα βαφτίσια: - Να σας ζήσει. παλιότερα 
Στα γενέθλια: - Να τα εκατοστίσει. πρόθυμα 

- Χιλιόχρονος, /-η ωραία 
- Χρόνια Πολλά 

Στη γιορτή: - Χρόνια Πολλά 
Τα Χριστούγεννα: - Χρόνια Πολλά 
Το Πάσχα: - Χριστός Ανέστη 
Την Πρωτοχρονιά: - Χρόνια Πολλά Ι Καλή Χρονιά 

Τα Χριστούγεννα χριστουγεννιάτικος, -η, -ο 
Το Πάσχα πασχαλινός, -ή, -ό 
Η Πρωτοχρονιά πρωτοχρονιάτικος, -η, -ο 



Ενότητα ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

τα Χpιστούyεννα 

Γιορτάζονται στις 25 Δεκεμβρίου, σε ανάμνηση της γέννησης του Ιησού 
Χριστού. 

Τα έθιμα των Χριστουγέννων διαφέρουν από περιοχή σε περιοχή. Οι προε­
τοιμασίες αρχίζουν από πολύ νωρίς. Την παραμονή των Χριστουγέννων τα παι­
διά ξεχύνονται στους δρόμους, περνούν από σπίτι σε σπίτι και τραγουδούν τα 
κάλανrα : 

Καλήν εσπέραν, άρχοντες, αν είναι ορισμός σας, 

Χριστού την θείαν yέννησιν να πω στ' αρχοντικό σας .. . 

Τα σπίτια ντύνονται γιορτινά, στολίζουν το χριστουγεννιάτικο δtνrρο , ετοι­
μάζουν ένα πλούσιο τραπέζι και εύχονται ο ένας στον άλλο «Χρόνια Πολλά» . 

Τις μέρες αυτές αναβιώνει, έστω για λίγο, το <<πνεύμα των Χριστουγέννων", 
μήνυμα αγάπης και ειρήνης στον κόσμο. 

Χριστουγεννιάτικες κάρτες 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗ Ν ΕΛΛ Η ΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ Ενότητα 

Η Πρωrοχροιιιά 

Με μεγάλη λαμπρότητα γίνεται η υποδοχή του καινούριου χρόνου . Την πα­
ραμονή της Πρωτοχρονιάς τα παιδιά τραγουδούν τα κάλαντα , παίρνοντας γι' 
αυτό και κάποιο φιλοδώρημα. 

Αρχιμηvιά κι αρχιχροvιά 

κι αρχή καλός μας χρόνος ... 

Το βράδυ συγκεντρώνονται συγγενείς και φίλοι σε σπίτια, όπου το ρίχνουν 
στο φαγοπότι , παίζουν χαρτιά (τράπουλα) , αλλάζουν δώρα και κόβουν τη βα­
σιλόπιτα . Ευχές που ακούγονται αυτή τη μέρα είναι «Χρόνια Πολλά, , «Καλή 
Χρονιά» . 

Η μορφή του αγίου που κυριαρχεί τη μέρα αυτή είναι ο Άγιος Βασίλης . 
Ένας γέρος καλοσυνάτος , πολύ αγαπητός στα παιδιά , γιατί τον φαντάζονται 
με ένα σακίδιο στην πλάτη να τους μοιράζει δώρα. 

Πρωτοχρονιάτικες κάρτες 

• 



Ενότητα ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΏΣΣΑ 

τα ntισχσ 

Η μεγαλύτερη γιορτή της Χριστιανοσύνης, αφιερωμένη στα Πάθη του Χρι­
στού. Η εβδομάδα πριν από την Κυριακή του Πάσχα λέγεται Μεγάλη Εβδο­
μ6δα. Κάθε βράδυ οι εκκλησίες γεμίζουν από πιστούς που παρακολουθούν με 
ευλάβεια τη θεία λειτουργία. Τη Μεγάλη Παρασκευή όλη μέρα οι καμπάνες 
χτυπούν λυπητερά και το βράδυ γίνεται η περιφορά του Επιταφίου. Την Κυ­
ριακή του Π6σχα γιορτάζεται με ιδιαίτερη λαμπρότητα η Αν6σταση του Χρι­
στού. 

Τη μέρα αυτή δεν λείπουν τα κουλούρια , τα τσουρέκια, τα κόκκινα αυγά και 
οι μεγάλες κουλούρες, που έχουν ένα σταυρό στη μέση και ένα κόκκινο αυγό 
στο κέντρο του σταυρού. 

Αποκορύφωμα της Πασχαλινής γιορτής είναι ο οβελίας, δηλαδή το αρνί 
που ψήνεται την Κυριακή του Πάσχα σε όλα τα σπίτια. Την ημέρα αυτή ένα 
ωραίο έθιμο είναι το τσούγκρισμα των αυγών που το συνοδεύει η ευχή <<Χρι­
στός Ανέστη» και η τυπική απάντηση <<Αληθώς Ανέστη» . 

Κ. Ρωμαίος, Το Πάσχα (Διασκευή) 

Πασχαλινές κάρτες 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ Ενότητα 

Η νιορ'fιί 'fnς nαvανίας frov ΔεκαπενrαύγουστοJ 

Είναι από τις μεγαλύτερες «θεομητορικές» μας γιορτές . Ο ελληνικός λαός 
λατρεύει την Παναγία σαν θνητή μητέρα του Χριστού. Οι εκκλησίες της ημέ­
ρας αυτής είναι συχνότατες στα νησιά, στα βουνά και στους κάμπους. Τα βα­
φτιστικά ονόματα από το Παναγία: Μαρία, Μαριγώ, Μαρίκα, Μαίρη, Δέσποινα , 
Παναγιώτα καθώς και τα αρσενικά Παναγιώτης, Παναγής, Πάνος , Θεοτόκης 
κ.λπ. γιορτάζουν κυρίως τον Δεκαπενταύγουστο. 

Μεγάλο προσκύνημα στην Αιγαιακή Ελλάδα, η Τήνος. Συγκεντρώνει, το με­
γαλύτερο πλήθος πανηγυριστών. Τα μεγάλα επιβατηγά πλοία του Πειραιά 
απασχολούνται με το ολοβδόμαδο προσκύνημα. Στους μεγάλους δρόμους 
που οδηγούν από το Μοναστήρι στην παραλία της Τήνου πουλιούνται κάθε εί­
δους αναμνηστικά και λατρευτικά αντικείμενα. 

Αλλά τα προσκυνήματα, μεγάλα και μικρά, είναι πολλά σε όλη την Ελλάδα. 
Δεν υπάρχει χώρος χωρίς μια Παναγία του Δεκαπενταύγουστου . 

Δ. Σ. Λουκάτος, Τα καλοκαιρινά 

Αιγαιοπελαγίτικη Παναγιά 

-



Ενότητα ΜΑΘΑ Ι ΝΩ ΤΗ Ν ΕΛΛΗ ΝΙΚΗ ΓΛΏΣΣΑ 

Η νιορτιί του nολuτεχvείοu: ι 7 Νοέμρρn 

Στις 14 Νοεμβρίου 1973 οι σπουδαστές της Αθήνας κλείστηκαν στο Πολυ­
τεχνείο , για να διαμαρτυρηθούν εναντίον της aπάνθρωπης δικτατορίας , που 
είχε επιβληθεί στον ελληνικό λαό την 21 η Απριλίου 1967. Κατασκεύασαν ρα­
διοφωνικό πομπό και μ' αυτόν καλούσαν τους Έλληνες σε εξέγερση. Χιλιάδες 
Αθηναίοι συγκεντρώθηκαν γύρω από το Πολυτεχνείο . 

"Τύραννοι, κάτω τα χέρια απ ' το λαό». 
«Θάνατος στο φασισμό». 
,/Η τώρα ή ποτέ». 

«Απόψε πεθαίνει η τυρρανία». 
Ήταν μερικά από τα συνθήματα που ακούγονταν από το συγκεντρωμένο πλή­
θος . Τα μεσάνυχτα της 16ης προς τη 17η Νοεμβρίου οι ένοπλοι του καθεστώτος 
με τη βοήθεια ενός τανκ γκρέμισαν την εξωτερική πύλη και εισβάλανε στο κτί­
ριο . Η εξέγερση αυτή , έδωσε το πρώτο καίριο χτύπημα κατά της δικτατορίας. 

Κάθε χρόνο στις 17 Νοέμβρη στα σχολεία και στα Πανεπιστήμια γίνονται 
εκδηλώσεις , για να τιμήσουν την εξέγερση του Πολυτεχνείου. 

Πολυτεχνείο: Νύχrα της 1 7 η' Νοεμβρίου 1973. 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ { 1 Ενότητα 

ο rιώρyος Θα ξυπνήσει νωρίς. 

Ο Γιώργος αύριο θα ξυπνήσει νωρίς, θα τηλεφωνήσει στη φίλη του και θα τη 

ρωτήσει για το ταξίδι της . Ύστερα θα περάσει από τη μητέρα του και θα της 

μιλήσει για τον πατέρα του. Αν μπορέσει θα περάσει και από το Πανεπιστήμιο. 

Όμως το Πανεπιστήμιο είναι μακριά και θα πάει με το αυτοκίνητό του. Έτσι δε 

θα περπατήσει καθόλου . 

Εpωιrήσεις 

ι 

1. Ποιος θα ξυπνήσει νωρίς; 

2. Σε ποια θα τηλεφωνήσει ο Γιώργος; 

3. Τι θα τη ρωτήσει; 

4. Θα περάσει από τη μητέρα του; 

5. Για ποιον θα μιλήσει στη μητέρα του; 

6. Θα περάσει απ' το Πανεπιστήμιο; 

7. Πώς θα πάει στο Πανεπιστήμιο; 

Στο παραπάνω κείμενο υπογραμμίστε τον Μέλλοντα των ρημάτων. 

Ύστερα γράψτε τον Ενεστώτα και τον Μέλλοντα στο α · πρόσωπο: 

1 . ξυπνάω - θα ξυπνήσω . 5 ... ... ... .... ......... ... .. ........... .......... .. . 

2 .. ... .... .... .................. .. ...... .. .. .. .. .. . 6 ...... .... ....... ..... ... .. ........ .. .. .. ....... .. . 

3 . ....... .. ...................... .. .. .. .......... .. 7 ...................................... ..... .. ..... . 

4 . ... ........ .. ....... ........ ... ....... ... ..... .. . 8 . ..... ....... .. ; ..... .... ....... .......... .... .... . 

Jιιιλός lfέλλovrae rωv ρnμάrωv IJ' σu~ae (α' ι IJ' rάξιιJ 

Αύριο το απόγευμα θα περάσουμε από το σπίτι σου. 

Το βράδυ θα φορέσετε τα καινούρια σας ρούχα. 

Ο πατέρας δεν θα οδηγήσει , γιατί είναι κουρασμένος. 

Πάρτε μαζί σας νερό, γιατί θα διψάσετε. 

Μη βιάζεσαι, γιατί θα γεράσεις γρήγορα. 

Θα σας τηλεφωνήσω αύριο το βράδυ . 

-



Ενότητα ) ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

ιιnλός Μέλλσvrας ρnμάrωv σε -ώ 

οδηγώ γελώ παρακαλώ 
-ή σ ω -άσω -έσω 

θα οδηγήσω θα γελάσω θα παρακαλέσω 
θα οδηγήσεις θα γελάσεις θα παρακαλέσεις 
θα οδηγήσει θα γελάσει θα παρακαλέσει 
θα οδηγήσουμε θα γελάσουμε θα παρακαλέσουμε 
θα οδηγήσετε θα γελάσετε θα παρακαλέσετε 
θα οδηγήσουν θα γελάσουν θα παρακαλέσουν 

Άλλα ρήματα 

κρατώ ~ θα κρατήσω διψώ ~ θα διψάσω aφαιρώ ~ θα αφαιρέσω 

μιλώ ~ θα μιλήσω κερνώ ~ θα κεράσω βαρώ ~ θα βαρέσω 

ξεκινώ ~ θα ξεκινήσω κοιτώ ~ θα κοιτάξω εκτελώ ~ θα εκτελέσω 

πηδώ ~ θα πηδήξω κρεμώ ~ θα κρεμάσω εξαιρώ ~ θα εξαιρέσω 

πουλώ ~ θα πουλήσω ξεχνώ ~ θα ξεχάσω επαινώ ~ θα επαινέσω 

ρωτώ ~ θα ρωτήσω πεινώ ~ θα πεινάσω καλώ ~ θα καλέσω 

τιμώ ~ θα τιμήσω περνώ ~ θα περάσω μπορώ ~ θα μπορέσω 

τραβώ ~ θα τραβήξω πετώ ~ θα πετάξω πονώ ~ θα πονέσω 

ωφελώ ~ θα ωφελήσω φυλάω ~ θα φυλάξω φορώ ~ θα φορέσω 

2 Συμπληρώστε τα κενά με τα ρήματα που είναι στην παρένθεση: 
1. Τα παιδιά αύριο ..................................... στις 1 Ο π.μ. (ξυπνώ) 

2. Ο πατέρας μου του χρόνου ............................... το αυτοκίνητο. (πουλώ) 

3. Εμείς το βράδυ ..................................... γραβάτα. (φορώ} 

4. Την Κυριακή ..................................... στους γονείς μου. (τηλεφωνώ) 

5. Αύριο ...... .. ............................. για τη γιορτή μου. (κερνώ) 

6. Εγώ το μεσημέρι ..................................... από το σπίτι σου. (περνώ) 

7. Ο διευθυντής ................ .. ................... την Τρίτη στους γονείς. (μιλώ) 

8. Αύριο ποιος ..................................... το αυτοκίνητο; (οδηγώ) 

9. Παιδιά, τι ώρα .. .. ...... .. .. .. ..................... αύριο για το βουνό; (ξεκινώ) 

1 Ο. Κώστα, ποιον .................... .. ............... στο πάρτι; (καλώ) 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ Ενότητα 

3 

4 

Μετατρέψτε τις παρακάτω προτάσεις στον Μέλλοντα, όπως στο 
παράδειγμα: 

Ο πατέρας μου οδηγεί πολύ προσεκτικά. 
Ο πατέρας μου θα οδηγήσει πολύ προσεκτικά. 

1. Εγώ ξυπνώ νωρίς το πρωί. 

2. Δεν ξεχνώ τους φίλους μου. 

3. Ο Κώστας και ο Δημήτρης φορούν το καινούριο κουστούμι. 

4. Προτιμάμε το λευκό κρασί από την μπίρα. 

5. Εμείς περνάμε από το γραφείο σου . 

6. Η Άννα και η Πόπη τηλεφωνούν στους γονείς τους. 

7. Οι γονείς μιλούν στα παιδιά τους. 

8. Ο τροχονόμος καλεί το ασθενοφόρο. 

Ρωτήστε τον διπλανό σας/ τη διπλανή σας: 

1. Αν θα τηλεφωνήσει στους γονείς του /της , στους φίλους του /της αύριο. 

2. Αν θα φορέσει καινούρια ρούχ_α στο πάρτι του φίλου του Ι της. 

3. Αν θα ξυπνήσει νωρίς αύριο το πρωί. 

4. Αν θα περάσει από το σπίτι σας το απόγευμα . 

5. Αν θα οδηγήσει το αυτοκίνητο Ι το μηχανάκι. 

6. Πότε θα σας καλέσει για καφέ στο σπίτι του Ι της . 

7. Αν θα μιλήσει ελληνικά με τους φίλους του /της . 

8. Αν θα σας ζητήσει χρήματα. 

9. Αν θα μελετήσει το απόγευμα . 

10. Αν θα κολυμπήσει στην πισίνα αυτή την εβδομάδα . 
' 

-



Ενότητα ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

nαρα8ετιιιά επιΘέτων 

Α' Ο Κώστας είναι ψηλός . Η Ελένη είναι έξυπνη . 

Β ' Ο Κώστας είναι ωραιότερος Ι πιο ωραίος από τον Γιάννη. 

· Η Ελένη είναι εξυπνότερη Ι πιο έξυπνη από τη Μαρία . 
· Το σαλόνι είναι φτηνότερο Ι πιο φτηνό από την κουζίνα. 

Γ Ο Κώστας 

Η Ελένη 
Το σαλόνι 

Δ' Ο Κώστας 

Η Ελένη 
Το σαλόνι 

Α' Θετικός: 

Β ' Συγκριτικός 

είναι πολύ ωραίος Ι ωραιότατος. 
είναι πολύ έξυπνη Ι εξυπνότατη. 
είναι πολύ φτηνό Ι φτηνότατο. 

είναι ο ωραιότερος Ι ο πιο ωραίος άπό όλους. 
είναι η εξυπνότερη Ι η πιο εξυπνη από όλες. 
είναι το φτηνότερο Ι το πιο φτηνό από όλα τα έπιπλα. 

Ο Κώστας είναι ωραίος 

{
ωραιότερος από τον Γιάννη. 

Ο Κώστας είναι 

πιο ωραίος από τον Γιάννη. 

Γ Απόλυτος -{ωραιότατος. 
Υπερθετικός: Ο Κώστας είναι 

πολύ ωραίος. 

Δ' Σχετικός -{ο ωραιότερος στην τάξη . 
Υπερθετικός: Ο Κώστας είναι 

ο πιο ωραίος στην τάξη. 

σ Συyκριτικόc σχnματί~εται: 

α). Πιο+ θετικός: πιο νέος (περιφραστικά). 
β). Βάζοντας στον θετικό τις καταλήξεις:-ότερος, -ότερη, -ότερο: 

νε-ότερος, νε-ότερη, νε-ότερο 

σ νnερΘετικόc σχnματί~εται: 
α). Βάζοντας το άρθρο μπροστά από τον συγκριτικό: 

Ο ΠΙΟ νέος 
ο νεότερος 

β). Βάζοντας στον θετικό τις καταλήξεις: -ότατος, -ότατη, -ότατο: 
νε-ότατος, νε-ότατη , νε-ότατο 

γ). Βάζοντας μπροστά από τον θετικό τη λέξη πολύ: πολύ νέος 



ΜΑΘΑ Ι ΝΩ ΤΗ Ν ΕΛΛΗ Ν Ι ΚΗ ΓΛΩΣΣΑ Ενότητα 

5 
Θετικό 

Γράψτε στις άλλες στήλες τα παραθετικά των επιθέτων της πρώτης 
στήλης: 

j Συγκριτικό ! Σχετικό υπερθετικό ! Απόλυτο υπερθετικό 
γενναίος 

···ψϊ1λ6ς·········1 · · · ··············· · ·························· ·· ······~···· · · · ··· · · · ·· · ·· · ········ · · · ·· · ·· · ·· · ·· · · ·· ···· · ·· · ···1· · · · ·· · ·· · ·· ·· ···· · ···· ·· ······· ··· ················· 

···στερεcsς····1 ················· .. ·· ···· ·············· .. ···········:··········· .. ········· .. ··········· ········ .... ·········:··········· .. ········· .. ·········· ·················· 
... ....................... .( ............. .. ...... .... .. ............ ... ....... ... . ; ... ... ...... ... ... ........ .. ............... ... .......... .( ... ........... ....................... ... ........ ... . 
εργατικός j ; j 

···στενcsς ·······1 · ················· · ·········· · ·· · ········ · ··········:·········· · ·········· · .. ································1······················· ·············· ······ ········· 
···ζωηρcsς· ·· · ··1 ··· ··· · ·· · ···· · ··· ·· ····· · ······· ·· · ····· .. ············· ······························· .. ·····················r········· .. ············· ··· ··· ········ ······· ··· ··· 
···ε6κολας ····1······ ·· ··················· ·· ···· ·· ··· · ·· · ······· · · ··~· · ········ · ·· ········· · ········ .. ···· ······· .. ··· ·······1··················· ................................ . 
.......................... ... ... ......................... .. ........ ................................. ......... .. ... .. .. ........................... .. .. ........... ................................. 
έξοχος · 

6 Γράψτε, όπως στο παράδειγμα: 

ωραίος ή ωραιότερο ς (ωραίος- ωραία ωραίο) 

1. 

2. 

3. 

4. 

5. 

6 . 

7. 

8. 

πιο -

πιο ψηλή ή ........................... ( ................. ' ................. , .... ... .. .. ... ... ,) 

.......... .... ... ...... ή δυνατότερο ( ................. ' ...... ........... , . .. ....... ....... ,) 

πιο πλούσιος ή ........................... ( ............. .... , ...... .. ...... ... , ... "". " ....... ,) 

······· ·· ····· ········· ή μαλακότερος ( ................ . , ... ..... .. ....... , .......... ....... ,) 

πιο έξυπνη ή ............ ...... ......... ( ................. , .... .. .......... . , """ ........... ,) 
......... ..... .. ....... ή ακριβότερος ( .......... ... .... ' . ................ , ................. ,) 

πιο δύσκολο ή ........................... ( ................. ' ................. , ........... ...... ,) 

... .. .................. ή λιγότερο ( . .... ........... , ................. , . "" ........ "" ,) 

Δεν σχηματίζουν παραθετικά τα επίθετα που δηλώνουν: 

ύλη (μάλλινος)- καταγωγή (προγονικός)- συγγένεια (αδελφικός)- τόπο 

(θαλασσινός) - χρόνο (κυριακάτικος) - κατάσταση που δεν αλλάζει 

(αθάνατος) και όσα είναι σύνθετα με πρώτο συνθετικό το στερητικό α­

(άυπνος) ή τη λέξη παν- (πανάyαθος). 

-
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7 

8 

Γράψτε όπως στο παράδειγμα: 

Το βιβλίο είναι ακριβότερο από το τετράδιο. 
Το τετράδιο είναι φτηνότερο από το βιβλίο. 

1. Τα μαθηματικά είναι δυσκολότερα από την ιστορία. 

Η ιστορία .................. ..... ........ ..... ...... .. ..... ... ... .......... ... ......... ............ ................. . 

2. Η .Πόρσε είναι ακριβότερη από το Όπελ. 

Το Όπελ ................. .. ............. ..... .. ........ .. .... ....... .. .. ..... ....... ... .. .......... .. ............. . . 

3. Ο Άρης είναι πλουσιότερος από τον Δημήτρη. 

Ο Δημήτρης . . . . . . . . . . .. . .. . .. . . . . . . .. . . . . . .. . . . . ... . . . . . . . . . . . . .. . . . . . . . . . . . . .. . . . . . . . . . .. . .. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . / 

4. Ο Όλυμπος είναι ψηλότερος από τον Κίσαβο . 

Ο Κίσαβος ...... ..... :: ......... ...................................... ................ ......... ................ ... . 

5. Η Τζένη είναι ομορφότερη από την Κάτια. 

Η Κάτια .... ..... .. ..... ... ....... ..... .... ... ........ .... .. .......... .................. ...... ..... ...... .... ..... ... . 

σρeονρσφίσ: 
σοφός: σοφότερος, σοφότερη, σοφότερο 

σοφότατος, σοφότατη , σοφότατο 
Γράφονται με ο οι καταλήξεις : -ότερος, -ότερη, -ότερο 

-ότατος, -ότατη, - ότατο 

άνω: ανώτερος, ανώτερη, ανώτερο 
ανώτατο~ ανώτατη, ανώτατο 

κάτω: κατώτερος, κατώτερη, κατώτερο 
κατώτατος, κατώτατη, κατώτατο 

Γράφονται με ω όσα παραθετικά προέρχονται από τοπικά επιρρήματα σε-ω. 

Συμπληρώστε τα κενά γράμματα στις παρακάτω προτάσεις: 

1. Ο κ. Γεωργιάδης είναι καθηγητής σε αν ... .. . τατο εκπαιδευτικό ίδρυμα. 

2. Η Τασία είναι ομορφ .. .. .. τερη από την Ντίνο . 

3. Ο πατέρας ήταν αυστηρ ...... τερος από τη μητέρα. 

4. Ο Ντίνος ανήκει στο κατ ..... . τερο προσωπικό του Πανεπιστημίου. 

5. Ήταν αν ..... . τερος υπάλληλος του Υπουργείου Εξωτερικών. 

6. Το φαγητό ήταν ωραι. .... . τατο . 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗ Ν ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ Ενότητα 
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'Ι'οnιιιά εnιρριίμσι:σ 

Εκεί, κοντά στην εκκλησία είναι το σπίτι μου . 
Πίσω από το σπίτι μου είναι ένα μεγάλο δέντρο. 
Πού είναι ο πατέρας σου; Δεν είναι εδώ . 
Καθίστε μέσα , γιατί έξω βρέχει. 
Έψαξα παντού . Δεν τον βρήκα πουθενά . 
Ο φούρνος είναι απέναντι από το περίmερο 

Τ α τοπικά επιρρήματα φανερώνουν τόπο και απαντούν 
στην ερώτηση πού. 

Τοπικά επιρρήματα 

Πού; κάπου πάνω δεξιά μακριά 
πουθενά κάτω αριστερά απέναντι 
αλλού μέσα ψηλά γύρω 

εδώ έξω χαμηλά μεταξύ 
εκεί μπρος δίπλα ανάμεσα 
αυτού πίσω κοντά πέρα 

όπου βόρεια νότια ανατολικά 

8ΙιLίι8ιίιιllίιWιο3ιΙ.ΙιιΙ Πού θα πας; -κάπου /στο σπίτι .. . 
- πουθενά (δεν θα πάω) 
- έξω /εδώ κονrά /εκεί .. . 

Γράψτε τα αντίθετα: 

1. πουθενά - πανrού 6. πίσω 

2. εδώ 7. δεξιά 

3. πάνω 8. χαμηλά 

4. μέσα 9. κοντά 

5. βόρεια 10. ανατολικά - ............................ . 

-



Ενότητα 

10 

ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝ Ι ΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Συμπληρώστε τα κενά με το επίρρημα που ταιριάζει, όπως στο πα­
ράδειγμα: 

μακριά, πού, ανάμεσα, πίσω, πουθενά, εδώ, κοντά, όπου. 
Εδώ δεν μένει κανένας Γιώργος. 

1. Είδες τον Γιώργο; -Δεν τον είδα 

2. Δεν μπορώ να πάω με τα πόδια, γιατί είναι πολύ ............................. . 

3. . ....... .................. και να πας, θα γυρίσεις .. ...................... ... .............. . 

4. - ................................ θα φάμε το βράδυ; 

5. Ο Νίκος κάθεται ................................ σε δύο κορίτσια. 

6. Το σπίτι μου είναι .................................. στο νοσοκομείο. 

Θnλuιιάσil!ιι ιιαι σε -ος αρχαιόιιλιτα 

Το πλάτος της λεωφόρου είναι περίπου τριάντα μέτρα. 
Στην είσοδο της πόλης υπάρχει ένα νοσοκομείο. 
Η Κόρινθος είναι μία από τις ωραιότερες πόλεις της Πελοποννήσου . 
Στο σχολείο μας υπάρχουν έξι τάξεις . Εγώ είμαι στην πρώτη. 
Την εβδομάδα αυτή κάναμε προσθέσεις , αφαιρέσεις και διαιρέσεις . 
Τα παράθυρα της τάξης είναι μεγάλα και η είσοδος μικρή. 

Ενικός αριθμός 

Ον. η τάξη η οδός η λεωφόρος η έκθεση 
Γεν. της τάξης της οδού της λεωφόρου της έκθεσης 
Αιτ. την τάξη την οδό τη λεωφόρο την έκθεση 

Πληθυντικός αριθμός 

Ον. οι τάξεις οι οδοί οι λεωφόροι οι εκθέσεις 
Γεν. των τάξεων των οδών των λεωφόρων των εκθέσεων 
Αιτ. τις τάξεις τις οδούς τις λεωφόρους τις εκθέσεις 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ Ενότητα 

11 Συνεχίστε όπως στο παράδειγμα: 

Ενικός αριθμός 
η αεροσυνοδός η διχοτόμος η πόλη η είδηση 

της αεροσυνοδού 

την αεροσυνοδό ........................... .. 

Πληθυντικός αριθμός 

οι αεροσυνοδοί ............................ . 

των αεροσυνοδών .......... .. ............... .. 

τις αεροσυνοδούς ............................ . 

12 Συμπληρώστε όπως στο παράδειγμα: 

Ο σκύλος κάθεται ατή ν .... .. ..... .. ...... .. .. .. .. .. .. . της πολυκατοικίας. (η είσοδος) 
Ο σκύλος κάθεται στήν στην είσοδο της πολυκατοικίας. 

1. Το απόγευμα πήγαμε ................................. (η αρχαία Κόρινθος) 

2. Δεν ξέραμε πού ήταν ................................ του λεωφορείου . (η στάση) 

3. Το καλοκαίρι θα πάμε .................... ή ...................... (η Αίyυmος- η Κύπρος) 

4. Οι δρόμοι των· ............................... δεν είναι καθαροί . (η πόλη) 

5. Στο συνέδριο πήρciν σημαντικές ...... .... ..... ...... .......... (η απόφαση) 

6. Τα σκουπίδια ήταν στην .. ................ ....... της πολυκατοικίας. (η είσοδος) 

7. Το αεροπλάνο προσγειώθηκε στην .. .............................. (η έρημος) 

τα αρχαιόκλιτα προπαροξύτονα: 

1. Στη γενική του ενικού έχουν δύο τύποuς, έναν της δημοτικής και 
έναν της αρχαίας: της δύναμης Ι της δυνάμεως. 

2. Ο πληθυντινός αριθμός σχηματίζεται μόνο με τους τύπους της 
αρχαίας ελληνικής, γι' αυτό ο τόνος κατεβαίνει μια συλλαβή: 

η δύναμη ~ οι δυνάμεις, των δυνάμεων 

-



Το Μέτσοβο (Νομός Ιωαwίvωv) 



Ενότητα 

ΣΤΟ ΚΑΦΕΝΕΙΟ 
Το καφενείο είναι ένα στέκι συνήθως μόνο για άντρες. Εκεί συγκεντρώνο­

νται καθημερινά συνταξιούχοι, αργόσχολοι κάθε ηλικίας και παίζουν χαρτιά ή 
τάβλι, πίνουν κανένα ποτό ή καφέ και κουβεντιάζουν διάφορα θέματα, πολιτι­
κά, κοινωνικά και πολλές φορές κουτσομπολεύουν. 

Βλέπετε οι γυναίκες, παρά τους αγώνες που έκαναν για ισότητα, δεν μπό­
ρεσαν να μπουν στα αντρικά στέκια. Έτσι τα καφενεία παρέμειναν 'προνόμιο ' 
των αντρών. Όσο για τη νεολαία, αυτή έχει τα δικά της στέκια, καφετέριες, 
μπαρ, λέσχες κ.λπ. 

Καφενείο στη Πρέβεζα της Ηπείρου 

• 



Ενότητα ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Κώστας: Καλημέρα, μπάρμπα Γιώργο, πώς παν τα κέφια; 

Μπαρμπα-Γιώρyος: Πώς να παν; Όταν είσαι συνταξιούχος προσπαθείς να 
σκοτώσεις τον χρόνο, πριν σε σκοτώσει αυτός. Ρουτίνα η ζωή: 
σπίτι- καφενείο- σπίτι. Φεύγω απ'το σπίτι να γλυτώσω από 
τη γκρίνια της γυναίκας μου και έρχομαι εδώ μπας και 
ηρεμήσω λιγάκι. Ζωή είναι αυτή ... Όλο βάσανα. Τάσο, κάνε 
έναν μέτριο! Εσύ τι θα πάρεις Κώστα; Κερνάω σήμερα. 
Πήρα αύξηση στη σύνταξη. 

Κώστας: Εγώ, ένα ουζάκι με καλό μεζέ. Πήρες μεγάλη αύξηση 
μπάρμπα Γιώργο; 

Μπαρμπα-Γιώρyος: 5 ευρώ. Ούτε για καφέδες δεν φτάνουν. 

Κώστας: Ας πρόσεχες! Αυτούς που ψηφίζεις ... ΠΑΣΟΚ δεν ήθελες; 

Μπαρμπα-Γιώρyος: Όλοι τους ίδιοι είναι, κι εσύ με την Νέα Δημοκρατία δεν 
είσαι καλύτερα. 

Τάσος: Ένα είναι το κόμμα. Για μας τους χαμηλοσυνταξιούχους και 
εργάτες, μόνο το ΚΚΕ. 

Μπαρμπα-Γιώρyος: Έλα τώρα να παίξουμε κανένα τάβλι, μπας και φέρουμε καμιά 
καλή ζαριά. 

Κώστας: Στη υγειά σου , μπάρμπα Γιώργο, και μη γκρινιάζεις, θά' ρθουν 
και καλύτερες μέρες. 

Μπαρμπα-Γιώρyος: Όταν θά' ρθουν, εγώ θα έχω φύγει ... 

Κώστας: Μην aπελπίζεσαι. Άκουσα στην τηλεόραση ότι βρήκαν χάπια για μα­
κροζωία, για ανικανότητα ... Ποιος τη χάρη σου, μπάρμπα- Γιώργο! 

Ερωrιίσεις 

1. Τι είναι το καφενείο; 
2. Ποιοι συχνάζουν συνήθως στο καφενείο ; 
3. Τι κάνει κανείς στο καφενείο; 
4. Οι γυναίκες γιατί δεν πηγαίνουν στο καφενείο; 
5. Πού συχνάζουν οι νέοι; 
6. α) Υπάρχουν καφενεία στη χώρα σας; 

β) Πού περνάν οι άντρες Ι οι γυναίκες τον ελεύθερο χρόνο τους; 
7. Τι παιχνίδια ξέρεις να παίζεις; (σκάκι, χαρτιά, ντόμινο κ.λπ) 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

ι Πώς αλλιώς μπορούμε να πούμε τις φράσεις: 

Πώς παν τα κέφια; 
Σκοτώνω τον χρόνο. 

Ρουτίνα η ζωή. 
Να γλυτώσω απ ' τη γκρίνια. 
Καλή ζαριά. 
Μην aπελπίζεσαι. 

Ποιος τη χάρη σου. 

Ένα είναι το κόμμα. 

] Ενότητα 

Προσέξτε τις σημασίες του ρήματος σκοτώνω στις παρακάτω φράσεις: 

1. Αφαιρώ τη ζωή κάποιου, θανατώνω: Το αυτοκίνητο σκότωσε τον σκύλο. 
2. Προκαλώ σε κάποιον μεγάλη θλίψη: Με σκότωσε μ ' αυτά που είπε. 
3. · ΞεΠουλώ όσο όσο: Σκότωσε το σαραβαλάκι του διακόσια ευρώ. 
4. Προκαλώ σε κάποιον μεγάλο σωματικό πόνο : Τον σκότωσε στο ξύλο. 
5. Στην ξένη γλώσσα, όταν κάνω πολλά λάθη: Τα σκότωσε τα γαλλικά. 
6. Πολύ μεγάλο ζήλο για κάτι: Σκοτώθηκε να μας εξυπηρετήσει. 
7. Κάνω πράγματα χωρίς σημασία, 

απλώς για να περνάει η ώρα: Σκοτώνω την ώρα μου Ι χρόνο μου. 

-



-

Ενότητα 6/ ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Ένα ού~ο με με~έ. 

Στα Γιάννινα φτιάχνουν τσίπουρο. Το τσίπουρο είναι ένα δυνατό οινοπνευμα­
τώδες ποτό που μοιάζει με το ούζο. Υπάρχουν ειδικά στέκια, τα τσιπουράδι­
κα, όπου σερβίρεται το τσίπουρο με πλούσιους μεζέδες. Παρόμοιο με το τσί­
πουρο είναι το ρακί και η τσικουδιά (στην Κρήτη). 
Το ούζο και το τσίπουρο σερβίρονται συνήθως με μεζέ.* 

* Μεζές (τούρκικη λέξη): Πικάντικο φαγητό σε μικρή ποσότητα που συνο­
δεύει το ποτό. Το χταπόδι είναι ένας καλός μεζές. 

Jιιιόμn λέμε: 
1) Δεν πρόλαβα να πάρω ούτε μεζέ. ( = για μικρή ποσότητα φαγητού) 
2) Θέλει κι αυτός μεζέ. ( = μικρό υλικό όφελος από κάποια υπόθεση) 
3) Τον πήραν στον μεζέ. ( = τον κοροϊδεύουν) 

Μπαρμπα- Γιάννης : Κάνε μου έναν μέτριο. 
Κώστας : Εγώ ένα ούζο με καλό μεζέ. 
Γιώργος: Εγώ θέλω ένα τσίπουρο. 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Όrαv Θέλουμε καφέ, λέμε: 
μέτριο (με λίγη ζάχαρη) 

ερωrιiσεις 

βαρύγλυκο Ι γλυκό (με πολλή ζάχαρη) 
σκέτο (Χωρίς ζάχαρη) 

1. Ποια ποτά πίνουν συνήθως στην πατρίδα σας; 
2. Υπάρχουν τοπικά ποτά; 
3. Τι καφέ προτιμούν στην πατρίδα σου; 
4. Πού μπορεί να πιει κάποιος έναν καφέ, ένα ποτό; 

[ 

5. Μέχρι ποια ώρα είναι ανοιχτά τα μαγαζιά αυτού του είδους; 

Ενότητα 

6. Περίγραψέ μας ένα τέτοιο μαγαζί (πώς είναι ; τι άνθρωποι συχνάζουν; 
τι ποτά πίνουν; ) 

Στο καφενείο σερβίρουν ακόμη λουκούμια, γλυκά του κουταλιού 
και αναψυκτικά. 

ιιεξιλόνιο: Στο καφενείο 

Ουσιαστικά Επίθετα Ρήματα 

το ούζο πλούσιος, -α, -ο σερβίρω 

το τσίπουρο νόστιμος, -η , -ο κερνάω 

ο καφές μέτριος , -α , -ο κάνω 

το στέκι γλυκός, -ιά, -ό πηγαίνω 

το τάβλι ωραίος, -α, -ο συχνάζω 

τα χαρτιά ελληνικός , -ή, -ό παίζω 

ο συνταξιούχος μοναδικός, -ή , -ό πίνω 

η καφετέρια πολιτικός, -ή, -ό κουβεντιάζω 

ο καφετζής κοινωνικός, -ή, -ό κουτσομπολεύω 

ο δίσκος aργόσχολος, -η , -ο πολιτικολογώ 

το λουκούμι έντονος , -η , -ο σκουπίζω 

το γλυκό καθαρός, -ή , -ό καθαρίζω 

η συζήτηση βρώμικος, -η, -ο συζητώ 

το ποτήρι έτοιμος , -η , -ο κάθομαι 

• 



Ενότητα ) ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

ΩJΙΣΟΚ • Ν.ιι. • Κ.Κ.Ε. . .. 

Κώστας: ... ΠΑΣΟΚ δεν ήθελες ; 
Μπαρμπα-Γιώργος: Και συ με τη Ν.Δ. δεν είσαι καλύτερα. 

Τάσος: Ένα είναι το κόμμα. Για μας τους 
χαμηλοσυνταξιούχους , τους εργάτες μόνο το Κ. Κ.Ε. 

Στα καφενεία, κυρίως στα χωριά, γίνονται έντονες πολιτικές συζητήσεις γύ­
ρω από τα κόμματα, τον πρόεδρο της Δημοκρατίας, τον πρωθυπουργό, τους 
υπουργούς, τους βουλευτές αλλά πολλές φορές και για τον Δήμαρχο και τους 
Δημοτικούς Συμβούλους. 

Σ' ένα δημοκρατικό πολίτευμα φυσικό είναι όλα τα δημόσια πρόσωπα να κρί­
νονται. 

ΤΑ ΜΕΓΑΛΠΕΡΑ ΠΟΛΙτΙΚΑ ΚΟΜΜΑΤΑ EINAI: 
ΠΑ.ΣΟ.Κ (Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό Κίνημα) 

Ν.Δ. (Νέα Δημοκρατία) 
Κ.Κ.Ε. (Κομμουνιστικό Κόμμα Ελλάδος) 

ΣΥ.ΡΙΖ.Α. (Συνασπισμός Ριζοσπαστικής Αριστεράς) 
ΛΑ.Ο.Σ. (Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερμός) 

+ Οι βουλευτικές εκλογές γίνονται κάθε τέσσερα χρόνια. 
+ Από τις εκλογές εκλέγονται 300 βουλευτές που αποτελούν 

τη Βουλή των Ελλήνων. 

+ Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας εκλέγεται από τη Βουλή για 5 χρόνια. 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ Ενότητα 

ΙΙε(ιίJόyιο: Η δισίιιnσn 

Ουσιαστικά Επίθετα Ρήματα 

η κυβέρνηση τοπικός,-ή,-ό ψηφίζω Ι -ομαι 

ο πρωθυπουργός κρατικός,-ή,-ό εκλέγω Ι -ομαι 

ο υπουργός κοινοβουλευτικός, -ή, -ό ελέγχω Ι -ομαι 

ο βουλευτής δημοτικός ,-ή,-ό κυβερνώ 

ο δήμαρχος ικανός,-ή,-ό κρίνω Ι -ομαι 

ο νομάρχης ανίκανος ,-η,-ο δικάζω Ι -ομαι 

ο λαός επίσημος,-η ,-ο προετοιμάζω 1-ομαι 

το δημαρχείο δημοκρατικός,-ή,-ό εξυπηρετώ 

ο δήμος δημόσιος,-α,-ο μιλάω 

οι υπηρεσίες δημοφιλής, -ής, ές προτιμώ 

ο νόμος μυστικός, -ή, -ό ενημερώνω Ι -ομαι 

ο νομός προεκλογικός, -ή, -ό εξουσιάζω Ι -ομαι 

το σύνταγμα aποτυγχάνω 

το δικαστήριο Φράσεις διαπλέκομαι 

ο δικαστής ο προεκλογικός αγώνας προτείνω 

η αυτοδιοίκηση το δημοκρατικό πολίτευμα συγκεντρώνω 

το κοινοβούλιο οι εθνικές εκλογές κατηγορώ 

το ψηφοδέλτιο η τοπική αυτοδιοίκηση συζητώ 

η κάλπη τα πολιτικά κόμματα νικώ 

η ψήφος το εκλογικό κέντρο πλειοψηφώ 

η εξουσία το υπουργικό συμβούλιο υπερέχω 

η αντιπολίτευση ο εκλογικός νόμος ορκίζομαι 

η αφίσα το πολιτικό γραφείο παρανομώ 

το κόμμα η προεκλογική συγκεντρωση πολιτεύομαι 

ο ψηφοφόρος ο εκλογικός κατάλογος διοικώ • η ψηφοφορία η εκλογική νίκη υποχρεώνω 

η ορκομωσία το Δημοτικό Συμβούλιο σταυρώνω 

ο όρκος το Νομαρχιακό Συμβούλιο μαυρίζω 

Θέμαrα νια σu~ιίrnσn: 

1. Ποια πολιτικά κόμματα υπάρχουν στην πατρίδα σας; 
2. Πώς γίνεται ο προεκλογικός αγώνας; 
3. Ποιο είναι το πολίτευμα των Η.Π.Α., της Μ. Βρετανίας, της Ρωσίας .. . 



-

Ενότητα 6/ ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛ Η Ν Ι Κ Η ΓΛΩΣΣΑ 

2 

ιιτnτιιιές σvι:ωvυμίες 

Το σπίτι μου είναι στο κέντρο . 
Η γάτα σου είναι όμορφη . 

-Το δι κό μου σπίτι είναι στο κέντρο . 
-Η δική σου γάτα είναι όμορφη. 

Ο .πατέρας του είναι άρρωστος . 
Το γραφείο μας είναι ανοικτό . 
Γράψτε το όνομά σας. 

- Ο δικός του πατέρας είναι άρρωστος. 
-Το δικό μας γραφείο είναι ανοικτό. 
- Γράψτε το δικό σας όνομα . 

Τα πράγματά τους δεν είναι εδώ. - Τα δικά τους πράγματα δεν είναι εδώ. 

ιιτnτιιιές σvι:ωνυμίες 

για έμφαση 

μου δικός μου δική μου δικό μου 
σου δικός σου δική σου δικό σου 

του /της /του δικός του δική του δικό του 

μας δικός μας δική μας δικό μας 

σας δικός σας δική σας δικό σας 
τους δικός τους δική τους δικό τους 

Κτητικές λέγονται οι αντωνυμίες που φανερώνουν σε ποιον ανήκει κάτι. 

ΩροσσJΟίf 
Η κτητική αντωνυμία μπαίνει μετά από το ουσιαστικό, 
ενώ η προσωπική πριν από το ρήμα: 

το σπίτι του q κτητική 

του είπε q προσωπική 

Δικό ~ου το ~αχαί~ι και ~ένο το ψω~ί. 

Υπογραμμίστε τις κτητικές αντωνυμίες και κυκλώστε τις προσωπι­
κές, όπως στο παράδειγμα: 

Θχάρισε ολόκληρη την περιουσία του. 

1. Εγώ λέω του σκύλου μου και ο σκύλος της ουράς του. 

2. Όταν κοιμάται ο γιόκας μας, ψωμί δε μας γυρεύει. 

3. Στερνή μου γνώση να σ' είχα πρώτα. 

4. Σας έστειλα την επιταγή και το δώρο σας . 

5. Δεν μας ρώτησε καθόλου. 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ [1 ..-
Ενότητα 

3 

6. Μου έδωσε το βιβλίο της και το τετράδιό της. 

7. Μας τηλεφώνησαν οι γονείς σου και ο αδερφός σου. 

8. Θα σας περιμένω το βράδυ στο σπίτι μου. 

Συνεχίστε όπως στο παράδειγμα: 

Ο σκύλος μου είναι 6μορφος. - Ο δικ6ς μου σκύλος είναι 6μορφος. 

1. Αυτά είναι τα βιβλία σου ή τα βιβλία του; 

2. Το σπίτι μου είναι στο κέντρο, το σπίτι σου πού είναι; 

3. Ο καθηγητής μας είναι καλύτερος από τον καθηγητή σας. 

4. Τα παιδιά τους είναι ομορφότερα από τα παιδιά σας. 

5. Το γραφείο της είναι απέναντι από το γραφείο του. 

6. Τα παιδιά τους είναι εξυπνότερα από τα παιδιά μας. 

7. Αυτά είναι τα παιδιά τους ή τα παιδιά σας; 

8. Αυτά είναι τα ρούχα μου, δεν είναι τα ρούχα σου. 

Δικό μας είναι το πανί, δικό μας και το χτένι και η κόρη που το 
υφαίνει. 

-



Ενότητα 

4 

ΜΑΘΑΙΝ Ω ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Ιδιάιrίlιτα αρσεvιιrά σε -έας 

Η όψη του ιερέα ήταν ευγενική. 
Ο σύλλογος των γονέων ήταν ενημερωμένος. 
Οι συνθήκες βοηθούσαν τον εισβολέα . 
Η αγόρευση του εισαγγελέα ήταν καταπέλτης. 
Εκείνη τη νύχτα χρησιμοποίησαν τους προβολείς . 

Ενικός αριθμός Πληθυντικός αριθμός 

Ον. ο γονέας Ον. οι γονείς 
Γεν. του γονέα Γεν. των γονέων 
Αιτ. τον γονέα Αιτ. τους γονείς 

Γράψτε στον πληθυντικό τις προτάσεις, όπως στο παράδειγμα: 

Ο συγγραφέας αυτού του βιβλίου είναι άγνωστος. 
Οι συγγραφείς αυτών των βιβλίων είναι άγνωστοι. 

1. Από τότε δεν είδα στη γειτονιά τον καλό κουρέα. 

2. Η ομιλία του εισαγγελέα κράτησε πολλές ώρες. 

3. Ο συγγραφέας είναι νέος άντρας. 

4. Ο διευθυντής κάλεσε τον γραμματέα. 

5 Α' Συμπληρώστε όπως στο παράδειγμα: 
Ενικός αριθμός 

ο δεκανέας 

του δεκανέα 

τον δεκανέα 

Πληθυντικός αριθμός 

οι δεκανείς 

των δεκανέων 

ο γραμματέας ο κουρέας ο προβολέας 

τους δεκανείς .. .. .. .. .. .. . .. .. .. .. .. . .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. . .. .... .. ........ ........ . 

Β' Να κλίνετε προφορικά: ο συγγραφέας, ο ιερέας, ο εισαγγελέας, 

ο εισβολέας , ο διανομέας 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ Ενότητα 

Αόριστος Β' συ~υνίσς lA Ί Β, τάfnJ 

Ενεργητική φωνή 

Δεν μ' αγάπησε κανείς τόσο πολύ. 
Τα παιδιά άργησαν πολύ χτες. 
Πέρυσι σιυνάντησα τον Πέτρο στη Ρώμη. 
Προσπάθησε να ανοίξει την πόρτα. 
Μαρία, τηλΘφώνησε κανείς; 
Οι γονείς μου αvαχώρησαν για το εξωτερικό. 

(αγαπώ) 
(αργώ) 
(συναντώ) 
(προσπαθώ) 
(τηλεφωνώ) 
(αναχωρώ) 

Αόριστος 

Ενικός αριθμός 

χτύπησα συγκίνησα γέλασα παρακάλεσα 
χτύπησες συγκίνησες γέλασες παρακάλεσες 
χτύπησε συγκίνησε γέλασε παρακάλεσε 

Πληθυντικός αριθμός 

χτυπήσαμε συγκινήσαμε γελάσαμε παρακαλέσαμε 
χτυπήσατε συγκινήσατε γελάσατε παρακαλέσατε 
χτύπησαν συγκίνησαν( ε) γέλασαν(ε) παρακάλεσαν 

ιισpστιιριίσεις 

Τα ρήματα της δεύτερης συζυγίας σχηματίζουν κανονικά τον Αόριστο 
σε -η σα: αγαπώ - αγάπησα, ζω - έζησα 

Μερικά ρήματα σχηματίζουν τον Αόριστο σε -ασα και -εσα: 
γελώ - γέλασα, καλώ - κάλεσα 

-ησα (-ηξα) -ασα (-αξα) -εσα 

κρατώ - κράτησα διψώ - δίψασα aφαιρώ - aφαίρεσα 
μιλώ - μίλησα κερνώ - κέρασα εκτελώ - εκτέλεσα 
πηδώ - πήδηξα κρεμώ - κρέμασα πονώ - πόνεσα 
πουλώ - πούλησα πετώ - πέταξα μπορώ - μπόρεσα 
ρωτώ - ρώτησα φυλάω - φύλαξα καλώ - κάλεσα 
τραβώ - τράβηξα πεινώ - πείνασα επαινώ - επαίνεσα 

• 



Ενότητα ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

6 Απαντήστε με Ναι και Όχι, όπως στο παράδειγμα: 

7 

Τον αγάπησες πολύ; - Ναι, τον αγάπησα. - Όχι, δεν τον αγάπησα. 

1. Τους ρώτησες; 

2. Χαιρέτησες τον Κώστα; 

3. Πουλήσατε το σπίτι; 

4. Κάλεσες την πυροσβεστική; - ..................................... - .................................... . 

5. Κρεμάσατε τα σακάκια σας; - .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. . .. ............................ .. .... . 

6. Συμπάθησες την Άννα; 

7. Συνάντησες τις φίλες σου 

Γράψτε τις προτάσεις στον Ενεστώτα, όπως στο παράδειγμα: 

Ποιος κάλεσε την αστυνομία; 
Ποιος καλεί την αστυvομία; 

1. Παιδιά, πεινάσατε πολύ; 

2. Εγώ πούλησα το αυτοκίνητό μου . 

3. Δεν φόρεσες το καινούριο σου κοστούμι; 

4. Προτιμήσαμε το λευκό κρασί από την μπίρα . 

5. Η Άννα και η Ελένη τηλεφώνησαν στους γονείς τους. 

6. Ο τροχονόμος κάλεσε το ασθενοφόρο. 

7. Εμείς περάσαμε από το γραφείο σου . 

8. Πού πέρασες το σαββατοκύριακο; 

9. Ο γιατρός ρώτησε τον ασθενή. 
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το νnοιιείμεvο 

Εγώ είμαι καθηγητής. 
Ο Γιώργος είναι φοιτητής. 
Εσύ κάπνιζες. 
Εγώ κι εσύ παίζουμε . 
Εσύ και η Μαρία διαβάζετε. 
Η Άννα και ο Πέτρος τρέχουν. 

[ποιος; c::> εγώ = Υ.] 
[ποιος; c::> ο Γιώργος = Υ.] 
[ποιος; c::> εσύ = Υ.] 
[ποιοι; c::> εγώ κι εσύ = Υ.] 
[ποιοι; c::> εσύ και η Μαρία= Υ. ] 
[ποιοι; c::> η Άννα και ο Πέτρος = Υ.] 

Το υποκείμενο μπαίνει σε ονομαστική και το βρίσκουμε αν κάνουμε την 
ερώτηση ποιος, -α, -ο (για ένα υποκείμενο) και ποιοι, -ες, -α (για πολλά 
υποκείμενα). 

Το ρήμα και το υποκείμενο, είναι στον ίδιο αριθμό και στο ίδιο πρόσωπο: 
Ο Γιώργος είναι φοιτητής 
Πρόσεξε στα παραδείγματα 4, 5 και 6 τα υποκείμενα και τα ρήματα: 
Δύο ή περισσότερα υποκείμενα c::> το ρήμα στον πληθυντικό αριθμό. 

Συμπληρώστε τα κενά με τον σωστό τύπο του ρήματος που είναι 
στην παρένθεση, όπως στο παράδειγμα: 

Ο Κώστας ............ ...... στο σχολείο. (πηγαίνω) 
Ο Κώστας πηγαίνει στο σχολείο. 

1. Εγώ και εσύ .. ................ .. .......... .. ..... ένα παγωτό. (θέλω) 

2. Η Μαρία χτες .......... ........ .. ...... .. ...... ... στο θέατρο. (πήγα) 

3. Ο καθηγητής και οι μαθητές του ...................... ........... στο γήπεδο. (τρέχω) 

4. Εσύ και ο Γιάννης ..................................... μαζί την ιστορία. (διαβάζω) 

5. Η Άννα, η Ελένη και ο Γιώργος .... .. .. .. ................. προσεκτικοί. (είμαι) 

6. Εσείς ..................................... χτες το βράδυ; (Χορεύω) 

7. Εμείς και ο Άρης ........ .. ........................... μαζί. (θα ταξιδέψω) 

8. Εγώ, η Τζένη και ο Αντρέας ............ .... ........ .. ........... αύριο . (θα φύγω) 

-
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Συμπληρώστε τα κενά με τον κατάλληλο τύπο του ουσιαστικού 
που είναι στην παρένθεση, όπως στο παράδειγμα: 

..... ................ έκαναν περιπολία. (ο αστυνομικός) 
Or αστυνομικοi έκαναν περιπολία. 

1. .. ................................................. δουλεύουν στο εργοστάσιο. (ο εργάτης) 

2 .................................................... βρίσκονται πάντα στο τραπέζι. (το βιβλίο) 

3. .. ................................................. έσβησαν τη φωτιά. (ο πυροσβέστης) 

4 .................................................... είναι Γάλλος. (ο αστυνομικός) 

5. .. ................................................. πίνουν καφέ στην καφετέρια . (η καθηγήτρια) 

6 ......... ............... : ........................... παίζουν στην αυλή του σχολείου. (το παιδι) 

7 .................... .-............................... δουλεύει στο νοσοκομείο . (ο γιατρός) 

8 .................................................... είναι Γαλλίδες. (η φοιτήτρια) 

Στις παρακάτω προτάσεις υπογραμμίστε το υποκείμενο, όπως στο 
παράδειγμα: 

Ο Κώστα βλέπει τηλεόραση. 

1. Ο πλούσιος έχει τα φλουριά, έχει ο φτωχός τα γλέντια. 

2. Τα παιδιά κοιμήθηκαν νωρίς σήμερα. 

3. Το αποτέλεσμα είναι άγνωστο. 

4. Εγώ κι εσύ θα μελετήσουμε. 

5. Ο Στέφανος, ο Νίκος και ο Πέτρος έφυγαν. 

6. Εσύ κι ο αδερφός σου φάγατε πολύ. 

7. Οι μαθητές και ο καθηγητής τους συζητούσαν. 

8. Απαγορεύεται το κάπνισμα. 

9. Η πολλή δουλειά τρώει τον αφέντη . 

10. Το καλό το παλικάρι ξέρει κι άλλο μονοπάτι. 



Ενότητα 

Η 

Στην Ελλάδα τα παιδιά , μόλις γίνουν 

έξι χρονών, πηγαίνουν υποχρεωτικά στο 

δημοτικό σχολείο. Μετά από έξι χρόνια 

φοίτησης πηγαίνουν άλλα τρία χρόνια 

στο yυμνόσιο. Όσοι θέλουν μπορούν να 

φοιτήσουν τρία χρόνια στο λύκειο, το 

οποίο τους οδηγεί μετά από εξετάσεις 

στην τριτοβάθμια εκπαίδευση (πανεπι­

στήμιο) ή στα τεχνολογικό ιδρύματα. 
Η εκπαίδευση σ' όλες τις βαθμίδες: 

Προσχολική (Νηπιαγωγείο) Πρωτοβόθ­

μια (Δημοτικό) , Δευτεροβόθμια (Γυμνά­

σιο-Λύκειο) και Τριτοβόθμια (Πανεπι­

στήμια) παρέχεται δωρεάν. Στην Ελλάδα 

δεν υπάρχουν ακόμα ιδιωτικό πανεπι­

στήμια. 
Δεν υπάρχει σταθερό εκπαιδευτικό 

σύστημα, γι' αυτό βλέπουμε να γίνονται 

κατά διαστήματα μεταρρυθμίσεις . Σύμ­

φωνα με την τελευταία εκπαιδευτική 

μεταρρύθμιση από τον Σεmέμβριο του 

2000 κάθε απόφοιτος του Ενιαίου Λυ­
κείου έχει πρόσβαση στην τριτοβάθμια 

εκπαίδευση, με βάση τον βαθμό του 

απολυτηρίου του . Πανεπιστήμια υπάρ­

χουν σε πολλές μεγάλες πόλεις της Ελ­

λάδας. 

Μπορεί κάποιος , αν δεν θέλει να πάει 

στο πανεπιστήμιο, να φοιτήσει σε ιδιωτι­

κές επαγγελματικές σχολές ή στα Ι.Ε.Κ 

(Ινστιτούτα Επαγγελματικής Κατάρτισης). 

Αν κάποιος εργάζεται , μπορεί να πα­

ρακολουθήσει wχrερινό σχολείο. 

ΗΝΕΜΑΔΑ 

ΕΝΑ ΧΡΟΝΟ 
ΣΤΟ ΝΗΠ\ΑΓQΓΕ\0 

Ε:ΞΙ ΧΡΟΝΙΑ 
ΣΤΟ ΔΗΜΟΤ\~0 

TPIA XPONIA 
ΣΤΟ ΓΥΜΝΑΣ\0 

TPIA ΧΡΟΝ\Α 
ΣΤΟ ΛΥ~Ε\0 

ΔΥΟ ΧΡΟΝΙΑ 
ΣΤ Α ΦΡΟΝΤΙΣΤΗΡΙΑ 

Ε:ΞΙ XPONIA ΣΤΟ 
ΠΑΝΕΠ\ΣΤΗΜ\0 

~
. . . . Α L/\ 't;.\~A\ 
ΣΤ ,.. A~boA""o 

. ~ν.\1~0 

• 



Ενότητα 

Κώστας: 

Πατέρας: 

Κώστας: 
Πατέρας: 
Μητέρα: 
Κώστας: 

Πατέρας: 

ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Μπαμπά, ξέρεις δεν τα καταφέρνω καλά στα Μαθηματικά. Διαβά­
ζω πολύ, αλλά δεν καταλαβαίνω. 
Μη στενοχωριέσαι, παιδί μου . Θα πας σ' ένα φροντιστήριο ή θα 
κάνουμε ιδιαίτερα μαθήματα . 
Μα θα πληρώσεις πολλά λεφτά! 
Δεν πειράζει, αρκεί εσύ να μη στενοχωριέσαι και να προοδεύεις. 
Το πρόβλημα είναι τι θα κάνουμε μετά το Γυμνάσιο. 
Έχουμε δυο δυνατότητες, ή να πάω στα Τεχνικά Επαγγελματικά 
Εκπαιδευτήρια ή να ακολουθήσω το Ενιαίο Λύκειο . Θέλω να γίνω 
αξιωματικός. 
Έχουμε καιρό . Είσαι ακόμα στην Α' τάξη του Γυμνασίου. 

Σ' όλα τα σχολεία η διδασκαλία των μαθημάτων γίνεται από τη Δευτέρα μέχρι 
την Παρασκευή (πενθήμερο). Τα μαθήματα αρχίζουν τον Σεmέμβριο και τελει­
ώνουν τον Ιούνιο. Οι καλοκαιρινές διακοπές διαρκούν περίπου τρεις μήνες. Το 
Πάσχα και τα Χριστούγεννα τα σχολεία κλείνουν για δεκαπέντε ημέρες. 

Θέμα~α νια συιιί~nσn 

1. Μιλήστε για το εκπαιδευτικό σύστημα της χώρας σας. 
2. Πιστεύετε ότι οι ηλεκτρονικοί υπολογιστές μπορούν 

να αντικαταστήσουν τους δασκάλους; 
3. Τι σημαίνει «Δωρεάν Παιδεία»; Διατυπώστε τη γνώμη σας . 

Τι ισχύει στη χώρα σας; 
4. Τι είναι τα φροντιστήρια και τι τα ιδιαίτερα μαθήματα; 
5. Τι σημαίνει A.E.I., TE.I. , ΤΕ . Ε. 
6. Ποιοι φοιτούν στα νυχτερινά σχολεία; 
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ι 

παροιμίες 

Άνθρωπος αγράμματος ξύλο aπελέκητο. 
Παλιά μου τέχνη κόσκινο. 
Μάθε τέχνη κι άσε την, και, αν πεινάσεις, πιάστηνε. 
Δάσκαλε, που δίδασκες και νόμο δεν εκράτεις. 
Μ ' όποιον δάσκαλο καθίσεις, τέτοια γράμματα θα μάθεις. 
Μάθε γέρο γράμματα τώρα στα γεράματα. 
Μάθε νέος γράμματα, νάχεις καλά γεράματα. 
Γηράσκω αεί διδασκόμενος. 

Ιδιωτισμοί - εκφράσεις 

Ανεπίδεκτος μαθήσεως. (=Δεν επιδέχεται βελτίωση) 
Τ ον σήκωσε στο μάθημα. 
Είναι τούβλο Ι στουρνάρι . Είναι φυτό. 
Πέρασε το μάθημα. 

· Κόπηκε στη Χημεία. 
Έμεινε στα Μαθηματικά. 
Έσχισε στη Φυσική. Βγήκε πρώτος. 
Αυτός ο φοιτητής χρωστάει δυο μαθήματα, για να πάρει το mυχίο. 
Δεν έχω όρεξη για γράμματα. 
Βρήκε τον δάσκαλό του. 
Από τ' αυτί και στο δάσκαλο. 

Απαντήστε σύντομα στις παρακάτω ερωτήσεις: 

1. Ποια χαρακτηριστικά πρέπει να έχει ο καλός φοιτητής; 
2. Ποια χαρακτηριστικά πρέπει να έχει ο καλός καθηγητής ; 
3. Περιγράψτε τους κύριους χώρους του πανεπιστημίου . Ποιους χρησιμο­

ποιείτε περισσότερο; 
4. Πώς θα χαρακτήριζες τη φοιτητική ζωή στην πόλη που σε φιλοξενεί; 111 
5. Σύγκρινέ την με τη φοιτητική ζωή στη χώρα σου. 



111 
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ΙJιδαιrrικό προσωπικό 
σε όλες τις ραeμίδες rnς εκπαίδευσης: 

Προσχολική εκπαίδευση 

Το Νηπιαγωγείο q ο Ι η νηπιαγωγός 

Πρωτοβάθμια εκπαίδευση 

Το Δημοτικό Σχολείο q ο δάσκαλος, η δασκάλα 

Δευτεροβάθμια εκπαίδευση 

Το Γυμνάσιο Ι το Λύκειο q ο καθηγητής, η καθηγήτρια 

Τριτοβάθμια εκπαίδευση (A.E.I.) 
Το Πανεπιστήμιο q καθηγητής /-τρια, αναπληρωτής /-τρια καθηγητής Ι 

-τρια, επίκουρος /-η καθηγητής /-τρια, λέκτορας. 

Ειδικότητες ιιαenνnτώv 
στn ιιευτερσράeμια ειαιαίδευσn: 

φιλόλογος: Αρχαία Ελληνικά, Νέα Ελληνικά, Ιστορία 
μαθηματικός: Μαθηματικά 

φυσικός: Φυσική (Χημεία) 
χημικός: Χημεία (Φυσική) 
βιολόγος: Βιολογία 
θεολόγος: Θρησκευτικά 

ξένες γλώσσες: Αγγλικά- Γερμανικά- Γαλλικά 
γυμναστής: Γυμναστική 
μουσικός: Μουσική 

οικονομολόγος: Πολιτική οικονομία 
τεχνολόγος: Τεχνολογία 

κοινωνιολόγος: Κοινωνιολογία 
άλλα μαθήματα: Πληροφορική, Φιλοσοφία, Γεωγραφία 

Ιστορία τέχνης, Στατιστική, Σχέδιο, Περιβαλλοντική 
Εκπαίδευση, Αγωγή Υγείας κ.λπ. 

Λέμε: Ο μαθητής προάγεται (=παίρνει ενδεικτικό) 
Ο μαθητής απολύεται (=παίρνει απολυτήριο) 
Περνάω την τάξη ( = προάγομαι) 
Μένω στην ίδια τάξη ( = απορρίmομαι) 
Μένω στάσιμος ( = απορρίmομαι) 
Παίρνω mυχίο (= aποφοιτώ απ' το πανεπιστήμιο) 
Φοιτώ στο Γυμνάσιο Ι Λύκειο Ι Πανεπιστήμιο 
Φοιτώ στο Νυχτερινό Σχολείο (για εργαζόμενους νέους) 
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nρσσέξrε rις συvι:σμσyραφίες: 

ΥΠ.Ε.Π.Θ. 

Σ.Ε.Π. 

Α.Ε I. 
T.E.I. 

Ο.Λ.Μ.Ε. 

Δ.Ο.Ε. 

Μ.Ε. 

I.K.Y. 

= Υπουργείο Εθνικής Παιδείας και Θρησκευμάτων 
= Σχολικός Επαγγελματικός Προσανατολισμός 
= Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύματα 
= Τεχνολογικά Εκπαιδευτικά Ιδρύματα 
= Ομοσπονδία Λειτουργών Μέσης Εκπαίδευσης 

(Συνδικαλιστικό όργανο των καθηγητών Μ . Εκπαίδευσης) 
= Διδασκαλική Ομοσπονδία Ελλάδας 

(Συνδικαλιστικό Όργανο των δασκάλων) 
= Μέση Εκπαίδευση (Δευτεροβάθμια Εκπαίδευση) 
= Ίδρυμα Κρατικών Υποτροφιών 

Αίθουσα διδασκαλίας Ε,ένης γλώσσας. 
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JΙεξιλόyιο: Η ειιnσίδεuσn 

Ουσιαστικά Επίθετα Ρήματα 

το σχολείο 
σχολικός , -ή, -ό φοιτώ 

το νηπιαγωγείο 
πρωινός, -ή, -ό πηγαίνω 

το δημοτικό 
γραmός , -ή , -ό σπουδάζω 

το γυμνάσιο 
προφορικός , -ή , -ό μορφώνομαι 

το λύκειο 
απογευματινός , -ή , -ό αρχίζω 

το πανεπιστήμιο 
επαγγελματικός, -ή, -ό ξεκινώ 

η παιδεία 
πρότυπος , -η , -ο εξετάζομαι 

η εκπαίδευση 
πειραματικός , -ή , -ό τελειώνω 

η διδασκαλία 
ημερήσιος , -α , -ο μελετώ 

η εξέταση 
νυχτερινός, -ή , -ό γράφω 1-ομαι 

η μεταρρύθμιση υποψήφιος , -α, -ο διαβάζω 

το διδακτήριο δημόσιος , -α , -ο παρακολουθώ 

το εργαστήριο ιδιωτικός , -ή , -ό προσέχω 

το αμφιθέατρο σύγχρονος, -η , -ο χαζεύω 

η αίθουσα τεχνικός, -ή, -ό προάγομαι 

η τάξη παραδοσιακός, -ή , -ό aποτυγχάνω 

το μάθημα θεωρητικός , -ή , -ό aπολύομαι 

η επιστήμη θετικός , -ή , -ό προβιβάζομαι 

ο κλάδος χρήσιμος, -η, -ο αντιγράφω 

ο μαθητής Ι -τρια ωφέλιμος , -η , -ο εγγράφομαι 

ο σπουδαστής Ι -τρια ευχάριστος , -η , -ο aποφοιτώ 

ο φοιτητής Ι -τρια μονότονος , -η , -ο πετυχαίνω 

- ο συμμαθητής Ι -τρια κουραστικός , -ή , -ό εκπαιδεύομαι 

ο συμφοιτητής Ι -τρια επιμελής , -ής , -ές διδάσκω Ι -ομαι 

ο δάσκαλος Ι -λα αμελής , -ής , -ές παραδίδω 

ο καθηγητής Ι -τρια εργατικός , -ή , -ό διορθώνω 

ο διευθυντής Ι -τρια προσεκτικός , -ή , -ό βαθμολογώ 

ο γυμνασιάρχης υπάκουος, -η , -ο διευθύνω 

ο λυκειάρχης ευγενικός , -ή , -ό τιμωρώ Ι -ούμαι 

το διαγώνισμα ζαβολιάρης , -α , -ικο συγχωρώ Ι -ούμαι 

ο έλεγχος αυστηρός, -ή , -ό aποβάλλω Ι -ομαι 

το απολυτήριο επιεικής, -ής , -ές παρατηρώ 

το αποτέλεσμα σχολαστικός , -ή , -ό προσπαθώ 

η ποινή καταρτισμένος , -η , -ο επιμένω 
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2 

ιιεv nιίνε σrο ιιtιsnιισ. 

Χτες ο Ερρίκος δεν πήγε στο μάθημα, γιατί δεν πρόλαβε το λεωφορείο. Με 
την ευκαιρία αυτή πήγε σε μια καφετέρια, ήπιε έναν καφέ, έφαγε ένα τοστ και 
ύστερα πήγε στην αγορά. Κοίταξε τις βιτρίνες και μπήκε σ' ένα μεγάλο κατά­
στημα . Προσπάθησε να μιλήσει με μια ωραία πωλήτρια αλλά ήταν δύσκολο. 
Έτσι aπογοητευμένος έφυγε για το σπίτι και άρχισε αμέσως να διαβάζει ελ­
ληνικά. 

ερωrήσεις: 

1. Γιατί ο Ερρίκος δεν πήγε στο μάθημα; 

2. Τι έκανε στην καφετέρια ; 
3. Πού πήγε μετά την καφετέρια ; 
4. Τι έκανε στην αγορά; 
5. · Γιατί ήταν δύσκολο να μιλήσει με την πωλήτρια ; 
6. Γιατί έφυγε aπογοητευμένος; 
7. Τι έκανε μόλις έφτασε στο σπίτι ; 
8. Γιατί άρχισε αμέσως να μελετά ελληνικά; 

Συνδυάστε τον Ενεστώτα με τον Αόριστο: 
αρχίζει έφυγε 

π~γαίνει~ κοί:αξε 
χανει μπηκε 

κοιτάζει πήγε 

μπαίνει 

προσπαθεί 

μιλώ 

φεύγει άρχισε 



Ενότητα ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝ ΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

ιιόρισιrσς: σρισιrική 

λύνω (Α) κοιτάζω (Β) δουλεύω (Γ} βάφω 

έ-λυσα κοίταξα δούλεψα έ-βαψα 
έ-λυσες κοίταξες δούλεψες έ-βαψες 
έ-λυσε κοίταξε δούλεψε έ-βαψε 
λύσαμε κοιτάξαμε δουλέψαμε βάψαμε 
λύσατε κοιτάξατε δουλέψατε βάψατε 

έ-λυσαν κοίταξαν δούλεψαν έ-βαψαν 

Α' 

Β ' 

Γ 

ακούω - άκουσα: 
αφήνω - άφησα: 
διαβάζω - διάβασα: 
ιδρύω - ίδρυσα: 

αλλάζω - άλλαξα: 
γνωρίζω - γνώρισα: 
ανοίγω - άνοιξα: 
κρυώνω - κρύωσα: 
πιάνω - έπιασα: 
τρέχω έτρεξα: 
ψάχνω - έψαξα: 

βάφω - έβαψα : 
δουλεύω- δούλεψα: 
κρύβω - έκρυψα: 
παύω έπαψα: 
τρίβω - έτριψα: 

Άκουσα τη βροντή και τρόμαξα . 
Μ' άφησες κάποτε να παίξω στο κήπο σου . 
Χτες διάβασα πολύ. 
Οι Ζωσιμάδες ίδρυσαν τη Ζωσιμαία Σχολή. 

Από τότε άλλαξα άποψη . 
Μόλις τον είδα, τον γνώρισα. 
Άνοιξα το παράθυρο. 
Χτες κρύωσα πολύ. 
Τον έπιασαν σχετικά γρήγορα. 
Έτρεξε πάνω στο γρασίδι. 
Οι αστυνομικοί έψαξαν όλη νύχτα. 

Πέρσι βάψαμε το σπίτι. 

Ο Γιώργος δε δούλεψε καθόλου. 
Έκρυψα τον θησαυρό . 
Έπαψα να μιλάω γι' αυτό το θέμα. 
Έτριψε τα μάτια του από απορία . 

1. Ο Αόριστος δηλώνει ότι κάτι συνέβη και τελείωσε στο παρελθόν, 
κάτι που μπορεί να είχε μικρή ή και μεγάλη διάρκεια. 

Την είδες την αστραπή; [=έλαμψε μια στιγμή . ] 
Χτες έμεινε στο κρεβάτι. [ = όλη μέρα.] 
Ο Γιάννης σπούδασε στην Αγγλία. [ = μερικά χρόνια.] 
Ο Γιάννης πέρασε όλη του τη ζωή στην Αγγλία. [=πολλά χρόνια.] 

2. Στην οριστική Αορίστου τα ρήματα τονίζονται στην προπαραλήγουσα 
(3η συλλαβή απ' το τέλος): διαβάζω - διά-βα-σα. 

3. Τα βαρύτονα δισύλλαβα ρήματα (π .χ. τρέχω, βάφω) τονίζονται στην 
αύξηση « έ>>: έ-τρε-Ε,α, έ-βα-ψα 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ Ενότητα 

3 

4 

5 

Είστε δημοσιογράφος και παίρνετε συνέντευξη από τον διπλανό 
σας Ι τη διπλανή σας. Κάντε τους τις παρακάτω ερωτήσεις: 

1. Τι έκανες στα Γιάννινα; 
2. Πόσους μήνες κράτησαν τα μαθήματα; 
3. Γνώρισες καινούριους φοιτητές ή φοιτήτριες; 
4. Τι σου έκανε πιο πολύ εντύπωση από όσα είδες στα Γιάννινα; 

Γράψτε την ερώτηση: 

- Έγραψες στους γονείς σου; - Όχι, δεν έγραψα ακόμη. 

1. - ..................... .......................... .. .... . -Όχι, έπαιξα ποδόσφαιρο. 

2. - ........... .. .... ... ... ............................. .. - Όχι, δεν κάπνισα ούτε ένα τσιγάρο. 

3. - ...... .. ............................................ .. -Ναι, δούλεψα το Σάββατο. 

4. - .... ... ......................... ..................... . - Την Κυριακή έβαψα το σπίτι. 

5. - .......................................... ........... . - Δεν διάβασα καθόλου χτες . 

6. - .. .. ................................................ .. - Ναι, άκουσα τις νυχτερινές ειδήσεις. 

7. - ......................... .. .......................... . - Δεν έκρυψα τίποτε. 

8. - .................................................... .. -Χτες κρύωσα πολύ. 

Σχηματίστε τον Αόριστο των παρακάτω ρημάτων: 

1. Σχηματίζουν τον Αόριστο σε -σα: 

1. aπλώνω άπλωσα 5. ακούω . ...... ............ .. .... ..... .. .. ... 

2. κλείνω . .. .. .... ........ ..... .. ... ..... ... .. 6. πιάνω . ... ...... .. .... ...... ..... .... .. .... 

3. αφήνω ... ..... ... .... ...... .... ... ... .. .... 7 . χτίζω . .... .. .. .... .. ....... ... .. ......... . 

4. δένω . .... .... ... ...................... .. . 8. λύνω . ..... ....... ... ...... .. ... ....... ... 

2. Σχηματίζουν τον Αόριστο σε -ξα: 

1. πλήπω έπληξα 5. πνίγω . ..... .... .... .... ...... .. .......... . 

2. διώχνω .. ... .... ....... .... .... ....... .. .... 6. βουλιάζω . ............. ....................... 

3. πλέκω .. .... ..... ..... ... .. ...... .......... 7. φωνάζω . .......... ..... .. .. ............ ..... 

4. ψάχνω ...... ..... .... ..... ..... .. ........ .. 8. δείχνω . .. ..... .. .... .... .. .. ... ... ... ... .. . ~ 

-



Ενότητα 7/ 

3. Σχηματίζουν τον Αόριστο σε -ψα: 

1. κρύβ~ 

2. · γράφω 

έκρυψα 5. παύω 

6. ράβω 

ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙ ΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

3. δουλεύω 7. σκάβω .. ....... ......... ... ... .... .. ..... . . 

4. ανάβω 8. γιατρεύω ...... .... .. .. .. .. .. ...... .... .... .. . 

4. Σχηματίζουν τον Αόριστο σε -ησα: 

1. αγαπώ αγάπησα 5. κουνώ 

2. τραγουδώ ........ .. .... .. .... .. .. .. ...... .. .. . 6. αργώ 

3. φιλώ .......... ... .. .. ...... ... ..... .. ... . 7. επιθυμώ 

4. κυβερνώ 8. αδικώ 

5. Σχηματίζουν τον Αόριστο σε -α: 

1. κρίνω έκρινα 5. πλένω 

2. γέρνω . ..... ... ..... ..... ................ .. 6. κάνω 

3. στέλνω . .... ........ ....... .... ... ... .. ..... 7. σπέρνω 

4. ψέλνω . ... ... .... ... .... ............. ... ... 6. μένω 

nρσσσχιί: 
Μερικά ρήματα σχηματίζουν τον Αόριστο διαφορετικά: 

1. γελώ γέλασα 5. τραβώ τράβηξα 
2. πετώ πέταξα 6. γερνώ γέρασα 
3. καλώ κάλεσα 7. βαστώ βάσταξα 
4. μεθώ μέθυσα 8. διψώ δίψασα 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ { 1 Ενότητα 

nσύ έφσyες χτες rσ ΙJράδu; 

Κώσrας: Πού έφαγες χτες το βράδυ; 
Άρης: 
Κώσrας: 

Βγήκα με τη Μαρία και φάγαμε σε μια ταβέρνα. Εσείς; 
Εμείς πήγαμε σ' ένα μπαρ για ποτό. 

Στο μπάρ 

της σχολής. 

ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ 

τρώ(γ)ω πηγαίνω βγαίνω βλέπω 

ΑΟΡΙΣΤΟΣ 

έφαγα πήγα βγήκα είδα 

έφαγε ς πήγες βγήκες είδες 

έφαγε πήγε βγήκε είδε 

φάγαμε πήγαμε βγήκαμε είδαμε 

φάγατε πήγατε βγήκατε είδατε 

έφαγαν πήγαν βγήκαν είδαν 

Όμοια σχηματίζεται ο Αόριστος και άλλων ρημάτων: 

παίρνω 
λέω 
έρχομαι 
πίνω 
βγάζω 
μαθαίνω 

πήρα 
είπα 
ήρθα 
ήπια 
έβγαλα 
έμαθα 

μπαίνω 
πλένω 
ξέρω 
κάνω 
βάζω 
φεύγω 

μπήκα 
έπλυνα 
ήξερα 

έκανα 
έβαλα 
έφυγα 

-



Ενότητα 
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7 ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙ ΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Ενεστώτας Αόριστιος Μέλλοντας 

Οριστική Υποτακτική 

ανεβαίνω ανέβηκα να ανέβω ή ανεβώ ανέβω ή θα ανεβώ 

κατεβαίνω κατέβηκα να κατέβω ή κατεβώ θα κατέβω ή θα κατεβώ 

παίρνω πήρα να πάρω θα πάρω 

έρχομαι ήρθα να έρθω θα έρθω 
ή νά 'ρθω ή να 'ρθώ ή θά 'ρθω ή θα 'ρθώ 

πίνω ήπια να πιω θα πιω 

λέ(γ)ω είπα να (εQπω θα πω 

βρίσκω βρήκα να βρώ ή νά βρω θα βρώ ή θά 'βρω 

μπαίνω μπήκα να μπώ ή νά μπω θα μπώ ή θά 'μπω 

βγαίνω βγήκα να βγώ ή νά βγω θα βγώ ή θά 'βγω 

τρώ(γ)ω έφαγα να φάω θα φάω 

φεύγω έφυγα να φύγω θα φύγω 

Ξαναγράψτε το κείμενο, μεταφέροντας τα ρήματα από τον Ενε­
στώτα στον Αόριστο: 

Ο πατέρας μου πηγαίνει στη δουλειά του με τα πόδια. Γι ' αυτό φεύγει από το 
σπίτι νωρίς . Στο δρόμο βρίσκει τον φίλο του , τον Γιώργο. Συζητούν για λίγο , δια­
βάζουν τους τίτλους των πρωινών εφημερίδων και τραβούν ο καθένας για τη δου­
λειά του . Σε λίγο φτάνει στο εργοστάσιο. Εκεί έρχονται και οι άλλοι συνάδελφοί 
του και στις 8 π. μ. ακριβώς αρχίζουν τη δουλειά. Δουλεύουν μέχρι τις 3 μ. μ. 

Ο πατέρας μου πήγε στη ...... .. .. ......... ....... ... .. .. .................... ... ...... ... .. ... ... .... .... .... ... .. ... ... .. . . 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ {1 Ενότητα 

7 Γράψτε τα ρήματα στον Αόριστο και Μέλλοντα, όπως στο παράδειγμα: 

1. χτυπώ χrύπησα θαχrυπήσω 

2. τραγουδώ 

3. αγαπώ 

4. προχωρώ 

5. φιλώ 

6. ρωτώ 

Οιιδέτερσ ουσισστιιιά - JΙιιισοσύλίlαiJα 
Ανισοσύλλαβα σε -μα,-σιμο (-ξιμο,-ψιμο),-ας, -ως, -ός 

Η λύση του προβλήματος ήταν δύσκολη. 
Το κατάστημα κρεάτων ήταν αρκετά μεγάλο. 
Η ταχύτητα του φωτός είναι μεγαλύτερη από του ήχου. 
Μερικοί ξεχωρίζουν από το χρώμα του δέρματος. 
Παρακολουθούμε με ενδιαφέρον τα τελευταία γεγονότα. 

Ενικός αριθμός 

Ον. το βήμα . το γράψιμο το κρέας 
Γεν. του βήματος του γραψίματος του κρέατος 

Αιτ. το βήμα το γράψιμο το κρέας 

Πληθυντικός αριθμός 

Ον. τα βήματα τα γραψίματα τα κρέατα 

Γεν. των βημάτων των γραψιμάτων των κρεάτων 
Αιτ. τα βήματα τα γραψίματα τα κρέατα 

το φως 

του φωτός 
το φως 

τα φώτα 
των φώτων 
τα φώτα 

1. Τα ανισοσύλλαβα ουδέτερα, εκτός από τον πληθυντικό, έχουν και στη 
γενική του ενικού μια συλλαβή παραπάνω: 
το κύμα - του κύματος, το φως - του φωτός 

2. Στη γενική του πληθυντικού τονίζονται όλα στην παραλήγουσα: 
των βημάτων, των κρεάτων, των φώτων. 

3. Όμοια με το φως κλίνονται το καθεστώς και το γεγονός, με τη διαφορά 
ότι στη γενική του ενικού τονίζονται στην παραλήγουσα: 
του καθεστώτος, του γεγονότος. 

1111 
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8 Συνεχίστε όπως στο παράδειγμα: 

1. το γράμμα του γράμματος των γραμμάτων 

2. το ζήτημα ...... .. ...... .............................. .. . 

3. το σώμα 

4. το τέρας 

5. το δέσιμο 

6. το δέρμα 

9 Συμπληρώστε τα κενά, όπως στο παράδειγμα: 

Την ώρα .. .. .. ...... .. .. .. .... .. ...... .. ... να βγαίνετε όλοι έξω. (διάλειμμα) 
Την ώρα του διαλείμματος να βγαίνετε όλοι έξω. 

1. Ένα τόσο σημαντικό ...... ................... δεν περνάει απαρατήρητο. (γεγονός) 

2. Όλα ........................................... της πολυκατοικίας μας είναι καλά. (διαμέρισμα) 

3. .. ................ ......................... ήταν τυραννικό και πίεζε τους πολίτες. (καθεστώς) 

4. Ακούγονται ...................................... στην αυλή. (βήμα) 

5. Αυτά ...... ............................................. είναι αγγλικά. 

6. Η τιμή .................................................. είναι υψηλή. 

7. .. ............................................ ......... σας είναι δύσκολα. 

8. Αυτοί δεν ήταν άνθρωποι, ήταν σωστά .............................. .. 

9. Η διάρκεια .................... .................. .. .. είναι 45 ·. 

10 Οι παρακάτω προτάσεις να μπουν στον πληθυντικό: 

1. Η κακοκαιρία προξένησε ρήγμα στο φράγμα του ποταμού . 

2. Η απάντηση του ερωτήματος να είναι σύντομη. 

3. Πρόσεξε ιδιαίτερα το σχήμα του χαρτονομίσματος. 

4. Αυτό ήταν το γεγονός της ημέρας. 

(ύφασμα) 

(κρέας) 

(όνομα) 

(τέρας) 

(μάθημα) 



Ενότητα 

ΠΩΣ ΘΑ ΠΑΩ ΣΤΟ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ; 
Ο Γιώργος και ο Α vτρέας είναι καινούριοι φοιτητές από την Αθήνα και 

έρχονται για πρώτη φορά στα Γιάννινα. Θέλουν να γνωρίσουν το Πανεπιστή­
μιο, αλλά δεν ξέρουν ποιο λεωφορείο να πάρουν. Ρωτούν έναν υπάλληλο της 
δημοτικής αστυνομίας ... 

Γιώργος: 

Αστυνομικός: 

Γιώργος: 
Αστυνομικός: 
Γιώργος: 
Αστυνομικός: 
Γιώργος: 
Αστυνομικός: 

Γιώργος: 

Αστυνομικός: 

Γιώργος: 
Αστυνομικός: 
Γιώργος: 
Αστυνομικός: 

Συγνώμη, μας λέτε, σας παρακαλώ, πώς μπορούμε να 
πάμε στο Πανεπιστήμιο; 
Μπορείτε να πάτε με ταξί ή με λεωφορείο. Η πιάτσα των ταξί 
είναι λίγο πιο πάνω. Το λεωφορείο κάνει στάση ακριβώς απ­
έναντι. 
Ποιο λεωφορείο να πάρουμε; 
Θα πάρετε το 9 ή το 16. 
Κάθε πότε έχει λεωφορείο; 
Έχει τακτικά. Κάθε πέντε λεmά. 
Είναι μακριά το Πανεπιστήμιο ; 

Όχι πολύ . Περίπου έξι χιλιόμετρα από εδώ. Θα κατεβείτε στο 
τέρμα . Μπορείτε, όμως να πάρετε και ταξί. Δεν είναι πολύ ακρι­
βό. Έτσι θα φτάσετε γρήγορα και άνετα. 
Θα πάμε με το λεωφορείο και θα γυρίσουμε με ταξί. Όμως δεν 
έχουμε εισιτήρια. 
Μπορείτε να πάρετε τα εισιτήριό σας από το περίmερο ή από 
το κυλικείο της Σχολής σας. 

Πόσο κοστίζει ένα εισιτήριο; 
Νομίζω 68 λεmά. Το φοιτητικό είναι φτηνότερο. 
Ευχαριστώ πολύ. 
Παρακαλώ . -



Ενότητα ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

ερωτήσεις 

1. Πώς μπορούν ο Γιώργος και ο Αvrρέας να πάνε στο Πανεπιστήμιο; 
2. Ποιο λεωφορείο θα πάρουν; 
3. Κάθε πότε έχει λεωφορείο; 
4. Το ταξί συμφέρει ή το λεωφορείο ; 
5. Πού μπορούν να πάρουν τα εισιτήριά τους; 
6. Πόσο κοστίζει το κανονικό εισιτήριο και πόσο το φοιτητικό; 

nώς ταξιδεύω: 

με το αεροπλάνο 
με το λεωφορείο Ι με το αυτοκίνητο 
με το τρένο 

(αεροπορικώς) 
(οδικώς) 
(σιδηροδρομικώς) 
(ακτοπλοϊκώς) με το πλοίο 

nnνσίνω στο σnίτι, στη δουλειά μου: 

με το αυτοκίνητό (μου) 
με το λεωφορείο · · 
με ταξί 

με το μηχανάκι 
με το ποδήλατο 
με τα πόδια 

Μέσα μεταφοράς 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙ ΚΗ ΓΛΩΣΣΑ Ενότητα 

ι 

2 

Μιλήστε με τον διπλανό σας Ι τη διπλανή σας για το πώς πάει στο 
σπίτι του, στο πανεπιστήμιο ή αλλού: 

1. Πώς πηγαίνεις στο σπίτι σου ... ; 
2. Χρησιμοποιείς ταξί, λεωφορείο, τρόλεϊ, ποδήλατο, μηχανάκι 

(παπάκι) ή πηγαίνεις με τα πόδια; 
3. Τι εισιτήριο πληρώνεις; 
4. Πόση ώρα ταξιδεύεις καθημερινά; 
5. Η στάση είναι μακριά από το σπίτι σου; 
6. Ποιο μέaο μεταφοράς προτιμάς; 

nρσσσχιί 1 
- Πώς πας στο πανεπιστήμιο; ι:> Με ταξί. Ι Με λεωφορείο. 

- Πώς πας; (πώς είσαι;) ι:> Πολύ καλά, ευχαριστώ. 

Μιλήστε με τον διπλανό σας/τη διπλανή σας, όπως στο παράδειγμα: 

Α Συγνώμη, μήπως ξέρετε ποιο λεωφορείο μπορώ να πάρω για το 
σπήλαιο Περάματος; 

Β Θα πάρετε το 11. 
Α Πού κάνει στάση; 
Β Μπροστά από το αρχαιολογικό μουσείο. 

1. Σπήλαιο Περάματος Ι 11 /στάση; Ι αρχαιολογικό μουσείο. 
2. Μουσείο Βρέλλη Ι 14 /στάση; Ι δίπλα Ι μεγάλο ρολόι 
3. Αρχαιολογικό Μουσείο Ι 8 Ι στάση; Ι μπροστά /Δημαρχείο 
4. Αεροδρόμιο Ι 6 Ι στάση; Ι πίσω Ι Νομαρχία 
5. Νοσοκομείο Ι 12 Ι στάση; Ι κοντά Ι δικαστικό Μέγαρο 
6. Λίμνη Ι 5 /στάση; Ι απέναντι Ι ταχυδρομείο 
7. Βυζαντινό Μουσείο Ι 13 Ι στάση; Ι απέναντι Ι Εθνική Τράπεζα 
8. Ζωολογικός κήπος Ι 9 Ι στάση; Ι μπροστά Ι εκκλησία Αγ. Γεωργίου 

J Γράψτε δύο από τους διάλογους που είπατε παραπάνω: 

Α' 

Β' 

-



Ενότητα ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

ιιε{ιλόνιο: τα μέσα μεrαφοράς 

Ουσιαστικά Επίθετα Ρήματα 

ο aστροναύτης εναέριος , -α , -ο φτάνω 
η ατμομηχανή ηλεκτρικός, -ή, -ό επιστρέφω 
το σκάφος διεθνής , -ής, -ές ταξιδεύω 
το υπερωκεάνιο · κρατικός , -ή , -ό εκτροχιάζομαι 
το καράβι aυτοκινητιστικός, -ή, -ό οδηγώ 
το αεροσκάφος σιδηροδρομικός , -ή , -ό αναχωρώ 
το λιμάνι ακτοπλοϊκός, ή, -ό αγκυροβολώ 
το αεροδρόμιο υπόγειος, -α, -ο ναυπηγώ 
το δεξαμενόπλοιο υπερηχητικός, -ή, -ό παρκάρω 
ο μηχανοδηγός παρκαρισμένος, -η , -ο aπογειώνομαι 
ο ναυπηγός διαστημικός, -ή, -ό προσγειώνομαι 
ο αερολιμένας ελέγχω 
ο εφοπλιστής Φράσεις επιβιβάζομαι 
η άφιξη οδικό δίκτυο aποβιβάζομαι 
η αναχώρηση χρόνος άφιξης πλέω 
ο σταθμός αλλάζω πορεία aποπλέω 
ο επιβάτης ιδιωτικής χρήσης μεταβαίνω 
ο αεροδιάδρομος δημόσιας χρήσης περιμένω 
η επιστροφή έλεγχος αποσκευών μεταφέρω 
η μετάβαση αίθουσα αναμονής καθυστερώ 
το ταξίδι πύργος ελέγχου συγκρούομαι 
ο σιδηρόδρομος διάρκεια πτήσης κατασκευάζω 
το πετρελαιοφόρο αστικές συγκοινωνίες πληροφορώ 

το εισιτήριο υπεραστικά λεωφορεία (Κ.Τ.Ε.Λ) 
το διαστημόπλοιο έλεγχος διαβατηρίων 
οι συγκοινωνίες διάδρομος προσγείωσης 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ Ενότητα 

4 Συζητήστε: 

1. Ποιες είναι οι συνηθέστερες αιτίες αεροπορικών δυστυχημάτων; 
2. Τι είναι η αεροπειρατεία; Για ποιους λόγους πιστεύετε ότι γίνονται 

αεροπειρατείες; 
3. Τι σημαίνει η φράση «το τρένο εκτροχιάστηκε••; 
4. Πού οφείλεται το κυκλοφοριακό πρόβλημα των μεγαλουπόλεων; 
5. Τι σημαίνουν οι λέξεις ναυαγός, ναυάγιο, ναυαγώ, ναυαγοσώστης; 

nρσσtιrε rιc μεrσφσρικtc σnμσσίεc: 

• Ναυάγιο διαπραγματεύσεων Ι επιχείρησης Ι υπόθεσης (=πλήρης 
αποτυχία ή καταστροφή). 

- Από τις aτυχίες, που τον βρήκαν στη ζωή, κατάντησε ναυάγιο ( = άν­
θρωπος κατεστραμμένος, aποτυχημένος από κάθε άποψη.) 

- Ναυάγησαν οι διαπραγματεύσεις. Η επιχείρησή του ναυάγησε. Ναυά­
. γησαν τα σχέδια. Οι ελπίδες του, τα όνειρά του ναυάγησαν. ( = aποτυ­
χαίνω εντελώς, καταλήγω σε καταστροφή, ματαιώνομαι, δεν πραγματο­
ποιούμαι) 

- Ο νέος στη μεγαλούπολη εκτροχιάστηκε. (= απομακρύνομαι από τη 
σωστή ή την πρέπουσα συμπεριφορά, έχω κακή ή ανήθικη διαγωγή.) 

nσρσeεrιιιtι ειιιρρnμάrωv 

Ο δύτης βούτηξε βαθιά Ι βαθύτερα . 
Ο Νίκος ντύνεται ελαφρύτερα από τον Γιώργο. 
Ο Πέτρος ντύνεται πολύ βαριά . 
Η καθηγήτριά μας μιλάει σιγά και καθαρά . 
Ο Γιάννης περπατά γρηγορότερα Ι πιο γρήγορα από τον Άρη. 
Ο Χρήστος χορεύει ωραιότατα . 

Θετικός 

ωραία 
βαθιά 

Συγκριτικός 

ωραιότερα - πιο ωραία 
βαθύτερα - πιο βαθιά 

Υπερθετικός 

ωραιότατα - πολύ ωραία 
βαθύτατα - πολύ βαθιά 

Από τον πληθυντικό του ουδετέρου σε -ος σχηματίζονται επιρρήματα 
σε -α και από τον πληθυντικό των ουδετέρων σε -ύς σχηματίζονται 
επιρρήματα σε -ιά . 

Παραθετικά είναι ο συγκριτικός και ο υπερθετικός βαθμός (επιθέτων 
και επιρρημάτων). 

-



Ενότητα 8/ ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

5 

6 

Επίθετο αρσενικού γένους 

ωραίος 
ψηλός 
βαθύς 

πληθ. ουδετέρου 

τα ωραία 
τα ψηλά 
τα βαθιά 

επίρρημα 

ωραία 
ψηλά 
βαθιά 

Σχηματίστε τα παραθετικά των επιρρημάτων, όπως στο παράδειγμα: 

1. τίμιος τιμιότερα Ι πιο τίμια τψιότατα Ι πολύ τίμια 

2. δίκαιος 

3. καθαρός 

4. σκληρός 

5. ωραίος 

6. βαθύς βαθύτερα Ι πιο βαθιά βαθύτατα Ι πολύ βαθιά 

7. ελαφρύς 

8. φαρδύς 

Συμπληρώστε τα κενά με το επίρρημα στον θετικό βαθμό, όπως 
στο παράδειγμα: 

Ο Άρης μιλάει 00 00 00 00 00 00 00 00 . • (δυνατός) 
Ο Άρης μιλάει δυνατά. 

1. Βρήκα το σπίτι σου .............. .. .. .... .. .............. .. .... . (εύκολος) 

2. Ο καθηγητής μας μιλάει .... .. .. ............. και .................. ...... .. (απλός-καθαρός) 

3. Η Μαρία χορεύει ...................................... ...... . (ωραίος) 

4. Ο φοιτητής απάντησε ........ .... .. .. .... .. ...... ......... και .. .... ............ ................. . 

(έξυπνος-yρήyορος) 

5. Ο διευθυντής μίλησε .................................... και ...................................... . 

(σκληρός-απότομος) 

6. Μοίρασαν τα χρήματα ............................ .. .... .. . (δίκαιος) 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ {1 Ενότητα 
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Ορ8σyρσφία 

Α' -ότερα , -ότατα : σοφά - σοφότερα - σοφότατα 
δίκαια - δικαιότερα - δικαιότατα 

Β' -ώτερα , -ώτατα : άνω -ανώτερα -ανώτατα 

κάτω -κατώτερα -κατώτατα 

Γ -ύτερα , -ύτατα :βαθιά -βαθύτερα -βαθύτατα 

ελαφριά - ελαφρύτερα - ελαφρύτατα 

Στις παρακάτω προτάσεις να βάλετε το επίρρημα στον συγκριτικό 
βαθμό, όπως στο παράδειγμα: 

Ωραία μας τα λες σήμερα. - Ωραιότερα μας τα λες σήμερα. 

1. Βαθιά στη θάλασσα ζουν περίεργα ψάρια. 

2. Δεν μπορείς να τρέξεις γρήγορα; 

3. Δέσε το στερεά, για να μη λυθεί. 

4. Μίλησε σύντομα, περιεκτικά και καθαρά. 

Αvώμσίlα ιιαρα8εrιιιά ειιιρρnμάrων 

Χτες ήμουν καλά . Σήμερα είμαι καλύτερα από χτες. 
Σήμερα διάβασα ελάχιστα . Χτες διάβασα περισσότερο . 
Ο Πέτρος μιλάει αγγλικά άριστα . 
Χειρότερα δεν μπορούσα να περάσω. 
Ο Αντρέας τρώει πολύ , αλλά ο Δημήτρης περισσότερο . 

• 



Ενότητα 8/ 
Ανώμαλα παραΘετικά 

Θετικός 

καλά 
κακά 
λίγο 
πολύ 

Συγκριτικός 

καλύτερα Ι πιο καλά 
χειρότερα Ι πιο κακά 
λιγότερο Ι πιο λίγο 
περισσότερο Ι πιο πολύ 

ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙ ΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Υπερθετικός 

άριστα Ι πολύ καλά 
κάκιστα Ι πολύ κακά 
ελάχιστα Ι πολύ λίγο 
(πάρα πολύ) 

8 Συμπλήρωσε τα κενά με τον συγκριτικό βαθμό των επιρρημάτων: 

Πρέπει να προσέχεις .. ... ... .... ..... ...... , όταν γράφεις. (πολύς, -ή, -ύ) 
Πρέπει να προσέχεις περισσότερο, όταν γράφεις. 

1. Ο Πέτρος διαβάζει ..... .. .......... .... ...... .. από τον Αντρέα. (πολύς, -ή, -ύ) 

2. Σήμερα έγραψα ...................... .. ... .. από χθες. (κακός, -ή, -ό) 

3. Ο παππούς μου φέτος είναι ... ......... ................. από πέρυσι. (καλός, -ή, -ό) 

4. Η Δήμητρα κοιμάται .................... ......... από την Άννα. (λίγος, -η, -ο) 

5. Η Μαρία έγραψε ...................... ... .. .. από πέρυσι. (κακός, -ή, -ο) 

9 Συμπλήρωσε τα κενά με τον υπερθετικό βαθμό των επιρρημάτων: 
Η μαμά μαγειρεύει ............ .. ... ... . (ωραίος, -α, -ο) 
Η μαμά μαγειρεύει ωραιότατα. 

1. Το παιδί έγραψε .. ..... ... .................. στις εξετάσεις . (κακός, -ή, -ο) 

2. Ο Κώστας μίλησε ............................ στη συνέλευση . (λίγος, -η, -ο) 

3. Τα παιδιά επισκέmονται τους γονείς τους ......... ........... (συχνός, -ή, -ό) 

4. Ο διευθυντής μίλησε στους υπαλλήλους .............. .... ..... (σκληρός, -ή, -ο) 

5. Εγώ πήγα ............... ......... στις εξετάσεις. (καλός, -ή, -ό) 

6. Ο Γιώργος πήγε .. ...................... στους αγώνες. (κακός, -ή , -ό) 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙ ΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 1 Ενότητα 

ι:ιισριαίς VrιΟ'fαιιτιιιιί ινrιοι:αιιτιιιιί εvεσι:ώι:αJ 

Πρέπει να διαβάζω συνέχεια, για να περάσω το μάθημα. 
Μ' αρέσει να ακούω κλασική μουσική. 
Προτιμάω να διαβάζω παρά να βλέπω τηλεόραση. 
Δυστυχώς συνεχίζει να πίνει και να καπνίζει. 
Την είδα να μιλάει με τον φίλο της. 
Κάθε μέρα θέλω να τρώω ένα γλυκό. 

Διαρκής Υποτακτική 

διαβάζω 

να διαβάζω 
να διαβάζεις 
να διαβάζει 
να διαβάζουμε 
να διαβάζετε 
να διαβάζουν 

πίνω 

να πίνω 
να πίνεις 
να πίνει 
να πίνουμε 
να πίνετε 
να πίνουν 

• Τη διαρκή υποτακτική τη χρησιμοποιούμε για κάτι που έγινε , γίνεται ή 
θα γίνεται συνεχώς ή με επανάληψη. 

Σχηματίζεται με το να +οριστική Ενεστώτα: 
γράφω ~ να γράφω 

• Μερικά ρήματα ακολουθούνται από διαρκή υποτακτική: 

ακούω 
αρχίζω 
μ' αρέσει 
βλέπω 
συνεχίζω 
συνηθίζω 
κοιτάζω 

Τους ακούω κάθε βράδυ να μιλάνε με τα παιδιά τους. 
Αρχίζω να συνrιθίζω στην Ελλάδα. 
Μ' αρέσει να μιλάω με Έλληνες. 
Τους βλέπω γρήγορα να τσακώνονται. 
Συνεχίζουν να βγαίνουν μαζί έξω. 
Συνrιθίζω να κοιμάμαι νωρίς το βράδυ. 
Κοιτάζω να περνάω καλά. 

-
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10 Συμπληρώστε τα κενά με διαρκή υποτακτική: 

1. Κύριε καθηγητά, ................................ στην ώρα σας. (έρχομαι) 

2. Ο γιατρός μου είπε να μην .. ...................... και να μην ..................... πολύ. 
(τρώω - πίνω) 

3. Δεν μπορώ ...................... .. .. ....... από το πρωί μέχρι το βράδυ. (δουλεύω) 

4. Γιατί συνεχίζεις ................................ .. .. .... ................................. ; (καπνίζω) 

5. Κάθε μέρα πρέπει ......................................... τα φάρμακά μου. (παίρνω) 

6. Η μητέρα μου προτιμάει ........................ ραδιόφωνο παρά ...... ................ .. 
τηλεόραση. (ακούω- βλέπω) 

7. Του Κώστα του αρέσει .......................... και ............................ .. ...... .......... . 
(δουλεύω - διασκεδάζω) 

8. Τη Λένα δεν την πειράζει .......... ............ ...... και ...... .............. .. ...... το σπίτι . 
(μαγειρεύω - καθαρίζω) 

nρσσωnιιιέ( σιιr:ωvυμίε( 

Ονομαστική 

Εγώ λέγομαι Κώστας. 
Εσύ τρέχεις πολύ. 

Αυτός θυμώνει εύκολα. 
Αυτή είναι η Ντίνα. 
Αυτό λέγεται μολύβι. 
Εμείς περιμένουμε το λεωφορείο. 
Εσείς δουλεύετε τώρα. 
Αυτοί είναι φοιτητές. 
Αυτές δουλεύουν πολύ. 
Αυτά είναι κουταμάρες. 

Π ρ ο σ ω π ι κ έ ς αντωνυμίες 

Αιτιατική 

Με λένε Κώστα. 
Σε βλέπω κάθε πρωί. 

Τον ακούω καλά. 
Την είδα στο πάρτι. 
Το αγόρασα χτες. 

Μας περιμένουν στο σπίτι. 
Σας περιμένουμε. 

Τους αγαπώ πολύ . 
Τις προτιμάμε. 
Τα προσέχουμε. 

Ονομαστική Αιτιατική 
Αδύνατοι τύποι Δυνατοί τύποι 

εμένα εγώ 
εσύ 
αυτός /αυτή /αυτό 
εμείς 
εσείς 
αυτοί /αυτές /αυτά 

με 

σε 

τον/ την/ το 
μας 

σας 

τους/ τις/ τα 

εσένα 
αυτόν /αυτήν /αυτό 
εμάς 
εσάς 
αυτούς /αυτές /αυτά 
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Οι δυνατοί τύποι της προσωπικής aντωνυμίας χρησιμοποιούνται: 

α) με προθέσεις : Ο καθηγητής μίλησε για σένα. 
Στείλ' το σε μένα. 

β) για έμφαση : Εμένα να ρωτήσετε. 
Εσένα σε είδα. 
Αυτόν τον γνωρίζω καλά. 

γ) για αντιδιαστολή : Εμένα να ακούσετε. Όχι τον Κώστα. 
Εσένα ρώτησα. Όχι τους άλλους. 
Αυτούς αγαπάμε. Όχι εσάς. 

Οι αντωνυμίες : με, σε, τον/την/το, μας, σας, τους/τις/τα λέγονται αδύ­
νατοι τύποι. 

Αντικαταστήστε τα ουσιαστικά με τους αδύνατους τύπους της προ­
σωπικής aντωνυμίας, όπως στο παράδειγμα: 

Γνωρίζω τον Κώστα. - Τον γνωρίζω. 

1. Άκουσα τη βροντή. 

2. Μην πάρεις το δέμα. 

3. Χαιρέτησες τις φίλες; 

4. Ακούσατε τις ειδήσεις; 

5. Έλυσε τα προβλήματα; 

6. Έφαγες το φαγητό; 

7. Είδες τον Γιώργο; 

Προσοχή I Τον είδα τον Πέτρο. 
Τον /την /το μπορεί να είναι αντωνυμίες ή άρθρα: 
Τον είδα = αντωνυμία (τον + ρήμα) 
Τον Πέτρο = άρθρο (τον + ουσιαστικό) 

-



Ενότητα 8/ ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝ ΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

12 Συμπληρώστε τα κενά με τον κατάλληλο τύπο της προσωπικής aντω­
νυμίας: · 

- 00 00 οο • ·οο 00 00 00 00 00 00 00 00 00 θα φύγουμε. 

- Φεύγεις κι ............................ ; 

- Ναι, φεύγω κι 00 00 00 00 00 00 00.00 00.00 00 00 00 • 

- .οοοοοο•οοοοοοοοοοοοοοοοοοο· πάντως θα μείνουμε λίγο ακόμη. 

-Αν είναι για λίγο, τότε να περιμένω κι οοοο • οο.οοοο.οο.οοοο• οοοοοο• • 

- Όχι, όχι, 00 00 00 0000.00 0000 00 00 00 00. πήγαινε. 00 00 00 00.00 00 00 00 00 00 00 00. θα έρθουμε αργότερα. 

- Όχι . 00 00 00 . οο 00 00 00 00 00 00 00 θα μείνω να φύγουμε μαζί . 00 00 00 οο. 0000 00.00 00 δεν πρέπει να 

μείνετε άλλο .. 0000 00 00 00.00 00 00 00 00 00 00 00 περιμένουν τα παιδιά. 

Μετοχή εvερynτιιιής Φωvής 

Ρωτώντας θα φτάσεις στην πόλη. 
Ο καθηγητής μπήκε στην τάξη γελώντας . 
Τα παιδιά πέρασαν το απόγευμα παίζοντας και διαβάζοντας. 
Τρώγοντας έρχεται η όρεξη. 

Ενεργητική Μετοχή 

Ενεστώτας Ενεργητική Μετοχή Κατάληξη 

Α. παίζω παίζοντας 

τρέχω τρέχοντας -οντας 

ψαρεύω ψαρεύοντας 

Β. γελώ γελώντας 
τραγουδώ τραγουδώντας - ώντας 
πετώ πετώντας 

Γ. ακούω ακούγοντας 
λέω λέγοντας -(γ) οντας 

τρώ(γ)ω τρώγοντας 

• Ενεργητική Μετοχή : Είναι μόνο η μετοχή Ενεστώτα. 
• Είναι άκλιτη. 
• Τελειώνει σε- οντας, όταν είναι προπαροξύτονη. ταξιδεύονrας 

- ώντας, όταν είναι παροξύτονη. γελώνrας 
• Φανερώνει τρόπο, χρόνο , αιτία , υπόθεση. 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ { J Ενότητα 

1. - Πώς περνάς τη μέρα σου ; 
- Διαβάζοντας και ακούγοντας μουσική. τρόπο 

2. - Πότε άκουσες για τον Πέτρο; 
- Πηγαίνοντας στο Πανεπιστήμιο. χρόνο 

3. - Γιατί πήγε στο θέατρο; 
- Μην έχοντας τι να κάνει στο σπίτι, πήγε θέατρο. αιτία 

4. Τρέχοντας θα προλάβεις το λεωφορείο. υπόθεση (αν ... ) 

13 Συμπληρώστε με ο ή ώ : 

14 

1. Γράφ .... ντας και διαβάζ .... ντας πέρασε η ώρα. 

2. Ανέβαινε τις σκάλες τραγουδ .... ντας . 

3. Λέγ .... ντας αυτά άνοιξε την πόρτα. 

4. Ρωτ .... ντας φτάσαμε στην πόλη. 

5. Άκουσε την απόφαση γελ .... ντας. 

6. Μας είπε την ιστορία κλαίγ .... ντας. 

7. Θα περάσουμε όλο το βράδυ χορεύ .... ντας και τραγουδ .... ντας. 

8. Ανεβάζ ... ντας τα έπιπλα στο διαμέρισμα, προξένησαν πολλές ζημιές. 

Συμπληρώστε τα κενά με τη μετοχή Ενεστώτα των ρημάτων που είναι 
στην παρένθεση: 

1. Χάνω το χρόνο μου .......................... .............. το λεωφορείο. 

2. Τα περισσότερα χρόνια τα πέρασα ...................................... .. 

3. Το παιδί ήρθε από το σχολείο ................................................ . 

4. Μιλούσε ..................................................... στον τοίχο. 

5. .. .................................. ........... κλειδώσαμε το σπίτι. 

6. . ................................ . έξω εγώ βρήκα τον Κώστα και τη Μαρία . 

7 ....... .... ............ ............ ................ .. όλη μέρα κουράστηκα πολύ . 

8. Την Κυριακή την περνάω .............................. .. ............ .. 

(περιμένω) 

(ταξιδεύω) 

(κλαίω) 

(ακουμπώ) 

(φεύγω) 

(βγαίνω) 

(διαβάζω) 

και .............. .... ............ .. .... .. .... στη θάλασσα. (παίζω - κολυμπώ) 

-



Ενότητα 8} ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗ Ν ΕΛΛΗΝΙ ΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Β' zuιuνία ια' ιιαι IJ' riιfnJ 
nαραrαrιιιός εvερνnrιιιιίς · nαenrιιιιίς Φωνιίς 

Ο Κώστας με χαιρετούσε από μακριά. 

Προσπαθούσε να βγει από το αυτοκίνητο . 

Τα παιδιά παραπονιόνταν στο δάσκαλό τους. 

Το σπίτι μας αποτελούνταν από πέντε κύρια δωμάτια. 

Παρατατικός 

Ενεργητική Φωνή Μέση Παθητική Φωνή 

α'τάξη β'τάξη α'τάξη β'τάξη 

χτυπούσα συγκινούσα χτυπιόμουν 
χτυπιόσουν 
χτυπιόταν 
χτυπιόμασταν 
χτυπιόσαστε/-ταν 
χτυπιόνταν 

συγκινούμουν 
συγκινούσουν 
συγκινούταν 
συγκινούμαστε 
συγκινούσαστε/-ταν 
συγκινούνταν 

χτυπούσες συγκινούσες 
χτυπούσε συγκινούσε 
χτυπούσαμε συγκινούσαμε 
χτυπούσατε συγκινούσατε 
χτυπούσαν συγκινούσαν 

14 Συμπληρώστε τα κενά με τον κατάλληλο τύπο του ρήματος 
στον Παρατατικό: 

1. Όταν ήμουν μικρός , ...... .. .......... .... ............. κοντό παντελονάκι. (φορώ) 

2. Κάθε φορά που την έβλεπα, αυτή .... .. .................... .. .. ............... (τηλεφωνώ) 

3. Όταν είχαμε εξετάσεις , .......................... .. .. .. τις διασκεδάσεις . (στερούμαι) 

4. Ο Πέτρος, όταν δεν έγραφε καλά , .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. (στενοχωριέμαι) 

5. Πριν πέντε χρόνια ............ .. ............ .. ............. στη Γερμανία . 

6. Από την κλήρωση δεν ...................... .. .......... .. κανένας. 

7. Ακούσαμε κάποιον που ........ .. ............ ......... .. βοήθεια . 

8. Όταν μιλούσε , .... .... ......................... ακόμα και τις πέτρες. 

9. Οι γονείς μου ..................................... πολύ τα ζώα. 

10 ..... ..................................... , αλλά δεν έβρισκα νερό . 

(ζω) 

(εξαιρούμαι) 

(ζητάω) 

(συγκινώ) 

(αγαπώ) 

(διψώ) 



Ενότητα 

Η ΕΛΛΑΔΑ 
ιιΣΤΑΥΡΟΙJΡΟΜΙ ΤΡΙΩΝ ΗΩΕΙΡΩΝΙΙ 

Η Ελλάδα βρίσκεται στα νοτιοανατολικά της Ευρώπης, στην Ανα­
τολική Μεσόγειο. Αποτελεί το νοτιότερο τμήμα της Βαλκανικής 

χερσονήσου. Κατέχει σημαντική θέση, γιατί βρίσκεται στο 
χώρο εκείνο, όπου οι τρεις ήπειροι, η Ασία, η Ευρώπη και η 
Αφρική, πλησιάζουν η μια την άλλη. Δίκαια, λοιπόν, ονόμα­

, σαν την Ελλάδα «σταυροδρόμι τριών ηπείρων». 
Η Ελλάδα έχει έκταση 132.000 τ.χμ. και πληθυσμό 

περίπου 10.000.000 κατοίκους. Είναι μικρή χώρα, αλλά 
έχει μεγάλη ιστορία. Στο χώρο που καταλαμβάνει η 
σημερινή Ελλάδα ήρθαν και εγκαταστάθηκαν οι πρώτοι 
Έλληνες πριν 4.000 χρόνια. Εκτός από τους Έλληνες 
που μένουν στην Ελλάδα, άλλα τέσσερα εκατομμύρια 
περίπου ζουν στο εξωτερικό, σε πολλές χώρες του 
κόσμου {απόδημος ελληνισμός) . 
Τα 4/5 του εδάφους της Ελλάδας είναι ορεινό και το 1/5 

-- · πεδινό. Έχει πολλά και άγρια βουνά. Το ψηλότερο βουνό είναι 
ο Όλυμπος με ύψος 2.917μ. Στα αρχαία χρόνια πίστευαν ότι στην 

κορυφή του κατοικούσαν οι θεοί. Η Ελλάδα είναι ηπειρωτική και νησιωτι­
κή χώρα. Οι ακτές της παρουσιάζουν μεγάλη ποικιλία στη μορφή, σχημα­
τίζοντας πολυάριθμους κόλπους, χερσονήσους και ακρωτήρια. Έχει περί­
που τρεις χιλιάδες νησιά, από τα οποία διακόσια είναι κατοικήσιμα. 
Η Αθήνα είναι η πρωτεύουσα της Ελλάδας και έχει πληθυσμό πάνω 

από 4.000.000 κατοίκους. Άλλες μεγάλες πόλεις είναι η Θεσσαλονίκη στη 
Μακεδονία, το Ηρόκλειο στην Κρήτη, η Πότρα στην Πελοπ6ννησο, ο 
Βόλος στη Θεσσαλία, η Κομοτηνή στη Θράκη και τα Γιόννινα στην 
Ήπειρο. 

Εκατομμύρια τουρίστες κάθε χρόνο επισκέmονται την Ελλάδα. Οι 
αρχαιολογικοί της χώροι, τα μουσεία, τα μνημεία, η ένδοξη ιστορία της 

ι 

καθώς και η 'απέραντη θάλασσα με τις πανέμορφες παραλίες της, ο ήλιος 
της και τα νόστιμα φαγητά της, την κάνουν μοναδική. 

Ερωrιίσεις 

1 . Πού βρίσκεται η Ελλάδα; 
2. Γιατί η θέση της είναι σημαντική; 
3. Γιατί ονομάζεται 'σταυροδρόμι των ηπείρων'; 
4. Πόσους κατοίκους έχει περίπου; 

5. Ποια είναι η πρωτεύουσά της και πόσους κατοίκους έχει; 
6. Ποιες άλλες μεγάλες πόλεις της Ελλάδας γνωρίζετε; 

-
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ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ Ενότητα 

Η ιικρόnσλn 

Παρθενώνας Ο ναός που βλέπουμε σήμερα είναι της εποχής του Περι­
κλή. Χτίστηκε ανάμεσα στο 447 και 432 π.Χ. Είναι δωρικού ρυθμού. Αρχι­
τέκτονας ήταν ο Ικτίνος και γλύπτης ο Φειδίας, που στόλισε τον ναό με 
υπέροχα γλυπτά. «Παρθενών>> σημαίνει αίθουσα για την παρθένο, και στην 
πραγματικότητα το όνομα αυτό αφορούσε ένα μόνο χώρο του οικοδομή­
ματος, όπου υψωνόταν το χρυσελεφάντινο άγαλμα της θεάς Αθηνάς. 

Ο Παρθενώνας πέρασε πολλές περιπέτειες στη διάρκεια των αιώνων. 
Μετατράπηκε σε χριστιανική εκκλησία και αργότερα σε μουσουλμανικό 
τέμενος. Το 1687, μια οβίδα των Ιταλών του Μοροζίνη ανατινάζει τον ναό, 
που είχε μετατραπεί από τους Τούρκους σε πυριτιδαποθήκη. Την κατα­
στροφή ολοκληρώνει η λεηλασία από τον λόρδο Έλγιν, που «Πήρε» αγάλ­
ματα, μετώπες και άλλα γλυπτά. Είναι τα γνωστά «ελγίνεια μάρμαρα» που 
την επιστροφή τους διεκδικεί σήμερα η ελληνική πολιτεία. 

Αθήνα: Παρθενώνας 

-



Ενότητα C)j ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Το πιο σημαvτικό θρησκευτικό κέvτρο της αρχαίας Ελλάδας που βρί­
σκεται στην Φωκίδα. Οι ανασκαφές αποκάλυψαν τον ναό και το ιερό του 
Απόλλωνα, τα ερείπια του αρχαίου θεάτρου των Δελφών, το στάδιο και 
άλλα οικοδομήματα. 

Στους Δελφούς βρισκόταν το πιο φημισμένο μαvτείο της αρχαιότητας. 
Χιλιάδες πιστοί, ανάμεσά τους βασιλιάδες και στρατηγοί, επισκέmοvταν 
το ιερό του Απόλλωνα και ζητούσαν από τον ιερέα του θεού να τους προ­
φητέψει το μέλλον. Ως αvτάλλαγμα, πρόσφεραν πλούσια αφιερώματα ή 

αγάλματα- ανάμεσα σε άλλα είναι και ο περίφημος «Ηνίοχος>>, που βρί­
σκεται σήμερα στο Μουσείο των Δελφών. 

Ο πλούτος και η ομορφιά της ιερής αυτής περιοχής έγιναν πόλος 
έλξης για πολλούς εισβολείς, που κατά καιρούς λεηλάτησαν τους θησαυ­
ρούς της και κατέστρεψαν τα μνημεία της . 

Η Θόλος των Δελφών 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ Ενότητα 

Η Βερyίvα 

Σ' αυτό το μικρό χωριό της Μακεδονίας βρίσκεται ένας από τους πιο 
αξιόλογους αρχαιολογικούς χώρους της Ελλάδας. Σήμερα οι αρχαιολόγοι 
πιστεύουν πως η Βεργίνα είναι χτισμένη στη θέση της αρχαίας πόλης Αιγές. 

Το 1977 ο καθηγητής του Πανεπιστημίου Θεσσαλονίκης Μανόλης 
Ανδρόνικος ανακάλυψε έναν τάφο που , όπως υποστήριξε, ανήκε στον 
βασιλιά της Μακεδονίας Φίλιππο Β'. Μέσα στη σαρκοφάγο, που βρέθηκε 
στον τάφο, υπήρχε ένα χρυσό κιβώτιο με οστά τα οποία ήταν καλυμμένα 
με φύλλα χρυσού. Ανάμεσα στα ευρήματα, που χρονολογούνται γύρω 
στο 350-325 π.Χ., βρέθηκαν πολλά χρυσά και ασημένια κοσμήματα, περι­
κεφαλαία, περικνημίδες, θώρακας και ξίφος. 

« ... στάθηκα μονάχος για μια στιγμή, να συνέλθω από το απίστευτο 
θέαμα. Όλα έδειχναν πως είχαμε βρει ένα βασιλικό τάφο. Κι αν η χρονο­
λόγηση που δίναμε στα ευρήματα ήταν σωστή ... τότε είχα κρατήσει στα 
χέρια μου τα οστά του Φιλίππου. Ήταν τρομακτικό, αδύνατο να το χωρέ­
σει ο νους μου. [ .. . }Ήταν η πιο απίστευτη ώρα της ζωής μου.» 

Μανόλης Ανδρόνικος, Βεργίνα 

Η Βεργίνα και ευρήματα από τους τάφους της. 

-



-

Ενότητα 9/ ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

τα Μετέωρα. το ιιέτρινο δάσος 

Συγκρότημα μοναστηριών, που είναι χτισμένα πάνω σε aπόκρημνους 
βράχους κοντά στην Καλαμπάκα. Ονομάστηκαν Μετέωρα, γιατί δίνουν την 
εντύπωση ότι «αιωρούνται>> ανάμεσα στον ουρανό και τη γη. Το ύψος των 
βράχων φτάνει τα τετρακόσια μέτρα περίπου. 

Τα πρώτα μοναστήρια των Μετεώρων ιδρύθηκαν τον 14° αιώνα. Σύμ­
φωνα με ορισμένες πηγές, στις σπηλιές των βράχων ζούσαν aσκητές ήδη 
από τον 11 ο αιώνα. 

Από τα είκοσι τέσσερα μοναστήρια των Μετεώρων, σήμερα λειτουρ­
γούν μόνο έξι. Εκεί φυλάσσονται εικόνες, ιερά σκεύη, πολύτιμα χειρό­
γραφα, ενώ διασώζονται πολλές τοιχογραφίες. Από όλα τα μοναστήρια η 
μονή Βαρλαάμ διαθέτει την πλουσιότερη συλλογή σε κειμήλια. 

Μέχρι το 1925 η ανάβαση στις μονές γινόταν με ανεμόσκαλες και δίχτυα. 
Σήμερα υπάρχει δρόμος και μονοπάτια που οδηγούν σ'αυτές. 

Μετέωρα: Μονή Ρουσάνου 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ {1 Ενότητα 

ιιεξιλάyια: Η Ελλάδα 

Ουσιαστικά Επίθετα Ρήματα 

το νησί αρχαιολογικός, -ή, -ό συνορεύω 
η θάλασσα όμορφος, -η, -ο περιβάλλω 
το βουνό καθαρός, -ή, -ό αγαπώ 
η πρωτεύουσα αγροτικός, -ή, -ό ερημώνω 
η πόλη αστικός, -ή , -ό ζω 

το χωριό ορεινός, -ή, -ό μεταναστεύω 
η πεδιάδα πεδινός, -ή, -ό κατοικώ 
το ποτάμι αμέτρητος, -η, -ο εγκαθίσταμαι 
η κορυφή φρέσκος, -ια, -ο γυρίζω 
το πέλαγος παραλιακός, -ή, -ό νοσταλγώ 
η αμμουδιά ιστορικός, -ή, -ό εντυπωσιάζω Ι -ομαι 
η λίμνη φυσικός, -ή, -ό σκεπάζω Ι -ομαι 
το ακρωτήριο τουριστικός, -ή, -ό επισκέmομαι 
ο κόλπος ταξιδιωτικός, -ή, -ό διασχίζω 
το μουσείο υπέροχος, -η, -ο βρέχω Ι -ομαι 
το μνημείο πανέμορφος, -η, -ο συγκεντρώνω Ι -ομαι 
το έθνος κυκλοφοριακός, -ή, -ό απολαμβάνω 
η κωμόπολη ήσυχος, -η, -ο επιθυμώ 
η επαρχία έρημος, -η, -ο, ξεναγώ Ι -ούμαι 
ο πληθυσμός επαρχιακός, -ή, -ό εργάζομαι 

Φράσεις: 

αστική συγκοινωνία- αστικός πληθυσμός- αστική οικογένεια (ο αστός­
αστυφιλία - αστυνομία - αστυνομικός) 

αγροτική οικονομία - αγροτικός πληθυσμός - αγροτική σύνταξη -αγροτική 
οικογένεια- αγροτικές εργασίες (ο αγρότης , η αγρότισσα) 

δασικός πλούτος- δασική υπηρεσία (ο δασάρχης- το δασαρχείο- το δάσος) 

κυκλοφοριακό πρόβλημα Ι χάος- κυκλοφοριακή αγωγή - κυκλοφοριακή μελέτη -
κυκλοφοριακή συμφόρηση (η κυκλοφορία) 

υπεραστική συγκοινωνία- υπεραστικό λεωφορείο- υπεραστικές γραμμές (αστικός) 

απόδημος ελληνισμός - απόδημοι Έλληνες - οι Έλληνες της διασποράς 
(απόδημος , aποδημώ) 

μετανάστευση - εσωτερική μετανάστευση (μεταναστεύω - ο μετανάστης) 

δημόσιες υπηρεσίες- το δημόσιο- δημόσια κτίρια (δημόσιος). 

• 



Ενότητα 9/ ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

ι 

nαpαιιείμεvοc εvεpνnτιιιιίc φωvιίc 

Ο φύλακας έχει κλείσει τις πόρτες του κήπου . 
Δεν έχουμε διαβάσει σήμερα. 
Έχεις γράψει τις ασκήσεις; 
Δεν έχετε πληρώσει ακόμη το ενοίκιο. 
Τα παιδιά δεν έχουν φτάσει στο σχολείο ακόμα. 

Παρακείμενος 

Εν. : φτάνω 

Αόρ. : έφτασα 

έχω φτάσει 

έχεις φτάσει 

έχει φτάσει 

έχουμε φτάσει 

έχετε φτάσει 

έχουν φτάσει 

Παρατηρήσεις 

Εν. : γράφω 

Αόρ. : έγραψα 

έχω 

έχεις 

έχει 

έχουμε 

έχετε 

έχουν 

γράψει 

γράψει 

γράψει 

γράψει 

γράψει 

γράψει 

Εν. :ψάχνω 

Αόρ. :έψαξα 

έχω ψάξει 

έχεις ψάξει 

έχει ψάξει 

έχουμε ψάξει 

έχετε ψάξει 

έχουν ψάξει 

- Ο Παρακείμενος φανερώνει ότι κάτι έχει γίνει στο παρελθόν και τώ­
ρα είναι τελειωμένο. 

- Τα ρήματα είμαι και έχω δεν έχουν Παρακείμενο. 

Γράψτε τα ρήματα στο ίδιο πρόσωπο στον άλλο αριθμό: 

1 . έχετε διαβάσει - 00. 00 00 00 00 00 00 00. 00 •• 00. 00 00. 00 00. 00 00 00 00. 00 00 00. 00 00 00 00 00 00 00. 00. 00. 00. 00. 00. 

2. 

3. 

4'. 

5. 

6. 

7. 

έχεις κερδίσει - ....... ............ ..... .. ...................................................... . 

έχουν φτάσει 

έχω τελειώσει - 00 . 00. 00 00 00 00 00 00 00 ••• 00 00 00 •• 00 00 00 00 00. 00 00 00 ... 00 00 00. 00 00 00 00 00 •• 00. 00 .. . 00. 

έχει πληρώσει - οοοοοοοοοοοοοοοοοοοο•·οο·οοοοοοο•••οοοοοοοοοοοοοοοοοοοοοοοοοοοοοοοοοοοοοοοοοο•οο· 

έχουμε τρέξει - .... 00.00 00 00 00 00.00. 00 00 00 00 . 00 • •• 00 00 00.00 00 00.00 00 00 00 00 00 00 00.00 00 00 00.00. 00. 

έχετε αλλάξει - . 00 00 .. 00 00 00 00 00 00 . 00 •• 00 00. 00 ••• 00. 00 • • 00 00 00. 00 00 00. 00 00 00 00 00 00 •• 00 00. 00 00 00. 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ {J Ενότητα 

2 Συμπληρώστε τα κενά με τον σωστό τύπο του Παρακειμένου: 

1. Το πλοίο ........................................... στο λιμάνι. (aράζω) 

2. Εσύ ...... ...... ............................ ..... τη γιορτή. (ετοιμάζω) 

3. Ο Γιώργος ................................. πολλά χρήματα στο λαχείο. (κερδίζω) 

4. Εσείς ............................................ σ' όλον τον κόσμο. (ταξιδεύω) 

5. Εμείς ........................................... το σπίτι μόνοι μας. (βάφω) 

6. Εγώ ............ .. .............. ........ .... .... τα μαθήματά μου. (τελειώνω) 

3 Γράψτε τα παρακάτω ρήματα στον Αόριστο και στον Ενεστώτα: 

1. έχω εΠιστρέψει επέστρεψα επιστρέφω 

2. έχω κρύψει 

3. έχω διώξει 

4. έχω ξοδέψει 

5. έχω τρέξει 

6. έχω αφήσει 

Έχω κρύψει αυτή την εικόνα μέσα στην καρδιά μου. 
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Αναφορικές Αντωνυμίες 

Όποιος βιάζεται σκοντάφτει. - Θα κερδίσει όποια έρθει πρώτη. 
Μας παίρνουν ό,τι βγάζουμε. - Έκανε ό,τι ήθελε. 
Όσοι πήγαν έμειναν κατάπληκτοι. 
Βλέπεις εκείνο το βουνό που είναι πάνω από τη λίμνη; 
Αυτά τα βιβλία είναι των μαθητών οι οποίοι έφυγαν . 

Αναφορικές λέγονται οι αντωνυμίες με τις οποίες ολόκληρη πρότα­
ση αναφέρεται σε μία άλλη λέξη. 

Αναφορικές αντωνυμίες 

που (άκλιτη) 
ο οποίος, η οποία, το οποίο 
όποιος, όποια, όποιο 
όσος, όση, όσο 
ό,τι (άκλιτη) 

που 

Είναι άκλιτη. Αναφέρεται σε ονόματα κάθε γένους, αριθμού και 
mώσης: 
Ο άνθρωπος που(= τον οποίο) είδα. - Το παιδί που(= το οποίο) παίζει. 
Οι μέρες που ( = οι οποίες) πέρασαν. - Οι άντρες που ( = οι οποίοι) πίνουν. 

Ενώστε τις δυο προτάσεις χρησιμοποιώντας την αναφορική αντω­
νυμία που, όπως στο παράδειγμα: 

Μ' αρέσει το αυτοκίνητο. Το είδαμε σ' εκείνη την έκθεση. 
Μ' αρέσει το αυτοκίνητο που είδαμε σ' εκείνη την έκθεση. 

1. Θα σου πω για το καινούριο βιβλίο μου. Θα κυκλοφορήσει σύντομα. 

2. Μ' αρέσει το κουστούμι. Το φόρεσα στη γιορτή σου. 

3. Ήρθε η ωραία γειτόνισσα. Η γειτόνισσα είναι φοιτήτρια. 

4. Είδα τους εργάτες. Δουλεύουν στο εργοστάσιο. 
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Γράψτε τέσσερις προτάσεις χρησιμοποιώντας την αναφορική αντω­
νυμία που: 

1. 

2. 

3. 

4. 

ο αnαίας - n onoίa - ro οnοίο 
Κλίνεται μαζί με το άρθρο, όπως το επίθετο ωραίος, -α, -ο. 

Ενικός αριθμός 

Ον. ο οποίος η οποία το οποίο 

Γεν. του οποίου της οποίας του οποίου q που 

Αιτ. τον οποίο την οποία το οποίο 

Πληθυντικός αριθμός 

Ον. οι οποίοι οι οποίες τα οποία 

Γεν. των οποίων των οποίων των οποίων q που 

Αιτ. τους οποίους τις οποίες τα οποία 

Την αντωνυμία αυτή τη μεταχειριζόμαστε αντί για το που, για να απο­
φεύγουμε την ασάφεια ή όταν υπάρχουν στην ίδια φράση πολλά που: 

Φρόντιζαν όλες το παιδί της φίλης τους που πολύ αγαπούσαν. 
(ποιον αγαπούσαν; Το παιδί της φίλης ή τη φίλη τους. Δεν είναι σαφές.) 
Φρόντιζαν όλες το παιδί της φίλης την οποία πολύ αγαπούσαν . 
Φρόντιζαν όλες το παιδί της φίλης το οποίο πολύ αγαπούσαν. 

Βάλτε στη θέση της αναφορικής aντωνυμίας που τον κατάλληλο τύ­
πο της aντωνυμίας ο οποίος, -α, -ο, όπως στο παράδειγμα: 

Ο ναύαρχος που κυβερνούσε το πλοίο. 
Ο ναύαρχος ο οποίος κυβερνούσε το πλοίο. 

1. Η διευθύντρια που έδωσε την εντολή. 

2. Το παιδί που έπαιζε στην αυλή του σχολείου. 

• 



Ενότητα 9/ ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

7 

3. Η κοπέλα που της χάρισαν ένα βραχιόλι. 

4. Οι φοιτητές που έφυγαν. 

5. Η φοιτήτρια που είδα. 

6. Τα πράγματα που θαυμάζιύ. 

nρσσσχιί r 
Η αντωνυμία που δεν χρησιμοποιείται ποτέ με πρόθεση, ενώ με 
πρόθεση χρησιμοποιείται η αντωνυμία ο οποίος, η οποία, το οποίο: 
Η τράπεζα, από την οποία παίρνουν τα χρήματα, είναι κλειστή. 

όποιος - όποια - όποιο 
Όποιος θέλει ας δοκιμάσει. 
Βάλε όποια ρούχα θέλεις. 
Όποιο παιδάκι μιλάει θα βγει έξω. 
Φώναξε όποιον εσύ θέλεις. 

Η αντωνυμία όποιος, όποια, όποιο κλίνεται χωρίς το άρθρο, 
όπως το επίθετο πλούσιος, -α, -ο. 

Συμπληρώστε τα κενά με τον σωστό τύπο της αναφορικής aντωνυ­
μίας όποιος, όποια, όποιο: 

... ..... .... .. . μπορεί ας τρέξει. - Όποιος μπορεί ας τρέξει. 

1. Με .......................... δάσκαλο καθίσεις, τέτοια γράμματα θα μάθεις. 

2. . ......................... και αν είσαι, πέρνα μέσα. 

3. Σε ......................... πόλη πήγα, έμεινα δυο μέρες . 

4. . ......................... ήταν εκεί, ήταν τυχερή. 

5. . ................... .. ..... παιδί διαβάζει, παίρνει καλούς βαθμούς . 

6. Πάρε ......................... βιβλία θέλεις. 
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όσος - όση - όσο 
Ήρθαν όσοι μπόρεσαν. 
Όσα παιδιά διάβασαν έγραψαν καλά. 
Όσοι πήγαν, είδαν πράγματα απίστευτα. 

Η αντωνυμία όσος, όση, όσο κλίνεται χωρίς το άρθρο, 
όπως το επίθετο πλούσιος, -α, -ο. 

Συμπληρώστε τα κενά με τον σωστό τύπο της αναφορικής aντωνυ­
μίας όσος, -η, -ο: 

Πιες ........... κρασί θέλεις. 
Πιες όσο κρασί θέλεις. 

1. Πάρε ..................... χρήματα θέλεις . 

2. Κάλεσε .................... φίλους θέλεις. 

3. .. ................... ώρα ήταν εκεί, δεν μιλούσε. 

4. .. ................... βρίσκονταν εκεί φοβήθηκαν. 

5. Βρέστε ...................... λέξεις αρχίζουν από Σ. 

ό,'rl 

Κάνε ό,τι μπορείς. 
Παίρνει ό,τι του δίνουν. 
Έλα ό,τι ώρα μπορέσεις. 

nροσοχιί t 

- Έλεγε ό,τι ήθελε. 
- Ό,τι κι αν πεις, εγώ θα φύγω. 
- Έκανε ό,τι ήθελε. 

ό,τι = αναφορική αντωνυμία : 
ότι =ειδικός σύνδεσμος: 

Πάρε ό,τι θέλεις. (=οτιδήποτε) 
Νομίζω ότι αυτό είναι σωστό. 

Οι αντωνυμίες όποιος, -α, -ο Ι όσος, -η, -ο και ό,τι μπορούν να ενώνο­
vται με το άκλιτο -δήποτε : 
οποιοσδήποτε, οσοδήποτε, οτιδήποτε. 

-



Τα Ιωάννινα από το Μιτσικέλι. Υδατογραφία του W. Haygarth (1834) . 



Ενότητα 

ΣΤΟ ΤΑΧΥΔΡΟΜΕΙΟ 

Ο Πέτρος και ο Άρης είναι φοιτητές στην Αθήνα. Α ν και έχουν τηλέφωνο, 
προτιμούν να αλληλογραφούν με τους γονείς τους και με τους φίλους τους. 

Κάθε πρωί γύρω στις 10 έρχεται ο ταχυδρόμος, και, αν έχουν κάποιο 
συστημένο γράμμα ή καμιά επιταγή, χτυπάει το κουδούνι και κατεβαίνουν να 
το πάρουν, δείχνοντας στον ταχυδρόμο την αστυνομική τους ταυτότητα και 
υπογράφοντας στο σχετικό έντυπο. Αν όμως απουσιάζουν, τότε ο ταχυδρό­
μος αφήνει ειδοποίηση. Α ν έχουν κάποιο γράμμα ή περιοδικό, το αφήνει στο 

γραμματοκιβώτιο που είναι δίπλα στην πόρτα. Πολλές φορές η μητέρα του 
Πέτρου στέλνει δέμα. Ο Πέτρος πρέπει να πάρει το δέμα από το ταχυδρο­
μείο. Έτσι, λοιπόν, πηγαίνει στο ταχυδρομείο στη θυρίδα που γράφει 
ΔΕΜΑΤΑ. 

Πέτρος : 
Υπάλληλος: 

Πέτρος: 
Υπάλληλος: 
Πέτρος: 

_.,._,..,._ .. 

Συγνώμη, υπάρχει ένα δέμα στο όνομα Πέτρος Αλευρόπουλος ; 
Βέβαια. Είναι , όμως , λίγο βαρύ και θέλει προσοχή. Μου δίνετε, 
σας παρακαλώ, την ταυτότητά σας ; 
Ορίστε. 
Βάλτε εδώ την υπογραφή σας .... Ορίστε το δέμα. 
Ευχαριστώ πολύ. 

==:~~ ~=-------------~~-, 

/),μ~").1 λ~ΙΑ ηi.Hcιf 
t::::;::B!!CJ !ΝΛΑ1'Α .2.\ I ~ιι.ι.ιvΨΑ 

*<f ι/~ . 

\ίel-'o;.tA1..1iΙIJO~ ϊ'ΈQ?Γο~y'ΑΙJ~ 

oμtl\>oi '23 MA'Po'fS.l 

)'B~IJA 
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Εnιι:ανές - συστημένα 

Η Ελένη θέλει να σrείλει ένα συστημένο γράμμα σε μια φίλη της. Πηγαίνει, 
λοιπόν, σrο ταχυδρομείο και, επειδή έχει πολύ κόσμο, περιμένει λίγο σrην 
ουρά · όταν φτάνει σrη θυρίδα που γράφει ΕΠΠΑΓΕΣ- ΣΥΣΤΗΜΕΝΑ. .. 

ΕΜνη: Θέλω να στείλω αυτό το γράμμα συστημένο στη Ρόδο . Μπο-
ρείτε να μου πείτε πόσο κοστίζει το γραμματόσημο; 

Υπάλληλος: Το γραμματόσημο κάνει μισό ευρώ . Ξεχάσατε όμως να γράψε­
τε τον κωδικό . Πάρτε τα γραμματόσημα και καθίστε εκεί να 
γράψετε τον κωδικό. 

Ελένη: Μήπως μπορώ να πληρώσω εδώ και τον λογαριασμό της 
Δ.Ε.Η .; 

Υπάλληλος: Βέβαιως. 

Ερωτήσεις: 

1. Ποια η διαφορά ενός απλού γράμματος από ένα συστημένο ; 
2. Τι μοιράζει ο ταχυδρόμος; 
3. Πού αφήνει τα γράμματα; 
4. Πού μπορούμε να πληρώνουμε τους λογαριασμούς της Δ.Ε.Η ., του 

Ο.Τ.Ε. κ.λπ. 

5. Ποια στοιχεία πρέπει να περιέχει μια σωστή διεύθυνση , όταν θέλουμε να 
στείλουμε γράμμα, επιταγή ή δέμα ; 

Θέματα νια συ~ήιrnσn 

1. Τι είναι η « ανοιχτή επισrολή>>; 
2. Τι σημαίνει « απόρρητο των επισrολώV>>; 
3. Φιλοτελισμός - φιλοτελιστής. 
4. Ηλεκτρονικό ταχυδρομείο. 
5. Παλιότεροι τρόποι επικοινωνίας. 
6. Τεχνολογία και ταχυδρομείο . 
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JΙεξιλόνισ: Σ~σ ιcαχυδρσμείσ 

Ουσιαστικά Επίθετα Ρήματα 

η αλληλογραφία φιλικός, -ή, -ό αλληλογραφώ 

η επιστολή ερωτικός , -ή, -ό γράφω 
η αποστολή εμπορικός, -ή, -ό συντάσσω 
ο αποστολέας μυστικός, -ή, -ό απευθύνω 
ο παραλήmης επίσημος, -η, -ο επιστρέφω 
η διεύθυνση διπλωματικός, -ή , -ό ταχυδρομώ 
η επίδοση ιδιωτικός, -ή, -ό αποστέλλω 
η παραλαβή απλός, -ή, -ό επιδίδω 
το γράμμα συστημένος, -η , -ο παραλαμβάνω 

η κάρτα επείγων, -ουσα, -ον στέλνω 

το δέμα ευχαριστήριος, -α, -ο παίρνω 

η επιταγή συλλυπητήριος , -α, -ο υπογράφω 
η αντικαταβολή φιλοτελικός, -ή, -ό συλλέγω 
το γραμματόσημο επιστολικός, ή, -ό διανέμω 
το γραμματοκιβώτιο ταχυδρομικός , -ή, -ό εύχομαι 
ο γραμματοσυλλέκτης aπόρρητος, -η, -ο ετοιμάζω 
ο ταχυδρόμος ηλεκτρονικός, -ή, -ό επικοινωνώ 
το ταχυδρομείο ευχετήριος, -α, -ο παραδίδω 
ο φάκελος ανεπίδοτος, -η, -ο μεταφέρω 

Φράσεις 

το ταχυδρομικό γραφείο η ταχυδρομική διεύθυνση 
η ταχυδρομική επιταγή 
τα ταχυδρομικά τέλη 

το ταχυδρομικό ταμιευτήριο 
ο ταχυδρομικός διανομέας 
ο ταχυδρομικός κώδικας 
η ταχυδρομική θυρίδα 

Hellenic Post 

Ταχυδρομικό 
κατάστηνα /ωαwίνων 

η συλλογή γραμματοσήμων 
κολλάω γραμματόσημα 

Ενότητα 

• 
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Ο πατέρας μου συμμετείχε σε μια διεθνή συνάντηση. 
Ο αδερφός μου είναι επιμελής μαθητής. 
Οι ηθοποιοί είναι πολύ δημοφιλείς . 
Αυτό το φάρμακο είναι επιβλαβές για τον άνθρωπο. 
Τα παιδιά τους είναι πολύ αγενή . 

Ενικός αριθμός 

Ον. ο συνεχής η συνεχής το συνεχές 
Γεν. (του συνεχούς) (της συνεχούς) (του συνεχούς) 

Αιτ. τον συνεχή τη συνεχή το συνεχές 

Πληθυντικός αριθμός 

Ον. οι συνεχείς οι συνεχείς τα συνεχή 

Γεν. των συνεχών των συνεχών των συνεχών 
Αιτ. τους συνεχείς τις συνεχείς τα συνεχή 

Όμοια κλίνονται τα επίθετα: συνεπής, διεθνής, αφανής, πολυτελής, 
aτυχής, ασφαλής, λεπτομερής, καταρρακτώδης, πετρώδης, αμμώδης, 
περιπετειώδης, ουσιώδης. 

Συμπληρώστε τα κενά με τα επίθετα που βρίσκονται στην 
παρένθεση: 

Ήταν μια ................. επιστημονική συνάντηση. (διεθνής) 
Ήταν μια διεθνής επιστημονική συνάντηση. 

1. Ο Ερρίκος Ντυνάν ήταν ο ιδρυτής του . .. . . ... . . ... . . . . . . . . . . . . . . . . . . Ερυθρού 
Σταυρού. (διεθνής) 

2. Σήμερα μάθαμε τους ...... .. ................ ....... ... αριθμούς. (συμμιγής) 

3. Αρρώστησε από .................................... πυρετό. (ελώδης) 

4. Ο Κώστας μένει σ' ένα ................ ...... ... ..... διαμέρισμα. (πολυτελής) 

5. Ο Αντρέας είναι ... .................... ................. στο ραντεβού του. (συνεπής) 

6. Οι καθηγητές είναι πολύ ....... .. ................... ....... . (επιεικής) 
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Συνεχίστε όπως στο παράδειγμα: 

1. ο/η διαρκής το διαρκές οι διαρκείς τα διαρκή 

2. ο/η επιμελής ............ ......... ... .. . ..... .............. ... ... . ........ ....... ..... .... . 

3. ο/η αγενής . ......................... .......................... . ......................... 

4. ο/η πετρώδης ................... .. .... . ··· ·· ···· ·············· ·· · . .... ......... .... ........ 

5. ο/η δημοφιλής .......................... ......... ......... ... ... .. . .. .. ...... .......... ..... 

6. ο/η περιπετειώδης . ......................... .... .. .................... . ...... ....... ... .. .. ..... 

Β· σuιuνία ιιι · και Β· ιrά{nJ 
Αόριστος Μέσης - Παθητικής Φωνής 

Λυπηθήκαμε πολύ για το δυστύχημα. 
Η αρρώστια αυτή καταπολεμήθηκε αποτελεσματικά. 
Το τραγούδι αυτό τραγουδήθηκε τον καιρό του πολέμου. 
Τα ρούχα αυτά φορέθηκαν από τους περισσότερους νέους. 
Δεν κουνήθηκε από τη θέση του. 
Φοβήθηκε μήπως τον κακολογήσουν. 

Αόριστος Β' συζυγίας (Α', Β' τάξη) 

λυπήθηκα 
λυπήθηκες 
λυπήθηκε 
λυπηθήκαμε 
λυπηθήκατε 

λυπήθηκαν 

nρσσοχήΙ 

πετάχτηκα 
πετάχτηκες 
πετάχτηκε 
πεταχτήκαμε 
πεταχτήκατε 

πετάχτηκαν 

βαριέμαι 

εκτελούμαι 
φοριέμαι 

ξεχάστηκα 
ξεχάστηκες 
ξεχάστηκε 
ξεχαστήκαμε 
ξεχαστήκατε 

ξεχάστηκαν 

βαρέθηκα 

εκτελέστηκα 
φορέθηκα 

Γράψτε τις προτάσεις στον Αόριστο, όπως στο παράδειγμα: 

Θεωρείται πολύ πιθανή η άφιξη του πρωθυπουργού. 
Θεωρήθηκε πολύ πιθανή η άφιξη του πρωθυπουργού. 

1. Πληροφορούμαι το ευτυχές γεγονός από την τηλεόραση. 

······· ······ ········· ··· ······ ·················································································· ~ 
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3. Ο τιμάριθμος κρατιέται σε χαμηλά επίπεδα. 

4. Αυτό το οικόπεδο πουλιέται πολύ φτηνά. 

5. Τα παιδιά στενοχωριούνται πολύ, γιατί δεν πάνε εκδρομή . 

6. Συγκινούμαι πολύ για τον θάνατο του παιδιού . 

Μετατρέψτε την ενεργητική σύνταξη σε παθητική, όπως στο παρά­
δειγμα: 

Ο πατέρας συγχώρεσε το παιδί. 
Το παιδί συγχωρέθηκε από τον πατέρα. 

1 . Ο καθηγητής ρώτησε τον μαθητή. 

2. Ο κεραυνός χrύπησε το σπίτι. 

3. Ο ιερέας συγκίνησε τον λαό. 

4. Ο Κώστας αγαπά τη Μαρία. 

5. Ο κυνηγός ακολουθεί την αλεπού. 

6. Η Γαλλία νίκησε σε ποδοσφαιρικό αγώνα τη Βραζιλία . 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ Ενότητα 

5 Μετατρέψτε την παθητική σύνταξη σε ενεργητική, 
όπως στο παράδειγμα: 

Ο πελάτης εξυπηρετήθηκε από τον υπάλληλο. 
Ο υπάλληλος εξυπηρέτησε τον πελάτη. 

1. Ο χώρος απολυμάνθηκε απο τους υπαλλήλους. 

2. Ο Πέτρος θεωρήθηκε ένοχος από τους δικαστές. 

3. Η Μαρία κατηγορήθηκε από την Ελένη. 

4. Ο ληστής οδηγήθηκε στη φυλακή από την αστυνομία. 

5. Ο ασθενής ρωτήθηκε από τον γιατρό. 

6. Η φωτιά σβήστηκε από την πυροσβεστική. 

nροσωnιιιsς αvι:ωvυμίsς 

-Τι έδωσες στον Κώστα; - Του έδωσα ένα βιβλίο. 
-Τι έφερες στη μητέρα σου; - Της έφερα ένα ζευγάρι παντόφλες. 
-Μίλησες στον πατέρα σου; - Ναι, του μίλησα. 

- Τηλεφώνησες στους γονείς σου; - Ναι , τους τηλεφώνησα. 

Οvομαcπική 

εγώ 
εσύ 

αυτός Ι αυτή /αυτό 
εμείς 
εσείς 

αυτοί Ι αυτές /αυτά 

Α1ηατική 

με (άμεσο αντικ.) 
σε 

τον Ι την /το 
μας 

σας 

τους /τις Ι τα 

Γενική 

μου (έμμεσο αντικ. ) 
σου 

του/ της Ι το 
μας 

σας 

τους 

-
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ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Απαντήστε στις ερωτήσεις, όπως στο παράδειγμα: 

Έδωσες του Κώστα το βιβλίο; - Ναι, του το έδωσα. 

1. Μας δίνεις τα πράγματα; 

2. Μίλησες στην αδερφή μου; 

3. Θα γράψεις γράμμα στη φίλη σου; 

4. Θα μιλήσεις στον διευθυντή σου; 

5. Σας στέλνει γράμμα το παιδί; 

6. Σου τηλεφώνησε ο Κώστας; 

7. Έδωσες στους φοιτητές τα βιβλία; 

8. Έδωσαν συγχαρητήρια στους νικητές ; - ....................................................... .. . 

Γράψτε τις ερωτήσεις, όπως στο παράδειγμα: 

1. 

2. 

3. 

4. 

5. 

6. 

Έδωσες του Γιώργου Ι στον Γιώργο το δώρο; 

. .. .... ......... ........... .... ... ......................... .. .... ' 

nρσσοχιίΙ 

-Ναι, του το έδωσα. 
-Ναι, του το έδωσα. 

-Ναι , της τα έστειλα. 

-Όχι , δεν τις έδωσες. 

-Ναι , τους το αγόρασα. 

-Όχι , δεν του το πήρα. 

-Ναι, της τα έφερα. 

-Όχι, δεν της είπα. 

Στον λόγο η σειρά των αδύνατων τύπων της προσωπικής Αντωνυμίας 
είναι: πρώτα αναφέρεται το έμμεσο (πρόσωπο) και μετά το άμεσο αντι­
κείμενο: Μου το έδειξε. Τους το αγόρασα. 
Δεν μπορούμε να πούμε: Του με έδειξε. Το τους αγόρασα. 



Ενότητα 

ΝΑ ΖΗΣΕΤΕ ... 
Ο Αντρέας και η Λένα αρραβωνιάστηκαν πριν πέντε μήνες και τώρα θα 
παντρευτούν. Κάθονται, λοιπόν, και συζητούν για το πώς θα οργανώσουν τον 
γάμο τους. 

Αντρέας: Εγώ λέω να κάνουμε τον γάμο μας το Σάββατο στις 26 
Σεmεμβρίου , γιατί τότε θα έχουν γυρίσει όλοι οι φίλοι μας από 
τις διακοπές και ο καιρός θα είναι πιο δροσερός. Συμφωνείς; 

Λένα: Καλή ημερομηνία. 
Δεν έχω αντίρρηση. 
Δεν παίρνεις ένα χαρ­
τάκι να γράψουμε τι 
δουλειές έχουμε 
μέχρι τότε , ποιους θα 
καλέσουμε και όλα τα 
σχετικά. 

Αντρέας: Εγώ λέω να καλέσου­
με λίγους φίλους και 
μαζί με τους γονείς 
μας και τους κουμπάρους να πάμε σ' ένα εκκλησάκι για τα 
στέφανα και να τελειώνουμε. 

Λένα: Δεν γίνεται, Αντρέα μου. Οι γονείς μου θέλουν ανοιχτό γάμο . 
Μια κόρη έχουν . Θα καλέσουμε πολύ κόσμο. Θα έρθουν και οι 
συγγενείς του πατέρα μου από την Αμερική. Μια φορά παντρευ­
όμαστε. Ξέρεις έτσι θα μαζέψουμε και πολλά δώρα . 

Αντρέας: Αρχίζουν τα δύσκολα. Τι να κάνουμε όμως; Δεν κάνουμε πολιτι­
κό γάμο, για να αποφύγουμε τα έξοδα και τις φασαρίες ; 

Λένα: Δεν το συζητάω. Οι γονείς μου επιμένουν στον θρησκευτικό 
γάμο. 

Αντρέας: Ωραία, λοιπόν, ό,τι πείτε εσείς. Θα ετοιμάσουμε 
τα προσκλητήρια, γιατί πρέπει να τα 
στείλουμε νωρίς. 

Λένα: Εγώ θα πάω με τη μαμά μου να 
κοιτάξω για το νυφικό και τις 
μπομπονιtρες. Θα σου κάνω 
έκπληξη. Ύστερα θα κοιτά­
ξουμε και το δικό σου ντύ­

σιμο. Θέλω να γίνεις 
ωραίος γαμπρός. Πρέ­
πει να κάνω και λίγη 
δίαιτα, γιατί πάχυνα 
λίγο. Εσύ καλός είσαι. ~ 



Ενότητα 

Αvτρέας: 

Λένα: 

Αvτρέας: 
Λένα: 
Αvτρέας: 

Λένα: 
Αvτρέας: 

ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Να μην κάνεις καθόλου δίαιτα. Έτσι όπως είσαι μ ' αρέσεις πολύ. 
Καλά, ποιος θα μας στεφανώσει ; 
Έχω βρει τους κουμπάρους. Η φίλη μου η Καίτη και ο Γιώργος 
θα ήθελαν πολύ να γίνουν κουμπάροι μας. 
Έχεις δίκιο, είναι πολύ καλά παιδιά. 
Τι λες, να κάνουμε τραπέζι μετά τον γάμο; 
Βέβαια, τόσους φίλους έχουμε, τόσους συγγενείς που έρχονται 
από μακριά. Είναι ντροπή να φύγουν έτσι. Θα καλέσουμε και μια 
καλή ορχήστρα και θα χορέψουμε μέχρι το πρωί. 
Δεν είπαμε το κυριότερο! Γαμήλιο ταξίδι δεν θα πάμε; 
Με τόσα έξοδα πού να πάμε; 

Ερω~ιίσεις: 

1. Γιατί θα παντρευτούν τον Σεmέμβριο; 
2. .Ο Αντρέας τι γάμο θέλει να κάνουν; Συμφωνεί η Λένα ή όχι και γιατί; 
3. Τι θα ψωνίσει με τη μαμά της; 
4. Γiώς θα καλέσουν τους φίλους και τους συγγενείς; 
5. Γιατί θα κάνουν τραπέζι μετά τον γάμο ; 
6. Θα πάνε γαμήλιο ταξίδι, ναι ή όχι και γιατί; 

} Συζητήστε τις παρακάτω λέξεις και φράσεις: 

2 

3 

4 

5 

1. ο Αντρέας και η Λένα αρραβωνιάστηκαν. 
2. ο πολιτικός γάμος Ι ο θρησκευτικός γάμος Ι το προξενιό 
3. τα προσκλητήρια Ι τα στέφανα 
4. ο ανοιχτός γάμος Ι ο κλειστός γάμος 
5. ετοιμάζω το νυφικό και τις μπομπονιέρες Ι τα κουφέτα 
6. οι κουμπάροι Ι τα δώρα Ι το γαμήλιο ταξίδι 

Εσείς τι είδους γάμο θα προτιμούσατε; (πολιτικό, θρησκευτικό, 
ανοιχτό, σε στενό κύκλο). Δικαιολογήστε την άποψή σας. 

Ποια είναι η γνώμη σας για τον γάμο; Είστε υπέρ του γάμου ή όχι 
και γιατί; 

Οι γάμοι φέρνουν πάντα την ευτυχία στην οικογένεια; Ποια είναι η γνώμη 
σας; Πείτε λίγα λόγια για τα διαζύγια. 

Γράψτε για μια γαμήλια τελετή στην πατρίδα σας. 
(όχι με περισσότερες από 100 λέξεις) 
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παχαίνω - πάχυνα 

Α ' Λένα: 

Ανrρέας: 

Πρέπει να κάνω λίγη δίαιτα, γιατί πάχυνα πολύ. 

Να μην κάνεις καθόλου δίαιτα. Έτσι που είσαι, μ' αρέ­
σεις πολύ. 

Σύμφωνα με το παραπάνω παράδειγμα κάντε προτάσεις στον Μέλ­
λοντα ή στον Αόριστο χρησιμοποιώντας τα ρήματα: 

1. φτωχαίνω: 

2. μικραίνω: 

3. σκληραίνω: 

4. βαραίνω: 

5. παχαίνω : 

Συμπληρώστε τα κενά με τον σωστό τύπο των ρημάτων στον Μέλλοντα 
ή στον Αόριστο: 

1. Γιώργο, τελευταία ............................... πολύ . (παχαίνω) 

2. Ο ράφτης αντί να μου στενέψει , .... .. ............. . το παντελόνι. (φαρδαίνω) 

3. Κυρία Μαρία, θα μου .................... ... ... ..... την φούστα; (κονrαίνω) 

4. Ο πατέρας μου τον τελευταίο καιρό ................ .... ... ... .. πολύ . (βαραίνω) 

5. Το συνεργείο του δήμου ............. ...... ... .... .. .... .... τον δρόμο. (πλαταίνω) 

Προσκλητήριο γάμου 

-
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1/ ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

vrύvω - έvruσa - ro vrύσιμο 

Β' Λένα: Ύστερα θα κοιτάξω και το δικό σου ντύσιμο. Θέλω να γίνεις 

ωραίος γαμπρός. 

Σχηματίστε τον Αόριστο και ουδέτερα ουσιαστικά σε -σιμο, -ξιμο, 
-ψιμο, των παρακάτω ρημάτων: 

ράβω - έραψα - το ράψιμο κλέβω - ...... .. ... ......... - ................... . 

τρέχω - .. ....... .. ... ... .. . λούζω - ... ..... ..... ....... - ................... . 

παίζω - ................... . σκάβω- ......... .......... . - ................... . 

γράφω- .................... - ................... . κόβω - .............. ... ... . .................. . 

βάφω - .... .......... ..... . καίω 

Συμπληρώστε τα κενά με τον κατάλληλο τύπο του ουσιαστικού, 
προσθέτοντας το άρθρο, όπου χρειάζεται: 

1. Λίγο ........................ ... καθημερινά κάνει καλό στην υγεία. (τρέχω) 

2. . ........................ είναι πιο εύκολο από .. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . (κόβω-ράβω) 

3. Η μητέρα μου τον ελεύθερο χρόνο ασχολείται με ..................... (πλέκω) 

4. Για τον γάμο θέλω καλό ........... ... ..................... (ντύνω) 

5. Τώρα ασχολούμαι με ................ .............. του βιβλίου. (γράφω) 

6. . ......... ............ ..... . του καινούριου σπιτιού θα αργήσει πολύ. (Χτίζω) 

7. . .......................... του σπιτιού μου θα κοστίσει πολύ. (βάφω) 

·Ό,τι πείτε εσείς 

Γ Λένα: 
Αντρέας: 

Οι γονείς μου επιμένουν στον θρησκευτικό γάμο. 
Ωραία, λοιπόν, ό,τι πείτε εσείς. 

Συμπληρώστε τα κενά με ό,τι και οτιδήποτε σύμφωνα με το παρά­
δειγμα: 

Ό,τι πείτε εσείς. - Οτιδήποτε πείτε εσείς. 

1 . .... ............. και να κάνεις , εγώ θα φύγω. - ......... ... ............. .... ..... ..... .. .... .. ... . .... ~ 
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2. Έκανε ................... ήθελε. - .. ................. ......................... ............ .............. ...... . 

3. Φέρε μου ...... .. .. ........ .. νομίζεις. - ...... .. .. .. .... .. .. .. .... .... ............... ......... ... .. .... .... . 

4. Πάρτε ........... .. .. .. ... σας αρέσει . - .............. .... .. .................. .. ...................... .... . 

5. Τρώει .......... .. ..... .. . βρίσκει - .. ........................ ................................................ .. 

Συμπληρώστε με ό,τι (αναφορική αντωνυμία) ή ότι (σύνδεσμος): 

1. Νομίζει .. .............. .. ..... έγραψε καλά στις εξετάσεις. 

2. .. .. .. ............ .. ... της αρέσει, το αγοράζει. 

3. Αυτός μπορεί να λέει ................ .' .... θέλει. Εγώ δεν ακούω. 

4. Πιστεύω .. .... .................... ο Κώστας έκανε καλά . 

5. Φάτε ...... .. ........ .. ........ βρείτε στο ψυγείο. 

6. .. .. .. .. ............... έγινε, έγινε. 

7. Δεν γνώριζε .. ........ .... .... ........ . ο αδερφός του ήταν στο εξωτερικό . 

8. Είπε .... .. ...................... θα φέρει ................ .. ......... του ζητήσω. 

Ήδn έχω ρρει 

Δ' Ανrρέας: 

Λένα: 

Καλά, ποιος θα μας στεφανώσει; 

Ήδη έχω βρει τους κουμπάρους. 

12 Απαντήστε στις ερωτήσεις με τη φράση ήδη έχω, όπως στο παράδειγμα: 

Θέλεις να φας; - Ήδη έχω φάει. 

1 . Θα διαβάσεις ελληνικά; 

2. Θα τηλεφωνήσεις στους γονείς σου; -

3. Θα μιλήσεις στα παιδιά; 

4. Θα κρατήσεις θέση στο θέατρο; 

5. Θα επισκεφτείς τον γιατρό; 

6. Θα φτιάξεις το αυτοκίνητο ; 

7. Θα πιεις τον καφέ σου; 

111 
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JΙε{ιλόyιο: ο yάμοr; 

Ουσιαστικά Επίθετα Ρήματα 

ο γαμπρός ευγενικός, -ή, -ό aρραβωνιάζομαι 
η νύφη ντροπαλός, -ή, -ό γλεντάω 
το προσκλητήριο εκλεκτός ι -ή , -ό ξεφαντώνω 
το νυφικό καλός, -ή, -ό παντρεύομαι 
οι μπομπονιέρες νόστιμος, --η , ... σ προσέρχομαι 
τα στέφανα όμορφος, -η, -ο προσκαλώ 
ο κουμπάρος υπέροχος, -η, -ο στεφανώνω 
η κουμπάρα πλούσιος, -ια, -ο χαίρομαι 
οι συμπέθεροι μονάκριβος, -η, -ο χορεύω 
ο πεθερός 
η κουνιάδα 
ο κουνιάδος Ευχές 
η συν(ν)υφάδα 
ο μπατζανάκης Καλά στέφανα. (πριν τον γάμο) 
η ανθοδέσμη Να ζήσετε. (στους νεόνυμφους) 
ο παράνυφος Να ζήσετε ευτυχισμένοι. (στους νεόνυμφους) 
ο νονός Καλούς aπογόνους. (στους νεόνυμφους) 
η νονά Να σας ζήσουν. (στους συγγενείς) 
το δώρο Και σε βαφτίσια (στον κουμπάρο) 
οι λαμπάδες Σαν τα ψηλά βουνά (στους νεόνυμφους) 

Αργuρός γάμος = επέτειος των 25 χρόνων νόμιμης συμβίωσης. 
Χρυσός γάμος = επέτειος των 50 χρόνων νόμιμης συμβίωσης. 
Αδαμάντινος γάμος = επέτειος των 60 χρόνων νόμιμης συμβίωσης . 

Ο γάμος Η βάφτιση 
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Ιδιωτισμοί 

- Καμαρώνει σαν νύφη. 
(=για κάποιον που παραμένει άπρακτος) 

- Πληρώνω τη νύφη. 
(=ξοδεύω ή αδικούμαι εξαιτίας των άλλων) 

- Όπως η νύφη με την πεθερά. 
(=για πρόσωπα, κυρίως για γυναίκες που συνεχώς γκρινιάζουν και 
μαλώνουν) 

nαρσιμίες: 

Γάμος χωρίς σφαχτά δεν γίνεται. 

Φτερνίζεται η νύφη, τελειώνει ο γάμος. 

Γαμπρό και νύφη έχασα, τα δυο παιδιά μου τά' χω. 

Ο γαμπρός γιος δεν γίνεται κι η νύφη θυγατέρα. 

Νύφη, όχι καθώς ήξερες, αλλά καθώς ήβρες. 

Α ν θέλει η νύφη κι ο γαμπρός τύφλα να 'χει ο πεθερός. 

Σαν ξαναγίνω νύφη, ξέρω εγώ να προσκυνήσω. 

Το λέω της πεθεράς, για να τ' ακούσει η νύφη. 

Πάρ' τον στον γάμο να σου πει και του χρόνου. 

Όλα του γάμου δύσκολα κι η νύφη γκαστρωμένη. 

13 Συζητήστε τις παρακάτω λέξεις: 

παντρεμένος, /-η 

ελεύθερος /-η 
aρραβωνιασμένος /- η 
χήρος /-α 
γεροντοκόρη 

aνύπαντρος /-η 
ερωτευμένος /-η 
χωρισμένος /-η 
άκληρος /-η, άτεκνος /-η 
γεροντοπαλίκαρο Ι εργένης 

-
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Χρήση ιισι σnμσσίεc του ιιιισ" 

Α' Δεν είμαι γυναίκα, να φοβηθώ τα όνειρα. 

Θέλω να φύγω από δω. 

Β ' Να,' ακούγονται πατήματα . 
Να με, ήρθα, τι με θέλεις; 
Γιάννη, να ετούτο το βιβλίο. 

a · Σύνδεσμος 

Οι προτάσεις που αρχίζουν με το να συμπληρώνουν την έννοια 
του ρήματος. 

Κατάφαση Άρνηση 

Θέλω να φύγω . 
Μπορώ να γράψω. 
Συνηθίζω να τραγουδάω. 
Αρχίζω να μαθαίνω. 

Θέλω να μη φύγεις . 
Μπορείς να μη μιλήσεις. 
Συνηθίζω να μη πίνω καφέ. 
Αρχίζω να μη βλέπω καλά. 

Υπογραμμίστε τις προτάσεις που αρχίζουν με το να και αποτελούν 
συμπλήρωμα της έννοιας του ρήματος: (απαντούν στην ερώτηση τι) 

Πρέπει να μην πούμε τίποτε. 

1. Δεν είχε καιρό να δει το παιδί του. 

2. Δεν μπορώ να περιμένω πια . 

3. Σε παρακαλώ να έρχεσαι στην ώρα σου. 

4. Πρέπει να είσαι προσεκτικός. 

5. Είναι αδύνατο να φύγετε σήμερα. 

6. Είμαι πρόθυμος να πληρώσω τη ζημιά . 

7. Μας απαγορεύουν να μπούμε μέσα. 

8. Ήθελα να ήμουν όμορφος , να ήμουν και παλικάρι. 

Ρήματα nou συvneίιοιιται με το ιιvαιι 
θέλω ξέρω δέχομαι μπορώ 
πρέπει επιχειρώ παρακαλώ αρχίζω 

λέω προσπαθώ σκοπεύω προτείνω 

απαγορεύω επιθυμώ φροντίζω σκέφτομαι 
επιμένω εύχομαι συνηθίζω πιστεύω 
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Σχηματίστε προτάσεις με το 'να' όπως στο παράδειγμα: 

Το παιδί .... ...... ..... .. (θέλω- κοιμάμαι). 
Το παιδί θέλει να κοιμηθεί. 

1. Εσύ ................................................ ......... τα παιδιά σου. (επιθυμώ- βλέπω) 

2. Αυτός δεν ............................................................. μουσακά. (θέλω- τρώω) 

3. Αυτή ....................... ..... ............... τον άντρα της. (προσπαθώ - αγκαλιάζω) 

4. Εμείς ........................................................ περισσότερο. (οφείλω- διαβάζω) 

5. Εγώ .................................................................. συνέχεια. (θέλω- ταξιδεύω) 

6. Εγώ ................................................ καλά στις εξετάσεις. (εύχομαι - γράφω) 

7. Αυτός .................................................. τον Αύγουστο. (σκέφτομαι- φεύγω) 

8. Εμείς ............................................ .. ............................ για καφέ. (λέω - πάω) 

Β · Δεικτικό μόριο 

Να τα πράγματά μου. 

Να το το παιδί. 
Να με , ήρθα, τι με θέλεις; 
Κώστα, να ετούτο το μολύβι. 

=Αυτά είναι τα πράγματά μου. 
= τ ο ίδιο το παιδί. 
= Δες, εδώ είμαι, ήρθα. 
= Κώστα, πάρε ετούτο το μολύβι. 

Στο παρακάτω κείμενο να επισημάνετε το να : 
(σύνδεσμος, δεικτικό μόριο) 

Εκδρομή στο βουνό 

Την περασμένη Κυριακή σκεφτήκαμε να πάμε στο βουνό, να επισκεφτούμε 

ένα πανέμορφο σπήλαιο αλλά και να απολαύσουμε το πανέμορφο δάσος. Απο­

φασίσαμε να ξεκινήσουμε πολύ πρωί, γιατί η απόσταση ήταν μεγάλη . Όταν 

αρχίσαμε να aνηφορίζουμε, τα παιδιά άρχισαν να κουράζονται και ήθελαν να 

πίνουν συνέχεια νερό. Ευτυχώς μέσα στο δάσος υπήρχαν πολλές πηγές, όπου 

μπορούσε να δροσιστεί κανείς. Εκεί που περπατούσαμε, να σου ένας λαγός! Τα 

παιδιά έτρεξαν να τον πιάσουν, αλλά είναι δύσκολο να πιάσεις λαγό. Τον παρα­

κολουθούσαμε, μέχρι που άρχισε να χάνεται. Εγώ δεν τον έβλεπα πια. Τα παι­

διά, όμως, φώναζαν: Να τος, να τος ο λαγός κοντά στον μεγάλο βράχο. 

Ο πατέρας μου είχε την ιδέα να πάρει μαζί του τον χαρταετό, γιατί εκεί στο 

βουνό φυσούσε ένα ελαφρό αεράκι και ο χαρταετός υψωνόταν σχετικά εύκολα. 

-
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nσρσeετιιιά των εnι8έτωv σε -ής, -ής, -ές 

Ο Αyτρέας ήταν λαοφιλέστερος (πιο λαοφιλής) από τον Κώστα. 
Η Μαρία είναι αφελέστερη (πιο αφελής) από την Τζένη. 
Ο Χρήστος είναι επιμελέστατος (πολύ επιμελής) μαθητής. 
Ο κ.αθηγητής μας είναι ειλικρινέστατος (πολύ ειλικρινής). 
Ο Γιά\ινης είναι ο αναιδέστερος (ο πιο αναιδής) από όλους τους φίλους μου. 
Αυτός ο δικαστής είναι ο επιεικέστερος (ο πιο επιεικής) απ' όλους. 

nαραeετιιιά 

Θετικός 

αναιδής 

Συγκριτικός 

αναιδέστερος 
πιο αναιδής 

Υπερθετικός 

αναιδέστατος πολύ αναιδής 
ο αναιδέστερος ο πιο αναιδής 

Βάλτε στα κενά τον σωστό τύπο του επιθέτου στον συγκριτικό βαθμό: 

Ο Πέτρος είναι .. .... .. ...... .......... .. ... από τον Αντρέα. (επιεικής) 
Ο Πέτρος είναι επιεικέστερος από τον Αντρέα. 

1. Η Ελένη είναι. ...................................... .... .... ... από την Κατερίνα. (ειλικρινής) 

2. Το συμβούλιο αυτό είναι ....... ...... .. .. ..... .. ......... από το προηγούμενο. (πολυμελές) 

3. Ο καθηγητής μας είναι .. ............ .. ......... ...... .. .. .. από τον διευθυντή . (ευγενής) 

4. Το αυτοκίνητό μου είναι ......................................... από το δικό σου. (ασφαλής) 

5. Ο Χρήστος είναι ............................... .. .. .. ........... από τον Άρη. (ευφυής) 

6. Ο πρωθυπουργός είναι ....................... .. ...... από τους υπουργούς του. (δημοφιλής) 

18 Συνεχίστε όπως στο παράδειγμα: 

Ο Πέτρος είναι πολύ αγενής. - Ο Πέτρος είναι αγενέσrατος. 

1. Το καταφύγιο είναι πολύ ασφαλές. - ................ ........ .. .. .. ...... .... .. .. .. ... .... ..... . 

2. Ο καθηγητής είναι πολύ επιεικής. 

3. Ο Κώστας είναι πολύ συνεπής . 

4. Τα παιδιά είναι πολύ επιμελή. 

5. Η Μαρία είναι πολύ δημοφιλής. 

6. Ο Δημήτρης είναι πολύ ευφυής. 
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Ένα ανέκδοτο 
Ο πατέρας απευθυνόμενος στον μικρό του γιο: 
- Γιάννη, είσαι το αναιδέστερο παιδί που μπορεί να βρεθεί στον κόσμο. 
- Αλήθεια, μπαμπά; 
-Βεβαίως I Αναιδέστερο παιδί δεν μπορεί να υπάρχει στον κόσμο. 
- Τόσο το καλύτερο, μπαμπά, απαντά ο μικρός. Να παρακαλάς να μη 
χαλάσω, για να 'χουμε κι εμείς ένα παγκόσμιο ρεκόρ. 

nσραeεrιιιά εrιιρριίμσrα 
εrιιeέrωv σε - ιίς,-ιίς,-ές 

Ευτυχώς σήμερα ο καιρός είναι καλός. 
Το παιγνίδι θα αρχίσει στις 7.οο ακριβώς. 
Ο καθηγητής μας μιλούσε δυο ώρες συνεχώς. 
Φέτος ο καθηγητής μας βαθμολόγησε επιεικέστερα από πέρυσι. 
Το παιδί μίλησε αναιδέστατα. 
Τα στοιχεία που μας έδωσε, ήταν ελλιπέστατα . 

εnιρριίμαrα σε -ώς 

Θετικός 
-ώς 

επιεικώς 

Συγκριτικός 
-έστερα 

επιεικέστερα 
πιο επιεικώς 

Υπερθετικός 
-έστατα 

επιεικέστατα 
πολύ επιεικώς 

Τα επίθετα σε -ής, -ής, -ές σχηματίζουν επιρρήματα σε -ώς. 

19 Συνεχίστε όπως στο παράδειγμα: 

1. ευτυχής - ευτυχώς 6. διεθνής - .............................. .. 

2. δυστυχής - ................................ 7. ασφαλής- .... .. ........................ .. 

3. συνεχής - .............................. .. 8. ευγενής - .......... .................... .. 

4. διαρκής 9. αγενής - .............................. .. 

5. μανιώδης - ................................ 10. ακριβής - .............................. .. 
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Συμπληρώστε τα κενά με τα επιρρήματα στον θετικό βαθμό, 
όπως στο παράδειγμα: 

Τα ναρκωτικά ήταν .. ...... ....... .. .. ........ κρυμμένα στο αυτοκίνητο. (επιμελής) 
Τα ναρκωτικά ήταν επιμελώς κρυμμένα στο αυτοκίνητο. 

1. . ..... ........................ .... αύριο δεν έχουμε μάθημα. (ευτυχής) 

2. Ο καθηγητής κάνει ...... .. .............. .. παρατηρήσεις στον Μάριο. (συνεχής) 

3. .. .......... ...................... τα νέα δεν ήταν καθόλου ευχάριστα . (δυστυχής) 

4. Μ ' αυτό που συνέβη , γίναμε .......... .... .... .... .......... ..... ρεζίλι . (διεθνής) 

5. Θα φύγουμε με το λεωφορείο στις 9.00 ............ ... .... ..... .. ..... .. . (ακριβής) 

6. Οι αστυνομικόί χτυπούσαν ..... .... .... ............ τους διαδηλωτές. (μανιώδης) 

7. Μας διηγήθηκε .... .... ..... ... ..... ..... ... ..... .. .... όσα έγιναν. (λεπτομερής) 

8. Τώρα ζει ..... ......... .... .... .... .... ...... . στο Παρίσι. (πολυτελής) 

Συμπληρώστε τα κενά με τα επιρρήματα στον συγκριτικό ή υπερθε­
τικό βαθμό ανάλογα , όπως στο παράδειγμα: 

Ζει τώρα μόνος του . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . (πολυτελής) 
Ζει τώρα μόνος του πολυτελέστατα. 

1. Ο κ. Γιάννης μίλησε .................. ....... .... από κάθε άλλη φορά. ( σαφής) 

2. Ο πατέρας μου οδηγεί ............... ... ..... ......... από τον Γιώργο. (ασφαλής) 

3. Συμπεριφέρθηκε ........ .............................. ... ..... ..... . και έφυγε. (αναιδής) 

4. Ο καθηγητής μας βαθμολογεί ....... ....... ........ ....... ..... ..... .... . . (επιεικής) 

5. Ο βουλευτής μας μίλησε . . . .. .. . . . . . ........ ....... ......... ... . . . . .. . ... .... . (ειλικρινής) 

6. Ο κλέφτης τελικά εξήγησε ........................ τις πράξεις του . (λεπτομερής) 

7. Ο μαθητής μίλησε ... ......... ... ...... ... ................... στον καθηγητή του. (αγενής) 
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Η naenιcιιιιί Μειcοχιί 

Ο γαμπρός ήταν ντυμένος πολύ καλά. 
Το λεωφορείο ήταν συμπληρωμένο. 
Το παιδί δεν είναι γραμμένο στο δημοτολόγιο. 
Ο κλέφτης ήταν κρυμμένος μέσα στο δάσος . 
Δεν έγραψα καλά, γιατί δεν ήμουν διαβασμένος . 

Παθητική Μετοχή 

Ενικός αριθμός 

Ον. ο βαμμένος η βαμμένη το βαμμένο 
Γεν. του βαμμένου της βαμμένης του βαμμένου 
Αιτ. τον βαμμένο τη βαμμένη το βαμμένο 

Πληθυντικός αριθμός 

Ον. οι βαμμένοι οι βαμμένες τα βαμμένα 
Γεν. των βαμμένων των βαμμένων των βαμμένων 
Αιτ. τους βαμμένους τις βαμμένες τα βαμμένα 

Η Παθητική Μετοχή 

1. Τελειώνει σε -μένος, -μμένος, κλίνεται και έχει τρία γένη και δύο 
αριθμούς: βαμμένος - βαμμένη - βαμμένο 

νrυμένος - νrυμένη - νrυμένο 
Η μετοχή γράφεται με δύο μ, όταν το ρήμα έχει χαρακτήρα π, β, φ. 

2. Συχνά ισοδυναμεί με επίθετο : 
Ήταν όμορφος και καλονrυμένος. 

Ενεστώτας Παθ. Μετοχή. Ενεστώτας Παθ. Μετοχή 

ξαπλώνομαι ξαπλωμένος ονειρεύομαι ονειρεμένος 
γράφομαι γραμμένος βάφομαι βαμμένος 
ξυρίζομαι ξυρισμένος ελέγχομαι ελεγμένος 
aνοίγομαι aνοιγμένος σφίγγομαι σφιγμένος 
πικραίνομαι πικραμένος ετοιμάζομαι ετοιμασμένος 

Βάλτε στα κενά τον σωστό τύπο της Παθητικής Μετοχής των ρημάτων 
που είναι στην παρένθεση, όπως στο παράδειγμα: 

Τα πράγματα ήταν ............ .............. .... μέσα στο δωμάτιο. (σκορπίζομαι) 
Τα πράγματα ήταν σκορπισμένα μέσα στο δωμάτιο. 

1. Γιατί είσαι έτσι ......... ........ ............. .................. ... ....... ... ... .. ; (συλλογίζομαι) ~ 

-
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2. Κοίταξε τα ............................................................. παπούτσια. (λερώνομαι) 

3. Οι φοιτητές είναι ................................ . από τον καθηγητή. (ευχαριστιέμαι) 

4. Το ταξίδι στο Παρίσι ήταν.......... .. .......... .. .......................... . (ονειρεύομαι) 

5. Το κείμενο είναι .... .... .................................. στη γραφομηχανή. (γράφομαι) 

6. Εκείνα τα πουκάμισα είναι .... .. .......... .... .......... ...... .. .. ................ (πλένομαι) 

nροσοχιίf 

1. Μερικά ρήματα δεν έχουν Παθητική φωνή, όμως σχηματίζουν Παθητική 
Μετοχή: 

αρρωσταίνω q aρρωστημένος, -η, -ο θυμώνω q θυμωμένος, -η, -ο 
γερνάω q γερασμένος, -η ι -ο μεθάω q μεθυσμένος, -η, -ο 
διψάω q διψασμένος, -η, -ο πεθαίνω q πεθαμένος, -η, -ο 

δυστυχώ _ q δυστυχισμένος, -η, -ο πεινάω q πεινασμένος, -η, -ο 

ευτυχώ q ευτυχισμένος, -η, -ο πέφτω q πεσμένος, -η, -ο 

2. Μερικά ρήματα σχηματίζουν την Παθητική Μετοχή ανώμαλα : 

ανεβαίνω 
aυξάνω 
βάζω 
βγάζω 

δίνω 

καίω 
κατεβαίνω 

q ανεβασμένος, -η, -ο 
q αυξημένος, -η, -ο 
q βαλμένος, -η, -ο 
q βγαλμένος, -η, -ο 
q δοσμένος, -η, -ο 
q καμένος, -η, -ο 

q κατεβασμένος, -η, -ο 

λέω 
παίρνω 

πετάω 
πλένω 
στέλνω 
τρώω . 

χάνω 

q ειπωμένος, -η, -ο 
q παρμένος, -η, -ο 
q πεταγμένος, -η, -ο 
q πλυμένος, -η, -ο 
q σταλμένος, -η, -ο 
q φαγωμένος, -η, -ο 
q χαμένος, -η, -ο 

Συμπληρώστε τα κενά με τις Παθητικες Μετοχές των ρημάτων που 
είναι στην παρένθεση: 

Ο καθηγητής σήμερα είναι . ... . .. ... ....... . .. .. ........ . (θυμώνω) 
Ο καθηγητής σήμερα είναι θυμωμένος. 

1. Πράγματα ........................ .... ...... .. .. .. .. .. ..... να μην τα ξαναλέμε. 

2. Όταν το δω ............................... ... .... .. ...... , τότε θα το πιστέψω. 

3. Αυτή η οικογένεια είναι .... ............ .... .............. .. .............. .. ........ .. 

4. Ο Κώστας πήγε στη δουλειά του .......................................... .. 

(λέω) 

(βάζω) 

(ευτυχώ) 

(μεθάω) 

5. Περπατούσαμε δύο μερόνυχτα ................................. και .......... ............ .. 

........ .. .. ................ ......... ........ (πεινάω- διψάω) 

6. Την Κυριακή το ρεύμα ήταν ...... .......... .. ................. από το πρωί. (κόβω) 
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Η ΕΡΓΑΣΙΑ ΔΕΝ EINAI ΝΤΡΟΠΗ 
Ένα από τα πιο δύσκολα προβλήματα που έχουν 

να αντιμετωπίσουν σήμερα οι νέοι είναι η εκλογή 
του επαγγέλματος . Χιλιάδες άνεργοι ψάχνουν μια 
ευκαιρία για απασχόληση . Πολλοί είναι πτυχιού­
χοι , άλλοι εξειδικευμένοι τεχνίτες και άλλοι είναι 
εποχικοί. Τα εργατικά συνδικάτα κάνουν ό,τι μπο­
ρούν για εύρεση νέων θέσεων εργασίας, αλλά και 
για καλυτέρευση των συνθηκών εργασίας, δικαιό-

τερες αμοιβές των εργαζομένων κ.λπ. Γ.ια.:_τ~ο~ν~~~~~~~~!! 
σκοπό αυτό πολλές φορές κηρύσσουν .-
απεργίες ή στάσεις εργασίας . Όταν η 

απεργία είναι γενική (προκηρύσσεται από 
τη Γ.Σ.Ε.Ε. και την Α.Δ.Ε.Δ.Υ. ), νεκρώνουν 

τα πάντα. 
Πολλές προσπάθειες γίνονται τελευ­

ταία σε εθνικό και κοινοτικό επίπεδ9 για 
την καταπολέμηση της ανεργίας . Παλιό­
τερα πολλοί άνεργοι κατέφευγαν ως 
μετανάστες σε άλλες χώρες για εύρεση 
εργασίας. Σήμερα στρατιές ανέργων εγγράφονται 
στον Ο.Α.Ε.Δ. (Οργανισμός Απασχολήσεως Εργα­
τικού Δυναμικού), για να πάρουν κάποιο επίδομα ή 
για να βρουν κάποια εργασία, ανάλογα με τα προ­
σόντα τους. Σύμφωνα με έρευνες τα μεγαλύτερα 
ποσοστά ανέργων είναι νέοι και γυναίκες . . 

Πολλοί προτιμούν να γίνουν δημόσιοι υπάλλη­
λοι , αν και δεν παίρνουν πολλά χρήματα, γιατί 
έχουν σίγουρη δουλειά και έτσι απαλλάσσονται απ' 
το άγχος. Άλλοι προτιμούν να γίνουν ελεύθεροι 
επαγγελματίες , κάνοντας μια δική τους δουλειά. 
Εκεί όμως το ρίσκο είναι μεγάλο. Άλλοι πάλι είναι 
βιοπαλαιστές , μεροκαματιάρηδες . Είναι αυτοί που 
δεν έχουν σταθερή εργασία και πολλές φορές 
μένουν για πολύ καιρό άνεργοι. 

Μερικοί πέρα απ ' το κύριο επάγγελμα ασκούν 
και ένα δεύτερο για να «τα βγάλουν πέρα>>. Όλοι, 
όμως, αποφεύγουν τα χειρωνακτικά επαγγέλματα, 
γιατί είναι πολύ κουραστικά . Προτιμούν δουλειές 
που με λίγο κόπο να μπορούν να βγάζουν πολλά 
λεφτά, ακόμα και δουλειές που δε συμφωνούν με 
τις κλίσεις και τις ικανότητές τους. 

• 
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Η εκλογή και η άσκηση του επαγγέλματος απ' τον καθένα , 
δεν είναι υπόθεση που αφορά μόνο τον ίδιο. Είναι υπόθεση 
που αφορά ολόκληρη την κοινωνία και συντελεί, στα πλαίσια 
του καταμερισμού της εργασίας στην κοινή προσπάθεια για 
τη δημιουργική εξέλιξη του κοινωνικού συνόλου. Δεν υπάρ­
χουν, και δεν πρέπει με κανέναν τρόπο να υπάρχουν, σήμερα 
επαγγέλματα τιμητικά και υποτιμητικά . Η γνωστή αντίληψη 
των αρχαίων «καμιά εργασία δεν είναι vrροπή, vrροπή είναι η 
αργία>> πpέπει να γίνει και δική μας αντίληψη. 

Θέμαιrα νια σulιίιrnσn: 

1. Τι σημαίνει «εργατικός συνδικαλισμός» ή «εργατικά συν­
δικάτα>>; 

2. Συζητήστε: 
α) για μερικά επαγγέλματα που χάνονται. 
β) για τα επαγγέλματα του μέλλοντος. 

3. Ποια η διαφορά επαγγελματισμού και ερασιτεχνισμού; 

4. Να αναφέρετε μερικά χειρωνακτικά, πνευματικά και 
εποχικά επαγγέλματα. 

5. Τι σημαίνει μετανάστευση; 

6 Συζητήστε τις φράσεις: 
«Αργία μήτηρ πάσης κακίας» 
(=Η αργία είναι μητέρα κάθε κακού.) 
<<Ο μη εργαζόμενος μηδέ εσθιέτω». 
( = Να μην τρώει αυτός που δεν εργάζεται.) 

7. Συζητήστε τα επαγγέλματα που περιγράφονται στις εικόνες. 

ι 
Τι σημαίνουν οι λέξεις: αργία, απεργία, ανεργία, 
αεργία, διάλειμμα, άδεια, ρεπό. 

2 
Πώς λέγεται; 

- Εκείνος που ασκεί ελεύθερο επάγγελμα. 
- Εκείνος που απεργεί. 
- Εκείνος που θέλει να εργαστεί, αλλά δεν βρίσκει δουλειά. 
- Ο εργάτης ή ο υπάλληλος που, ενώ οι συνάδελφοί του 
απεργούν, εκείνος εργάζεται. 

- Εκείνος που εργάζεται στο δημόσιο . 
- Εκείνος που δεν θέλει να δουλέψει , που βαριέται. 
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Ιδιωτισμοί · εκφράσεις: 
~ Στρώνομαι στη δουλειά. 

(= Αφοσιώνομαι στη δουλειά.) 
~ Δεν σηκώνω κεφάλι απ' τη δουλειά. 

( = Δουλεύω συνεχώς.) 
~ Δουλεύω σαν σκλάβος Ι είλωτας. 

(=Εργάζομαι σκληρά.) 

~ Δουλεύω σαν το σκυλί. (=Εργάζομαι σκληρά.) 

~ Σκοτώνομαι στη δουλειά. 

Ενότητα 

(=ταλαιπωρούμαι σωματικά απ ' την πολλή δουλειά.) 

~ Ξημεροβραδιάζομαι στη δουλειά. (=Είμαι μέρα νύχrα 

στον χώρο δουλειάς.) 

~ Πνίγομαι στη δουλειά. (= Έχω πολλή δουλειά.) 

~ Έχω διαθέσιμο χρόνο. (=Μπορώ ν' αφήσω για λίγο 

τη δουλειά μου, ώστε να κάνω κάτι άλλο.) 

~ Κάνω υπερωρίες. (=Δουλεύω πέρα από το κανονικό 

ωράριο εργασίας.) 

~ Εκτελώ υπηρεσία. (=Πραγματοποιώ υπηρεσία.) 

3 

4 

Απαντήστε: 
- Πώς λέγεται η δουλειά μιας ημέρας του εργά­

τη~ 

- Πώς λέγεται ο εργάτης που αμείβεται για κάθε 
μέρα εργασίας; 

- Πώς λέγεται η αμοιβή που δίνεται για κάθε 15 
ημέρες εργασίας ; 

- Πώς λέγεται το :χρηματικό βοήθημα που δίνει ο 

Ο.Α.Ε.Δ. στους άνεργους; 

Τι σημαίνουν οι φράσεις: 

- Πολυτεχνίτης και ερημοσπίτης . 
- Δουλειές με φούντες. 
- Βγάζει απ ' τη μύγα ξύγκι . 
- Δουλειές του ποδαριού. 

Μεγάλες δουλειές. 
- Μου άνοιξε δουλειές. 
- Με δουλεύεις ; 

- Δουλειές της νύ:χrας . 

• 
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Πολλοί άνθρωποι για εύρεση εργασίας καταφεύγουν στις αγγελίες των 
εφημερίδων. Διαβάστε με προσοχή και συζητήστε τις παρακάτω αγγελίες: 

Εταιρία παροχής υπηρεσιών 
κινητής τηλεφωνίας 

Ζητά 
Πωλητές κινητής τηλεφωνίας. 

Προϋποθέσεις: 

Πτυχίο ηλεκτρονικών σπουδών ΤΕΙ 
Χειρισμός Η/Υ 

Γνώσεις κινητής τηλεφωνίας 
Γνώση Αγγλικής γλώσσας 
Ευχέρεια επικοινωνίας. 

Προϋπηρεσία στο χώρο της 
κινητής τηλεφωνίας θα αποτελέσει 

καθοριστικό παράγοντα. 

Αποστείλατε ιδιόχειρο βιογραφικό 
σημείωμα στο Fax: 06510.62808 

Η ALIGO ζητά να συνεργαστεί με 2 
άτομα ηλικίας 25 ετών τουλάχιστον 
aπόφοιτους Λυκείου . Οι υποψήφιοι 
μετά από επιλογή και λεmομερή εκπαί-
δευση θα αναλάβουν υπεύθυνο τμήμα 
πωλήσεων. Η αμοιβή είναι ανάλογη των 
προσόντων. Παρέχεται ομαδική ασφά-
λεια και δυνατότητες καριέρας. Για 
περισσότερες πληροφορίες υπεύθυνος 
κ. Γεώργιος Μάστορας στα τηλέφωνα 
06510.28890, 45344, 25878. 

ΑΠΟ ΑΝΏΝΥΜΗ TEXNIKH ΕτΑΙΡΙΑ 
ΜΕ ΕΔΡΑ ΤΑ ΙΩΑΝΝΙΝΑ 

ZHTEITAI 
Πολιτικός Μηχανικός με σχετική εμπειρία 
επίβλεψης έργων και γνώσεις επί θεμάτων 
Δημοσίων Έργων και Ηλεκτρονικής Μηχα-
νοργάνωσης . 

Πληροφορίες στο τηλέφωνο 
06510.29300 ή 21782 

ΚΑΡΙΕΡΕΣ. ~2 
με θέσεις εργασίας 

ΜΑΘΗΜΑΤΑ 

ΜΑΘΗΜΑτΙΚΟΣ με μεγάλη φροντιστηριακή 
πείρα και μεταmυχιακές σπουδές, παραδίδει 
μαθήματα σε μαθητές Γυμνσίου, Λυκείου. 
Πληρ . στο τηλ. 0944.770824 (2-4 καθημερινά) 

ΔΑΣΚΑΛΟΣ τετραετούς φοίτησης με πείρα 
παραδίδει μαθήματα σε μαθητές Δημοτικού 
και Γυμνασίου . Πληρ. στο τηλ. 06510.79979. 

ΠrΥΧΙΟΥΧΟΣ Φιλοσοφικής Σχολής παραδί­
δει φιλολογικά μαθήματα κατ' οίκον. Λογικές 
τιμές. Πληροφορίες στο τηλ. 06510. 34761 , 
κινητό 0945.907895. 

ΠrΥΧΙΟΥΧΟΣ Φιλοσοφικής Σχολής παραδί­
δει μαθήματα (Έκθεση, Λατινικά, Αρχαία 
Ελληνικά, Ιστορία) - ιδιαίτερα και σε γκρουπ­
σε μαθητές Λυκείου - Γυμνασίου και προετοι­
μάζει υποψήφιους για τα ΑΕΙ σε Λατινικά και 
Ιστορία. Πληρ . στο τηλ. 06510.32080. 

Ζευγάρι Φιλολόγων Καθηγητών, παραδίδει 
ιδιαίτερα μαθήματα. Επίσης μαθητές - τριες 
με μαθησιακές δυσκολίες μπορούν να επανέλ­
θουν στη σχολική διαδικασία υπό την (αυστη­
ρή) παρακολούθηση και διδαχή τους. Τηλεφω­
νείστε στο 06510.66315- κινητό: 0945.331088. 

ΖΗΤΟΥΝ ΕΡΓ ΑΣΙΑ 

ΚΥΡΙΑ ζητάει εργασία ως οικιακή βοηθός για 
φύλαξη μικρών παιδιών ή ηλικιωμένων. Πλη­
ροφορίες στο τηλ. 06510.24648 (μετά τις 5.00 
μ.μ.) και κινητό: 0944.787801 

ZHTOYNTAI 

ΠΩΛΗΤΗΣ ζητείται από εταιρεία ιατρικών 
ειδών . Απαραίτητη η γνώση αγγλικών και Ηλε­
κτρονικού Υπολογιστή. 
Πληρ. τηλ. 0651094323 και κιν. 0945495122. 

ΑΠΟ εταιρεία διανομών ζητείται φορτοεκφορ­
τωτής για διανομή εμπορευμάτων. Ηλικία 
μέχρι 30 ετών. Πληροφορίες : 06510.35242. 
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Παροιμίες: 

~ Ράβε, ξήλωνε, δουλειά να μη σου λείπει. 

(= Για εργασία που επαναλαμβάνεται ή που παρατείνεται χωρίς λόγο.) 
~ Η δουλειά νικάει τη φτώχεια. 

~ Η δουλειά ντροπή δεν έχει. 

~ Η πολλή δουλειά τρώει τον αφέντη. 

(= Η πολλή εργασία προκαλεί κούραση.) 
~ Δουλειά δεν είχαμε και δουλειά βρήκαμε. 

(=Όταν κανείς είναι υποχρεωμένος να κάνει κάτι το ανεπιθύμητο.) 

~ Δούλευε νιος όσο μπορείς, άνεση γέροντας να βρεις. 

~ Δούλευε, τσαπάκι μου, κατά την πληρωμή σου. 

~ Δουλευτής περήφανος πάντα πεινασμένος. 

~ Δουλειά που δεν την κάνεις μόνος σου, φεύγει μαζί με σένα. 

ιιλnτιιιιί ονομάτων 

Κύριε Κώστα , πού θα πάτε το σαββατοκύριακο; 
Έλα εδώ, παιδί μου . Γιατί δεν προσέχεις στο μάθημα; 
Αγαπητοί μου γονείς , στείλτε μου λίγα χρήματα ακόμη. 
Κύριε καθηγητά , να σας ρωτήσω κάτι; 

Κλnrικιί aρσενικών 

Ενικός αριθμός 

Ον. ο γιατρός ο πολίτης ο φύλακας 
Γεν. του γιατρού του πολίτη του φύλακα 
Αιτ. τον γιατρό τον πολίτη τον φύλακα 
Κλητ. γιατρέ πολίτη φύλακα 

Πληθυντικός αριθμός 

Ον. οι γιατροί οι πολίτες οι φύλακες 
Γεν. των γιατρών των πολιτών των φυλάκων 
Αιτ. τους γιατρούς τους πολίτες τους φύλακες 
Κλητ. γιατροί πολίτες φύλακες 

Με την κλητική καλούμε ή προσφωνούμε κάποιον: 
Γιώργο, έλα εδώ γρήγορα. 
Κύριε υπουργέ, σας καλωσορίζουμε. 

-
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Παρατηρήσεις 

1. Όλα τα αρσενικά σχηματίζουν την κλητική του ενικού χωρίς -ς. 
2. Τα αρσενικά που τελειώνουν σε -ος σχηματίζουν την κλητική του 

ενικού σε -ε: ο ταχυδρόμος - ταχυδρόμε 
3. Μερικά δισύλλαβα βαφτιστικά σχηματίζουν την κλητική σε -ο: 

λλtκο, Πέτρο, Σπύρο κ.λπ. Το όνομα Παύλος έχει κλητική Παύλος και Παύλε. 
4. Στον πληθυντικό όλα τα αρσενικά σχηματίζουν την κλητική όμοια με 

την ονομαστική: οι γιατροί- γιατροί 
5. Η κλητική δεν παίρνει άρθρο. 

Συμπληρώστε τα κενά με την κλητική των ονομάτων που είναι στην 
παρένθεση: 

1. .. .... .. ........................ .... .. , τράβηξε τη βάρκα στη στεριά. (ο ψαράς) 

(ο γιατρός) 2. Δεν μπορώ, .. ...... ................... μου, ε ίμαι άρρωστος. 

3. .. .. ......................... ,πρέπει να προχωρήσουμε ενωμένοι. (ο συνάδελφος) 

4. .. .............................. .. , φέρε μου ένα ποτήρι νερό. (ο Δημήτρης) 

5. Κύριοι .. .......... .. .... .............. , σας ευχαριστούμε πολύ . (ο βουλευτής) 

6. Αξιότιμοι κύριοι ............................... , σας καλωσορίζουμε. (ο καθηγητής} 

ιιέμε: Κύριε καθηγητά 

Κύριε διευθυντά -τής 
Κύριε βουλευτά 

Κλnτιιιιί Θnλuιιώv 
Ενικός αριθμός 

Ον. η ώρα η φωνή 
Γεν. της ώρας της φωνής 
Αιτ. την ώρα τη φωνή 
Κλητ. ώρα φωνή 

Πληθυντικός αριθμός 

Ον. οι ώρες οι φωνές 
Γεν. των ωρών των φωνών 
Αιτ. τις ώρες τις φωνές 
Κλητ. ώρες φωνές 

Παρατήρηση 

η αλεπού 
της αλεπούς 

την αλεπού 
αλεπού 

οι αλεπούδες 
των αλεπούδων 
τις αλεπούδες 

αλεπούδες 

Όλα τα θηλυκά σχηματίζουν την κλητική όμοια με την ονομαστική και στους 
δύο αριθμούς: η χαρά -χαρά, οι χαρές -χαρές 
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Συμπληρώστε τα κενά με την κλητική των ονομάτων που είναι στην 
παρένθεση: 

1. ........... .................................. . μου, προσέξτε λίγο. (η κυρία) 

2. .. ........................ και ........................ , καλώς ήρθατε. (η κυρία- ο κύριος) 

3. Σε φώναξα, .... .. .. .. ...... .. .. .. ...... .... , αλλά δεν άκουσες. (η Ελένη) 

4. .. .... .... ..................... ,να αγωνιστούμε για την ισότητα. 

5. .. ...... .. ............ .. ........ ,γιατί άργησες τόσο πολύ; 

Κλnrικιί σuδεrέρωv 

Ενικός αριθμός 

Ον. το δέντρο το παιδί το 

Γεν. του δέντρου του παιδιού του 

Αιτ. το δέντρο το παιδί το 

Κλητ. δέντρο παιδί 

Πληθυ.ντικός αριθμός 

Ον. τα δέντρα τα παιδιά τα 

Γεν. των δέντρων των παιδιών των 

Αιτ. τα δέντρα τα παιδιά τα 

Κλητ. δέντρα παιδιά 

Παρατήρηση 

(η γυναίκα) 

(η Μαρία) 

βάρος 
βάρους 
βάρος 
βάρος 

βάρη 
βαρών 
βάρη 

βάρη 

Όλα τα ουδέτερα σχηματίζουν την κλητική όμοια με την ονομαστική και 
στους δυο αριθμούς . 

Συμπληρώστε τα κενά με τα ονόματα που είναι στην παρένθεση: 

1 . .. .......... .. .......... .. ... , φάγατε καλά ; 

2. Έλα, .. ..... .. ...... .. .. .. .. .... .......... μου , και μην καθυστερείς. 

3. .. ................ .... .. .. .. .. .. .... μου όμορφο , ποτέ δεν σε ξεχνώ. 

(το παιδιJ 

(το κορίτσι) 

(το χωριο} 

4. .. ................ μου .. ............ .... .... .. μου, σ' επιθύμησα πολύ . (το σπίτι - σπιτάκι) 

5 . .. ............................ μου , μην aνησυχείς. Σ ' αγαπώ πολύ. (το μωρο} 

Παρατήρηση για τον σχηματισμό της κλητικής των επιθέτων: 
Η κλητική των επιθέτων σχηματίζεται όπως ακριβώς και των ουσιαστικών 
(αρσενικά- θηλυκά- ουδέτερα): 
αγαπητέ κύριε - αγαπητή κυρία - αγαπητό παιδί 
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ιιυτσnσeείς σvτωvυμίες 

Μόνο τον εαυτό του κοίταζε και κανέναν άλλο . 
Έτσι που ζει , κάνει κακό του εαυτού του . 
Τους εαυτούς τους βλάmουν. 
Δυστυχώς, δεν πρόσεξε καθόλου τον εαυτό του . 
Φροντίζω τον εαυτό μου . 

ιιuτσnσeείς σvτωvυμίες 

Α' πρόσωπο Β ' πρόσωπο 

Γεν. του εαυτού μου του εαυτού σου 
Αιτ. τον εαυτό μου τον εαυτό σου 

Γεν. του εαυτού μας ή του εαυτού σας ή 
των εαυτών μας των εαυτών σας 

Αιτ. τον εαυτό μας ή τον εαυτό σας ή 
τους εαυτούς μας τους εαυτούς σας 

Γ πρόσωπο 

του εαυτού του /της 
τον εαυτό του Ι της 

του εαυτού τους ή 
των εαυτών τους 
τον εαυτό τους ή 
τους εαυτούς τους 

Αυτοπαθείς λέγονται οι αντωνυμίες που φανερώνουν πως το 
πρόσωπο που ενεργεί, το ίδιο δέχεται και. την ενέργεια . 

I 

9 Συμπληρώστε τα κενά με την κατάλληλη aυτοπαθή αντωνυμία: 

1. Ήταν εγωιστές . Κοίταζαν μόνο .... .... ................................................. ..... ...... . 

2. Δεν αναγνωρίζω ................. .. .. ...... .. .. ......... .. .. ........ ...... .. ...... στον καθρέφτη. 

3. Απ' τον καθρέφτη με κοιτάζει ο ........ .. .. ........ .. .. ......... .. .. .. ........ .. ... .. .. ... .. ....... . 

4. Δυστυχώς τα παιδιά μου δεν προσέχουν .......... .. .... .. ...... .... .......... ... ...... .... .. 

5. Πρέπει, κυρία μου , να σκέφτεστε και .......................................................... . 

6. Όταν καπνίζετε , κάνετε κακό στον .......... .. .... .. .. .. .... ...... .. .. ... .. .. .... ........ .. .... .. 

7. Δεν είναι εγωιστικό . Βάλτε .. .......... .... ............................ .... ... στη θέση μου. 

8. Αυτοί οι άνθρωποι δε σέβονται ούτε ...... .. .. .. ...... .. .... .. .. .. .. .. ........ .. .. .... .... .... .. 

ι ο Γράψτε τα παρακάτω ρήματα με aυτοπαθή αντωνυμία , όπως στο παράδειγμα: 

πλένομαι 
πλένονται 

= πλένω τον εαυτό μου. 
= πλένουν τους εαυτούς τους. 

1. λουζόμαστε = . .. .. .. .. .. . .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. . .. .. . .. .. .. .. .. .. .. .. .. . ~ 
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2. χτενίζονται 

3. πλενόμαστε = 

4. στολίζονται = 
5. καθαρίζονται = 

ΙΌ ιιατnνορούμενο 

Α' Το βιβλίο είναι ανοιχτό . 

Οι πολυκατοικίες είναι μεγάλες. ΕΠΙΘΕΤΟ 
Τα βουνά είναι ψηλά. 

Β' Ο Κώστας είναι φοιτητής . 

Τα Τρίκαλα είναι πόλη. 
Αυτό είναι το λεξικό. 

ΟΥΣΙΑΣτΙΚΟ 

Γ Ο Πέτρος και ο Παύλος είναι πλούσιοι. 
Η Φανή και η Μαρία είναι μικρές . 
Οι τοίχοι, οι πόρτες και τα παράθυρα είναι κίτρινα. 

Το κατηγορούμενο μπαίνει στην ίδια mώση με το υποκείμενο. 
Όταν είναι επίθετο μπαίνει στον ίδιο αριθμό και στο ίδιο γένος με το 
υποκείμενο. 
Το κατηγορούμενο φανερώνει ποιότητα ή ιδιότητα που έχει το 
υποκείμενο. 

Προσοχή ! Όταν τα υποκείμενα της πρότασης είναι πολλά, το κατηγο­
ρούμενο μπαίνει στον πληθυντικό αριθμό. (βλ. παραδείγματα Γ·) 

Συμπληρώστε τα κενά με τον σωστό τύπο των επιθέτων που είναι στην 
παρένθεση, όπως στο παράδειγμα: 

Οι φωτογραφίες είναι ........ ., ........... (έγχρωμος) 
Οι φωτογραφίες είναι έΥJ(ρωμες. 

1. Τα νομίσματα είναι............................................................. . (κάλπικος) 

2. Η πόρτα είναι............................................ .... ...................... . (ανοιχτός) 

3. Το σπίτι είναι.... .. .............................................................. .... (βρώμικος) 

4. Οι Νορβηγοί είναι............ ........ .. .. ............................ .... ....... . (ξανθός) 

5. Το κρασί είναι.............................. .. .................................. .. . . (γλυκός) ~ 

-
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6. Ο Πέτρος είναι .......................... .................................... .. ... . (ψηλός) 

7. Αυτοί είναι .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. . .. .. .. .. .. .. .. .. . . (νευρικός) 

8. Εσείς είστε.. .. ..................................................................... . (όμορφος) 

Συνεχίστε όπως στο παράδειγμα: 

Ο ήλιος κρύφτηκε. 

Το νερό πάγωσε. 

1. Το δέντρο κόπηκε . 

2. Ο έμπορος πλούτισε. 

c::> Ο ήλιος είναι κρυμμένος. 

c::> Το νερό έγινε πάγος. 

q ................................... .... ..................... ....... ......... .. 

q., ........................................................................... . 

3. Το πάρκο πρασίνισε. q ................................................................ .. .......... .. 

4. Το φαγητό κάηκε. q .. .... .. ........ .... ........ ................................................ .. 

5. Ο αδερφός μου τιμωρήθηκε. q .......................... .............. .. .. ................................ .. 

6. Το νερό έβρασε. q ............ ...... ................................ .. .. .. .... .... ............ .. 

7. Η μαμά μου χτενίστηκε. q ............................................................................ .. 

8. Το ενοίκιο πληρώθηκε. q,, ... ................ .... ............................. .. .................. ... . 

13 Να υπογραμμίσετε το κατηγορούμενο στο παρακάτω κείμενο: 

Άχρωμος κι ακαθόριστος ήταν ο aνθρωπάκος που ξεμπούκαρε από την 

οδό Αγίων Πατέρων ως τριάντα χρονών, κοντός, πολύ μελαχροινός, με 

κεφάλι δυσανάλογα μεγάλο, μάτια μαύρα, αυστηρά και άγρια, κατατομή 

γρυπή, σαν όρνιου. Φορούσε ρούχα που κάποτε ήταν αξιόπρεπα, μα που 

απ' την παλιά τους αξιοπρέπεια μονάχα το σχήμα άφησε ο χρόνος ανάλ­

λαγο ... Δασκαλάκος, μικροϋπάλληλος, αγνοούμενος συγγραφέας, κάτι 

τέτοιο πρέπει να 'ταν. 

Μ. Καραγάτσης, Η Μεγάλη Λιτανεία 



Λευκάδα 





Ρiψατα 

ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ ΑΟΡΙΠΟΣ ΜΕΜΟΝΤΑΣ 

Α α 

αγαπώ αγάπησα θα αγαπήσω 
αγγίζω άγγιξα θα αγγίξω 
αγκαλιάζω αγκάλιασα θα αγκαλιάσω 
αγοράζω αγόρασα θα αγοράσω 
αδικώ αδίκησα θα αδικήσώ 
αδυνατίζω αδυνάτισα θα αδυνατίσω 
ακολουθώ ακολούθησα θα ακολουθήσω 
ακουμπώ ακούμπησα θα ακουμπήσω 
ακούω άκουσα θα ακούσω 
ακριβαίνω ακρίβυνα θα ακριβύνω 
αλλάζω άλλαξα θα αλλάξω 
αμφιβάλλω αμφέβαλα θα αμφιβάλω 
ανάβω άναψα θα ανάψω 
αναγκάζω ανάγκασα θα αναγκάσω 
αναγνωρίζω αναγνώρισα θα αναγνωρίσω 
αναπνέω ανάπνευσα θα αναπνεύσω 
ανακατεύω ανακάτεψα θα ανακατέψω 
αναφέρω ανέφερα θα αναφέρω 
ανεβάζω ανέβασα θα ανεβάσω 
ανεβαίνω ανέβηκα θα ανέβω 
ανήκω aνήκα θα ανήκω 
ανησυχώ aνησύχησα θα aνησυχήσω 
aνθίζω άνθισα θα aνθίσω 
ανοίγω άνοιξα θα ανοίξω 
aνταμώνω aντάμωσα θα aνταμώσω 
αντέχω άντεξα θα aντέξω 
aντικαθιστώ aντικατέστησα θα αντικαταστήσω 
αντιμετωπίζω αντιμετώπισα θα αντιμετωπίσω 
αντιπαθώ aντιπάθησα θα aντιπαθήσω 
αξίζω άξιζα θα αξίζω 
aντιπροσωπεύω aντιπροσώπευσα θα aντιπροσωπεύσω 
aξιοποιώ aξιοποίησα θα αξιοποιήσω 
απαγορεύω aπαγόρευσα θα απαγορεύσω 
απαιτώ aπαίτησα θα απαιτήσω 
απαντώ απάντησα θα απαντήσω 
aπασχολώ aπασχόλησα θα απασχολήσω 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ ΑΟΡΙΣΤΟΣ ΜΕΜΟΝΤΑΣ 

aπατώ aπάτησα θα aπατήσω 
aπειλώ aπείλησα θα aπειλήσω 
aπέχω απείχα θα aπέχω 
aπλοποιώ aπλοποίησα θα aπλοποιήσω 
aπλώνω άπλωσα θα aπλώσω 
aποκτώ aπόκτησα θα αποκτήσω 
απορώ aπόρησα θα απορήσω 
aποτυχαίνω απέτυχα θα aποτύχω 
aπουσιάζω aπουσίασα θα aπουσιάσω 
αποφασίζω αποφάσισα θα αποφασίσω 
αποφεύγω aπέφυγα θα αποφύγω 
αποχαιρετώ aποχαιρέτησα θα αποχαιρετήσω 
αργώ άργησα θα aργήσω 
αρέσω άρεσα θα αρέσω 
αρρωσταίνω αρρώστησα θα aρρωστήσω 
αρχίζω άρχισα θα αρχίσω 
aσπρίζω άσπρισα θα aσπρίσω 
aυτοκτονώ aυτοκτόνησα θα aυτοκτονήσω 
αυτοσχεδιάζω aυτοσχεδίασα θα αυτοσχεδιάσω 
aφαιρώ aφαίρεσα θα αφαιρέσω 
αφήνω άφησα θα αφήσω 

Β β 

βάζω έβαλα θα βάλω 
βασιλεύω βασίλεψα θα βασιλέψω 
βάφω έβαψα θα βάψω 
βγάζω έβγαλα θα βγάλω 
βγαίνω βγήκα θα βγω 
βεβαιώνω βεβαίωσα θα βεβαιωθώ 
βελτιώνω βελτίωσα θα βελτιώσω 
βήχω έβηξα θα βήξω 
βλάmω έβλαψα θα βλάψω 
βλέπω είδα θα δω 
βοηθώ βοήθησα θα βοηθήσω 
βουλιάζω βούλιαξα θα βουλιάξω 
βραδιάζει βράδιασε θα βραδιάσει 
βράζω έβρασα θα βράσω 
βρέχει έβρεξε θα βρέξει 
βρέχω έβρεξα θα βρέξω 
βρίζω έβρισα θα βρίσω 
βρίσκω βρήκα θα βρω 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ ΑΟΡΙΠΟΣ ΜΕΜΟΝΤΑΣ 

Γ γ 

γαβγίζω γάβγισα θα γαβγίσω 
γδύνω έγδυσα θα γδύσω 
γελοιοποιώ γελοιοποίησα θα γελοιοποιήσω 
γελώ γέλασα θα γελάσω 
γεμίζω γέμισα θα γεμίσω 
γεννώ γέννησα θα γεννήσω 
γέρνω έγειρα θα γείρω 
γερνώ γέρασα θα γεράσω 
γιατρεύω γιάτρεψα · θα γιατρέψω 
γιορτάζω γιόρτασα θα γιορτάσω 
γκρεμίζω γκρέμισα θα γκρεμίσω 
γκρινιάζω γκρίνιαξα θα γκρινιάξω 
γνωρίζω γνώρισα θα γνωρίσω 
γονατίζω γονάτισα θα γονατίσω 
γράφω έγραψα θα γράψω 
γυμνάζω γύμνασα θα γυμνάσω 
γυρεύω γύρεψα θα γυρέψω 
γυρίζω γύρισα θα γυρίσω 

Δ δ 

δαγκώνω δάγκωσα θα δαγκώσω 
δανείζω δάνεισα θα δανείσω 
δείχνω έδειξα θα δείξω 
δένω έδεσα θα δέσω 
δέρνω έδειρα θα δείρω 
δηλητηριάζω δηλητηρίασα θα δηλητηριάσω 
δηλώνω δήλωσα θα δηλώσω 
δημιουργώ δημιούργησα θα δημιουργήσω 
δημοσιεύω δημοσίευσα θα δημοσιεύσω 
διαβάζω διάβασα θα διαβάσω 
διαιρώ διαίρεσα θα διαιρέσω 
διακόπτω διέκοψα θα διακόψω 
διαλέγω διάλεξα θα διαλέξω 
διαρκώ διάρκεσα θα διαρκέσω 
διασκεδάζω διασκέδασα θα διασκεδάσω 
διαφημίζω διαφήμισα θα διαφημίσω 
διαφωνώ διαφώνησα θα διαφωνήσω 
διδάσκω δίδαξα θα διδάξω 



[ ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ ΑΟΡΙΣΤΟΣ ΜΕΜΟΝΤΑΣ 

διευθύνω διηύθυνα θα διευθύνω 
δικαιολογώ δικαιολόγησα θα δικαιολογήσω 
δίνω έδωσα θα δώσω 
διοικώ διοίκησα θα διοικήσω 
διοργανώνω διοργάνωσα θα διοργανώσω 
διορθώνω διόρθωσα θα διορθώσω 
διορίζω διόρισα θα διορίσω 
διστάζω δίστασα θα διστάσω 
διψώ δίψασα θα διψάσω 
διώχνω έδιωξα θα διώξω 
δοκιμάζω δοκίμασα θα δοκιμάσω 
δουλεύω δούλεψα θα δουλέψω 
δραματοποιώ δραματοποίησα θα δραματοποιήσω 

Ε ε 

εγκαταλείπω εγκατέλειψα θα εγκαταλείψω 
εγκρίνω ενέκρινα θα εγκρίνω 
ειδοποιώ ειδοποίησα θα ειδοποιήσω 
εισάγω εισήγαγα θα εισάγω 
εκδίδω εξέδωσα θα εκδώσω 
εκνευρίζω εκνεύρισα θα εκνευρίσω 
εκτιμώ εκτίμησα θα εκτιμήσω 
εκφράζω εξέφρασα θα εκφράσω 
ελαπώνω ελάπωσα θαελαπώσω 
ελέγχω έλεγξα θα ελέγξω 
ελπίζω ήλπισα θα ελπίσω 
εμποδίζω εμπόδισα θα εμποδίσω 
ενδιαφέρει ενδιέφερε θα ενδιαφέρει 
εννοώ εννόησα θα εννοήσω 
ενοχλώ ενόχλησα θα ενοχλήσω 
εξάγω εξήγαγα θα εξάγω 
εξαιρώ εξαίρεσα θα εξαιρέσω 
εξακολουθώ εξακολούθησα θα εξακολουθήσω 
εξαφανίζω εξαφάνισα θα εξαφανίσω 
εξετάζω εξέτασα θα εξετάσω 
εξηγώ εξήγησα θα εξηγήσω 
εξυπηρετώ εξυπηρέτησα θα εξυπηρετήσω 
εορτάζω εόρτασα θα εορτάσω 
επαναλαμβάνω επανέλαβα θα επαναλάβω 
επηρεάζω επηρέασα θα επηρεάσω 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ ΑΟΡΙΣΤΟΣ ΜΕΜΟΝΤΑΣ 

επιθυμώ επιθύμησα θα επιθυμήσω 
επιμένω επέμενα θα επιμείνω 
επιστρέφω επέστρεψα θα επιστρέψω 
επιτρέπω επέτρεψα θα επιτρέψω 
ερευνώ ερεύνησα θα ερευνήσω 
ετοιμάζω ετοίμασα θα ετοιμάσω 
ευχαριστώ ευχαρίστησα θα ευχαριστήσω 
εφαρμόζω εφάρμοσα θα εφαρμόσω 
έχω είχα θα έχω 

z ζ 
ζεσταίνω ζέστανα θα ζεστάνω 
ζηλεύω ζήλεψα θα ζηλέψω 
ζητώ ζήτησα θα ζητήσω 
ζυγίζω ζύγισα θα ζυγίσω 
ζω έζησα θα ζήσω 
ζωγραφίζω ζωγράφισα θα ζωγραφίσω 

Η η 

ηρεμώ ηρέμησα θα ηρεμήσω 

Θ θ 

θαυμάζω θαύμασα θα θαυμάσω 
θέλω ήθελα θα θελήσω 
θεωρώ θεώρησα θα θεωρήσω 
θρέφω έθρεψα θα θρέψω 
θυμίζω θύμισα θα θυμίσω 
θυμώνω θύμωσα θα θυμώσω 
θυσιάζω θυσίασα θα θυσιάσω 

I I 

ιδρώνω ίδρωσα θα ιδρώσω 

ικανοποιώ ικανοποίησα θα ικανοποιήσω 
ισιώνω ίσιωσα θα ισιώσω 
ισχύω ίσχυσα θαισχύσω 



ΜΑΘΑίΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ ΑΟΡΙΣΤΟΣ ΜΕΜΟΝΤΑΣ 

κ κ 

καθαρίζω καθάρισα θα καθαρίσω 
καθιερώνω καθιέρωσα θα καθιερώσω 
καθίζω κάθισα θα καθίσω 
καθυστερώ καθυστέρησα θα καθυστερήσω 
καίω έκαψα θα κάψω 
καλλιεργώ καλλιέργησα θα καλλιεργήσω 
καλύmω κάλυψα θα καλύψω 
καλυτερεύω καλυτέρεψα θα καλυτερέψω 
καλώ κάλεσα θα καλέσω 
κανονίζω κανόνισα θα κανονίσω 
κάνω έκανα θα κάνω 
καπνίζω κάπνισα θα καπνίσω 
καρφώνω κάρφωσα θα καρφώσω 
καταγράφω κατέγραψα θα καταγράψω 
κατακτώ κατέκτησα θα κατακτήσω 
καταλαβαίνω κατάλαβα θα καταλάβω 
καταλήγω κατέληξα θα καταλήξω 
καταπίνω κατάπια θα καταπιώ 
καταπολεμώ καταπολέμησα θα καταπολεμήσω 
καταστρέφω κατέστρεψα θα καταστρέψω 
καταφέρνω κατάφερα θα καταφέρω 
κατεβάζω κατέβασα θα κατεβάζω 
κατηγορώ κατηγόρησα θα κατηγορήσω 
κατοικώ κατοίκησα θα κατοικήσω 
κεντώ κέντησα θα κεντήσω 
κερδίζω κέρδισα θα κερδίσω 
κερνώ κέρασα θα κεράσω 
κινδυνεύω κινδύνεψα θα κινδυνέψω 
κινώ κίνησα θα κινήσω 
κλαίω έκλαψα θα κλάψω 
κλειδώνω κλείδωσα θα κλειδώσω 
κλείνω έκλεισα θα κλείσω 
κληρονομώ κληρονόμησα θα κληρονομήσω 
κληρώνω κλήρωσα θα κληρώσω 
κλίνω έκλινα θα κλίνω 
κλωτσώ κλώτσησα θα κλωτσήσω 
κόβω έκοψα θα κόψω 
κοιμίζω κοίμισα θα κοιμίσω 
κοιτάζω κοίταξα θα κοιτάξω 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ ΑΟΡΙΣΤΟΣ ΜΕΜΟΝΤΑΣ 

κοκκινίζω κοκκίνισα θα κοκκινίσω 
κολλάω κόλλησα θα κολλήσω 
κολυμπώ κολύμπησα θα κολυμπήσω 
κονταίνω κόντυνα θα κοντύνω 
κοστίζω κόστισα θα κοστίσω 
κουβεντιάζω κουβέντιασα θα κουβεντιάσω 
κουμπώνω κούμπωσα θα κουμπώσω 
κουνώ κούνησα θα κουνήσω 
κουράζω κούρασα θα κουράσω 
κρατώ κράτησα θα κρατήσω 
κρεμώ κρέμασα θα κρεμάσω 
κρίνω έκρινα θα κρίνω 
κρύβω έκρυψα θα κρύψω 
κρυώνω κρύωσα θα κρυώσω 
κυβερνώ κυβέρνησα θα κυβερνήσω 
κυκλοφορώ κυκλοφόρησα θα κυκλοφορήσω 
κυνηγώ κυνήγησα θα κυνηγήσω 
κυριαρχώ κυριάρχησα θα κυριαρχήσω 
κυριεύω κυρίεψα θα κυριέψω 

Λ λ 

λαμβάνω έλαβα θα λάβω 
λάμπω έλαμψα θα λάμψω 
λατρεύω λάτρεψα θα λατρέψω 
λείπω έλειψα θα λείψω 
λειτουργώ λειτούργησα θα λειτουργήσω 
λερώνω λέρωσα θα λερώσω 
λέω είπα θα πω 

λήγω έληξα θα λήξω 
λιώνω έλιωσα θα λιώσω 
λογαριάζω λογάριασα θα λογαριάσω 
λούζω έλουσα θα λούσω 
λύνω έλυσα θα λύσω 

Μ μ 

μαγειρεύω μαγείρεψα θα μαγειρέψω 
μαζεύω μάζεψα θα μαζέψω 
μαθαίνω έμαθα θα μάθω 
μακραίνω μάκρυνα θα μακρύνω 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ ΑΟΡΙΣΤΟΣ ΜΕΜΟΝΤΑΣ 

μαλώνω μάλωσα θα μαλώσω 
ματαιώνω ματαίωσα θα ματαιώσω 
μεγαλώνω μεγάλωσα θα μεγαλώσω 
μεθώ μέθυσα θα μεθύσω 
μειώνω μείωσα θα μειώσω 
μελετώ μελέτησα θα μελετήσω 
μένω έμεινα θα μείνω 
μεταβάλλω μετέβαλα θα μεταβάλω 
μεταδίδω μετέδωσα θα μεταδώσω 
μεταμορφώνω μεταμόρφωσα θα μεταμορφώσω 
μετανοώ μετανόησα θα μετανοήσω 
μετανιώνω μετάνιωσα θα μετανιώσω 
μεταφέρω μετέφερα θα μεταφέρω 
μεταφράζω μετέφρασα θα μεταφράσω 
μετρώ μέτρησα θα μετρήσω 
μιλώ μίλησα θα μιλήσω 
μισώ μίσησα θα μισήσω 
μοιάζω έμοιασα θα μοιάσω 
μοιράζω μοίρασα θα μοιράσω 
μολύνω μόλυνα θα μολύνω 
μορφώνω μόρφωσα θα μορφώσω 
μουρμουρίζω μουρμούρισα θα μουρμουρίσω 
μπαίνω μπήκα θα μπω 

μπαλώνω μπάλωσα θα μπαλώσω 
μπλέκω έμπλεξα θα μπλέξω 
μπορώ μπόρεσα θα μπορέσω 

Ν ν 

νευριάζω νευρίασα θα νευριάσω 
νιαουρίζω νιαούρισα θα νιαουρίσω 
νικώ νίκησα θα νικήσω 
νιώθω ένιωσα θα νιώσω 
νοιάζει ένοιαξε θα νοιάξει 
νοικιάζω νοίκιασα θα νοικιάσω 
νομίζω νόμισα θα νομίσω 
νοσταλγώ νοστάλγησα θα νοσταλγήσω 
ντύνω έντυσα θα ντύσω 
νυστάζω νύσταξα θα νυστάξω 
νυχrώνει νύχrωσε θα νυχrώσει 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ 

Ξ ξ 

ξαναγυρίζω 
ξαπλώνω 
ξεδιπλώνω 
ξεκαθαρίζω 
ξεκινώ 
ξεναγώ 
ξενυχτώ 
ξεπερνώ 
ξέρω 
ξεσηκώνω 
ξεσκονίζω 
ξεφλουδίζω 
ξεσπώ 
ξετρελαίνω 
ξεφυτρώνω 
ξεχνώ 
ξεχωρίζω 
ξηλώνω 
ξημερώνει 
ξοδεύω 
ξυπνώ 
ξυρίζω 

ο ο 

οδηγώ 
ολοκληρώνω 
ομολογώ 
ομορφαίνω 
ονομάζω 
οργανώνω 
ορίζω 
ορμώ 
ουρλιάζω 
οφείλω 

ΑΟΡΙΣΤΟΣ 

ξαναγύρισα 
ξάπλωσα 
ξεδίπλωσα 
ξεκαθάρισα 
ξεκίνησα 
ξενάγησα 
ξενύχτησα 
ξεπέρασα 
ήξερα 
ξεσήκωσα 
ξεσκόνισα 
ξεφλούδισα 
ξέσπασα 
ξετρέλανα 
ξεφύτρωσα 
ξέχασα 
ξεχώρισα 
ξήλωσα 
ξημέρωσε 
ξόδεψα 
ξύπνησα 
ξύρισα 

οδήγησα 
ολοκλήρωσα 
ομολόγησα 
ομόρφυνα 
ονόμασα 
οργάνωσα 
όρισα 
όρμησα 
ούρλιαξα 
όφειλα 

ΜΕΜΟΝΤΑΣ 

θα ξαναγυρίσω 
θα ξαπλώσω 
θc;ι ξεδιπλώσω 
θα ξεκαθαρίσω 
θα ξεκινήσω 
θα ξεναγήσω 
θα ξενυχτήσω 
θα ξεπεράσω 
θα ξέρω 
θα ξεσηκώσω 
θα ξεσκονίσω 
θα ξεφλουδίσω 
θα ξεσπάσω 
θα ξετρελάνω 
θα ξεφυτρώσω 
θα ξεχάσω 
θα ξεχωρίσω 
θα ξηλώσω 
θα ξημερώσει 
θα ξοδέψω 
θα ξυπνήσω 
θα ξυρίσω 

θα οδηγήσω 
θα ολοκληρώσω 
θα ομολογήσω 
θα ομορφύνω 
θα ονομάσω 
θα οργανώσω 
θα ορίσω 
θα ορμήσω 
θα ουρλιάξω 
θα οφείλω 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ ΑΟΡΙΣΤΟΣ ΜΕΜΟΝΤΑΣ 

π π 

παγώνω πάγωσα θα παγώσω 
παθαίνω έπαθα θα πάθω 
παίζω έπαιξα θα παίξω 
παίρνω πήρα θα πάρω 
παντρεύω πάντρεψα θα παντρέψω 
παραγγέλνω παρήγγειλα θα παραγγείλω 
παρακαλώ παρακάλεσα θα παρακαλέσω 
παρακολουθώ παρακολούθησα θα παρακολουθήσω 
παρατηρώ παρατήρησα θα παρατηρήσω 
παρεξηγώ παρεξήγησα θα παρεξηγήσω 
παρέχω παρείχα θα παρέχω 
παρουσιάζω παρουσίασα θα παρουσιάσω 
πατώ πάτησα θα πατήσω 
παύω έπαψα θα πάψω 
παχαίνω πάχυνα θα παχύνω 
πεθαίνω πέθανα θα πεθάνω 
πείθω έπεισα θα πείσω 
πεινώ πείνασα θα πεινάσω 
πειράζω πείραξα θα πειράξω 
περιγράφω περιέγραψα θα περιγράψω 
περιμένω περίμενα θα περιμένω 
περνώ πέρασα θα περάσω 
περπατώ περπάτησα θα περπατήσω 
πετυχαίνω πέτυχα θα πετύχω 
πετώ πέταξα θα πετάξω 
πέφτω έπεσα θα πέσω 
πηγαίνω Ι πάω πήγα θα πάω 
πηδώ πήδησα Ι ξα θα πηδήξω 
πιάνω έπιασα θα πιάσω 
πιέζω πίεσα θα πιέσω 
πίνω ήπια θα πιω 
πιστεύω πίστεψα θα πιστέψω 
πλέκω έπλεξα θα πλέξω 
πλένω έπλυνα θα πλύνω 
πληγώνω πλήγωσα θα πληγώσω 
πληροφορώ πληροφόρησα θα πληροφορήσω 
πληρώνω πλήρωσα θα πληρώσω 
πλησιάζω πλησίασα θα πλησιάσω 
πολεμώ πολέμησα θα πολεμήσω 
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πονώ πόνε σα θα πονέσω 
ποτίζω πότισα θα ποτίσω 
πουλώ πούλησα θα πουλήσω 
πραγματοποιώ πραγματοποίησα θα πραγματοποιήσω 

πρέπει έπρεπε θα πρέπει 
προειδοποιώ προειδοποίησα θα προειδοποιήσω 
προβληματίζω προβλημάτισα θα προβληματίσω 
προετοιμάζω προετοίμασα θα προετοιμάσω 
προκαλώ προκάλεσα θα προκαλέσω 
προλαβαίνω πρόλαβα θα προλάβω 
προσβάλλω πρόσβαλα θα προσβάλω 
προσγειώνω προσγείωσα θα προσγειώσω 
προσέχω πρόσεξα θα προσέξω 
προσθέτω πρόσθεσα θα προσθέσω 
προσλαμβάνω προσέλαβα θα προσλάβω 
προσπαθώ προσπάθησα θα προσπαθήσω 
προστατεύω προστάτεψα θα προστατέψω 
προσφέρω πρόσφερα θα προσφέρω 

προτείνω πρότεινα θα προτείνω 
προτιμώ προτίμησα θα προτιμήσω 
προχωρώ προχώρησα θα προχωρήσω 

Ρ ρ 

ράβω έραψα θα ράψω 
ρίχνω έριξα θα ρίξω 
ριψοκινδυνεύω ριψοκινδύνεψα θα ριψοκινδυνέψω 
ρωτώ ρώτησα θα ρωτήσω 

Σ σ 

σβήνω έσβησα θα σβήσω 
σέρνω έσυρα θα σύρω 
σηκώνω σήκωσα θα σηκώσω 
σημαίνει σήμανε θα σημάνει 
σιδερώνω σιδέρωσα θα σιδερώσω 
σκάβω έσκαψα θα σκάψω 

σκάζω έσκασα θα σκάσω 
σκαρφαλώνω σκαρφάλωσα θα σκαρφαλώσω 
σκεπάζω σκέπασα θα σκεπάσω 
σκίζω έσκιζα θα σκίσω 
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σκλαβώνω σκλάβωσα θα σκλαβώσω 
σκοτεινιάζει σκοτείνιασε θα σκοτεινιάσει 
σκοτώνω σκότωσα θα σκοτώσω 
σκουπίζω σκούπισα θα σκουπίσω 
σκύβω έσκυψα θα σκύψω 
σπάω έσπασα θα σπάσω 
σπουδάζω σπούδασα θα σπουδάσω 
σπρώχνω έσπρωξα θα σπρώξω 
σταθμεύω στάθμευσα θα σταθμεύσω 
σταματώ σταμάτησα θα σταματήσω 
στεγνώνω στέγνωσα θα στεγνώσω 
στέλνω έστειλα θα στείλω 
στενεύω στένεψα θα στενέψω 
στενοχωρώ στενοχώρησα θα στενοχωρήσω 
στήνω έστησα θα στήσω 
στηρίζω στήριξα θα στηρίξω 
στολίζω στόλισα θα στολίσω 
στρίβω έστριψα θα στρίψω 
στρώνω έστρωσα θα στρώσω 
συγκεντρώνω συγκέντρωσα θα συγκεντρώσω 
συγκρίνω σύγκρινα θα συγκρίνω 
συγυρίζω συγύρισα θα συγυρίσω 
συγχωρώ συγχώρεσα θα συγχωρέσω 
συζητώ συζήτησα θα συζητήσω 
συλλαμβάνω συνέλαβα θα συλλάβω 
συμβαίνει συνέβη θα συμβεί 
συμβάλλω συνέβαλα θα συμβάλω 
συμβουλεύω συμβούλεψα θα συμβουλέψω 
συμμετέχω συμμετείχα θα συμμετάσχω 
συμπληρώνω συμπλήρωσα θα συμπληρώσω 
συμφωνώ συμφώνησα θα συμφωνήσω 
συναντώ συνάντησα θα συναντήσω 
συνεδριάζω συνεδρίασα θα συνεδριάσω 
συνεχίζω συνέχισα θα συνεχίσω 
συνηθίζω συνήθισα θα συνηθίσω 
συνιστώ συνέστησα θα συστήσω 
συννεφιάζει συννέφιασε θα συννεφιάσει 
συστήνω σύστησα θα συστήσω 
σφίγγω έσφιξα θα σφίξω 
σχηματίζω σχημάτισα θα σχηματίσω 
σφουγγαρίζω σφουγγάρισα θα σφουγγαρίσω 
σώζω έσωσα θα σώσω 
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σωπαίνω σώπασα θα σωπάσω 

τ τ 

τάζω έταξα θα τάξω 
ταιριάζω ταίριαξα θα ταιριάξω 
τακτοποιώ τακτοποίησα θα τακτοποιήσω 
ταλαιπωρώ ταλαιπώρησα θα ταλαιπωρήσω 
ταξιδεύω ταξίδεψα θα ταξιδέψω 
ταχυδρομώ ταχυδρόμησα θα ταχυδρομήσω 
τελειώνω τελείωσα θα τελειώσω 
τεμπελιάζω τεμπέλιασα θα τεμπελιάσω 
τηγανίζω τηγάνισα θα τηγανίσω 
τηλεφωνώ τηλεφώνησα θα τηλεφωνήσω 
τιμωρώ τιμώρησα θα τιμωρήσω 

τοποθετώ τοποθέτησα θα τοποθετήσω 
τραβώ τράβηξα θα τραβήξω 

τραγουδώ τραγούδησα θα τραγουδήσω 
τραυματίζω τραυμάτισα θα τραυματίσω 
τρελαίνω τρέλανα θα τρελάνω 
τρέμω έτρεμα θα τρέμω 
τρέχω έτρεξα θα τρέξω 
τρίβω έτριψα θα τρίψω 
τρομάζω τρόμαξα θα τρομάξω 

τρώγω έφαγα θα φάω 
τυλίγω τύλιξα θα τυλίξω 

γ u 

υπάρχει υπήρχε θα υπάρξει 
υπερβάλλω υπερέβαλα θα υπερβάλω 
υπογράφω υπέγραψα θα υπογράψω 
υποθέτω υπέθεσα θα υποθέσω 
υπολογίζω υπολόγισα θα υπολογίσω 
υποστηρίζω υποστήριξα θα υποστηρίξω 
υποφέρω υπέφερα θα υποφέρω 

φ φ 

φανερώνω φανέρωσα θα φανερώσω 
φαρδαίνω φάρδυνα θα φαρδύνω 
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φέρνω έφερα θα φέρω 
φιλοξενώ φιλοξένησα θα φιλοξενήσω 
φιλώ φίλησα θα φιλήσω 
φοβίζω φόβισα θα φοβίσω 
φορώ φόρεσα θα φορέσω 
φροντίζω φρόντισα θα φροντίσω 
φταίω έφταιξα θα φταίξω 
φτάνω έφτασα θα φτάσω 
φτιάχνω έφτιαξα θα φτιάξω 
φυλάω φύλαξα θα φυλάξω 
φυσώ φύσηξα θα φυσήξω 
φωνάζω φώναξα θα φωνάξω 
φωτίζω φώτισα θα φωτίσω 

χ χ 

χαζεύω χάζεψα θα χαζέψω 
χα'ίδεύω χάιδεψα θαχα'ίδέψω 
χαιρετώ χαιρέτησα θα χαιρετήσω 
χαλώ χάλασα θα χαλάσω 
χαμογελώ χαμογέλασα θα χαμογελάσω 
χάνω έχασα θα χάσω 
χαρακτηρίζω χαρακτήρισα θα χαρακτηρίσω 
χαρίζω χάρισα θα χαρίσω 
χειροκροτώ χειροκρότησα θα χειροκροτήσω 
χιονίζει χιόνισε θα χιονίσει 
χορεύω χόρεψα θα χορέψω 
χρησιμοποιώ χρησιμοποίησα θα χρησιμοποιήσω 
χρωστώ χρωστούσα θα χρωστώ 
χrενίζω χrένισα θα χrενίσω 
χrίζω έχrισα θα χrίσω 
χrυπώ χrύπησα θα χrυπήσω 
χωρίζω χώρισα θα χωρίσω 
χωρώ χώρεσα θα χωρέσω 

ψ ψ 

ψαρεύω ψάρεψα θα ψαρέψω 
ψάχνω έψαξα θα ψάξω 
ψέλνω έψαλα θα ψάλω 
ψήνω έψησα θα ψήσω 
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ψηφίζω ψήφισα θα ψηφίσω 
ψιθυρίζω ψιθύρισα θα ψιθυρίσω 
ψιχαλίζει ψιχάλισε θα ψιχαλίσει 
ψωνίζω ψώνισα θα ψωνίσω 

Ω ω 

ωθώ ώθησα θα ωθήσω 
ωριμάζω ωρίμασα θα ωριμάσω 
ωφελώ ωφέλησα θα ωφελήσω 

ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ ΑΟΡΙΣΤΟΣ ΜΕΤΟΧΗ 

Α α 

αγαπιέμαι αγαπήθηκα αγαπημένος -η -ο 
αγοράζομαι αγοράστηκα αγορασμένος -η -ο 
αγωνίζομαι αγωνίστηκα 
αδικούμαι αδικήθηκα αδικημένος -η -ο 
αισθάνομαι αισθάνθηκα 
ακούγομαι ακούστηκα ακουσμένος -η -ο 
αλλάζομαι αλλάχτηκα αλλαγμένος -η -ο 
ανάβομαι ανάφτηκα αναμμένος -η -ο 
αναγκάζομαι αναγκάστηκα αναγκασμένος-η-ο 
ανακατεύομαι ανακατεύτηκα ανακατεμένος -η -ο 
αναλύομαι αναλύθηκα αναλυμένος -η -ο 
αναμειγνύομαι αναμείχτηκα αναμειγμένος -η -ο 
ανανεώνομαι ανανεώθηκα ανανεωμένος -η -ο 
αναπαύομαι αναπαύτηκα 
αναmύσσομαι αναmύχθηκα αναmυγμένος -η -ο 
αναρωτιέμαι αναρωτήθηκα 
ανέχομαι ανέχτηκα 
aνοίγομαι aνοίχτηκα aνοιγμένος -η -ο 
aντιγράφομαι αντιγράφτηκα αντιγραμμένος -η -ο 
aντιμετωπίζομαι aντιμετωπίστηκα 
aξιοποιούμαι aξιοποιήθηκα aξιοποιημένος -η -ο 
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απαγορεύομαί aπαγορεύτηκα απαγορευμένος-η-ο 
aπαιτούμαι aπαιτήθηκα απαιτούμενος -η -ο 
aπειλούμαι aπειλήθηκα aπειλημένος -η -ο 
aπασχολούμαι aπασχολήθηκα απασχολημένος -η -ο 
aπογειώνομαι aπογειώθηκα aπογειωμένος -η -ο 
απογοητεύομαι απογοητεύτηκα aπογοητευμένος-η-ο 
aποκαλούμαι aποκαλέστηκα αποκαλούμενος-η-ο 
aποκλείομαι αποκλείστηκα aποκλεισμένος -η -ο 
aποσύρομαι αποσύρθηκα αποσυρμένος -η -ο 
aποτελούμαι aποτελέστηκα 
( aποφασίζομαι) (aποφασίστηκα) aποφασισμένος -η -ο 
αρκούμαι aρκέστηκα αρκούμενος -η -ο 
αρνούμαι αρνήθηκα 
aρπάζομαι aρπάχτηκα aρπαγμένος -η -ο 
αστειεύομαι aστειεύτηκα 
ασχολούμαι ασχολήθηκα 

Β β 

βαριέμαι βαρέθηκα 
βασανίζομαι βασανίστηκα βασανισμένος -η -ο 
βασίζομαι βασίστηκα βασισμένος -η -ο 
βάφομαι βάφτηκα βαμμένος -η -ο 
βεβαιώνομαι βεβαιώθηκα βεβαιωμένος -η -ο 
βελτιώνομαι βελτιώθηκα βελτιωμένος -η -ο 
βιάζομαι βιάστηκα (βε)βιασμένος -η -ο 
βλέπομαι ειδώθηκα ιδωμένος -η -ο 
βολεύομαι βολεύτηκα βολεμένος -η -ο 
βραβεύομαι βραβεύτηκα βραβευμένος -η -ο 
βρέχομαι βράχηκα βρεγμένος -η -ο 
βρίζομαι βρίστηκα 
βρίσκομαι βρέθηκα 

Γ γ 

γδύνομαι γδύθηκα γδυμένος -η -ο 
γελιέμαι γελάστηκα γελασμένος -η -ο 
γελοιοποιούμαι γελοιοποιήθηκα γελοιοποιημένος -η -ο 
γεννιέμαι γεννήθηκα γεννημένος -η -ο 
γιατρεύομαι γιατρεύτηκα γιατρεμένος -η -ο 
γίνομαι έγινα γινωμένος -η -ο 
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ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ 

γκαστρώνομαι 
γκρεμίζομαι 
γράφομαι 
γυμνάζομαι 

Δ δ 

δανείζομαι 
δένομαι 
δέρνομαι 
δέχομαι 
δημιουργούμαι 
δημοσιεύομαι 
διαιρούμαι 
διακόmομαι 
διαλέγομαι 
διαμαρτύρομαι 
διαφημίζομαι 
διηγούμαι 
δικαιολογούμαι 
δίνομαι 
διοργανώνομαι 
διορθώνομαι 
διορίζομαι 
διώχνομαι 
δυσαρεστούμαι 

Ε ε 

ειδοποιούμαι 
είμαι 
εκδικούμαι 
εκλέγομαι 
εκνευρίζομαι 
εκπροσωπούμαι 
εκφράζομαι 
ελέγχομαι 
εμπιστεύομαι 
εμποδίζομαι 
εμφανίζομαι 

ενδιαφέρομαι 

ΑΟΡΙΣΤΟΣ 

γκαστρώθηκα 
γκρεμίστηκα 
γράφτηκα 
γυμνάστηκα 

δανείστηκα 
δέθηκα 
δάρθηκα 
δέχτηκα 
δημιουργήθηκα 
δημοσιεύτηκα 
διαιρέθηκα 
διακόπηκα 
διαλέχτηκα 
διαμαρτυρήθηκα 
διαφημίστηκα 
διηγήθηκα 
δικαιολογήθηκα 
δόθηκα 
διοργανώθηκα 
διορθώθηκα 
διορίστηκα 
διώχτηκα 
δυσαρεστήθηκα 

ειδοποιήθηκα 
ήμουν 
εκδικήθηκα 
εκλέχτηκα 
εκνευρίστηκα 
εκπροσωπήθηκα 
εκφράστηκα 
ελέγχθηκα 
εμπιστεύτηκα 
εμποδίστηκα 
εμφανίστηκα 
ενδιαφέρθηκα 

ΜΕΤΟΧΗ 

γκαστρωμένος -η -ο 
γκρεμισμένος -η -ο 
γραμμένος -η -ο 
γυμνασμένος -η -ο 

δανεισμένος -η -ο 
δεμένος -η -ο 
δαρμένος -η -ο 

δημιουργημένος -η -ο 
δημοσιευμένος -η -ο 
διαιρεμένος -η -ο 
δια(κε)κομμένος -η -ο 
διαλεγμένος -η -ο 
διαμαρτυρόμενος -η -ο 
διαφημισμένος -η -ο 

δικαιολογημένος -η -ο 
δοσμένος -η -ο 
διοργανωμένος -η -ο 
διορθωμένος -η -ο 
διορισμένος -η -ο 
διωγμένος -η -ο 
δυσαρεστημένος -η -ο 

ειδοποιημένος -η -ο 

εκλεγμένος -η -ο 

εκνευρισμένος -η -ο 

εκφρασμένος -η -ο 
ελεγμένος -η -ο 

εμποδισμένος -η -ο 
εμφανισμένος -η -ο 
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ενθουσιάζομαι ενθουσιάστηκα ενθουσιασμένος -η -ο 
ενοχλούμαι ενοχλήθηκα ενοχλημένος -η -ο 
εξαιρούμαι εξαιρέθηκα εξαιρεμένος -η -ο 
εξαφανίζομαι εξαφανίστηκα εξαφανισμένος -η -ο 
εξελίσσομαι εξελίχτηκα εξελιγμένος -η -ο 
εξετάζομαι εξετάστηκα εξετασμένος -η -ο 
εξηγούμαι εξηγήθηκα εξηγημένος -η -ο 
εξοπλίζομαι εξοπλίστηκα εξοπλισμένος -η -ο 
εορτάζομαι εορτάστηκα εορτασμένος -η -ο 
επηρεάζομαι επηρεάστηκα επηρεασμένος -η -ο 
επισκέmομαι επισκέφτηκα 
εργάζομαι εργάστηκα 
ερμηνεύομαι ερμηνεύτηκα ερμηνευμένος -η -ο 
έρχομαι ήρθ.α ερχόμενος -η -ο 
ερωτεύομαι ερωτεύτηκα ερωτευμένος -η -ο 
ετοιμάζομαι ετοιμάστηκα ετοιμασμένος -η -ο 
ευχαριστιέμαι ευχαριστήθηκα ευχαριστημένος -η -ο 
εύχομαι ευχήθηκα 
εφαρμόζομαι εφαρμόστηκα εφαρμοσμένος -η -ο 

z ζ 
ζαλίζομαι ζαλίστηκα ζαλισμένος -η -ο 
ζεματιέμαι ζεματίστηκα ζεματισμένος -η -ο 
ζεσταίνομαι ζεστάθηκα ζεσταμένος -η -ο 
ζημιώνομαι ζημιώθηκα ζημιωμένος -η -ο 

Θ θ 

θαυμάζομαι θαυμάστηκα 
θεωρούμαι θεωρήθηκα θεωρημένος -η -ο 
θυμάμαι θυμήθηκα 
θυσιάζομαι θυσιάστηκα θυσιασμένος -η -ο 

I I 

ικανοποιούμαι ικανοποιήθηκα ικανοποιημένος -η -ο 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ ΑΟΡΙΣΤΟΣ ΜΕΤΟΧΗ 

κ κ 

καθαρίζομαι καθαρίστηκα καθαρισμένος -η -ο 
καθιερώνομαι καθιερώθηκα καθιερωμένος -η -ο 
κάθομαι κάθισα καθισμένος -η -ο 
καίγομαι κάηκα καμένος -η -ο 
καλλιεργούμαι καλλιεργήθηκα καλλιεργημένος -η -ο 
καρφώνομαι καρφώθηκα καρφωμένος -η -ο 
καταγράφομαι καταγράφηκα καταγραμμένος-η-ο 
καταξιώνομαι καταξιώθηκα καταξιωμένος -η -ο 
κατασκευάζομαι κατασκευάστηκα κατασκευασμένος -η -ο 
καταστρέφομαι καταστράφηκα κατεστραμμένος -η -ο 
κατηγορούμαι κατηγορήθηκα 
κατοικούμαι κατοικήθηκα κατοικημένος -η -ο 
κινούμαι κινήθηκα κινημένος -η -ο 
κλαίγομαι κλάφτηκα κλαμένος -η -ο 
κλειδώνομαι κλειδώθηκα κλειδωμένος -η -ο 
κλείνομαι κλείστηκα κλεισμένος -η -ο 
κόβομαι κόπηκα κομμένος -η -ο 
κοιμάμαι κοιμήθηκα κοιμισμένος -η -ο 
κουμπώνομαι κουμπώθηκα κουμπωμένος -η -ο 
κουράζομαι κουράστηκα κουρασμένος -η -ο 
κουρεύομαι κουρεύτηκα κουρεμένος -η -ο 
κρατιέμαι κρατήθηκα κρατημένος -η -ο 
κρεμιέμαι κρεμάστηκα κρεμασμένος -η -ο 
κρύβομαι κρύφτηκα κρυμμένος -η - ο 
κυμαίνομαι κυμάνθηκα 
κυριεύομαι κυριεύτηκα κυριευμένος -η -ο 

Λ λ 

λατρεύομαι λατρεύτηκα λατρεμένος -η -ο 
λέγομαι ειπώθηκα ειπωμένος -η -ο 
λερώνομαι λερώθηκα λερωμένος -η -ο 
λούζομαι λούστηκα λουσμένος -η -ο 
λύνομαι λύθηκα λυμένος -η -ο 
λυπάμαι λυπήθηκα λυπημένος -η -ο 

Μ μ 

μαγεύομαι μαγεύτηκα μαγεμένος -η -ο 
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μαζεύομαι μαζεύτηκα μαζεμένος -η -ο 

μαθαίνομαι μαθεύτηκα μαθημένος -η -ο 

μειώνομαι μειώθηκα μειωμένος -η -ο 

μεταδίδομαι μεταδόθηκα μεταδομένος -η -ο 

μεταφέρομαι μεταφέρθηκα μεταφερμένος -η -ο 

μεταφράζομαι μεταφράστηκα μεταφρασμένος -η -ο 

μεταχειρίζομαι μεταχειρίστηκα μεταχειρισμένος -η -ο 

μιμούμαι μιμήθηκα 
μοιράζομαι μοιράστηκα μοιρασμένος -η -ο 

μολύνομαι μολύνθηκα μολυσμένος -η -ο 

μορφώνομαι μορφώθηκα μορφωμένος -η -ο 

μπλέκομαι μπλέχτηκα μπλεγμένος -η -ο 

Ν ν 

νικιέμαι νικήθηκα νικημένος -η -ο 
ντρέπομαι ντράπηκα 
ντύνομαι ντύθηκα ντυμένος -η -ο 

= ξ -
ξαπλώνομαι ξαπλώθηκα ξαπλωμένος -η -ο 
ξεκουράζομαι ξεκουράστηκα ξεκουρασμένος -η -ο 
ξενιτεύομαι ξενιτεύτηκα ξενιτεμένος -η -ο 
ξεσκονίζομαι ξεσκονίστηκα ξεσκονισμένος -η -ο 
ξεχνιέμαι ξεχάστηκα ξεχασμένος -η -ο 
ξυρίζομαι ξυρίστηκα ξυρισμένος -η -ο 

ο ο 

ολοκληρώνομαι ολοκληρώθηκα ολοκληρωμένος -η -ο 
ονειρεύομαι ονειρεύτηκα ονειρεμένος -η -ο 
ονομάζομαι ονομάστηκα 
οραματίζομαι οραματίστηκα οραματισμένος -η -ο 
οργανώνομαι οργανώθηκα οργανωμένος -η -ο 
ορίζομαι ορίστηκα ορισμένος -η -ο 
ορκίζομαι ορκίστηκα ορκισμένος -η -ο 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ ΑΟΡΙΣΤΟΣ ΜΕΤΟΧΗ 

π π 

παντρεύομαι παντρεύτηκα παντρεμένος -η -ο 

παραδέχομαι παραδέχτηκα 
παραιτούμαι παραιτήθηκα παραιτημένος -η -ο 

παραπονιέμαι παραπονέθηκα παραπονεμένος -η -ο 
παρεξηγούμαι παρεξηγήθηκα παρεξηγημένος -η -ο 
παρουσιάζομαι παρουσιάστηκα παρουσιασμένος -η -ο 
περιποιούμαι περιποιήθηκα περιποιημένος -η -ο 
πιάνομαι πιάστηκα πιασμένος -η -ο 

πλένομαι πλύθηκα πλυμένος -η -ο 
πληγώνομαι πληγώθηκα πληγωμένος -η -ο 
πληροφορούμαι πληροφορήθηκα πληροφορημένος -η -ο 
πληρώνομαι πληρώθηκα πληρωμένος -η -ο 
πνίγομαι πνίγηκα πνιγμένος -η -ο 
πουλιέμαι πουλήθηκα πουλημένος -η -ο 
πραγματοποιούμαι πραγματοποιήθηκα πραγματοποιημένος-η -ο 
προβληματίζομαι προβληματίστηκα προβληματισμένος -η -ο 
προετοιμάζομαι προετοιμάστηκα προετοιμασμένος -η -ο 
προηγούμαι προηγήθηκα προηγούμενος -η -ο 

προσγειώνομαι προσγειώθηκα προσγειωμένος -η -ο 

προσέρχομαι προσήλθα προσερχόμενος-η-ο 

προσεύχομαι προσευχήθηκα 
προσλαμβάνομαι προσλήφθηκα 
προσποιούμαι προσποιήθηκα προσποιημένος -η -ο 
προστατεύομαι προστατεύτηκα προστατευμένος -η -ο 

Ρ ρ 

ράβομαι ράφτηκα ραμμένος -η -ο 

ρίχνομαι ρίχτηκα ριγμένος -η -ο 

ρυθμίζομαι ρυθμίστηκα ρυθμισμένος -η -ο 

Σ σ 

σέβομαι σεβάστηκα 
σερβίρομαι σερβιρίστηκα σερβιρισμένος -η -ο 
σηκώνομαι σηκώθηκα σηκωμένος -η -ο 

σκεπάζομαι σκεπάστηκα σκεπασμένος -η -ο 
σκέφτομαι σκέφτηκα σκεmόμενος -η -ο 
σκοτώνομαι σκοτώθηκα σκοτωμένος -η -ο 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ ΑΟΡΙΣΤΟΣ ΜΕΤΟΧΗ 

σκουπίζομαι σκουπίστηκα σκουπισμένος -η -ο 
στέλνομαι στάλθηκα σταλμένος -η -ο 
στενοχωριέμαι στενοχωρήθηκα στενοχωρημένος-η-ο 
στηρίζομαι στηρίχτηκα στηριγμένος -η -ο 
στρώνομαι στρώθηκα στρωμένος -η -ο 
συγκεντρώνομαι συγκεντρώθηκα συγκεντρωμένος -η -ο 
συγκινούμαι συγκινήθηκα συγκινημένος -η -ο 
συζητιέμαι συζητήθηκα συζητημένος -η -ο 
συλλογίζομαι συλλογίστηκα συλλογισμένος -η -ο 
συμβιβάζομαι συμβιβάστηκα συμβιβασμένος 
συμπαραστέκομαι συμπαραστάθηκα 
συμπληρώνομαι συμπληρώθηκα συμπληρωμένος -η -ο 
συναντιέμαι συναντήθηκα 
συνεννοούμαι συνεννοήθηκα συνεννοημένος-η-ο 
συνεργάζομαι συνεργάστηκα 
συνηθίζεται συνηθίστηκε συνηθισμένος -η -ο 
συνοδεύομαι συνοδεύτηκα συνοδευμένος-η-ο 
σφίγγομαι σφίχτηκα σφιγμένος -η -ο 
σχεδιάζομαι σχεδιάστηκα σχεδιασμένος -η -ο 
σχηματίζομαι σχηματίστηκα σχηματισμένος -η -ο 
σώζομαι σώθηκα σωμένος -η -ο 

τ τ 

τακτοποιούμαι τακτοποιήθηκα τακτοποιημένος -η -ο 
ταλαιπωρούμαι ταλαιπωρήθηκα ταλαιπωρημένος -η -ο 
τιμωρούμαι τιμωρήθηκα τιμωρημένος -η -ο 
τινάζομαι τινάχτηκα τιναγμένος -η -ο 
τραβιέμαι τραβήχτηκα τραβηγμένος -η -ο 
τραυματίζομαι τραυματίστηκα τραυματισμένος -η -ο 
τρελαίνομαι τρελάθηκα τρελαμένος -η -ο 
τρίβομαι τρίφτηκα τριμμένος -η -ο 
τρώγομαι φαγώθηκα φαγωμένος -η -ο 
τσακώνομαι τσακώθηκα τσακωμένος -η -ο 
τυλίγομαι τυλίχτηκα τυλιγμένος -η -ο 

Υ υ 

υπογράφομαι υπογράφτηκα υπογραμμένος-η-ο 
υπολογίζομαι υπολογίστηκα υπολογισμένος -η -ο 
υποστηρίζομαι υποστηρίχτηκα υποστηριγμένος -η -ο 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

υπόσχομαι υποσχέθηκα 
υποχρεώνομαι υποχρεώθηκα υποχρεωμένος -η -ο 

υποψιάζομαι υποψιάστηκα υποψιασμένος -η -ο 

φ φ 

φαίνομαι φάνηκα 
φαvrάζομαι φαvrάστηκα φαvrασμένος -η -ο 

φέρομαι φέρθηκα φερμένος -η -ο 
φημίζομαι φημίστηκα φημισμένος -η -ο 

φοβάμαι φοβήθηκα φοβισμένος -η -ο 

φοριέμαι φορέθηκα φορεμένος -η -ο 

φυλάγομαι φυλάχτηκα φυλαγμένος -η -ο 

φωτίζομαι φωτίστηκα φωτισμένος -η -ο 

χ χ 

χαίρομαι χάρηκα χαρούμενος -η -ο 
χάνομαι χάθηκα χαμένος -η -ο 
χαρακτηρίζομαι χαρακτηρίστηκα χαρακτηρισμένος -η -ο 

χασμουριέμαι χασμουρήθηκα 

χρειάζομαι χρειάστηκα 
χρησιμοποιούμαι χρησιμοποιήθηκα χρησιμοποιημένος -η -ο 
χτενίζομαι χτενίστηκα χτενισμένος -η -ο 

χτυπιέμαι χτυπήθηκα. χτυπημένος -η -ο 

χωρίζομαι χωρίστηκα χωρισμένος -η -ο 

ψ ψ 

ψήνομαι ψήθηκα ψημένος -η -ο 

ψηφίζομαι ψηφίστηκα ψηφισμένος -η -ο 

Ω ω 

ωφελούμαι ωφελήθηκα ωφελημένος -η -ο 



Το μαρμάρινο άγαλμα του Ερμή του Πραξιτέλους (330 π.Χ.). Μουσείο αρχαίας Ολυμπίας 



ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΑΓΓΛΙΚΑ Ρ ΩΣ ΙΚΑ 

Α α 

αγαπώ loνe nιo6ι-nb 
άγκυρα, η anchor 51KOpb 
αγκυροβολώ anchor 6pocaτb 51KOpb 
αγροτικός, -ή, -ό rural AepeseHcκ~~.cenbCK~~ 
αειθαλής, -ής, -ές eνergreen Βθ4ΗΟ3ΘΠΘΗbΙ~ 

αεροδιάδρομος, ο air corridor neτHbι~ nyτb 
αεροδρόμιο, το aίrport asponopτ 

αερολιμένας, ο aίr terminal a3pOAPOM 
αεροσκάφος, το aircraft caMoneτ 

αίθουσα, η room KOMHaTa,ayA~TOp~51 

αισθάνομαι feel sense 4YBCTBOBaTb, C03HaBaTb 
ακουστικό, το earpiece HayWH~K~ 

ακροβατώ acrobat XOA~Tb no κaHaτy 
ακροβάτης, ο acrobat aκpo6aτ 

ακρωτήριο, το cape MbιC 

ακτινογραφία, η radiography peΗΠΘΗΤ 

ακτοπλοϊκός, -ή, -ό coastal κa6oτa)f{Hbι~ 

αλάτι, το salt conb 
αλατοπίπερο, το salt and pepper conb ~ nepe1..1 
αλατίζω put salt in/ on con~τb. 

αλληλογραφώ correspond nepen~cbιBaTbC51 

αλληλογραφία, η correspondence nepen~cκa 

αλλάζω change ΜΘΗ51Τb ( C51) 
αμελής, -ής, -ές careless He6pe)f{HbΙ~. 6eane4Hbι~ 

αμέτρητος, -η, -ο innumerable Ηθ~3Μθp~Μbι~ 

αμμουδιά, η sandy beach I shore, necι.ιaHHbι~ nn51)f{ 
sands 

αμφιθέατρο, το amphitheater aMΦ~τeaτp 
αναπτύσσομαι deνelop pa3B~BaTbC51 

αναρρώνω recoνer, recuperate Bbι3AOpasn~BaTb 

αναχωρώ depart, leaνe ΠOK~AaTb, ye3)f{aTb 
αναχώρηση, η departure ΟΤhθ3Α 

ανεβαίνω go up, walk up, rise ΠOAH~MaTbC51, BCTaBaTb 
ανεπίδοτος, -η, -ο undeliνered ΗΘΑΟCΤaΒΠΘΗΗbι~ 

aνήσυχος, -η, -ο concerned, anxious 6ecnoκo~Hbι~ 
ανθοδέσμη, η bouquet, bunch of flowers 6yκeτ 
ανίκανος, -η, -ο unable, incapable Hecnoco6Hbι~ 
αντιγράφω copy, transcribe κon~posaτb, 

nepen~cbιsaτb 

αντιπολίτευση, η opposition ΟΠΠΟ3~1..\~51 



aξιαγάπητος, -η, -ο 
aπαιτητικός, -ή, -ό 

απευθύνω 

απλός, -ή, -ό 
aποβάλλω 

aπογειώνομαι 

απογευματινός, -ή, -ό 
απογοητευμένος,-η, -ο 

aποδοκιμάζω 

απολυτήριο, το 

aπολύομαι 

αποστολέας, ο 
αποστολή, η 

αποστέλλω 
aποτυγχάνω 

αποτέλεσμα, το 

aποφοιτώ 

aπόρρητος, -η, -ο 

aπύρετος, -η, -ο 

aραιός, -ή, -ό 
aργόσχολος, -η, -ο 

αργία, η 
aρραβωνιάζομαι 

αρραβώνας, ο 

αρρώστια, η 

αρχαιολογικός, -ή, -ό 

αρχίζω 
ασθενοφόρο, το 
αστικός, -ή, -ό 

aστροναύτης, ο 

ασφυξία, η 
ατμομηχανή, η 

αυστηρός, -ή, -ό 
αυτοδιοίκηση, η 
aυτοκινητιστικός, -ή, -ό 
aυτοφυής, -ής, -ές 
αφίσα, η 

Β β 

βαθμολογώ 

loνable, dear, loνely 
demanding 
address, direct 
simple 
expel, rusticate 
take off 
afternoon 
disappointed, discouraged 
disaproνe of 
school certificate 

be dismissed 

senter 
dispatch, mission 

send 
fail 
result 
graduate 

confidential 

without feνer 
thin, loose, scanty 
unoccupied 
idleness, holiday 
getengaged 
engagement 
illness, sickness 
archeological 
begin, start 
ambulance 
urban, ciνil 
astronaut 
suffocation 
steam - engine 
seνere, strict 
self - goνernment 
motor, car 
self- sown 
poster 

giνe marks 

ΜΑΘΑιΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝιΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

.QOCTOι::\Hbιι::i nιο6Βiι1 

τpe6osaτenbHbιι:1 
o6pal.l\aTbC5j, a,qpeccosaτb 
npocτoι::i 

oτ6pacbιsaτb, oτsepraτb 
B3neτaτb 

nocneo6e,qeHHbιι:1 

pa3oι..ιaposaHHbιι:1 

oτsepraτb, 6paκosaτb 
.Qiι1ΠnOM, CBiι1.QθTθnbCTBO, 

aτecτaτ 

ysonbHS'jTbCS'j, 
ocso6ωκ,qaτbC5j 

oτnpas1ι1τenb 

oτnpasκa, nopyι..ιeHiι1e, 

,qeneraL.J,iι15j 

oτcbιnaτb, oτnpaBnS'jTb 

τepneτb Hey,qaι..ιy 

pe3ynbτaτ, nocne,qcτs1ι1e 

oκaH'-IIι1BaTb yι..ιe6Hoe 

3aΒθ.QθΗΙι1θ 

κοΗΦΙι1.QΘΗU,Ιι1anbΗbιι:1, 
ceκpeτHbιι::i 

He Ιι1Μθ101.1.\Ιι1ι:1 )l(apa 
pθ.QΚΙι1ι::\, ΗθΠnΟΤΗbιι::\ 
Hθ3aHS'jTbιι::\, nθHTS'jι::\ 

OT.QbιX, ΒbιΧΟ.QΗΟι::\ 

o6pyι..ιaτbC5j 

noMonsκa 

6one3Hb 
apxeonorlι1ι..ιecκlι1C1 

Ha'-llι1HaTb 

MaWiι1Ha CKOpOι::\ ΠOCMOI.l\lι1 

ropo,qcκoι::i 

acτpoHasτ 

YAYWbθ 

naposaS'j MaWiι1Ha 
cτpor1ι1C1 

caMoynpasneHiι1e 

aBTOM061ι1nbHbιι::\ 
.Qiι1κopacτyl.l\lι1C1, caMopo,qoκ 
nnaκaτ, aφ1ι1wa 

OL.J,θHiι1BaTb, CT8Biι1Tb OL.J,θHκy 
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βάmιση, η baptism ΚΡθLΙ..\θΗΙΛθ 

βήχας, ο cough κawenb 

βήχω cough κawn5Πb 

βουλευτής, ο deputy, Member of ΑΘΠyτaτ 

Parlίament 
βουνό, το mountain ropa 
βραδινός, -ή, -ό ebening Βθ4θpΗLι1ι/1 

βράζω boil ΚLι1ΠθΤb, ΚΙΛΠΗΤΙΛΤb, BapΙΛTb 

βραστός, -ή, -ό boiled ΒapθΗΗbιι/1, ΚΙΛΠΗLJθΗΗbιι/1 

βραχνιασμένος, -η, -ο hoarse οχριι~nwΙΛι/1 

βρέχω wet, damp ysna~HHTb, MOLJIΛTb 

βρίσκω find, find out Η8ΧΟΑΙΛΤb 

βρώμικος, -η, -ο dirty ΓpΗ3Ηbιι/1 

Γ γ 

γάμος, ο wedding, marriage CBaAb6a 
γαμπρός, ο bridegroom ~θΗΙΛΧ 

γεννώ bear, giνe birth to po~aτb 

γενέθλια, τα birthday ΑΘΗb ρο~eΗΙΛΗ 

γευματίζω lunch ο6ΘΑ8Τb 
γεύμα, το meal Ο6ΘΑ 
γιορταστικός, -ή, -ό festiνe, festal Πp83ΑΗΙΛ4Ηbιι/1 

γιορτάζω celebrate, commemorate npa3AHOB8Tb 
γιορτή, η holiday, celebration npa3AHIΛK 

γλέντι , το entertainment, party secenbe, BeYepιι~Hκa 
γλυκό, το dessert, sweet ΑθCθpΤ, cnaAOCTLι1 

γλυκός, -ιά, -ό sweet cnaAKLι1rl1 

γνωριμία, η acquaintance 3H8KOMCTBO 
γράμμα, το letter ΠIΛCbMO 

γραμματοκιβώτιο, το letter- box ΠΟLJΤΟΒbιι/1 HLI..\Lι1K 

γραμματοσυλλέκτης, ο stamp collector ΦΙΛnaτenΙΛcτ 
γραμματόσημο, το stamp Mapκa 

γραπτός, -ή, -ό written ΠΙΛCbΜθΗΗ~ι/1, Η8ΠΙΛC8ΗΗ~ι/1 

γράφω write ΠIΛC8Tb 

γυμνασιάρχης, ο principal ΑΙΛpeκτοp ΓLι1ΜΗa3Lι1ΙΛ 

γυμνάσιο, το secondary Ι high school ΓΙΛΜΗ83Lι1Η 

γυρίζω return B03Bp81J..\8TbCH 

Δ δ 

δασικός, -ή, -ό forest nec 
δάσκαλος, ο teacher yyιι~τenb 

δείπνο, το dinner Ο6ΘΑ 
δειπνώ sup, haνe supper ο6ΘΑ8Τb 
δέμα, το parcel ΠOCbιnκa 
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δεξαμενόπλοιο, το tanker HeΦτeHanι-~BHOe CYAHO 
δεσμός, ο bond CB5'!3b 
δημαρχείο, το Town Hall Μ3pι-15'! 

δήμαρχος, ο Mayor M3p 
δημιουργώ create, make C03A8B8Tb,TBOpι-!Tb 

δημοκρατικός, -ή,-ό democratic ΑΘΜοκρaτι-~4ecκVΙι:1 
δήμος, ο municipality ΓΟΡΟΑCΚ\11θ BnaCT\11, Μ3pι-15'! 
δημοτικός, -ή,-ό municipal MYHVΙL\VΙΠanbHbιι::i 
δημοφιλής, -ής, -ές popular nonyn5'!pHbιι::i 

δημόσιος, -α,-ο public, state ΓΟCΥΑ8ΡCΤΒθΗΗbιι::i 
διαβάζω read 4\11T8Tb 
διάγνωση, η diagnosis Αι-18ΓΗΟ3 

διαγώνισμα, το examination 3Κ38ΜθΗ,CΟpθΒΗΟΒ8Η\11θ 

δίαιτα, η diet AV1θTa 

διαμέρισμα, το flat, apartment KBapτVΙpa 

διανέμω distribute, deliνer pacnpeAen5'!Tb, pa3A8B8Tb 
διασκεδάζω amuse myself, haνe fun paX3Bneκaτbc5'! 

διασκέδαση, η amusement, fun pa3Bne4eHVΙe 

διαστημικός, -ή, -ό space ΚΟCΜι-14ΘCΚι-Ιι::i 

διαστημόπλοιο, το spacecraft KOCMι-14ΘCKV1ι::i κopa6nb 

διασχίζω cross, go across p83Aen5'!Tb, pa3pbιB8Tb 
διατηρημένος, -η, -ο maintained, preserved coxpaHeHHbιι::i 

διδακτήριο, το school building y4e6Hbιι::i κopnyc 
διδασκαλία, η teaching, instruction npeΠΟΑ8Β8Ηι-1θ 

διδάσκω teach, npeΠOA8B8Tb 

διεθνής, -ής, -ές international Me)I{AyHapOAHbιι::i 

διευθυντής , ο director, manager H848nbHι-1K 

διευθύνω manage, run, direct ynpaBn5'!Tb 
διεύθυνση, η address aApec 
δικαστήριο, το court of law I justice CYA 
δικαστής, ο judge CYAb5'! 
δικηγόρος, ο lawyer 8ΑΒΟΚ8Τ 

δικάζω try, judge CYAι-!Tb 

διορθώνω repair, fix 4\IIHι-!Tb, \11CΠpaBn5'!Tb 

διπλωματικός, -ή, -ό diplomatic AVΙnnoMaτι-~4ecκι-~ι::i 
δίσκος, ο disc ΠΟΑΗΟC, Αι-!CΚ 

διάσημος, -η, -ο famous 3Η8ΜΘΗι-1Τbιι::i 

δροσερός, -ή, -ό cool, fresh npoxnaAHbιι::i, CΒθ>ΚVΙι::i 

δυναμώνω strengthen ycVΙn5'!Tb ( C$'1) 
δώρο, το present, gift ΠΟΑ8ΡΟΚ 

Ε ε 

εγγράφομαι enrol, sign up 38ΠV1CbιBaTbC5'!, nocτynaτb 

εγκαθίσταμαι be installed Ι established ycτaHaBnι-~Baτb (cs:ι) 
εγκάρδιος, -α, -ο warm - hearted CΘΡΑθ4Ηbιι::i 
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εγχειρίζω operate onepιιφoBaτb 

εθνικός, -ή, -ό national HaU,Iι10HanbHbιιΛ 

εκλέγω elect lι1361ι1paτb 
εκμεταλλεύομαι exploit, operate lι1CΠOnb30B8Tb 

εκπαιδεύομαι be educated o6y4aTbC5! 
εκπαίδευση, η education ο6y4θΗΙι1θ,Ο6pa3ΟΒ8Ηiι1θ 
εκτροχιάζομαι be derailed τepneτb κpyweHiι1e 

ελληνικός, -ή, -ό greek Γpθ4θCΚΙι1ιΛ 

ελέγχω control, check npoBeps:!Tb, 
KOHTpOnlι1pOB8Tb 

εμετός, ο νomit pBoτa 

εμπορικός, -ή, -ό commercial, business ΚΟΜΜθp4θCΚΙι1Ιίt, ΤΟpΓΟΒbιιΛ 

εναέριος, ο air, aerial ΒΟ3ΑΥWΗbιιΛ, H8XOA5!Ll\lι11ΛC5! 
Β ΒΟ3ΑΥΧθ 

ενημερώνω inform CT8Biι1Tb Β lι13BθCTHOCTb, 

AOBOAiι1Tb ΑΟ CΒθΑθΗΙι15! 

εντυπωσιάζω impress ΠpΟΙι13ΒΟΑΙι1Τb ΒΠθ4aΤnθΗΙι1θ 

εξέταση, η examination, test 3Κ38ΜθΗ 

εξετάζομαι be examined I tested CAaBaTb 3Κ38ΜθΗ 
εξετάζω examine, test Πplι1Hiι1M8Tb 3Κ38ΜθΗ, 

OCM8Tplι1B8Tb 

εξουσιάζω dominate Ιι1ΜθΤb Clι1ny, BnaCTBOB8Tb 
εξουσία, η power, authority Bnacτb 

εξυπηρετώ serve, help o6cn)')Κiι1Baτb 

εξώστης, ο balcony 6anκoH 
επαγγελματικός, -ή, -ό professional, occupational npoφecclι1oHanbHbιιΛ 

επαρχιακός, -ή, -ό proνincial ΠpOBiι1HU,Iι1anbHbιιΛ 

επαρχία, η proνince ΠpΟΒΙι1ΗU,Ιι15! 

επείγον, το urgent Gp04HbιiΛ 

επέτειος, η anniνersary ΓΟΑΟΒL1\Ιι1Η8, 1061ι1neιΛ 
επιβάτης, ο passenger nacca>Κiι1P 

επιβλητικός, -ή, -ό imposing, dignified BHywlι1τenbHbιιΛ 
επιδίδω deliνer AOCTaBns:!Tb 
επιδοκιμάζω approνe of, hold OA06ps:!Tb 
επίδοση, η performance npeACTaBneHiι1e 

επιεικής, -ής, -ές lenient, clement CΗΙι1CΧΟΑΙι1ΤθnbΗbιιΛ, 

ycny>Κnlι1BbιιΛ 
επιθυμώ want, wish, desire χοτeτb, >Κenaτb 

επικοινωνώ communicate, contact 06Ll\8TbC5! 
επιμελής, -ής, -ές attentiνe, careful BHiι1MaτenbHbιιΛ, 

Πplι1nθ>ΚΗbιιΛ 

επιμένω insist, persist H8CT81ι1B8Tb,Tpθ60B8Tb 

επίσημος, -η, -ο official οΦΙι1U.Ιι1anbΗbιιΛ 
επίσκεψη, η νisit(n) Βlι13Ιι1Τ 

επισκέπτομαι νίsίt(ν) ΠOCθll\8Tb 

επιστολικός, -ή, -ό letter, epistolary 3Πiι1CTOns:!pHbιιΛ 
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επιστολή, η letter(n) Πι-1CbΜΟ 

επιστρέφω return B03Bpau..ιaτbc51 

επιστροφή, η return, come back ΒΟ3Βp8LΙ..\θΗι-1θ 

επιστήμη, η science Hayκa 

επιταγή, η cheque 4θΚ 

εργαστήριο, το laboratory na6opaτopι-151 

εργατικός, -ή, -ό hardworking ΤΡΥΑΟJ1106ι-1Βbιίίι 
εργάζομαι work pa6oτaτb 

ερεθισμένος, -η, -ο irritated pa3Apa:>ι<eHHbιVι 
ερημώνω deνastate onycτowaτb 

ερμηνεύω interpret ΠθpθΒΟΑι-1Τb, ι-1CΠOJ1H51Tb 

ερωτικός, -ή, -ό loνe, erotic 3p0Τι-14θCΚι-1ίίι, J1106ΟΒΗbιίίι 
ετοιμάζομαι prepare, get ready ΓΟΤΟΒι-1ΤbC51 

ετοιμάζω prepare ΓΟΤ0Βι-1Τb 

ευγενικός, -ή, -ό polite Βθ:>ΚJ1ι-1Βblίίι 

ευχαριστήριος, -α, -ο of thanks 6na ΓΟΑ8 pCTBθHH bι ίίι 
ευχετήριος, -α, -ο of greeting Πpι-1ΒθτGΤΒθΗΗbιίίι 

εύχομαι wish :>ΚθJ18Τb 

ευχάριστος, -η, -ο pleasant, Πpι-151ΤΗbΙίίι 

ευχή, η wish ΠΟ:>ΚθJ18Ηι-1θ 

εφημερίδα, η newspaper ra3eτa 

εφοπλιστής, ο ship owner BJ18AθJlθl...\ CYAH8 

Ζζ 

ζαβολιάρης, -α, -ικο mischieνous, impish ΜΟWθΗΗι-1Κ, nnyτ, :>ΚΥΙ1ι-1Κ 

ζυμώνω knead ΜΘCι-1Τb (τecτο) 

ζω liνe, be aliνe :>Κι-1Τb 

Η η 

ηθοποιός, ο actor aκτep 

ηλεκτρικός, -ή, -ό electric 3Jlθκτpι-14θCΚι-1ίίι 

ηλεκτρονικός, -ή, -ό electronic 3neκτpoHHbιVι 

ημερήσιος, -α, -ο daily θ:>ΚθΑΗΘΒΗbιίίι 

Θ θ 

θάλασσα, η sea MOpe 
θέατρο, το theater τeaτp 

θεραπεύω heal, cure Jlθ4ι-1Tb 

θερμόμετρο, το thermometer ΤθpΜΟΜθΤp 

θερμός, -ή, -ό warm, heated ΤθΠJlbΙίίι 

θετικός, -ή, -ό affirmatiνe, positiνe ΠΟJ10:>Κι-1ΤθJ1 bH bι ίίι 
θεωρητικός, -ή, -ό theoretical τeοpeτι-14ecκι-1Vι 

θηριοδαμαστής, ο tamer yKpOTι-1TθJlb 3Βθpθίίι 
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θηρίο, το wild animal ,[\V1ΚΟΘ >ΚτΒΟΤΗΟΘ 

θίασος, ο troupe τeaτpanbHaH τpynna 

θρεπτικός, -ή, -ό nourishing, nutritious ΠV1T8TΘJlbHbιιil 

θρησκευτικός, -ή, -ό religious peJΊV1ΓV103Hbιιil 

Ι ι 

ιατρείο, το surgery (priνate) LJ8CTH8H ΚJlV1HV1Ka 
ίδιος, -α, -ο same, similar T8KOιil )!(Θ, O,[\V1H8K0Bbιιil 

ιδιωτικός, -ή, -ό priνate LJ8CTHbιιil 

ικανός, -ή, -ό efficient, capable cnoco6Hbιιil 

Κ κ 

καθαρός, -ή, -ό clean, clear LJV1CTbιιil 

καθαρίζω clean, clear LJV1CTV1Tb, y6V1p8Tb 
καθηγητής , ο teacher, professor npeno,Q)I(aBaτenb, 

npoφeccop 

καθημερινός, -ή, -ό daily, eνeryday θ)Ι(Θ,QΗΘΒΗbιιi! 

κάθομαι sit, stay CV1,[\ΘTb 

καίω burn ropeτb 

καλεσμένος, -η, -ο inνited, quest ΠpV1ΓJl8WΘHHbιιil 

καλός, -ή, -ό good, kind, nice xopow1ι1ιil 
καλοφαγάς, ο gourmand rypMaH 
κάλπη, η ballot- box V136V1p8TΘJlbH8H ypHa 
καμαρίνι, το dressing - room rap,Qepo6 
κάνω do, make ,[\ΘJ18Tb 

καράβι, το ship, boat κopa6nb 

καρδιογράφημα, το cardiogram κap.QV10rpaMMa 

καρδιολόγος, ο cardiologist κap.QV10JΊOΓ 

κάρτα, η card, postcard κapτoLJκa 

καταβροχθίζω swallow up ΠOΓJ10ll\8Tb 

καταπίνω swallow ΓJlOT8Tb 

καταρτισμένος, -η, -ο well grounded in 060CHOB8HHbιιil 

καταστρεπτικός, -ή, -ό destructiνe, deνastating pa3pyWV1TΘJlbHbιιil 

καταστρέφω destroy pa3pywaτb 

κατεύθυνση, η direction H8Πp8BJlΘHV1Θ 

κατεψυγμένος, -η, -ο frozen 38MOp0)1(ΘHHbιιil 

κατοικώ Ιίνe, stay )I(V1Tb, Πp0)1(V188Tb 
κατσαρόλα, η casserole, saucepan κacτpΙΌJΊΗ 

καφετζής, ο coffee - house keeper BJla,Qeneu, κoΦeιiiHV1 
καφετέρια, η caffeteria κaφe 

καφές, ο coffee κοφe 

κέρασμα, το treat ΥΓΟL1\ΘΗV1Θ 

κερκίδα, η tier, row of seats ΡΗΑ 

κερνώ stand, treat, offer YΓOll\8Tb 



κινητός, -ή, -ό 
κλαδεύω 
κλάδος, ο 
κόβω 
κοιμάμαι 
κοινοβουλευτικός, -ή, -ό 

κοινοβούλιο 
κοινός, -ή, -ό 
κοινωνικός, -ή, -ό 

κόλπος, ο 
κομπάρσος, ο 
κορυφαίος, -α, -ο 

κορυφή, η 

κοσμικός, -ή, -ό 
κοστούμια, τα 
κουβεντιάζω 

κουκλοθέατρο, το 

κουμπάρα, η 
κουμπάρος, ο 

κουνιάδος, ο 
κουραστικός, -ή, -ό 
κουτσομπολεύω 
κρατικός, -ή, -ό 
κρίνω 
κρύβομαι 
κυβερνώ 
κυβέρνηση, η 

κυκλοφοριακός, -ή, -ό 

κωμικός, -ή, -ό 
κωμόπολη, η 

Λ λ 

λαϊκός, -ή, -ό 

λαίμαργος, -η, -ο 
λαιμαργία, η 

λαός, ο 
λιμάνι, το 

λίμνη, η 
λιτός, -ή, -ό 
λιχουδιά, η 

λουκούμι, το 
λουλούδια, τα 

λύκειο, το 
λυκειάρχης, ο 

mobile, moνable 
prune, trim 
branch 
cut, cut off 
sleep 
parliamentary 
parliament 
common 
social, gregarious 
gulf, bay 
supernumerary 
top, crowning 
top, peak 
cosmic, social 
costumes 
talk, speak, discuss 
puppet show 
best woman (at a wedding) 
best man (at a wedding) 
brother - in - law 
tiring 
gossip 
goνernment (adj} 
judge, criticize 
hide 
goνern 

goνernment 

circulatory, traffic 

comic 
large νillage 

popular 
gluttonous, greedy 
gluttony, greediness 
people, crowd 
harbour, port 
lake 
frugal, temperate 
dainty 
marsh - mallow 
flowers 
lycee 
principal of a lycee 
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M061ι1nbHbιVt, ΠθpθΑΒΙι1>ΚΗΟVt 
ΠOApθ3aTb ΒθΤΒΙι1 

ΒΘΤΒb, Βeτκa 

pe3aτb 

cnaτb 

napnaMeHτcκlι1VI 

napnaMeHτ 

061.1.\lι1Vt 
061.1.\θCTBθHHbιVt 
3an1ι1B 

MHOΓO'-IIι1CnθHHbιVt 

κοp1ι1φeVΙ, rnaBHbιVI 

BθpWiι1Ha 

COU,Iι1anbHbιVt 

κοcηοΜbι 

ΓOB0plι1Tb 

κyκonbHbιVI τeaτp 

κyMa 

κyΜ 

wyp1ι1H 

yτOMiι1TθnbHbιVt 

cπneτΗΙιΙι.ιaτb 

npaBiι1TθnbCTBO 

CYAiι1Tb 

npf!τaτbcf! 

npaBiι1Tb 

Πp8Biι1TθnbCTBO 

Ι..J,Ιι1pκynlι1pyιol.l.\lι1Vt, 

ABiι1>ΚYI.l.\lι1VtC5'! 
KOMiι1'-lθCKiι1Vt 

ΓΟΡΟΑΟΚ 

HapOAHbιV! 
>Κ8AHbιVt 
>ΚaAHOCTb 

HapOA 
πορτ 

o3epo 
yMθpθHHbιVt 
naKOMCTBO 
paxaτ-nyκyM 

Ι...Ι,ΒθΤbι 

n1ι1u,eV! 

Alι1peκτop n1ι1u,efl 
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Μ μ 

μαγειρεύω cook ΓOTOBVITb ΘΑΥ 

μαζεύω gather co6~ι~paτb 
μάθημα, το lesson, class ypoκ 

μαθητής, ο pupil Y4ΘHVIK 

μαμή, η midwife aκywepκa 

μάσημα, το chewing >ΚΘΒ8ΗVΙΘ 

μασώ chew >ΚΘΒ8Τb 

μελετώ study, read Y4VΙTb 

μεσημεριανός, -ή, -ό midday, afternoon nony/J,eHHbιιΛ 

μεταναστεύω (e)migrate 3MMV1Γplιlp088Tb 

μεταρρύθμιση, η reform, modification peφopMa, nepe/J,enbιBaHVΙe 
μεταφέρω transport, carry nepesoaVΙTb 

μέτριος, -α, -ο middle, medium cpe/J,HVΙIΛ 

μετάβαση, η transition nepeXOA 
μηχανικός, ο engineer, mechanic ΜΘΧ8ΗVΙΚ, ΙιΙΗ>ΚΘΗΘp 

μηχανοδηγός, ο engine driνer M8WVIHVICT 
μιλάω talk, speak ΓOBOpVΙTb 

μίμος, ο mimic, mime MVIM 
μιμούμαι imitate, copy, mimic VIMML-1τlιlp088Tb, 

ΠO/J,p8>Κ8Tb, KOΠVΙpOB8Tb 

μνημείο, το monument, memorial Π8Μ5=ΠΗVΙΚ 

μολυσμένος ,-η, -ο polluted 38Γp5'13ΗΘΗΗbιιΛ 
μοναδικός, -ή, -ό unique yΗ~ι~κanbΗbιιΛ 

μόνιμο, το permanent ΠΟCΤ05'ΙΗΗbιιΛ 

μονοκατοικία, η detached house 4aCTHbιιl! /J,OM 
μονότονος, -η, -ο monotonous ΜΟΗΟΤΟΗΗbιιΛ 

μορφώνομαι be educated o6y48TbC5'1 
μουσείο, το museum MyaeιΛ 
μπατζανάκης, ο brother- in - law wypVΙH 

μπομπονιέρες, οι wedding sugared almonds CB8/J,Θ6H85'1 6oH60HbθpK8 
μυστικός, -ή, -ό secret ceκτpeτΗbιιΛ 

Ν ν 

ναυπηγός, ο ship builder cy/J,ocτpoVΙτenb 

ναυπηγώ build I construct a ship cτpoVΙTb CYIJ.HO 
ναυτιλία, η naνigation, shipping MOpΘXOΙJ.CTBO, peιl!c 

νηπιαγωγείο, το kindergarten /J,ΘΤCΚL-Ιίί! C8/J, 
νηστεύω fast (ν) ΠOCTVITbC5'1, ΓOnO/J,8Tb 

νησί, το island ocτpos 

νομάρχης, ο prefect πpeφeκτ, HOMapx 
νόμος, ο law 38ΚΟΗ 

νοσοκομείο, το hospital 6pnbHL-Ιl.\8 
νοσοκόμα, η nurse Me/J,cecτpa 
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νοσταλγώ long for, be sick for cκyι-ιaτb 

νόστιμος, -η, -ο tasty BKYCHbιιli 
νύφη, η bride ΗθΒθCΤa 

νυφικό, το wedding dress csa,qe6Hoe nnaτbe 
νυχτερινός, -ή, -ό night[ly] H04HOιli 
νωπός, -ή, -ό fresh C8θ)f(Ιι1ι/i 

Ξ ξ 

ξεκινώ start Η84Ιι1Η8Τb 

ξεκοκαλίζω bone, pick to the bone OT,QθnHTb ΟΤ KOCTiι1 

ξεροψημένος, -η, -ο roasted brown ΠO,Q)f(8pθHHbιιli 

ξηρασία, η drought CK803HHK 
ξύλο, το wood ,Qθpθ80,,Qpθ8θCiι1Ha, 

,qy61ι1Ha, nο6ο1ι1 

Ο ο 

οδηγός, ο driνer, guide BO,Qiι1Tθnb 

οδηγώ driνe, guid BO,Qiι1Tb M8Wiι1Hy, ΒθCΤΙι1 

οδοντωτός, ο toothed, jagged 3y6aCTbιιli 
οδοντόκρεμα, η toothpaste 3y6HaH nacτa 
οικογενειακός, -ή, -ό family, domestic(adj) CθMθιliHbιιli 
οικογένεια, η family CθMbH 

ολέθριος, -α, -ο deνastating, disastrous pa3pyw1ι1τenbHbιι/i 
ονομαστικός, -ή, -ό nominal Ιι1ΜθΗΙι1ΤθnbΗbιι/i 
ορεινός, -ή, -ό mountainous ropHbιιli, roplι1CTbιιli 
ορεκτικός, -ή, -ό appetizing, stimulating aneTiι1THbιιli 
ορχήστρα, η orchestra, band opκecτp 

ούζο, το ouzo y3o, aHiι1COBaH so,qκa 

Π π 

παγοθραυστικό, το icebreaker ne,qoκon 

παιδεία, η education o6pa3oBaHiι1e 
παίζω play 1ι1rpaτb 

παίρνω take, pick up 6paτb 
παλιάτσος, ο clown κnoyH, naHL( 
πανεπιστήμιο, το uniνersity ΥΗΙι1ΒθpCΙι1ΤθΤ 

παντρεύομαι get married )f(θHiι1TbCH, BbιXO,Qiι1Tb 

3aMy)f( 
πανέμορφος, -η, -ο exquisite, diνine οιιeΗb κpaclι1Bbιιli 

παραδοσιακός, -ή, -ό traditional, folk HapO,QHbιι/i, Tp8,Qiι1L(Iι10HHbιιli 
παραδίδω deliνer ,QOCTaBnHTb 
παρακολουθώ watch CMOTpθTb, Cnθ,Qiι1Tb 

παραλαβή, η receipt, collection nonyιιeHiι1e 
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παραλαμβάνω take deliνery of, receiνe nonyLJaτb 

παραλιακός, -ή, -ό coastal, seaside npV16pe>ΚHbιiίι 

παραλήπτης, ο receiνer nonyLJaτenb 

παρατηρώ observe Ha6nιo,qaτb 
παρέχω proνide npe,qocτasns:πb 

παρκαρισμένος, -η, -ο parked npV1napκosaHHbιiίι 

παρκάρω park napκosaτb 

πεδινός, -ή, -ό flat, in a plain paBHV1HHbιiίι 

πεδιάδα, η plain paBHV1Ha 
πεζοπορία, η walk XO.Qb6a 
πεζός, ο pedestrian newexo,q 
πεθερά, η mother - in - law TΘLl.\a 

πεθερός, ο father -in - law TθCTb 

πειραματικός, -ή, -ό experimental sκcnepeMeHτanbHbιiίι 

πειρατικός, -ή, -ό piratical ΠV1paTCKV1iίι 

πέλαγος, το sea ΜΟpθ 

περιβάλλω surround, encircle, enclose OKpY>ΚaTb 

περιδρομιάζω guzzle nepee,qaτb 

περιοδεύω tour racτponν1posaτb 

περιποιούμαι attend to, look after 3a60TV1TbCs:! 
πετρελαιοφόρο, το oil- tanker τaHκep 

πετυχαίνω succeedin .Q06V1BaTbCs:! ΥCΠθΧΟΒ 
πηγαίνω take, go, show V1.QTV1 
πιεσόμετρο, το pressure - gauge npν16op ,qns:ι V13MepeHV1s:Ι 

,qasneHV1s:ι 

πίνω drink ΠV1Tb 

πλατεία, η square nnoLl.\a.Qb 
πληθυσμός, ο population HaceneHV1e 
πλοιοκτήτης, ο shipowner κopa6nesna,qeneLΙ 
πλούσιος, -ια, -ο rich, wealthy 6οraτbιiίι 

πλουτίζω enrich o6oraLl.\aTb 
ποινή, η sentence ΠpV1ΓOBOp 

πόλη' η city, town ropo,q 
πολιτικολογώ talk politics ΓOBOpV1Tb Ο ΠOnV1TV1Kθ 

πολιτικός, -ή, -ό political nonV1TV14ΘCKV1iίι 

πολυκατοικία, η block of flats MHOΓOKBapτV1pHbιiίι .QOM 
πολυτελής, -ής, -ές luxurious pOCKOWHbιiίι 

πονοκέφαλος, ο headache ronosHas:ι 6onb 
πονόλαιμος, ο sore throat 6onb Β ropne 
πορεία, η walk, xo,qb6a, nyτb 
ποτάμι, το riνer peκa 

ποτήρι, το glass cτaκΗ 

ποτό, το drink HaΠV1TOK 

πρεμιέρα, η opening night npeMbepa 
προάγομαι be promoted 6bιTb Be.QOMbιM, npoτe>Κe 

προβιβάζομαι be promoted 6bιτb Be.QOMbιM, npoτe>Κe 
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προβολείς, οι headlights, spotlights πpωκeκτοpa 

πρόγευμα, το breakfast 3asτpaκ 

προετοιμάζω prepare ΠΟ,QΓΟΤ8Βnιι!Β8Τb 38p8ΗΗθθ 

προξενώ cause Bbι3bιB8Tb, CB8T8Tb 
προσγειώνομαι land Πpιι13ΘΜnfΠbC$1 

προσεκτικός, -ή, -ό careful, attentiνe ΒΗιι!Μ8ΤθnbΗbιι:! 

προσέχω tend, attend, be careful o6p8Ll.(8Tb 8Ηιι!Μ8Ηιι!θ, 
3860Τιι!ΤbC$1 

προσθαλασσώνομαι touch down on the sea np~t~BO,QH51TbC51 

προσκαλώ inνite npιι~rnawaτb 

προσκλητήριο, το inνitation card npιι~rnacιι~τenbHbιCI 

προσπαθώ try ΠbιT8TbC51 

προστατεύω protect, quard 38Ll.(ιι!Ll.(8Tb 

προσφέρω offer, afford npe,qnaraτb,.Qapιι~τb 

προσωπικός, -ή, -ό personal, priνate n~t~YHbιC\, Y8CTHbιCI 

προτιμώ prefer Πpθ,QΠΟΥιι!Τ8Τb 

πρότυπος, -η, -ο model, exemplary MO.Qθnb,06p83θl\ 
προφορικός, -ή, -ό oral ycTHbιC\ 

προφυλάγω guard, protect 38Ll.(ιι!Ll.(8Tb 

πρωθυπουργός, ο prime minister ΠpθΜbθp-Μιι!Ηιι!CΤp 

πρωινός, -ή, -ό morning, early yτpeHH~t~Ci 

πρωταγωνιστής, ο protagonist npoτaroHιι~cτ 

πρωτεύουσα, η capital ( city) cτon~t~L\a 

πρωτοτάξιδος, -η, -ο traνeling for the first time nepsonpoxo.Qel\ 
πυκνός, -ή, -ό dense, thick Y8CTbιC\, rycτoC\ 

πυκνόφυλλος, -η, -ο leafy rycτon~t~CTBθHHbιCI 

Ρ ρ 

ράβω sew, stitch Wιι!Τb 

ρίχνω throw 6pocaτb 
ρόλος, ο role, part ponb 

Σ σ 

σβήνω put out cτιι~paτb, BbικnιoYaTb 

σερβίρω serve o6cny)f{ιι188Tb, H8KpbιB8Tb 
Ha cτon 

σερβίτσιο, το set, service cepBι-13, cτonosbιι:l Ha6op 
σιδηρόδρομος, ο railway )f{Θne3H851 ,qopora 
σιτίζομαι take meals κywaτb 

σκάφος, το νessel, craft no,qκa 

σκεπάζω coνer noκpbιsaτb, yκpbιsaτb 

σκηνικά, τα stage scenery ,QθΚΟp8L\ιι!ιι1 

σκηνογραφώ design for the stage pθ)f{ιι!Cιι!p088Τb 

σκηνοθέτης, ο film director pθ)f{ιι!Cθp 
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σκηνή, η stage, scene CL\θHa 

σκουπίζω sweep, clean ΠΟΑΜΘΤ8Τb 

σοβαρός, -ή, -ό serious cepbe3Hbιii1 

σούβλα, η spit (n) sepτen, waMnyp 
σουβλίζω spit (ν) HaHV13bιsaτb (Ha sepτen) 
σπουδαστής, ο student CΤΥΑΘΗΤ, Y48ll\Lι1ii1C51 
σπουδάζω study Y4V1TbC51 
σταθερός, -ή, -ό stable, steady ΠOCT051HHbιii1, CT86V1nbHbιii1 

σταθμός, ο station CT8HL\V151 
στέκι, το haunt ΜθCΤΟ BCTpθ4V1 

στέλνω send oτcbιnaτb 

στέφανα, τα wedding wreaths ΒθΗΚV1 

στεφανώνω crown wreathe ΒθΗ48Τb 

στήνω stand, set up ycτaHaBnV1BaTb 

στολίζω decorate yκpawaτb 

στραμπουλίζω sprain BbιBV1XHYTb 

συγκεντρώνω gather, collect co6Lι1paτb 
συγκέντρωση, η collection, concentration C06paHV1θ, KOHL\θHTp8L\V151 
συγκοινωνία, η communication, traffic ABV1)f(θHV1θ, C006ll\ΘHV1θ 
συγχαίρω congratulate Π03ApaBnf1Tb 

σύγχρονος, -η, -ο modern, contemporary COBpθMθHHbιiii 
συγχωρώ forgiνe, excuse ΠPOL1\8Tb 

συζήτηση, η discussion, conνersation AV1cκyccLι151, paarosop, 
o6c~eHLι1e 

συζητώ discuss, talk 06C~8Tb, ΓOBOpV1Tb 
συλλυπητήριος, -α, -ο of condolences Ι sympathy co6one3HYfOll\V1ii1 
συλλέγω collect, gather cp6V1p8Tb, B~6V1p8Tb 
συμμαθητής, ο schoolmate, classmate COY4ΘHV1K 

συμπέθεροι, οι relations by marriage CB8Tbι 

συμφοιτητής, ο fellow - student OAHOΓpynHV1K (CΤΥΑΘΗΤ) 
συναχωμένος, -η, -ο haνe caught a cold npocτ~eHHbιiii 
συνδέομαι be joined, connected COΘAV1H51TbC51 

συννυφάδα, η sister - in - law 30nOBK8 
συνορεύω border, adjoin rpaHV14V1Tb 
συνταγή, η prescription, recipe ΡθL\θΠΤ 

σύνταγμα, το constitution KOHCTV1τyi..\V151 

συνταξιούχος, ο retired, pensioner ΠΘΗCV10Ηθp 

συντάσσω draw up, compose peAaκτLι1posaτb, 

cocτasnHTb 

συσσίτιο, το mess Ο6l1\ΘCΤΒΘΗΗΟΘ ΠV1Τ8ΗV1θ 
σύσταση, η establishment, address Υ4Ρθ~ΘΗV1θ, 

pθΚΟΜθΗΑ81..\Lι151 

συστημένος, -η, -ο registered 38K83HOii1, 
pθKOMΘHA8TθnbHbιii1 

συχνάζω go frequently 48CTO 6bι88Tb 
σφραγίζω seal CT8BV1Tb Πθ48Τb 
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σφυγμός, ο pulse ΠYJlbC 

σφυρίζω whistle, hiss CBLι1CTθTb 

σχέση, η relation, connection ΟΤΗΟWθΗLι15'1, CB5'13b 
σχοινοβάτης, ο rope - walker κaΗaτοχο,ο.eιι, 

σχοινοβατώ be on a tight - rope xo,o.Lι1Tb nao κaHaτy 
σχολαστικός, -ή, -ό pedantic ne,o.aHTLι14Hbιιlι 

σχολείο, το school wκona 

σχολικός, -ή, -ό school (adj) WKOJlbHbιι/ι 

σώζω saνe, rescue Cnacaτb 

σωτήριος, -α, -ο saνing, beneficial cnaCLι1TΘJlbHbιιlι 

Τ τ 

τάβλι, το backgammon Hap,o.bι 

ταλαντούχος, -α, -ο talented, gifted τanaHTJΊLι1Bbιιlι 

τάξη, η class, order nops:ι,o.oκ, ΚJΊacc 

ταξιδεύω traνel, journey (n) nyτΘWθBCTBOBaTb 

ταξιδιωτικός, -ή, -ό traνeler's, traνelling τypLι1CΤLι14θCΚLι1ι/ι, 

nyτeweBCTBYIOW,Lι1ιlι 
ταξίδι, το traνel, journey (n) nyτeweBCTBLι1e 

ταχυδρομείο, το post, post - office ΠΟ4Τa 

ταχυδρομικός, -ή, -ό postal ΠΟ4ΤΟΒbιι/ι 

ταχυδρομώ post (ν) OτcbιJlaTb ΠΟ ΠΟ4Τθ 

ταχυδρόμος, ο postman Π04TaJlbOH 

ταψί, το baking pan npOTLι1BθHb 

τελειώνω finish, end 3aKaH4Lι1BaTb (cs:ι) 
τεχνικός, -ή, -ό technical, skilful ΤθΧΗLι14Ηbιι/ι, ΟΠbιΤΗbιι/ι 

τηγανητός, -ή, -ό fried }Ι{apθΗΗbιι/ι 

τηγανίζω fry }f{apLι1Tb 

τηγάνι, το frying - pan cκoBopo,o.κa 

τιμωρώ punish, HaKa3bιBaTb 

τοκετός, ο childbirth, deliνery pO,O.bι 

τοπικός, -ή, -ό local, regional ΜθCΤΗbιι/ι 

τουριστικός, -ή, -ό tourist τypLι1CTLι14θCKLι1ιiι 

τραπεζώνω wine and dine yrow,aτb 

τρέφομαι feed on ΠLι1TaTbC5'1 

τροφή, η food ΠLι1ΤaΗLι1θ 

τρώω eat κywaτb 

τσίπουρο, το raki LI,Lι1Πypo (aJΊKOΓOJlbHbιι/ι 

ΗaΠLι1ΤΟΚ) 

τσίρκο, το circus ΙJ,Lι1pK 

τυπικός, -ή, -ό formal, conνentional φopMaJΊbHbιιlι 

Υ υ 

υγιεινός, -ή, -ό healthy, wholesome 3,Ο.Οp0Βbιι/ι 
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υπάκουος, -η, -ο 

υπαίθριος, -α, -ο 
υπερηχητικός, -ή, -ό 
υπέροχος, -η, -ο 
υπερωκεάνιο, το 

υπηρεσία, η 

ύπνος, ο 

υπόγειο, το 
υπόγειος, -α, -ο 

υποδέχομαι 

υποκρίνομαι 
υπουργός, ο 
υποψήφιος, -α, -ο 

Φφ 

φαγοπότι, το 
φαγώσιμα, τα 
φάκελος, ο 
φαρμακείο, το 

φιλικός, -ή, -ό 

φιλοξενώ 
φίλος, ο 

φιλοτελικός, -ή, -ό 
φοβερός, -ή, -ό 

φοβητσιάρης, -α, -ικο 
φοιτητής, ο 
φοιτώ 
φορείο, το 
φρέσκος, -ια, -ο 

φτάνω 

φταρνίζομαι 
φτωχός, -ή, -ό 

φυλλοβόλος, ο 
φυσικός, -ή, -ό 

φυτεύω 
φυτρώνω 

φωτισμένος, -η, -ο 

Χ χ 

χαζεύω 
χαιρετίζω 
χαίρομαι 

χαμογελαστός, -ή, -ό 

obedient, submissiνe 
open - air, outdoor 
supersonic 
excellent, exquisite 
ocean liner 
duty 
sleep 
basement, cellar 
underground 
receiνe, welcome 

pretend 
minister 
candidate 

nocnywHbιι/1 

ΟΤΚpbιΤbιι/1 
CBθpX3YKOBOιi1 

ΠpθΒΟCΧΟΑΗbιι/1 

naιi1Hep 

cn}I)Κ6a,Aonr 
COH 
ΠOABan 

ΠΟΑ3θΜΗbιι/1, ΠOABanbHbιι/1 

Πplι1Hiι1MaTb, OKa3bιBaTb 

rocτenplι11ι1MCTBO 

Πplι1TBOps:ITbCs:l 

Mlι1Hiι1CTp 

KaHAiι1AaT 

junketing n1ι1pywκa 
eatables, edίbles CHΘAb 
enνelope KOHBepτ 

pharmacy anτeκa 

friendly ΑΡΥ>ΚΘCΚΙι1ι11 
offer hospitality,accomodate oκa3bιBaTb rocτenplι11ι1MCTBO 
friend ΑΡΥΓ 
philatelic Φlι1naτenlι1cτcκlι1ιi1 
terrifying cτpawHbιι/1 

timid τpycnlι1Bbιιl1 
student cτyΑΘΗΤ 

study at yι.ιlι1Tbcs:ι 

stretcher HOCiι1nKiι1 

fresh CΒΘ:>Κiι1ιi1 
reach, be enough, arriνe at A061ι1paτbcs:ι 
sneeze 
poor 
deciduous 
natural, physical 
plant 
germinate 
lit, illuminated 

loaf, gape 
greet, salute 
be glad, happy 
smiling 

LJiι1XaTb 

6ΚΑΗbιι11 
Tθps::IIOll\Tι/1 nlι1CTbs:l 

HaτypanbHbιι/1 

Bbιpall\lι1BaTb 

npopacτaτb 

OCBθll\θHHbιιl1 

3ΘBaTb 

nplι1BθτGTBOBaTb 

paAOBaTbCs:l 
ynbι6al0ll\lι1ιl1cs:ι 
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χαμογελώ smile ynbι6aτbc5'1 
χαρά, η joy, pleasure paAOCTb 
χαρίζω donate, giνe away Aapιιnb 

χαρμόσυνος, -η, -ο glad, festiνe BθCθllblιiι 

χαρούμενος, -η, -ο cheerful, merry paAOCTHblιlι 
χαρτί, το paper 6yMara 
χειροκροτώ applaud anllOAV1POBaTb 
χειρουργείο, το operating -theatre opepaU,V10HHa5'1 
χορεύω dance (ν) TaHU,ΘBaTb 

χορός, ο dance (n) τaHeu, 

χρήσιμος, -η, -ο useful, handy ΠOllθ3Hblιlι 
χριστιανικός, -ή, -ό christian XpV1CTV1aHCKV1ι/ι 
χύτρα, η pot, kettle ropwoκ, κacτριοn5'1 

χωριό, το νillage CθllO 

Ψ ψ 

ψαρεύω fish, angle (ν) llOBV1Tb pbι6y 
ψάρι, το fish (n) pbι6a 
ψημένος, -η, -ο baked, roast(ed) ΠθΥΘΗΗbιι/ι 

ψήνω bake, grill, toast >ι<apV1τb 

ψητός, -ή, -ό roasted, grilled >ι<apeHHbιιlι 
ψηφοδέλτιο, το ballot llV1CT ΓOllOCOBaHV15'1 
ψήφος, η νote, poll ΓOllOC V136V1paTΘll5'1 
ψηφίζω vote, ballot (ν) ΓOllOCOBaTb 

Ω ω 

ωμός, -ή, -ό raw, crude ΠllθΥΟ - ώρα, η hour, time ιιac, epeM5'1 
ωραίος, -α, -ο good - looking, nice npeκpaCHbιιlι 
ωφέλιμος, -η, -ο useful, beneficial ΠΟ11θ3Ηbιιlι 



GRAMMATICAL TERMS 

αιτιατική, η accusative ,Biι1Hι-nenbHbιrll naAΘ)f{ 

αμετάβατα ρήματα, τα lntransitive verbs, HenepexoAHblθ rnaronbι 
αντικείμενο, το object , ΑΟΠΟ11ΗθΗΙι1θ 

άμεσο, το direct, np5'1Moe 
έμμεσο, το indirect, κοcΒΘΗΗοe 

αντωνυμίες, οι pronouns, ΜθCΤΟΙι1ΜθΗΙι15'1 
προσωπικές, οι personal, 1llι1'-IHbΙe 
κτητικές, οι possessive, nplι1T5'J)f{aTeJlbHbΙθ 
aυτοπαθείς, οι reflexive, B03BpaTHbιe 
δεικτικές, οι demonstrative, yκa3aτenbHbΙe 
αναφορικές, οι relative, OTHOCiι1Tθ1lbHbιe 
ερωτηματικές, οι interrogative, sonpoc1ι1τenbHbΙθ 
αόριστες, οι indefinite, HeonpeAeneHHbιe 

ανώμαλα ρήματα, τα irregular verbs, HenpaBiι11lbHbιe rnaronbι 
αόριστος, ο aorist (simple past), aop1ι1cτ(npoweAwee ΒpθΜ5'1) 
απαρέμφατο, το infinitive, Ιι1ΗΦΙι1Ηiι1Τiι1Τiι1Β (HeonpeAeneHHa5'1 Φ-Μa rnarona) 
aποθετικά ρήματα, τα deponent verbs, 
απρόσωπα ρήματα, τα impersonal verbs, 6e3Jllι1'-1Hbιe rnaronbι 
άρθρα, τα articles, apτlι1Κ1lb 

αόριστα, τα indefinite, HeonpeAeneHHbιrll 
οριστικά, τα definite, onpeAeneHHbιrll 

αριθμητικά επίθετα, τα numerical adjectives, 
απόλυτα, τα cardinals, K01llι1'-lecτBeHHbΙe 
τακτικά, τα ordinal, nop5'1AKOBbιe 

αρνητικός τύπος, ο negative form, oτplι11...\aτenbHa5'1 φopMa 
αρσενικό γένος, το masculine gender, M~cκorll ΡΟΑ 
αύξηση, η augment, np1ι1pall.\eH1ι1e 
βοηθητικά ρήματα, τα helping verbs, scnoMaraτenbHbιe rnaronbι 
γενική, η genitive, POAiι1Tθ1lbHbιrll 
γένος, το gender, pOA 
δυνητική, η Conditional, ycnosHoe ΗaΚJΊΟΗΘΗΙι1e 
έγκλιση, η mood, ΗaΚJΊΟΗΘΗΙι1θ 
ενεργητική φωνή, η Active voice, AerllcτBiι1Tθ1lbHbΙrll (aκτlι1ΒΗbιιl!) 3anor 
ενεστώτας, ο Present (tense), ΗacτΟ5'1Ιl.\θθ speM5'1 
ενικός, ο singular, ΘΑΙι1ΗCΤΒΘΗΗοe '-llι1CJlo 
επίθετο, το adjective, np1ι1naraτenbHOθ 
επίρρημα, το adverbs, Hape'-llι1e 



όροι] GRAMMAτiCAL TERMS 
ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

ερωτηματικό, το question mark, sonpocν~τenbHbΙi1 3Ηaκ 
θαυμαστικό, το exclamation mark , socΚJΊVΙL\aτenbHbιί1 3Ηaκ 
θέμα, το stem, root, ocHoBa 
θετικός βαθμός, ο Positive (degree), nonωκν~τenbHas:ι cτeneHb 
θηλυκό, το feminine, )f{θHCKV1i1 ΡΟΑ 
ιδιωτισμοί , οι ldioms, VΙΑVΙΟΜbΙ (ycτoi1'"!V1Bbιe Bbιpa)f{θHVΙs:ι) 
κατάληξη, η ending, οκοΗ'"!aΗν~e 
καταφατικός τύπος, ο affirmative form, yτsepAV1TθJlbHas:ιs:ι φopMa 
κατηγορούμενο, το predicate, onpeAeneHVΙe 
κλητική, η vocative, 3BaτenbHbιί1 
κλίση, η declension (nouns), conjugation (verbs), cκnoHeHν~e(cyll\.), 

cnps:ι)f{θHVΙe(rnar.) 

κόμμα, το comma, 3ans:ιτas:ι 
λήγουσα, η last syllable, nocneAHV1i1 cnor 

παραλήγουσα, η next to last syllable, penult, npeAΠOCJlθAHV1i1 cnor 
προπαραλήγουσα, η third syllable from end, antepenult τpeτν~ί1 cnor στ 

KOHL\a 
μέλλοντας, ο Future (tense), συνεχής- continuous, 6ΥΑΥL1\θθ npOAOJl)ΚθHHoe 

(BpθMs:!) 
μεταβατικά ρήματα, τα transitive verbs, nepexoAHbιe rnaronbι 
μετοχή, η participle, npVΙ'"!acτν~e 

ενεργητική, η active, aκτVΙΒΗοrο 3anora 
παθητική, η passive, naccVΙBHoro 3anora 

μόριο, το particle, '"!acn14a 
ονομαστική, η nominative, V1MθHV1TθJlbHbΙί1 
οριστική, η indicative, V13bs:JBV1TθJlbHoe HaκnoHeHVΙe 
ουδέτερο γένος, το neuter gender, cpeAHV1i1 ΡΟΑ 
ουσιαστικό, το noun, CYll\θCTBV1TθJlbHOe 
παθητική φωνή, η Passive voice, cτpaAaτenbHbιί1 (naccVΙBHbιί1) 3anor 
παρακείμενος, ο Present Perfect, nepφeκτHas:ι φopMa Hacτos:ιll\ero speMeHVΙ 
παρατατικός, ο lmperfect (continuous past), npoweAwee speMs:ι 

ΗθCΟΒθpWθΗΗΟΓΟ BLι1Aa (V1ΜΠθpψeκτ) 
πληθυντικός, Ο plural, ΜΗΟ)ΚθCΤΒθΗΗΟθ 4V1CJ10 
ποιητικό αίτιο, το agent, ΚΟCΒθΗΗΟθ ΑΟΠΟJ1ΗθΗV1θ ΤΒ. Π8Αθ}({θ 
πρόθεση, η preposition, npeAnor 
προστακτική, η lmperative, nosen~ι~τenbHoe HaκnoHeHν~e 
πτώση, η case, naAθ)f{ 
ρήμα, το verb,rnaron 
στίξη, η punctuation, nyHκτyal...\VΙs:J 
συγκριτικός βαθμός, ο comparative degree, cpaBHLι1TθJlbHas:ι cτeneHb 

cpaBHθHHV1s:J 

συζυγία, η conjugation, ΒVΙΑ cnps:ι}({eHVΙs:ι 
συλλαβή, η syllable, cnor 
σύμφωνο, το consonant, cornacHbιί1 
σύνδεσμος, ο conjunction, co103 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 
GRAMMAτiCAL TERMS 

συντελεσμένος Μέλλοντας, ο Future Perfect,nepφeκτHa51 φopMa 6ΥΑΥl.L\ΘΓΟ 
ΒpθΜΘΗ\11 

συντομογραφίες, οι abbreviations, a66plι1Biι1aτypa 
τελεία, η full stop, τοι.ικa 
τονισμός, ο accentuation, YAapeH\11e 
υπερθετικός βαθμός, ο superlative degree, npeBocxoAHa51 cτeneHb cpaBHΘHH\1151 

απόλυτος - absolute, a6conιoτHa51 
σχετικός - relative, OTHOC\11TeJΊbHa51 

υπερσυντέλικος, ο Past Perfect, nepφeκτHa51 φopMa npoweAwero BpeMeH\11 
υποκείμενο, το Subject, ΠΟΑJΊΘ)\(8l.L\ΘΘ 
υποκοριστικά, τα diminutives, yMeHbW\11TΘJlbHo-nacκaτenbHbιe 
υποτακτική, η subjunctive, cocnaraτenbHOe ΗaΚJΊΟΗΘΗ\11e 

συνεχής - COΠtiΠUOUS , ΗθCΟΒθpWΘΗΗΟΓΟ Β\11Α8 
φωνές ρήματος, οι voices of the verb, 3anor1ι1 rnarona 
φωνήεν, το vowel, rnacHbιVι 
χρόνοι ρήματος, οι tenses of the verb, BpeMeHHa51 φopMa rnarona 

εξακολουθητικοί continuous, npoAOJΊ)I(ΘHHbιe 
στιγμιαίοι "simple" npocτbιe 



Η Αφροδίτη συναντά τον Έρωτα. Ειδώλιο ελληνιστικής εποχής. (Αρχαιολογικό Μουσείο Βέροιας) 



Η ελληνική γλώσσα ανήκει, όπως και οι περισσότερες ευρωπαϊκές γλώσσες, 
σε μια μεγάλη οικογένεια γλωσσών, την ινδοευρωπα'ίκή. 

Η γλώσσα που μιλάει σήμερα ο ελληνικός λαός δεν ήταν πάντα η ίδια. Όπως 
συμβαίνει με όλες τις ομιλούμενες γλώσσες, η ελληνική εξελίσσεται συνεχώς. 

Έτσι μέσα σε μια διαδρομή αιώνων και χωρίς διακοπή, αφού πέρασε διάφο­
ρα στάδια, πήρε τη σημερινή της μορφή. 

1. Η Προελληνική. Είναι η γλώσσα που μιλούσαν οι παλιότεροι κάτοικοι της 
ελληνικής γης. Είναι φυσικό ότι από τη γλώσσα τους οι Έλληνες πήραν αρκε­
τές λέξεις, πολλές απ' τις οποίες διατηρούνται ως τις μέρες μας. 
2. Η Κλασική ελληνική γλώσσα. Η αρχαία ελληνική γλώσσα. Παρουσιάζεται 
από την αρχή χωρισμένη σε διαλέκτους: Ιωνική, Απική, Αιολική και Δωρική. 
Απ' αυτές η Απική (που προέρχεται από την Ιωνική), με την πολιτική και πνευ­
ματική ακμή των Αθηνών, αρχίζει να επιβάλλεται σαν κοινή γλώσσα των Ελλή­
νων. Σ' αυτή είναι γραμμένα τα σπουδαιότερα μνημεία του λόγου. Είναι η 
γλώσσα με την οποία ο Θουκυδίδης, ο Ισοκράτης, ο Δημοσθένης, ο Πλάτων, 
έφτασαν τον απικό πεζό λόγο στην ύψιστη ακμή του. Η Ιωνική είναι η διάλε­
κτος στην οποία είναι γραμμένα τα ομηρικά έπη, οι ιστορίες του Ηροδότου 
κ.ά., η Αιολική στην οποία έγραψε η Σαπφώ, ο Αλκαίος κ.ά. Αλλά και η δωρι­
κή διάλεκτος χρησιμοποιήθηκε άψογα από τον υμνητή των αθλητών, τον Πίν­
δαρο. 

3. Επικράτηση - διάδοση της απικής διαλέκτου. Η απική διάλεκτος, καλ­
λιεργημένη από την ιστορία, τη φιλοσοφία, τη ρητορεία, το θέατρο, άρχισε να 
διαδίδεται σε όλες τις ελληνόφωνες περιοχές, ιδίως από τότε που επιβλήθη­
κε η αθηναϊκή ηγεμονία σε άλλους Έλληνες. Ένα γεγονός με αποφασιστική 
σημασία για την επικράτηση και διάδοση της απικής διαλέκτου υπήρξε η επι­
σημοποίησή της κατά τον 5ο αι. π.Χ. στη Μακεδονία. Με τις κατακτήσεις του 
Μ. Αλεξάνδρου η απική διάλεκτος διαδίδεται σε όλες τις χώρες της αυτο­
κρατορίας του. 
4. Η ελληνιστική κοινή. Στις περιοχές, που κατάκτησε ο Μ. Αλέξανδρος, 
δημιουργούνται μεγάλα κέντρα, όπως η Αλεξάνδρεια στην Αίγυmο, η Αντιό­
χεια στη Συρία, η Πέργαμος στη Μ. Ασία. Όλοι αυτοί οι πληθυσμοί, που ανή­
κουν σε πολύ διαφορετικές φυλές και γλώσσες, χρησιμοποιούν στο εξής την 
ελληνική γλώσσα για όλες τις ανάγκες τους: ως διοικητική γλώσσα, ως λογο­
τεχνική γλώσσα, ως γλώσσα των συναλλαγών και της καθημερινής επικοινω­
νίας. Η γλώσσα αυτή (η απική διάλεκτος) εξελίσσεται με τον καιρό και, επει­
δή χρησιμοποιήθηκε από ανθρώπους που δεν τη μιλούσαν ως μητρική τους 
γλώσσα, ήταν φυσικό να αλλοιωθεί, να αποκτήσει δηλαδή ορισμένα χαρακτη­
ριστικά που δεν τα είχε η απική διάλεκτος. 



ΜΑΘΑΙΝΩ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ 

Η ομιλούμενη αυτή απική ονομάστηκε από τους γραμματικούς «κοινή διάλε­
κτος», δηλαδή κοινόχρηστη ελληνική γλώσσα της εποχής, και από μας σήμε­
ρα ονομάζεται αλεξανδρινή ή ελληνιστική κοινή (3ος αι. π.Χ.- 3ος αι. μ.Χ.). 
5. Απικισμός (τέλος 1ou οι. μ.χ.) Στα χρόνια περίπου του Χριστού αρχίζει η 
περίοδος της διγλωσσίας. Οι λόγιοι αρχίζουν να γράφουν όχι πια στη σύγ­
χρονη γλώσσα, αλλά στην απική διάλεκτο ελπίζοντας ότι αυτό θα βοηθήσει 
να ξαναγράψουν έργα ισάξια των αρχαίων. Η τάση αυτή ονομάστηκε απικι­
σμός. Παράλληλα συνεχίζονταν η εξέλιξη της ζωντανής γλώσσας. 
6. Βυζαντινή γραmή γλώσσα. Η διγλωσσία που εγκαινιάζεται με τον απικι­
σμό θα συνεχιστεί σε όλη τη βυζαντινή περίοδο, όπου η γραmή γλώσσα, 
εκτός από λίγες εξαιρέσεις είναι απικίζουσα όσο επιτρέπει η γλωσσική 
κατάρτιση και ελληνομάθεια του κάθε συγγραφέα. 
7. Η καθαρεύουσα. Η καθαρεύουσα είναι η γλώσσα που εμφανίζεται στα 
χρόνια της τουρκοκρατίας ως συμβιβαστική μορφή ανάμεσα στο βυζαντινό 
αρχα'ίσμό και την ομιλούμενη γλώσσα. Ολόκληρος σχεδόν ο 19ος αι. κυριαρ­
χείται έντονα από την καθαρεύουσα. Δεν έλειψαν όμως και πολλοί φωτισμέ­
νοι άντρες που πίστευαν ότι πρέπει να καθιερωθεί η δημοτική ως γραmή 
γλώσσα του έθνους. 
8. Με την αρχή του 20ου αιώνα η ζωντανή γλώσσα του ελληνικού έθνους έχει 
γίνει οριστικά όργανα της νέας λογοτεχνίας και αρχίζει να γράφεται με επιτυ­
χία στα διάφορα είδη της πεζογραφίας. 

Η Νέα Ελληνική γλώσσα. Η Νέα Ελληνική γλώσσα που μιλάμε σήμερα είναι 
αποτέλεσμα της μακροχρόνιας ιστορικής πορείας - εξέλιξης της ελληνικής 
γλώσσας. 





ΤΥΠΟΓΡΑΦΙΚΕΣ ΕΡΓΑΣΙΕΣ 
Μ. ΔΟΥΒΑΛΗ - Π. ΑΠΟΣτΟΛΟΥ & ΣΙΑ Ο.Ε. 

28ης ΟΚ1ΩΒΡΙΟΥ 41 (ΠΟΑ ΚΑΜΠΕΡΗ), 454 44 ΙΩΑΝΝΙΝΑ 
ΤΗΛ. 26510 20544, 27845 FAX 26510 24672 

e-mail: info@douνalis·apostolou.com 
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